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Rusov® vyhostili tŚi ļesk® diplomaty. Horġ² uģ to bĨt nemŢģe, Ś²k§ ļeskĨ 
znalec 

31.3.2018    seznamzpravy.cz    str. 00    V²kendovĨ rozhovor 
    Martina SpŊv§ļkov§         

Z§pad a Rusko si kvŢli pŚ²padu agenta otr§ven®ho v Brit§nii vyhostily diplomaty. Co to znamen§ pro vz§jemn® 
vztahy? 
 
Karel Svoboda z Fakulty soci§ln²ch vŊd UK je odborn²kem na Rusko. V rozhovoru pro Seznam hovoŚil o tom, 
jak ovlivn² mezin§rodn² politiku pŚ²pad otr§ven®ho agenta Sergeje Skripala a n§sledn§ diplomatick§ roztrģka.  
Z§padn² zemŊ vļetnŊ Ļeska tento tĨden vyhostily rusk® diplomaty a Moskva v p§tek tento krok opŊtovala.  
Jak hodnot² postup ļesk® vl§dy Karel Svoboda?  
ĂPraha t²m vys²l§ sign§l, ģe Velk§ Brit§nie je n§ġ spojenec a my tady  stoj²me za n². Z§roveŔ t²m pravdŊpodobnŊ 
vys²l§ sign§l, ģe dŢkazy, kter® n§m dodala Velk§ Brit§nie jako zdŢvodnŊn² sv®ho postupu, jsou dostateļnŊ siln® 
na to, aby ji Ļesk§ republika podpoŚila. Na druhou stranu je to pravdŊpodobnŊ maximum moģn®ho z toho 
praktick®ho hlediska,ò Ś²k§ Karel Svoboda s nar§ģkou na vyhoġtŊn² ļeskĨch diplomatŢ z Moskvy.  
Pod²vejte se na ¼vodn² video s odborn²kem na Rusko z FSV UK Karlem Svobodou.  
 
 
URL| https://www.seznamzpravy.cz/clanek/rusove-vyhostili-tri-ceske-diplomaty-horsi-uz-to-byt-nemuze-rika-
cesky-znalec-44272 
 

Inspirativn² fotografie hitem internetu: Mlad§ Afgh§nka zvl§dla kojen² i 
zkouġky na vysokou 

30.3.2018    reflex.cz    str. 00    Zaj²mavosti 
    Martin Mr§zek         

Jahan Taab byla pr§vŊ uprostŚed pŚij²mac² zkouġky na Institut vyġġ²ho vzdŊl§v§n² Nasirkhosraw v Nilli, kdyģ jej² 
dvoumŊs²ļn² d²tŊ zaļalo nahlas plakat. 25let§ ģena za n²m logicky okamģitŊ vyrazila. K pŚekvapen² pŚ²tomnĨch 
profesorŢ si s sebou ale vzala i test z lavice. Usadila se s d²tŊtem na zem stranou od ostatn²ch studentŢ a 
bŊhem konejġen² d§l vyplŔovala ot§zky. 
 
ĂBylo to ¼ģasn® a vġichni kolegov® na ni hledŊli s neskrĨvanĨm obdivem,ñ uvedl pro CNN profesor Yahya Erfan, 
kterĨ na potencion§ln² studenty pŚi zkouġce dohl²ģel. Byl to pr§vŊ Erfan, jemuģ cel§ sc®na pŚiġla natolik 
pŢsobiv§, ģe mladou matku nafotil a jej² pŚ²bŊh zveŚejnil na Facebooku. 
 
Jahan Taab m§ dle dostupnĨch zpr§v tŚi dŊti a cesta z rodn® vesnice Hoshto aģ do Nilli j² musela trvat nejm®nŊ 
6 hodin. Tvrd® usil² se nicm®nŊ vyplatilo. Erfan uvedl, ģe v n§roļn® zkouġce Kankor uspŊla se 152 body. Taab 
chce nyn² studovat na fakultŊ soci§ln²ch vŊd. Jenģe vzhledem k tomu, ģe poch§z² z chud® rodiny a je ģenou 
Ăobyļejn®hoñ farm§Śe, poplatky za ġkoln® by si mohla jen tŊģko dovolit. 
 
Na Institutu vyġġ²ho vzdŊl§v§n² Nasirkhosraw se plat² zhruba 10 aģ 12 tis²c afgh§nskĨch afgh§n² za semestr, 
coģ je v pŚepoļtu nŊco pŚes 3 tis²ce korun. Kdyģ se k tomu pŚidaj² n§klady na dopravu, je to pro mnoho mladĨch 
Afg§ncŢ neŚeġiteln§ ļ§stka. Vzhledem k publicitŊ, kter® se mlad® matce dostalo, by to ale nakonec nemusela 
bĨt takov§ pŚek§ģka, jak se muselo jeġtŊ pŚed nŊkolika dny zd§t. 
 
Britsk§ organizace Afghan Youth Association totiģ zaloģila na webu GoFundMe sb²rku na zaplacen² ġkoln®ho a 
bŊhem dvou dnŢ se skrze n² vybralo pŚes 200 tis²c korun. ĂTen dŢvod ke kampani je prostĨ. Nic by nemŊlo 
zastavit ģenu, kter§ udŊlala tolik jen proto, aby na t® zkouġce mohla bĨt,ñ uvedla Shokryah Mohammadi z 
Afghan Youth Association. 



 
 

Pln® znŊn² zpr§v  19 
É 2018 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

 
Pokud v§s pŚ²bŊ Jahan Taab zaujal, mŢģete ji finanļnŊ podpoŚit zde >>> 
 
 
URL| http://www.reflex.cz/clanek/86095/inspirativni-fotografie-hitem-internetu-mlada-afghanka-zvladla-kojeni-i-
zkousky-na-vysokou 
 

PomŢģe vyd§n² Nikulina vztahŢm s USA? Byla to sp²ġe samozŚejmost, 
m²n² experti 

30.3.2018    lidovky.cz    str. 00    Zpr§vy / Domov 
    Lidovky.cz, Michal Bern§th         

V noci na p§tek odletŊl ¼dajnĨ ruskĨ hacker Nikulin letounem ministerstva spravedlnosti do SpojenĨch st§tŢ. O 
jeho vyd§n² rozhodl ministr vnitra Robert Pelik§n, Miloġ Zeman, podle nŊhoģ dŚ²ve prezident Miloġ Zeman 
lobboval za vyd§n² Rusa do Moskvy. Jak se Nikulinovo vyd§n² podep²ġe na ļesko-americkĨch vztaz²ch? A jakou 
roli hr§la n§vġtŊva tŚet²ho nejmocnŊjġ²ho muģe v USA v Praze? Server Lidovky.cz se zeptal amerikanistŢ 
Jakuba Lepġe a Kryġtofa Koz§ka. 
 
V Ļesku se zosobnily protichŢdn® z§jmy dvou svŊtovĨch velmoc² - SpojenĨch st§tŢ a Ruska - v jedn® osobŊ. 
ObŊ zemŊ usilovaly o vyd§n² ¼dajn®ho hackera Nikulina, kter®ho ļesk§ policie zadrģela v Ś²jnu 2016 v Praze, do 
sv® kompetence. Pot®, co dal ļeskĨ Đstavn² soud ministru Robertu Pelik§novi k vyd§n² ¼dajn®ho hackera 
zelenou, Rus zam²Śil v letounu ministerstva spravedlnosti za Atlantik. Podle expertŢ se t²m ale na vztaz²ch mezi 
Ļeskou republikou a USA pŚ²liġ nemŊn².  
 
  ĂHorġ² by to bylo sp²ġe opaļnŊ. Naopak by vztahy zhorġilo, kdyby byl Nikulin vyd§n do Ruska. Tohle je sp²ġe 
potvrzen² toho, ģe v ĻR trv§ orientace na naġe z§padn² spojence. ĠpanŊlsko bylo pŚed nŊkolika mŊs²ci v 
podobn® situaci, tak® vydalo hackery do SpojenĨch st§tŢ. MŊlo by to bĨt zkr§tka automatick®, pŚekvapiv® by 
bylo sp²ġe opaļn® rozhodnut²,ñ vysvŊtlil serveru Lidovky.cz Jakub Lepġ z katedry SeveroamerickĨch studi² 
Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy.  
 
Pro Kryġtofa Koz§ka z t®ģe katedry se pak jedn§ pŚedevġ²m o krok se silnou symbolikou. ĂSymbolick§ rovina je 
urļitŊ siln§. Z§jem o jeho vyd§n² mŊlo Rusko a Spojen® st§ty, Śeġilo se to i na nejvyġġ² ¼rovni. Ta symbolika je 
zŚejm§. Rusk§ klika v ļesk® politice utrpŊla symbolickou por§ģku, americk§ ambas§da tyhle vŊci bedlivŊ 
sleduje,ñ Śekl redakci Koz§k. Podle nŊj se za onu Ăruskou klikuñ d§ oznaļit Miloġ Zeman, kterĨ podle slov 
ministra spravedlnosti Pelik§na ģ§dal o vyd§n² Nikulina do Moskvy. Ukazuje to podle nŊj, ģe Ļesk§ republika je 
obļas pro zahraniļn² partnery tŊģko ļiteln§. ĂO to dŢleģitŊjġ² jsou ale podobn® konkr®tn² kroky. Ameriļan® se v 
tom dobŚe orientuj², vŊd² ģe Miloġ Zeman nerovn§ se ļesk§ politika,ñ zdŢrazŔuje Koz§k.  
    Domluvil vyd§n² v Praze tŚet² nejmocnŊjġ² republik§n?  
 
Ġ®f doln² komory americk®ho Kongresu SnŊmovny reprezentantŢ Paul Ryan navġt²vil v tomto tĨdnu Prahu. 
Nechal se dokonce slyġet, ģe o pŚ²padu Jevgenije Nikulina s ļeskĨmi kolegy jednal. Nakolik ale mohl napomoci 
vyd§n² Nikulina do USA, se podle amerikanistŢ s jistotou Ś²ci ned§.  
 
ĂUrļitŊ za to lobboval a mŊl dodateļn® informace tĨkaj²c² se Nikulinova pŚ²padu. Jsem si jistĨ, ģe i to byl jeden z 
dŢvodŢ jeho n§vġtŊvy. Nav²c je Paul Ryan republik§n, a republik§ni i Donald Trump jsou spojov§ni s ļinnost² 
ruskĨch hackerŢ bŊhem americkĨch voleb. Pro Ameriļany jsou podobn§ t®mata vŊc² n§rodn² hrdosti, zvl§ġtŊ 
kdyģ se jedn§ o Rusko,ñ Śekl amerikanista Lepġ. Jeho kolega z katedry SeveroamerickĨch studi² je ale v tomto 
smŊru skeptiļtŊjġ².  
 
Paul Ryan a Andrej Babiġ jednali na ¼Śadu vl§dy  
 
ĂTo jsou pochopitelnŊ spekulace. Nechci tu n§vġtŊvu pŚeceŔovat, Ryana pŚivedly do Prahy sp²ġe jeho osobn² 
vazby. Nemysl²m si, ģe by Ameriļan® vys²lali Paula Ryana Śeġit podobn® vŊci. UrļitŊ tomu ale mohla napomoci, 
dŢkaz pro to ale nen²,ñ Ś²k§ v n§vġtŊvŊ Ryana v Praze Kryġtof Koz§k. 
  Je Zeman bl²ģe B²l®mu domu?  
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O moģn® n§vġtŊvŊ Miloġe Zemana v B²l®m domŊ se spekuluje uģ od zvolen² Donalda Trumpa americkĨm 
prezidentem. Zat²m na ni ale nedoġlo a vypad§ to, ģe k n² ani nedojde, vyd§n² nikulina tomu podle amerikanistŢ 
nijak nenapomŢģe. 
 
ĂVzhledem k veŚejnŊ dostupnĨm informac²m, ģe Miloġ Zeman lobboval za vyd§n² Nikulina do Ruska, tomu ani 
jeho koneļn® vyd§n² do USA nepomŢģe,ñ m²n² Jakub Lepġ, pŚesvŊdļen je o tom i Koz§k.  
 
Setk§n² prezidenta Zemana s Donaldem Trumpem v New Yorku.  
 
ĂTo uģ ļteme z ļajovĨch l²stkŢ. Tak® jsem se doļetl, ģe se Nikulinovo vyd§n² vymŊn² za pozv§n² Miloġe Zemana 
do B²l®ho domu, ale to jsme v rovinŊ drbŢ. Pokud k n§vġtŊvŊ dojde, moģn§ se o tom dozv²me v²ce, ale ta teorie 
mi pŚijde trochu pŚitaģen§ za vlasy,ñ Śekl serveru Lidovky.cz Koz§k. 
  Ļesko-rusk® vztahy? Bitvu Rusko prohr§lo, v§lka pokraļuje  
 
Vyd§n² Nikulina Washingtonu podle expertŢ neznamen§ nic kritick®ho ani v ļesko-ruskĨch vztaz²ch. V dobŊ 
vyhrocen® atmosf®ry mezi Z§padem a Ruskem mŢģe m²t ale symbolickou rovinu.  
 
    ĂSamozŚejmŊ Rusov® nadġen² nebudou, pŚedevġ²m v kontextu ned§vn® vlny vyhoġŠov§n² diplomatŢ a 
eskalace napŊt². O to vŊtġ² symbolickĨ vĨznam to m§, nicm®nŊ Rusov® teŅ Śeġ² ¼plnŊ jin® a z§vaģnŊjġ² 
probl®my. Jsou si dobŚe vŊdomi, ģe tu nŊjak® spojence maj², ale jedn§ se v pŚ²padŊ Nikulina jen o jednu 
prohranou bitvu. NejdŢleģitŊjġ² ale je, ģe vŊtġina spoleļnosti v ĻR podporuje proz§padn² orientaci zemŊ, to je 
solidn² z§klad o hraje dlouhodobŊ,ñ pŚipom²n§ Koz§k.  
 
StejnŊ to vid² i jeho kolega Lepġ a pŚipom²n§ i ¼lohu Miloġe Zemana. ĂZ pohledu Ruska splnil Miloġ Zeman, co 
mŊl. Snaģil se o vyd§n² Nikulina do Ruska. Jinak je to zpr§va o tom, ģe se nic nemŊn² a my jsme d§le souļ§st² 
politickĨch a bezpeļnostn²ch struktur Z§padu. Rusko se bude d§le snaģit n§ġ geopolitickĨ prostor ovlivŔovat, 
prohr§lo sice jeden z§pas, ale liga ani zdaleka nekonļ²,ñ upozorŔuje Lepġ. 
 
 
URL| https://www.lidovky.cz/pomuze-vydani-nikulina-vztahum-s-usa-byla-to-spise-samozrejmost-mini-experti-
1hp-/zpravy-domov.aspx?c=A180330_125052_ln_domov_mber 
 

PondŊl² ĠINKANSEN Humanismus, ļi vlastenectv²? 
29.3.2018    Lidov® noviny    str. 13    N§zory 

    Martina Rychl²ka         

ZamŊŔovat univerz§ln² hodnoty lidstv² za vlastenectv² je cesta ke konfliktu  
 
FrancouzskĨ policista Arnaud Beltrame ve sv®m ned§vn®m ļinu prok§zal mimoŚ§dnou m²ru odvahy, kdyģ sebe 
vymŊnil za rukojm² a riskoval to nejcennŊjġ². Osobn² profily vĨznamnĨch politikŢ se pln² koment§Śi plnĨmi 
respektu a poukazov§n² na pŚ²kladnost takov®ho ļinu. Spoleļnost je pohnut§ jako kdysi u report®ra TVNova 
Michala Vel²ġka, jehoģ odvaha vedla k dnes pravidelnŊ udŊlovan® cenŊ.  
 Co mŊ ale po ļinu Arnauda ponouklo k zamyġlen², je paradoxn² m²ch§n² dvou motivŢ v koment§Ś²ch 
politikŢ, a to pr§vŊ odvahy ve jm®nu humanismu s nutk§n²m ve jm®nu vlastenectv² a sluģbŊ vlastn² zemi. 
NŊmeckĨ sociolog Ulrich Beck popisuje vn²m§n² role obļana a s t²m spojenĨch pŚedpokladŢ jedn§n² uvnitŚ st§tu 
ohraniļen®m hranicemi jako uvŊznŊnou poruchu identity. Je tedy za podobnĨmi rozhodnut²mi humanismus, 
nebo vlastenectv²?  
 
V z§jmu koho jednal Arnaud?  
 
PŚedseda TOP 09 JiŚ² Posp²ġil na soci§ln² s²ti p²ġe: ĂPŚ²bŊh opravdov®ho lidsk®ho hrdinstv² muģe, kterĨ se ve 
sluģbŊ sv® zemi a jej²m obļanŢm vymŊnil za obŊti ¼nosu s vŊdom²m, ģe riskuje vlastn² smrt. Ta bohuģel 
nastala. Ļest pam§tce pŚ²kladn®ho ļlovŊka!ñ Je nesporn®, ģe jedn§n² Arnauda bylo motivovan® jeho vnitŚn² 
mimoŚ§dnou mor§ln² integritou, kter§ v roli policisty vyzn²v§ jako motiv vedenĨ sluģbŊ vlasti. VPosp²ġilovŊ 
pŚ²spŊvku je to dŢraz na ĂpŚ²kladn®ho ļlovŊkañ a Ăopravdov® lidstv²ñ, nicm®nŊ jak vidno, ve stejn®m pŚ²spŊvku 
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zmiŔuje motiv Ăve sluģbŊ sv® zemi a jej²m obļanŢmñ. Jednal tedy Arnaud podle Posp²ġila ve jm®nu sv® zemŊ a 
jej²ch obļanŢ, nebo ve jm®nu lidstv²? Zvaģoval Arnaud, zda jsou rukojm² obļan® jeho zemŊ? Zcela jistŊ nikoliv.  
 Beck byl ve svĨch myġlenk§ch o roli st§tu v glob§ln² spoleļnosti v z§vŊru sv®ho ģivota pomŊrnŊ 
radik§ln². Vn²mal n§rodn² st§t jako entitu, kter§ sv® mor§ln² opr§vnŊn² k vlastn² existenci op²r§ o p®ļi identit§rnŊ 
homogenn²ho celku. Jenomģe pŚi pohledu na glob§ln² mapu by jeden tŊģko pohledal st§t, kterĨ pŚesnŊ kop²ruje 
hranice spoleļenstv² vn²maj²c² sebe jako identit§rnŊ homogenn². Beck tak poukazuje na existenci§ln² z§jem 
st§tŢ vyŚezat puzzle na svŊtov® mapŊ a urļit, kde leģ² ten nebo onen n§rod, aby obh§jily smysl vlastn² 
existence, spoleļensk® smlouvy a s t²m spojenou politickou roli.  
 
Proļ tu vlastnŊ jsme  
 
Je tedy zŚetelnŊ v z§jmu st§tŢ op²rat se o univerz§ln² mor§ln² premisy, kterĨmi mor§lnŊ podep²raj² smysl 
vlastenectv², ļ²mģ konstruuj² faleġnou identitu, kterou n§slednŊ zaġkatulkuj² do konceptu n§roda. Je to totiģ 
vlastenectv², tedy pocit n§leģitosti k vlasti, k n§rodu, bez kter®ho st§ty nebudou existovat. Nicm®nŊ zde je 
podstatnĨ fakt, ģe aļkoliv mŢģe bĨt vlastenectv² vn²man® jako m®nŊ radik§ln² neģ nacionalismus, je to st§le stav 
mysli, jehoģ prohlubov§n² je moģn® pouze v kontrastu k jinĨm Ăvlastemñ, resp. n§rodŢm. DŢraz na vlastenectv², 
napŚ²klad v souļasn®m bizarn²m n§vrhu nov®ho ġkoln²ho pŚedmŊtu ministrynŊ obrany, je taģen pŚesnŊ t²m 
nutk§n²m, kdy volen² z§stupci st§tu po pŚed§n² jist® m²ry suverenity na EU t§paj², proļ tu vlastnŊ jsou. I proto se 
pro tento n§pad daŚ² naj²t konsensus napŚ²ļ politickĨmi stranami. ZamŊŔovat univerz§ln² hodnoty lidstv², mor§ln² 
premisy, solidaritu bez ohledu na hranice, tedy ta lidsk§ pr§va, kter§ lidstvo spojuj², za vlastenectv², kter® jej 
rozdŊluje, je cesta ke konfliktu. MŊl se snad Arnaud zamyslet, zda jsou rukojm² Francouzi?  
 
UvŊznŊn v poruġe identity  
 
V 19. stolet² se pruġt² politici zamĨġleli, jak ļelit narŢstaj²c²mu nacionalismu ve Francii. Tehdy situaci Śeġili 
mimochodem dŢrazem na vlastenectv² ve ġkol§ch a vĨsledek jsme zaģili v podobŊ dvou svŊtovĨch v§lek. Naġi 
politici by se nam²sto dŢrazu na vlastenectv²mŊli soustŚedit na prosazov§n² humanismu uģ proto, ģe kdyģ to v 
90. letech 20. stolet² dŊlali, vydobyli si respekt s glob§ln²m dopadem. PŚed n§mi stoj² obrovsk§ vĨzva, kterou 
n§m kromŊ jinĨch pŚipom²nal i ned§vno zesnulĨ Stephen Hawking. Lidstvo rozparcelovan® na dvŊ stŊ vz§jemnŊ 
se pomŊŚuj²c²ch vlast² nem§ ġanci na pŚeģit² a ļiny lid², jako byl Arnaud, by n§m pr§vŊ z j§dra jeho motivu mŊly 
pŚipom²nat, ģe jsme pŚedevġ²m lidstvo s univerz§ln²mi hodnotami, a ne vlasti s pr§vy a z§jmy vymezenĨmi vŢļi 
jinĨm vlastem a n§rodŢm.  
 Nebylo v m®m z§jmu jakkoliv zpochybŔovat smysl nebo snad posl§n² Posp²ġilova pŚ²spŊvku, ale sp²ġe 
pouk§zat na typickou uk§zku, kdy i politik, o jehoģ mor§ln² integritŊ osobnŊ ani trochu nepochybuji, je uvŊznŊn v 
poruġe identity. Nebude jej totiģ volit svŊtoobļan, ale Ļech. SvŊt ale k lepġ²mu viditelnŊ mŊn²me jako lidi, nikoli 
jako Ļeġi nebo Francouzi.  
 
Lidstvo rozparcelovan® na dvŊ stŊ vz§jemnŊ se pomŊŚuj²c²ch vlast² nem§ ġanci na pŚeģit² a ļiny lid², jako byl 
Arnaud, by n§m pr§vŊ z j§dra jeho motivu mŊly pŚipom²nat, ģe jsme pŚedevġ²m lidstvo s univerz§ln²mi 
hodnotami, a ne vlasti s pr§vy a z§jmy vymezenĨmi vŢļi jinĨm vlastem a n§rodŢm  
 
O autorovi| Martina Rychl²ka, odborn²k na mezin§rodn² vztahy a bezpeļnost Autor pŢsob² na FakultŊ 
soci§ln²ch vŊd UK 
Foto autor| FOTO REUTERS 
Foto popis| Tryzna za ļetn²ka Arnauda Beltrama, kter®ho zabil isl§mskĨ extremista, probŊhla vļera v PaŚ²ģi. 
PohŚeb se m§ konat dnes. 
 

Wollner o ĂZemanovŊñ analytikovi. Je to prĨ anarcho-komunistickĨ 
zmatenec! 

29.3.2018    expres.cz    str. 00    Zpr§vy 
    Expres.cz, Michal Chalupa         

Kdyģ Miloġ Zeman ve sv®m druh®m inauguraļn²m projevu k pŚekvapen² ļ§sti n§roda m²sto z§vaģnĨch 
st§tnickĨch t®mat,  napŚ²klad 100. vĨroļ² vzniku Ļeskoslovenska, napadal sv® osobn² protivn²ky, podaŚilo se mu 
otr§vit nejednoho sv®ho oponenta. Kdyģ se pak pustil do Ļesk® televize a ve sv®m ¼toku ļerpal z pochybn® 
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pŚedvolebn² analĨzy katedry medi§ln²ch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy pod veden²m 
kontroverzn²ho analytika Jana KŚeļka, dostal u odborn® veŚejnosti celĨ konstrukt Zemanovy Śeļi pachuŠ 
tendenļn²ho amat®rismu a diletantstv². 
 
Proti autorovi prezidentem citovan® analĨzy zamŊŚen® proti  Ļesk® televizi  se nyn² ohradil tak® ġ®fredaktor 
poŚadu  Report®Śi ĻT  Marek Wollner. To proto, ģe m§ Jan KŚeļek ambice se dostat do Rady Ļesk®ho rozhlasu, 
coģ investigativn² novin§Ś nese ponŊkud nelibŊ. 
 
Kontroverzn² anarchista a silnŊ levicovŊ orientovanĨ pedagog FSV UK KŚeļek se dlouhodobŊ vyhraŔuje proti 
ļemukoliv pravicov®mu, liber§ln²mu a nev§h§ to prezentovat veŚejnŊ.                                      
 
ĂZeman m§ probl®m, zneuģ²v§ ĻT,  je to nepŚ²jemn®,ñ Ś²k§ televizn² Śeditel DvoŚ§k a hroz²           Miloġ Zeman   
 
Jeho aktivismus se projevil jiģ v roce 1999, kdyģ  v TrŢnn²m s§le Praģsk®ho hradu pŚi podpisu vstupu ĻR do 
NATO na prezidenta Havla p²skal a zap§lil kartiļku se zkratkou n§zvu Severoatlantick® aliance.  Byl obvinŊn z 
vĨtrģnictv², hrozilo mu odnŊt² svobody, ale nakonec vyv§zl jen s pokutou. PŚiġel o ļlenstv² v Syndik§tu novin§ŚŢ 
ĻR, kterĨ jej za zneuģit² legitimace vylouļil. 
 
ĂKdyģ p²skal na Havla kvŢli naġemu pŚijet² do NATO, Ś²kal jsem si, ģe je to klukovina, kterou je nutn® pŚej²t s 
¼smŊvem. Kdyģ vypracoval analĨzu na z§kladŊ blbĨch krit®ri², ģe ĻT nadrģuje TOP 09, Ś²kal jsem si, ģe je to 
prostŊ zmatenec, kterĨ by si napŚed mŊl zam®st pŚed svĨm anarcho-komunistickĨm prahem. Ale kdyģ teŅ ļtu, 
ģe se cpe do Rady ĻRo, Ś²k§m si: mlad² revolucion§Śi, staŚ² hofr§ti. A to je pŚitom Jan KŚeļek jeġtŊ poŚ§d docela 
mladĨ. Ale uļ² se rychle, to je fakt. Ono je taky od koho, pod²vejte, kam to dot§hl takovĨ Petr ĢantovskĨ,ñ   
okomentoval Wollner  osobnost analytika, z jehoģ pr§ce  Miloġ Zeman  pŚi kritice ĻT ļerpal, aby dok§zal 
spŚ²znŊnost veŚejnopr§vn²ho media a Kalouskovy TOP 09.      Marek Wollner  (Facebook)   27.bŚezna 2018 v 
17:51, pŚ²spŊvek archivov§n:  29.bŚezna 2018 v 12:00 
 
Kdyģ p²skal na Havla kvŢli naġemu pŚijet² do NATO, Ś²kal jsem si, ģe je to klukovina, kterou je nutn® pŚej²t s 
¼smŊvem. Kdyģ vypracoval analĨzu na z§kladŊ blbĨch krit®ri², ģe ĻT nadrģuje TOP 09, Ś²kal jsem si, ģe je to 
prostŊ zmatenec, kterĨ by si napŚed mŊl zam®st pŚed svĨm anarcho-komunistickĨm prahem. Ale kdyģ teŅ ļtu, 
ģe se cpe do Rady ĻRo, Ś²k§m si: mlad² revolucion§Śi, staŚ² hofr§ti. A to je pŚitom Jan KŚeļek jeġtŊ poŚ§d docela 
mladej. Ale uļ² se rychle, to je fakt. Ono je taky od koho, pod²vejte, kam to dot§hl takovĨ Petr ĢantovskĨ.     To 
se mi l²b² (174) Koment§Śe (11)              
 
KŚeļek a jeho tĨm pŚed parlamentn²mi volbami vypracovali zak§zku Rady pro rozhlasov® a televizn² vys²l§n², 
kdy v analĨze programu vys²l§n² veŚejnopr§vn² televize a rozhlasu poukazuje na vĨrazn® stranŊn² tŊchto m®di² 
TOPce. LevicovĨ analytik si pŚedevġ²m stŊģoval na ignoraci kritiky, opom²jen² relevantn²ch spoleļenskĨch akt®rŢ 
a negativn² r§mov§n² soci§ln²ch t®mat.                                     
 
Boj s ĻT pokraļuje: Zeman chce vyh§zet zamŊstnance, uģ m§ dokonce pl§n           Miloġ Zeman   
 
ĂV celku vys²lanĨch zpravodajskĨch a politicko-publicistickĨch poŚadŢ Ļesk® televize i Ļesk®ho rozhlasu byla ve 
sledovan®m obdob² zvĨhodŔov§na politick§ strana TOP 09 t²m, ģe promluv§m jej²ch z§stupcŢ bylo trvale a 
pravidelnŊ pŚidŊlov§no zŚetelnŊ v²ce prostoru, neģ by odpov²dalo re§ln®mu postaven² t®to strany v politick®m a 
spoleļensk®m ģivotŊ,ñ  p²ġe se v KŚeļkovŊ analĨze proti n²ģ se postavila odborn§ veŚejnost i gener§ln² Śeditel 
ĻT  Petr DvoŚ§k . 
 
ĂStudie, kterou pan prezident v projevu citoval, je udŊlan§ tak neġŠastnŊ a tak manipulativnŊ, ģe i jej² zadavatel, 
Rada pro rozhlasov® a televizn² vys²l§n², ji nepouģil pro ¼ļel, pro kterĨ si ji zadal,ñ  uvedl DvoŚ§k. Proti analĨze 
se vyhranili i dalġ² specialist® na sociologick® studie. 
 
Dramaturg a ġ®fredaktor poŚadu Report®Śi ĻT Marek Wollner. 
 
ĂKŚeļkova analĨza si pŚedstavuje novinaŚinu jako fyzik§ln² dŊj prob²haj²c² ve vakuu mimo konkr®tn² ļas a 
prostor, matematicky Ś²zenĨ podle s²ly politickĨch stran. V re§ln®m svŊtŊ se pochopitelnŊ p²ġe a toļ² o tom, co je 
dŢleģit® a zaj²mav®. Je-li jedn²m z hlavn²ch spoleļenskĨch t®mat vzestup Andreje Babiġe a soubŊģn® snahy 
omezit jeho vliv z§konem o stŚetu z§jmŢ, jehoģ nositelem byla TOP 09, bude m²t v takovou dobu vŊtġ² medi§ln² 
prostor TOP 09 a zpr§vy se budou v²c zaob²rat Babiġem a jeho hnut²m. Cokoli jin®ho by byla rezignace na 
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z§kladn² novin§Śsk® principy. V tomto bodŊ je vŢbec nejslabġ² m²sto analĨzy, kter§ tento faktor neum² ï ļi 
moģn§ nechce ï zpracovat,ñ  p²ġ² napŚ²klad  ve sv® kritice Noviny.cz .                                     
 
Jan SvŊr§k bez okolkŢ: Zeman nestoj² za kriz² kolem ĻT poprv®, tahle zemŊ mu nepatŚ²           Miloġ Zeman   
 
ĂKŚeļkova analĨza m§ Śadu slabĨch m²st, ale nŊkolik z nich pŚedstavuje tak z§vaģn® chyby, ģe  znehodnocuj² 
veġker® vĨsledky. Metodika je pochybn§, kvantitativn² analĨza vych§z² z nesmyslnĨch dat a kvalitativn² nese 
vĨrazn® rysy zaujatosti. Na nŊkterĨch bodech je patrn®, ģe autor netuġ², jak funguje provoz zpravodajsk®ho 
kan§lu, pŚ²padnŊ to tuġit nechce. Vyvozovat z tohohle d²lka z§vŊr ve znŊn² ādoch§zelo k poruġov§n² z§kona a 
jsou na m²stŊ sankceó, jak ļin² pan KŚeļek, je v nejlepġ²m pŚ²padŊ drzost.ñ 
 
To, proļ se prezident ve sv® argumentaci op²r§ o takto zfuġovanĨ a jednostrannŊ zamŊŚenĨ pamflet ideologicky 
stran²c²ho ļlovŊka, je stejnŊ absurdn², jako jeho ambice proniknout do kontroln²ch org§nŢ veŚejnopr§vn²ch 
m®di². Bohuģel, jak jiģ Marek Wollner upozornil, napŚ²klad v pŚ²padŊ nem®nŊ kontroverzn²ho Petra Ģantovsk®ho, 
t®ģ Zemanova pŚ²znivce, se to podaŚilo. 
 
 
URL| https://www.expres.cz/zeman-inauguracni-projev-analyza-ceska-televize-krecek-diletant-wollner-facebook-
giq-/zpravy.aspx?c=A180329_115204_dx-zpravy_neos 
 

Ģe ĻT nadrģovala TOP 09? Marek Wollner vrac² ¼der 
29.3.2018    parlamentnilisty.cz    str. 00     

    mp         

Dramaturg a report®r poŚadu Report®Śi ĻT Marek Wollner krout² hlavou nad t²m, kdo se to snaģ² dostat do Rady 
Ļesk®ho rozhlasu. Ļlenem Rady by se r§d stal Jan KŚeļek, muģ, kterĨ sepsal studii, podle kter® Ļesk§ televize 
¼dajnŊ nadrģovala TOP 09. Wollner o KŚeļkovi napsal p§r Ś§dek. PŚesvŊdļte se sami. 
 
 Kdyģ v roce 1999 V§clav Havel podepisoval listiny, kter® stvrzovaly vstup Ļesk® republiky do NATO, 
slavnostn² akt naruġil Jan KŚeļek, tehdy pŊtadvacetiletĨ mladĨ muģ, kterĨ jako novin§Ś aktu pŚihl²ģel. PŚi podpisu 
zaļal p²skat a demonstrativnŊ zap§lil malou kartiļku s n§pisem NATO. Byl vyveden z Hradu.   Dnes KŚeļek 
vyuļuje na FakultŊ soci§ln²ch vŊd UK, na KatedŚe medi§ln²ch studi². Je autorem studie, ve kter® se lze doļ²st, 
ģe veŚejnopr§vn² Ļesk§ televize ¼dajnŊ nadrģovala politick® stranŊ TOP 09. TeŅ by se podle vġeho r§d stal 
ļlenem Rady Ļesk®ho rozhlasu. To nenech§v§ v klidu dramaturga a report®ra poŚadu Report®Śi ĻT Marka 
Wollnera. Na soci§ln² s²ti Facebook se k tomu rozhodl napsat p§r Ś§dek.   ĂKdyģ p²skal na Havla kvŢli 
naġemu pŚijet² do NATO, Ś²kal jsem si, ģe je to klukovina, kterou je nutn® pŚej²t s ¼smŊvem. Kdyģ vypracoval 
analĨzu na z§kladŊ blbĨch krit®ri², ģe ĻT nadrģuje TOP 09, Ś²kal jsem si, ģe je to prostŊ zmatenec, kterĨ by si 
napŚed mŊl zam®st pŚed svĨm anarcho-komunistickĨm prahem. Ale kdyģ teŅ ļtu, ģe se cpe do Rady ĻRo, Ś²k§m 
si: mlad² revolucion§Śi, staŚ² hofr§ti. A to je pŚitom Jan KŚeļek jeġtŊ poŚ§d docela mladej. Ale uļ² se rychle, to je 
fakt. Ono je taky od koho, pod²vejte, kam to dot§hl takovĨ Petr ĢantovskĨ,ñ napsal Wollner s odkazem na 
medi§ln²ho analytika Petra Ģantovsk®ho, kterĨ se stal ļlenem Rady ĻTK. 
 
 
URL| http://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Ze-CT-nadrzovala-TOP-09-Marek-Wollner-vraci-uder-
529964?utm_source=nm&utm_medium=xml 
 

Radim Hreha: Kdy zaļnou veŚejnopr§vn²  m®dia kontrolovat skuteļn² 
z§stupci veŚejnosti? 

29.3.2018    parlamentnilisty.cz    str. 00     
    jih         
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Medi§ln² analytik a bĨvalĨ Śeditel Slovensk® televize Radim Hreha reaguje na to, jak ġ®fredaktor report§ģn² 
publicistiky Ļesk® televize Marek Wollner komentuje na soci§ln²ch s²t²ch ambici Jana KŚeļka, kterĨ pŢsob² na 
katedŚe medi§ln²ch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, st§t se ļlenem Rady Ļesk®ho rozhlasu. 
 
 Preference kandid§ta do Rady Ļesk®ho rozhlasu Jana KŚeļka se pokusil zmrazit manaģer 
veŚejnopr§vn² televize Marek Wollner, kdyģ opŊt jednou pŚedvedl svŢj duġevn² striptĨz. KŚeļkovu AnalĨzu 
vys²l§n² Ļesk® televize a Ļesk®ho rozhlasu v obdob² pŚed volbami do zastupitelstev krajŢ a Sen§tu 2016, totiģ 
laure§t Peroutkovy ceny charakterizoval tradiļnŊ povrchnŊ a ¼ļelovŊ. Tedy stejnŊ dezinformativnŊ stylem ad 
hominem, jak si to kdysi osvojil ve svĨch novin§ŚskĨch zaļ§tc²ch v Respektu: ĂKdyģ vypracoval analĨzu na 
z§kladŊ blbĨch krit®ri², ģe ĻT nadrģuje TOP 09, Ś²kal jsem si, ģe je to prostŊ zmatenec, kterĨ by si napŚed mŊl 
zam®st pŚed svĨm anarcho-komunistickĨm prahem.ñ   Wollnerovo hodnocen² optikou HavlovĨch sirotkŢ, mŢģe 
obst§t snad jen na jedn§n² Rady Ļesk® televize, ļi jinĨch seanc²ch Ăliber§ln²chñ pokrytcŢ, kteŚ² ct² svobodu slova 
pouze ve sv® pospolitosti.   Do medi§ln²ch rad se vol² lid® z komunity HavlovĨch sirotkŢ   Wollnerova 
ideologicko-profesion§ln² deformace je svĨm zpŢsobem pochopiteln§. Od dob televizn² krize poslanci vol² do 
medi§ln²ch rad reprezentanty komunity HavlovĨch sirotkŢ, ļi podobnĨch farizejŢ tak, aby disponovali 
rozhodovac² vŊtġinou. Rady proto obhajuj² pŚedevġ²m z§jmy exponentŢ zm²nŊn® privilegovan® skupiny, zn§m® 
svĨmi dobrĨmi rodinnĨmi kontakty a historicky neutuchaj²c² touhou po manipulaci s veŚejnĨm m²nŊn²m a 
finanļn²m ¼spŊchu. PŚivlastnŊn² a profitov§n² na subjektu, kterĨ mŊs²ļnŊ dotuj² obļan® bez rozd²lu, je totiģ 
majstrġtykem na ¼rovni propagandistick®ho a finanļn²ho perpetuum mobile.   Kontrolu by mŊli prov§dŊt nejen 
zast§nci, ale i kritici   Medi§ln² Ăavantgarda,ñ jej²ģ pŚ²znaļnĨm pŚedstavitelem je i Wollner, dŊl§ vġe proto, aby 
znemoģnila volbu do kter®koliv medi§ln² rady, jak®mukoliv nez§visl®mu, odbornŊ a prakticky fundovan®mu 
z§stupci veŚejnosti bez rozd²lu. Faktick§ kontrola veŚejnosti veŚejnopr§vn²ch m®di² je totiģ moģn§ pouze v 
pŚ²padŊ z§stupcŢ veŚejnosti bez rozd²lu, tedy i z§stupcŢ odpŢrcŢ, kritikŢ a jinĨch n§zorovĨch skupin 
obyvatelstva. Permanentn² snaha tzv. dŢvŊryhodnĨch m®di² o jejich diskvalifikaci je dŢkazem jejich osobit®ho 
vn²m§n² pluralitn² demokracie a principu svobody slova.   Nicm®nŊ, po t®mŊŚ tŚiceti letech od sametov® 
revoluce si naġe veŚejnost zaslouģ², aby jej² z§jmy v medi§ln²ch rad§ch prosazovali i skuteļn® odbornŊ a 
zkuġenostnŊ zdatn® osobnosti, kter® jsou tradiļnŊ trnem v oku kari®ristŢ, moment§lnŊ se stylizuj²c²ch do role 
liber§ln²ch demokratŢ. VŊŚme, ģe krom pŊtiprocentn²ch poslancŢ to snad pochop² vġichni osv²cen² politici v 
Poslaneck® snŊmovnŊ PĻR.   Radim Hreha, autor je medi§ln² analytik 
 
 
URL| http://www.parlamentnilisty.cz/arena/nazory-a-petice/Radim-Hreha-Kdy-zacnou-verejnopravni-media-
kontrolovat-skutecni-zastupci-verejnosti-530070?utm_source=nm&utm_medium=xml 
 

Konļ² moģnost pod§vat pŚihl§ġky na vŊtġinu ġkol 
29.3.2018    novinky.cz    str. 00    VŊda a ġkoly 

    fġ         

PŚihl§ġka na vysokou ġkolu na posledn² chv²li nemus² bĨt s§zkou do loterie. Pokud nŊkomu uteļe term²n, mŢģe 
uvaģovat buŅ o hled§n² pr§ce, nebo se zkusit pod²vat tam, kde jsou dveŚe pro uchazeļe jeġtŊ otevŚen®. NŊkter® 
univerzity mŊly jako deadline pro pod§n² pŚihl§ġky 28. ¼nor, spousta z nich vļetnŊ nŊkolika fakult Univerzity 
Karlovy a ĻVUT v Praze ļi Univerzity Pardubice m§ jako posledn² term²n tuto sobotu 31. bŚezna. Na stŚedn² 
ġkoly skonļilo pod§v§n² pŚihl§ġek jiģ 1. bŚezna. 
 
KoneļnĨ term²n pro pod§n² pŚihl§ġek je na vŊtġinŊ veŚejnĨch ġkol limitov§n pŢlnoc² 28. ¼nora. Mnoh® fakulty 
vġak jiģ pŚedem stanovily term²n pozdŊjġ², nŊkter® vysok® ġkoly pŚihl§ġky pŚij²maj² jeġtŊ v bŚeznu, nŊkde 
dokonce tak® v dubnu a pozdŊji ï tŚeba i operativn²m vyhl§ġen²m druh®ho kola pro pod§v§n² pŚihl§ġek.  
 
Jak se dostat na informatiku na ĻVUT  
 
Jednou z fakult ĻVUT, na kter® je pŚihlaġov§n² ke studiu moģn® aģ do 31. bŚezna, je Fakulta informaļn²ch 
technologi². Zde lze studovat bakal§ŚskĨ program Informatika, kterĨ se d§le dŊl² na ġest oborŢ, v magistersk®m 
programu pot® takt®ģ program Informatika a vyb²rat lze d§le z ġesti oborŢ, kde nŊkter® se pot® dŊl² na jednotliv§ 
odborn§ zamŊŚen².    ZpŢsobŢ pŚijet² do bakal§Śsk®ho studijn²ho programu je v²ce ï ¼spŊġnĨm sloģen²m 
pŚ²j²mac² zkouġky z matematiky, pomoc² SCIO testŢ nebo bĨt ¼spŊġnĨm Śeġitelem krajsk®ho kola stŚedoġkolsk® 
olympi§dy v matematice, fyzice, programov§n² ļi obdobn® soutŊģi.  
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Nov§ budova Ļesk®ho vysok®ho uļen² technick®ho v praģskĨch Dejvic²ch, s²dlo Fakulty informaļn²ch 
technologi² i Fakulty architektury.  
 
FOTO: ĻVUT  
 
ĂPro bakal§Śsk® studium nen² potŚeba m²t pŚedchoz² IT znalosti. Vġe se student nauļ² na fakultŊ. Absolventi 
fakulty z²skaj² vĨborn® uplatnŊn² na trhu pr§ce d²ky kvalitn²m teoretickĨm znalostem i praktickĨm dovednostem,ñ 
sdŊluje fakulta vybran® vĨhody studia.  
 
Na ĻVUT je moģn® se do zm²nŊn® soboty d§le hl§sit na Fakultu biomedic²nsk®ho inģenĨrstv², Fakultu dopravn², 
Fakultu elektrotechnickou ļi Fakultu stavebn². Fakulta jadern§ a fyzik§lnŊ inģenĨrsk§ ĻVUT m§ datum uz§vŊrky 
pod§v§n² pŚihl§ġek aģ 30. dubna.  
 
Matematici v Praze, technici v BrnŊ, stavaŚi v OstravŊ  
 
Univerzita Karlova jeġtŊ nab²z² moģnost uch§zet se o studium zejm®na na dvŊ praģsk§ pracoviġtŊ: 
Matematicko-fyzik§ln² fakultu a Fakultu soci§ln²ch vŊd, kde lze studovat ģurnalistiku, medi§ln² studia, 
sociologii, politologii, marketing nebo i ekonomii.  
 
Do 31. bŚezna je moģn® hl§sit se tak® na velkou ļ§st oborŢ praģsk® Ļesk® zemŊdŊlsk® univerzity. StejnĨ term²n 
plat² i pro vybran® fakulty Mendelovy univerzity i Vysok®ho uļen² technick®ho v BrnŊ, Z§padoļesk® univerzity v 
Plzni nebo Univerzity Tom§ġe Bati ve Zl²nŊ.  
 
Budova Fakulty strojn²ho inģenĨrstv² Vysok®ho uļen² technick®ho v BrnŊ.  
 
FOTO: VUT  
 
Na Vysokou ġkolu b§Ŕskou ï Technickou univerzitu Ostrava mohou zkouġet j²t z§jemci o pŢsoben² na jej² 
FakultŊ stavebn².  
 
Moģnosti v Pardubic²ch  
 
Je rovnŊģ posledn² ġance pŚihl§sit se na akademickĨ rok 2018/2019 do bakal§Śsk®ho studia na ġest fakult 
Univerzity Pardubice. TŚi z nich ï chemicko-technologick§, filozofick§ a elektrotechniky a informatiky ï pŚij²maj² 
pŚihl§ġky do soboty 31. bŚezna. Fakulta ekonomicko-spr§vn² ukonļ² pŚ²jem pŚihl§ġek jeġtŊ o den dŚ²ve, tedy v 
p§tek 30. bŚezna.  
 
Fakulty chemicko-technologick§, ekonomicko-spr§vn² a elektrotechniky a informatiky budou pŚij²mat uchazeļe 
do svĨch bakal§ŚskĨch studijn²ch programŢ a oborŢ bez pŚij²mac²ch testŢ ï na z§kladŊ vĨsledkŢ ukonļen®ho 
stŚedoġkolsk®ho studia. Na fakultu filozofickou budou v ļervnu uchazeļi o studium skl§dat pŚij²mac² zkouġky, a 
to podle poģadavkŢ jednotlivĨch oborŢ.  
 
Fakulta chemicko-technologick§ Univerzity Pardubice.  
 
FOTO: arch²v Univerzity Pardubice  
 
U dalġ²ch dvou fakult je ļasu v²ce. Dopravn² fakulta Jana Pernera uzav²r§ pŚij²m§n² pŚihl§ġek do bakal§ŚskĨch 
studi² 30. dubna. Fakulta restaurov§n², na poļet studentŢ nejmenġ² a umŊlecky zamŊŚen§ fakulta univerzity v 
Pardubic²ch, kter§ s²dl² v Litomyġli, pŚij²m§ pŚihl§ġky a podklady pro vĨbŊr talentovanĨch uchazeļŢ aģ do 11. 
kvŊtna. Hodl§ pŚijmout pouze 16 tŊch nejnadanŊjġ²ch uchazeļŢ.  
 
Fakulta pŚ²rodovŊdnŊ-humanitn² a pedagogick§ (s velkĨm poļtem 22 oborŢ) Technick® univerzity v Liberci m§ 
deadline 4. dubna. Mnoho oborŢ Vysok® ġkoly ekonomick® v Praze to m§ napl§nov§no na 30. duben.  
 
 
URL| https://www.novinky.cz/veda-skoly/467732-konci-moznost-podavat-prihlasky-na-vetsinu-skol.html 
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V Ļesku Kristus do reklamy nesm², evropskĨ soud mu dal zelenou 
29.3.2018    Ekonom    str. 46    Ze svŊta pr§va 

    Luk§ġ ġikeL         

Ļesko je sice jednou z nejateistiļtŊjġ²ch zem² svŊta, pouģ²v§n² n§boģenskĨch symbolŢ v byznysu mŢģe bĨt ale i 
tady na hranŊ etiky. Ned§vno si to vyzkouġel start-up Twisto. Firma, kter§ umoģŔuje svĨm klientŢm odloģit 
platby za zboģ² nakoupen® v e-shopech aģ na dobu, kdy ho maj² vyzkouġen®, narazila u Rady pro reklamu s 
televizn²mi spoty, v nichģ lidem pom§h§ Twistus Splatitel. Postava, kter§ n§padnŊ pŚipom²n§ Jeģ²ġe Krista a 
pom§h§ s placen²m tŚeba Marii, podle rady ur§ģela n§boģensk® c²tŊn² spotŚebitelŢ. 
 Reklamn² spoty s Twistem Splatitelem vys²lala televize Nova, na doporuļen² rady je ale pŚedļasnŊ 
st§hla. TV Prima, na jej²chģ obrazovk§ch se mŊly objevit od ledna, je radŊji nepustila vŢbec. 
 ĂZ§kaz reklamy je pro n§s znaļnou komplikac² a m§me z toho pocit, ģe jsme se objevili v nov® ®Śe 
cenzury. NevŊŚil bych, ģe se v zemi, kde je 80 procent ateistŢ a plat² svoboda slova, mŢģe nŊco takov®ho st§t,ñ 
komentuje kauzu ġ®f marketingu spoleļnosti Twisto Luk§ġ Janouġek. Firma podala proti doporuļen² protest, ale 
Arbitr§ģn² komise Rady pro reklamu j² nevyhovŊla a pŢvodn² verdikt potvrdila. Na spot podle n² smŊŚoval 
Ănezvykle vysokĨ poļet st²ģnost²ñ veŚejnosti. 
 O kolik penŊz kvŢli staģen² spotŢ z televize Twisto pŚiġlo, jeho z§stupci komentovat odm²tli. ObecnŊ se 
ale n§klady na vĨrobu takov® tŚicetivteŚinov® reklamy pohybuj² mezi 10 a 20 tis²ci korun. Twisto pŚitom vys²lalo 
pades§tivteŚinovĨ spot a devŊt desetivteŚinovĨch. 
Na internetu je Jeģ²ġ v bezpeļ² Navzdory rozhodnut² rady chce start-up d§l pouģ²vat Splatitele v m®di²ch, na nŊģ 
se jej² doporuļen² nevztahuje. ĂTwista inzerujeme na soci§ln²ch s²t²ch, Praģan® jej mohli potkat na billboardech 
a nyn² se moģn§ pod²v§ tak® do MHD,ñ Ś²k§ Luk§ġ Janouġek a dod§v§, ģe obavy z dalġ²ho z§kazu reklamy 
nemaj². PrĨ proto, ģe provozovatelŢm reklamn²ch ploch nevad², ba naopak ji podporuj². 
 Specialistka na marketingov® pr§vo Petra Dolejġov§ vġak upozorŔuje, ģe i na internetu mŢģe reklama 
narazit. Internet totiģ kontroluj² ģivnostensk® ¼Śady a za neetickou reklamu mohou zadavateli uloģit pokutu aģ 
100 tis²c korun. 
 I pŚesto, ģe Rada pro reklamu rozhoduje podle kodexu reklamy a ģivnostensk® ¼Śady podle z§kona o 
regulaci reklamy, vyuģit² n§boģenskĨch motivŢ v reklam§ch d§vaj² podobn® mantinely. Reklama nesm² 
n§boģenstv² ur§ģet a mus² zohledŔovat n§boģensk® c²tŊn² spotŚebitelŢ. 
 Kontrola internetov® reklamy v Ļesk® republice ovġem zat²m nen² tak pŚ²sn§, jako je tomu u televizn²ch 
a rozhlasovĨch reklam. ĂTato forma reklamy je novĨ fenom®n, spoleļnost si na ni jeġtŊ nezvykla, a neklade tak 
dŢraz na to, aby se v on-line prostoru prosazovala etika,ñ vysvŊtluje vedouc² katedry marketingov® komunikace 
a public relations Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy Denisa Hejlov§. Vzorem pro budouc² ļeskou 
regulaci v tomto odvŊtv² by se podle n² mohly st§t z§kony z USA, kter® napŚ²klad l®pe chr§n² uģivatele internetu 
pŚed skrytou reklamou. 
S reklamou k soudu V ostatn²ch ļlenskĨch zem²ch Evropsk® unie se podobnŊ jako v Ļesku jasn® a 
jednoznaļn® principy reklamn² etiky teprve hledaj². NapŚ²klad litevsk§ odŊvn² spoleļnost Sekmadienis v roce 
2012 spustila reklamn² kampaŔ s potetovanĨmi modely, kteŚ² pŚipom²nali Jeģ²ġe a Pannu Marii. KampaŔ 
doprov§zel tŚeba slogan: ĂJeģ²ġi, Marie, co to m§te na sobŊ?ñ Podle st§tn²ho ¼Śadu pro ochranu spotŚebitelŢ 
kampaŔ poruġovala litevskĨ z§kon o reklamŊ. 
Firma za ni dostala pokutu 2000 litas (necelĨch 15 tis²c korun). S t²m se ale nesm²Śila a proti rozhodnut² ¼Śadu 
se br§nila u litevskĨch soudŢ. Kdyģ neuspŊla ani tam, obr§tila se na EvropskĨ soud pro lidsk§ pr§va. 
Ten nakonec dal ve sv®m lednov®m rozsudku odŊvn² firmŊ za pravdu. V LitvŊ je pŚitom pŚibliģnŊ 80 procent 
populace vŊŚ²c²ch. 
 ĂZ§sah do svobody projevu je podle Evropsk®ho soudu pro lidsk§ pr§va ospravedlnitelnĨ pouze za 
situace, kdy je tento projev ur§ģlivĨ nebo kdyģ smŊŚuje k podnŊcov§n² nen§visti vŢļi skupinŊ osob na z§kladŊ 
n§boģensk®ho vyzn§n²,ñ shrnuje advok§tka Eva OndŚejov§. Podle rozsudku ale k takov®mu poruġen² pravidel 
reklamy v litevsk® kauze nedoġlo. Litva soudu nepŚedloģila dŢkazy, kter® by potvrdily ohroģen² veŚejn® 
mravnosti, a reklama sama o sobŊ nebyla natolik ur§ģliv§, aby vedla k potlaļen² svobody projevu. PŚibliģnŊ sto 
st²ģnost², kter® ¼Śady v souvislosti se spoty obdrģely, podle rozsudku tak® neodŢvodŔuje uloģen² pokuty. I kdyby 
byla reklamou pohorġena vŊtġina LitevcŢ, je zapotŚeb² d§t pŚednost svobodŊ slova menġiny. 
 VĨkonnĨ Śeditel Rady pro reklamu Ladislav ĠŠastnĨ jm®nem pŚedstavitelŢ Arbitr§ģn² komise vġak 
upozorŔuje na to, ģe rozsudky Evropsk®ho soudu pro lidsk§ pr§va jsou pro radu pouze inspirac². Ta totiģ nen² 
st§tn²m org§nem. 
ĂRada pro reklamu si klade za c²l rozhodovat dlouhodobŊ konzistentnŊ tak, aby jej² doporuļen² byla 
pŚedv²dateln§ a umoģŔovala subjektŢm na trhu snadnou orientaci ve vĨkladu ustanoven² etick®ho kodexu 
reklamy,ñ dod§v§. 



 
 

Pln® znŊn² zpr§v  27 
É 2018 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

 Nicm®nŊ ve chv²li, kdy televizn² stanice reklamu st§hnou z vys²l§n² na z§kladŊ doporuļen² Rady pro 
reklamu, se mŢģe zadavatel kampanŊ dovol§vat ochrany u ļesk® justice. A pro tu uģ rozsudek ġtrasbursk®ho 
soudu z§vaznĨ je. StejnŊ tak ho mus² ve sv®m rozhodov§n² zohlednit i ģivnostensk® ¼Śady nebo Rada pro 
rozhlasov® a televizn² vys²l§n², kter§ mŢģe za nevhodnou televizn² reklamu ukl§dat pokuty. 
 Pokud by se firma nedomohla ochrany reklamy u ļeskĨch soudŢ, mŢģe se pot® obr§tit na ten 
ġtrasburskĨ. NevĨhodou je ale d®lka Ś²zen², kter§ se pohybuje kolem ġesti let, coģ v rychle se mŊn²c²m svŊtŊ 
reklamy nen² zrovna ide§ln². 
 Twisto se nakonec rozhodlo, ģe se do soudn² pŚe nepust² a m²sto h§jen² svĨch reklamn²ch spotŢ se 
bude radŊji vŊnovat dalġ²mu rozvoji byznysu. 
 
Twistus Splatitel pom§hal s placen²m Marii. Musel ale skonļit. Podle Rady pro reklamu ur§ģel n§boģensk® 
c²tŊn² ĻechŢ. SpotŚebitel® si stŊģovali. 
 
O autorovi| Luk§ġ ġikeL, PŚipraveno ve spolupr§ci s mŊs²ļn²kem Pr§vn² r§dce. 
 

V Ļesku Kristus do reklamy nesm², evropskĨ soud mu dal zelenou 
29.3.2018    ekonom.cz    str. 00     

    Luk§ġ Ġikel         

Reklama, v n²ģ se objevila postava pŚipom²naj²c² Jeģ²ġe, sklidila kritiku Rady pro reklamu. 
Televizn² stanice spot v reakci na to st§hly z vys²l§n². 
Mantinely uģit² n§boģenskĨch symbolŢ v reklamŊ se hledaj² i jinde. 
LitevskĨ spor se dostal aģ k Evropsk®mu soudu pro lidsk§ pr§va. 
 
Ļesko je sice jednou z nejateistiļtŊjġ²ch zem² svŊta, pouģ²v§n² n§boģenskĨch symbolŢ v byznysu mŢģe bĨt ale i 
tady na hranŊ etiky. Ned§vno si to vyzkouġel start-up Twisto. Firma, kter§ umoģŔuje svĨm klientŢm odloģit 
platby za zboģ² nakoupen® v e-shopech aģ na dobu, kdy ho maj² vyzkouġen®, narazila u Rady pro reklamu s 
televizn²mi spoty, v nichģ lidem pom§h§ Twistus Splatitel. Postava, kter§ n§padnŊ pŚipom²n§ Jeģ²ġe Krista a 
pom§h§ s placen²m tŚeba Marii, podle rady ur§ģela n§boģensk® c²tŊn² spotŚebitelŢ.  
 
Reklamn² spoty s Twistem Splatitelem vys²lala televize Nova, na doporuļen² rady je ale pŚedļasnŊ st§hla. TV 
Prima, na jej²chģ obrazovk§ch se mŊly objevit od ledna, je radŊji nepustila vŢbec.  
 
"Z§kaz reklamy je pro n§s znaļnou komplikac² a m§me z toho pocit, ģe jsme se objevili v nov® ®Śe cenzury. 
NevŊŚil bych, ģe se v zemi, kde je 80 procent ateistŢ a plat² svoboda slova, mŢģe nŊco takov®ho st§t," 
komentuje kauzu ġ®f marketingu spoleļnosti Twisto Luk§ġ Janouġek. Firma podala proti doporuļen² protest, ale 
Arbitr§ģn² komise Rady pro reklamu j² nevyhovŊla a pŢvodn² verdikt potvrdila. Na spot podle n² smŊŚoval 
"nezvykle vysokĨ poļet st²ģnost²" veŚejnosti.  
 
O kolik penŊz kvŢli staģen² spotŢ z televize Twisto pŚiġlo, jeho z§stupci komentovat odm²tli. ObecnŊ se ale 
n§klady na vĨrobu takov® tŚicetivteŚinov® reklamy pohybuj² mezi 10 a 20 tis²ci korun. Twisto pŚitom vys²lalo 
pades§tivteŚinovĨ spot a devŊt desetivteŚinovĨch.  
 
Na internetu je Jeģ²ġ v bezpeļ²  
 
Navzdory rozhodnut² rady chce start-up d§l pouģ²vat Splatitele v m®di²ch, na nŊģ se jej² doporuļen² nevztahuje. 
"Twista inzerujeme na soci§ln²ch s²t²ch, Praģan® jej mohli potkat na billboardech a nyn² se moģn§ pod²v§ tak® 
do MHD," Ś²k§ Luk§ġ Janouġek a dod§v§, ģe obavy z dalġ²ho z§kazu reklamy nemaj². PrĨ proto, ģe 
provozovatelŢm reklamn²ch ploch nevad², ba naopak ji podporuj².  
 
Specialistka na marketingov® pr§vo Petra Dolejġov§ vġak upozorŔuje, ģe i na internetu mŢģe reklama narazit. 
Internet totiģ kontroluj² ģivnostensk® ¼Śady a za neetickou reklamu mohou zadavateli uloģit pokutu aģ 100 tis²c 
korun.  
 
Twistus Splatitel pom§hal s placen²m Marii. Musel ale skonļit. Podle Rady pro reklamu ur§ģel n§boģensk® 
c²tŊn² ĻechŢ. SpotŚebitel® si stŊģovali.  
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I pŚesto, ģe Rada pro reklamu rozhoduje podle kodexu reklamy a ģivnostensk® ¼Śady podle z§kona o regulaci 
reklamy, vyuģit² n§boģenskĨch motivŢ v reklam§ch d§vaj² podobn® mantinely. Reklama nesm² n§boģenstv² 
ur§ģet a mus² zohledŔovat n§boģensk® c²tŊn² spotŚebitelŢ.  
 
Kontrola internetov® reklamy v Ļesk® republice ovġem zat²m nen² tak pŚ²sn§, jako je tomu u televizn²ch a 
rozhlasovĨch reklam. "Tato forma reklamy je novĨ fenom®n, spoleļnost si na ni jeġtŊ nezvykla, a neklade tak 
dŢraz na to, aby se v on-line prostoru prosazovala etika," vysvŊtluje vedouc² katedry marketingov® komunikace 
a public relations Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy Denisa Hejlov§. Vzorem pro budouc² ļeskou 
regulaci v tomto odvŊtv² by se podle n² mohly st§t z§kony z USA, kter® napŚ²klad l®pe chr§n² uģivatele internetu 
pŚed skrytou reklamou.  
 
S reklamou k soudu  
 
V ostatn²ch ļlenskĨch zem²ch Evropsk® unie se podobnŊ jako v Ļesku jasn® a jednoznaļn® principy reklamn² 
etiky teprve hledaj². NapŚ²klad litevsk§ odŊvn² spoleļnost Sekmadienis v roce 2012 spustila reklamn² kampaŔ s 
potetovanĨmi modely, kteŚ² pŚipom²nali Jeģ²ġe a Pannu Marii. KampaŔ doprov§zel tŚeba slogan: "Jeģ²ġi, Marie, 
co to m§te na sobŊ?" Podle st§tn²ho ¼Śadu pro ochranu spotŚebitelŢ kampaŔ poruġovala litevskĨ z§kon o 
reklamŊ. Firma za ni dostala pokutu 2000 litas (necelĨch 15 tis²c korun). S t²m se ale nesm²Śila a proti 
rozhodnut² ¼Śadu se br§nila u litevskĨch soudŢ. Kdyģ neuspŊla ani tam, obr§tila se na EvropskĨ soud pro lidsk§ 
pr§va. Ten nakonec dal ve sv®m lednov®m rozsudku odŊvn² firmŊ za pravdu. V LitvŊ je pŚitom pŚibliģnŊ 80 
procent populace vŊŚ²c²ch.  
 
"Z§sah do svobody projevu je podle Evropsk®ho soudu pro lidsk§ pr§va ospravedlnitelnĨ pouze za situace, kdy 
je tento projev ur§ģlivĨ nebo kdyģ smŊŚuje k podnŊcov§n² nen§visti vŢļi skupinŊ osob na z§kladŊ 
n§boģensk®ho vyzn§n²," shrnuje advok§tka Eva OndŚejov§. Podle rozsudku ale k takov®mu poruġen² pravidel 
reklamy v litevsk® kauze nedoġlo. Litva soudu nepŚedloģila dŢkazy, kter® by potvrdily ohroģen² veŚejn® 
mravnosti, a reklama sama o sobŊ nebyla natolik ur§ģliv§, aby vedla k potlaļen² svobody projevu. PŚibliģnŊ sto 
st²ģnost², kter® ¼Śady v souvislosti se spoty obdrģely, podle rozsudku tak® neodŢvodŔuje uloģen² pokuty. I kdyby 
byla reklamou pohor-ġena vŊtġina LitevcŢ, je zapotŚeb² d§t pŚednost svobodŊ slova menġiny.  
 
VĨkonnĨ Śeditel Rady pro reklamu Ladislav ĠŠastnĨ jm®nem pŚedstavitelŢ Arbitr§ģn² komise vġak upozorŔuje na 
to, ģe rozsudky Evropsk®ho soudu pro lidsk§ pr§va jsou pro radu pouze inspirac². Ta totiģ nen² st§tn²m 
org§nem. "Rada pro reklamu si klade za c²l rozhodovat dlouhodobŊ konzistentnŊ tak, aby jej² doporuļen² byla 
pŚedv²dateln§ a umoģŔovala subjektŢm na trhu snadnou orientaci ve vĨkladu ustanoven² etick®ho kodexu 
reklamy," dod§v§.  
 
Nicm®nŊ ve chv²li, kdy televizn² stanice reklamu st§hnou z vys²l§n² na z§kladŊ doporuļen² Rady pro reklamu, se 
mŢģe zadavatel kampanŊ dovol§vat ochrany u ļesk® justice. A pro tu uģ rozsudek ġtrasbursk®ho soudu 
z§vaznĨ je. StejnŊ tak ho mus² ve sv®m rozhodov§n² zohlednit i ģivnostensk® ¼Śady nebo Rada pro rozhlasov® 
a televizn² vys²l§n², kter§ mŢģe za nevhodnou televizn² reklamu ukl§dat pokuty.  
 
Pokud by se firma nedomohla ochrany reklamy u ļeskĨch soudŢ, mŢģe se pot® obr§tit na ten ġtrasburskĨ. 
NevĨhodou je ale d®lka Ś²zen², kter§ se pohybuje kolem ġesti let, coģ v rychle se mŊn²c²m svŊtŊ reklamy nen² 
zrovna ide§ln².  
 
Twisto se nakonec rozhodlo, ģe se do soudn² pŚe nepust² a m²sto h§jen² svĨch reklamn²ch spotŢ se bude radŊji 
vŊnovat dalġ²mu rozvoji byznysu.  
 
PŚipraveno ve spolupr§ci s mŊs²ļn²kem Pr§vn² r§dce.  
 
 
URL| http://EKONOM.IHNED.CZ/c1-66094550-v-cesku-kristus-do-reklamy-nesmi-evropsky-soud-mu-dal-
zelenou 
 

Budvar neum² vaŚit levn® pivo 
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    Marek Kerles         

ĻESKĆ PIVNĉ KULTURA NENĉ VE SVŉTŉ TAK ZNĆMĆ, JAK BY SI ZASLOUĢILA. A TO SE MUSĉ ZMŉNIT, 
řĉKĆ PETR DVOřĆK, řEDITEL BUDŉJOVICK£HO BUDVARU. Ġ£F JEDIN£HO ĻESK£HO PIVOVARU, 
KTERħ JE V MAJETKU STĆTU, SE PROTO CHCE ZAMŉřIT NA PROPAGACI ĻESK£HO PIVA NA 
ZAHRANIĻNĉCH TRZĉCH A NA PREZENTACI BUDVARU JAKO PR£MIOV£ ZNAĻKY. 
 
* PŚedt²m, neģ jste se stal Śeditelem BudŊjovick®ho Budvaru, jste mŊl na starosti zahraniļn² marketing 
PlzeŔsk®ho Prazdroje. To je, jako kdyby tren®r Slavie najednou pŚestoupil do Sparty. Ned§vaj² v§m tenhle 
pŚestup budŊjoviļt² patrioti takzvanŊ seģrat? 
 
 Sp²ġe v BudŊjovic²ch slĨch§m, ģe jsem nastrļenĨ agent firmy Anheuser-Busch. JeġtŊ pŚed PlzeŔskĨm 
Prazdrojem jsem totiģ pracoval pro spoleļnost InBev, kter§ se s Anheuser-Busch spojila. J§ jsem vġak kr§tce po 
t®to f¼zi odch§zel. Ameriļan® mŊ, s nads§zkou Śeļeno, pak pŚipravili o pr§ci jeġtŊ jednou. Koupili totiģ i 
spoleļnost SABMiller, tehdejġ²ho vlastn²ka Prazdroje, coģ opŊt pŚedch§zelo m®mu odchodu z firmy. Takģe j§ 
m§m spoleļnosti Anheuser-Busch sp²ġe co vracet, neģ j² bĨt vdŊļnĨ (sm²ch). 
 
* Neob§v§te se, ģe v§s Anheuser-Busch doģene i v Budvaru? 
 
 Snad ne. RozhodnŊ to tak nevypad§. St§t chce pivovar naopak dlouhodobŊ rozv²jet. Proto tolik 
investujeme do navĨġen² vĨrobn²ch a logistickĨch kapacit. 
 
* Prazdroj se doned§vna vyr§bŊl i v Rusku a Polsku, zat²mco propagace Budvaru je zaloģena na tvrzen² o 
nepŚenositelnosti vĨroby piva. Jak se jako manaģer vyrovn§v§te s t²m, ģe dnes mus²te h§jit zcela opaļnou 
strategii, neģ jakou razil v§ġ pŚedchoz² zamŊstnavatel? 
 
 J§ samozŚejmŊ nemohu komentovat dŚ²vŊjġ² kroky Prazdroje. Ale je pravda, ģe sv® licenļn² vĨroby uģ 
uzavŚel. A asi pro to tedy nŊjak® dŢvody m§. Podle mne jde o celkov® nastaven² obchodn² strategie konkr®tn²ho 
pivovaru. Budvar tradiļnŊ vych§z² z toho, ģe jeho z§kazn²ci nechtŊj² pozl§tko, ale jen pravĨ produkt. A jsou 
pŚesvŊdļeni, ģe pravĨ Budweiser Budvar mus² poch§zet jen z BudŊjovic. Mimochodem, nebudŊjovickĨ 
Budweiser uģ ve svŊtŊ existuje, takģe i z tohoto pohledu je smysluplnŊjġ² vyv§ģet do svŊta v²ce toho 
budŊjovick®ho. 
 
* Pivovar jste pŚevzal po dlouholet®m Śediteli JiŚ²m Boļkovi v dobr® kondici -m§ rekordn² vĨstav i zisk. Kam d§l 
by se mŊl podle v§s posunout? 
 
 Kdybych mŊl svou dosavadn² zkuġenost z Budvaru shrnout do jedn® vŊty, pak jsem se utvrdil v tom, ģe 
nemŢģe vyr§bŊt levn® pivo. A z toho plyne vġechno ostatn². Investice, marketingov§ strategie, vŊci, na kterĨch 
potŚebujeme pracovat. 
 
* V jak®m smyslu? 
 
 HodnŊ jsem toho ļekal, ale opravdu mŊ pŚekvapil ten nekompromisn² pŚ²stup k vaŚen² piva. TŚeba 
leģ§ck® tanky, kter® uģ jsou dnes u pivovarŢ srovnateln® velikosti naprostou raritou. Budvar pouģ²v§ vlastn² 
vodu, hl§vkovĨ ģateckĨ chmel, cel§ vĨroba je zaloģena na tradiļn²ch vĨrobn²ch postupech bez kompromisŢ. To 
je urļitŊ dobŚe. Na druhou stranu takov® technologie a pŚ²stup prostŊ neumoģŔuj² vĨrobu levn®ho piva. MŊli 
bychom bĨt schopni si za naġe pivo Ś²ci cenu, jak§ odpov²d§ tomu vĨrobn²mu ¼sil² a naġemu pŚ²stupu k vĨrobŊ. 
Zvl§ġŠ kdyģ se pivovar pohybuje na hranŊ sv® vĨrobn² kapacity. 
 
* Vy m§te pocit, ģe se Budvar prod§v§ pod cenou? 
 
 To urļitŊ ne. Ale jedna z vŊc², kter§ mŊ potŊġila m®nŊ, zejm®na u lahvov®ho piva, byl fakt, ģe jsme 
chodili relativnŊ n²zko do promoc². 
 
* Mysl²te do slevovĨch akc² supermarketŢ? 
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 Ano. Pokud se chceme pohybovat v oblasti pr®miov®ho segmentu, opravdu nemŢģeme podporovat 
akce s velmi n²zkĨmi promoļn²mi cenami naġeho piva. 
 
* Jak ale chcete ŚetŊzce donutit, aby nel§kaly z§kazn²ky na akļn² ceny? PŚestanete jim potom dod§vat pivo? 
 
 To ne. Z§leģ² na individu§ln² dohodŊ. řada jedn§n² s ŚetŊzci uģ probŊhla, dospŊli jsme k nŊjakĨm 
roļn²m ujedn§n²m. 
 
* Chyst§te zmŊny v obchodn² politice? 
 
 Budvar je obrovsky silnĨ na exportn²ch trz²ch, z ļeskĨch pivn²ch znaļek m§ v zahraniļ² z hlediska 
objemu vĨvozu nejsilnŊjġ² pozici. Co n§m ale trochu chyb², je ucelenĨ mezin§rodn² marketing. My jsme tu 
marketingovou strategii moģn§ aģ pŚ²liġ nech§vali na naġich dcer§ch a import®rech. A j§ si mysl²m, ģe tady je 
obrovskĨ prostor k tomu, abychom vytvoŚili jednotnŊjġ² pŚ²stup k propagaci znaļky na zahraniļn²ch trz²ch. 
 
* Poļkejte, tomu nerozum²m. Na jednu stranu Ś²k§te, ģe ģ§dn§ ļesk§ pivn² znaļka nen² z hlediska vĨvozu tak 
¼spŊġn§ jako Budvar, na stranŊ druh® chcete tuhle ¼spŊġnou exportn² strategii mŊnité 
 
 To nen² ot§zka nŊjak® zmŊny za kaģdou cenu. Sp²ġe prostŊ pŚemĨġl²m o tom, jak naġe pivo jeġtŊ l®pe 
etablovat na zahraniļn²ch trz²ch. Jestliģe Budvar dos§hl takov®ho ¼spŊchu v exportu s decentralizovanĨm 
pŚ²stupem k marketingu, pak si Ś²k§m, kam bychom to mohli dot§hnout, kdyģ se do toho jeġtŊ v²ce obujeme. 
 
* Podle mĨch informac² se Śada zamŊstnancŢ pivovaru podivuje nad t²m, ģe jste pŚesunul marketingov® 
oddŊlen² podniku do Prahy. A opŊt stejn§ ot§zka. Kdyģ to za vaġeho pŚedchŢdce ġlo tak dobŚe z BudŊjovic, proļ 
by to v Praze mŊlo j²t novĨm marketingovĨm specialistŢm l®pe? 
 
 Je tu nŊkolik vŊc². My jsme vĨznamnŊ ¼spŊġn² v exportu, na dom§c²m trhu n§s ale ļek§ jeġtŊ velkĨ kus 
pr§ce. Doma v Ļesku totiģ Budvar podle m®ho n§zoru svou tradiļn², vrcholnou pozici v pr®miov®m segmentu 
trochu opustil. Mimo jin® bychom se mŊli v²ce soustŚedit na hospody, na gastronomii. Marketing nen² jen o 
reklamŊ, ale tak® o tom, kde a jak se lid® s t²m produktem setk§vaj². 
 
* Domn²v§te se, ģe kdyģ povedete marketing z Prahy, Ļeġi si budou Budvaru v§ģit v²ce? 
 
 Ch§pu ten princip lok§ln²ho patriotismu. Budvar ale vģdycky zŢstane budŊjovickĨm podnikem, bude se 
vyr§bŊt v BudŊjovic²ch z budŊjovick® vody. Na druhou stranu devades§t procent naġ² vĨroby se prod§v§ mimo 
mŊsto. My chceme bĨt vĨznamnŊji vidŊt na dom§c²m hŚiġti, z§roveŔ ale Ś²k§me, ģe ten novĨ, dalġ² byznys bude 
poch§zet z jinĨch oblast². A j§ prostŊ potŚebuji ļ§st lid², kteŚ² rozumŊj² marketingu, pŚesunout tam, kde je zdroj 
toho byznysu. 
 
* M§te v pl§nu vĨvoj nŊjak® nov® znaļky piva ve vaġem portfoliu? 
 
 ObecnŊ se chceme vŊnovat sp²ġe pr®miov®mu segmentu trhu a znaļce Budvar. Na to, komentovat 
konkr®tn² kroky kolem portfolia, je v tuto chv²li pŚ²liġ brzy. Nechte se pŚ²padnŊ pŚekvapit, d§me vŊdŊt, kdyģ bude 
nŊco aktu§ln². * 
 
* S§m jsem z ĻeskĨch BudŊjovic a v²m, ģe Śada zamŊstnancŢ Budvaru by si ve firmŊ, kter§ je tak ¼spŊġn§, 
pŚedstavovala vyġġ² mzdy. Budete zvyġovat platy? 
 
 Platy budou jeġtŊ hork® t®ma, protoģe zamŊstnancŢm budeme zmŊnu mzdov® politiky de facto 
oznamovat koncem mŊs²ce. Mzdy se budou v pivovaru samozŚejmŊ zvedat. Z§roveŔ ale opouġt²me jednotnĨ 
tarifn² syst®m a mŊn²me ho na individu§lnŊjġ². To znamen§, ģe platy budou v²ce vztaģeny k vĨkonu jednotlivcŢ. 
 
* Co to znamen§? VŊtġ² dŢraz na pohyblivou sloģku mzdy? 
 
 Pr§vŊ ģe ne. Jde o z§kladn² mzdu. My jsme si porovnali veġker® pozice a pracovn² m²sta s t²m, kde se 
dnes pohybuje trh. A podle toho budeme postupovat. Platy se celkovŊ zvednou, ale ne vġem stejnŊ. Bude 
z§leģet na konkr®tn² pozici a konkr®tn²m vĨkonu, abychom byli na pracovn²m trhu konkurenceschopn². 
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* Oļek§v§te mezi zamŊstnanci sp²ġe j§sot, nebo naopak zklam§n²? 
 
 J§ chci dos§hnout toho, abych se komukoli ze zamŊstnancŢ mohl pod²vat do oļ² a Ś²ct: ĂMy tady plat²me 
f®rovŊ." To je mŢj c²l. 
 
* Petr Bendl, bĨvalĨ ministr zemŊdŊlstv² za ODS, Budvaru vyļetl, ģe ¼dajnŊ ġpatnŊ vede spory o znaļku 
Budweiser s americkĨm pivovarnickĨm gigantem Anheuser-Busch, a mŊl by se proto radŊji snaģit o dohodu. Jak 
prŢbŊh a dosavadn² vĨsledky tohoto sporu hodnot²te vy? 
 
 J§ to beru tak, ģe jsme tady od toho, abychom prod§vali pivo tady a teŅ, ale z§roveŔ pivovar pŚipravili 
pro naġe n§sledovn²ky. Aby i oni mŊli moģnost exportovat pivo na svŊtov® trhy. A mohli br§nit sv® pr§vo 
prod§vat na nich pravĨ Budweiser Budvar. Tahle strategie se uk§zala jako spr§vn§, ¼spŊġn§ a nevid²m dŢvod, 
proļ bychom ji mŊli mŊnit. Nav²c jsme vyhr§li sedmdes§t procent pŚ²padŢ. 
 
* Budvar st§le zŢst§v§ n§rodn²m podnikem. Co Ś²k§te na opakovan§ vyj§dŚen² nŊkterĨch politikŢ, ģe st§t by 
nemŊl vaŚit pivo a v§ġ pivovar by se mŊl zprivatizovat? 
 
 To nen² ot§zka pro mŊ. Ta obrovsk§ investiļn² expanze, kter§ v Budvaru prob²h§, ale nenaznaļuje, ģe 
by st§t nevŊdŊl, co s pivovarem dŊlat. J§ v tuto chv²li nem§m sebemenġ² dŢvod pochybovat, ģe by si st§t 
nechtŊl Budvar udrģet a d§l ho rozv²jet. 
 
* Ned§vno jste pŚiġel s myġlenkou, ģe by Budvar mohl ve sv® zahraniļn² distribuļn² s²ti nab²zet i piva malĨch 
ļeskĨch pivovarŢ. Jak si to konkr®tnŊ pŚedstavujete? 
 
 V tuto chv²li to nen² nic jin®ho neģ ¼vaha. Z naġeho pohledu bychom mohli na naġich trz²ch pracovat s 
vŊtġ²m portfoliem a z§roveŔ bychom pomohli ļesk®mu pivu obecnŊ. JeġtŊ ale nejsme tak sebevŊdom², 
abychom Śekli: ĂTo je pŚesnŊ ta cesta." 
 
* Nen² v§ġ n§vrh tak trochu proti sam®mu smyslu lok§ln²ch pivovarŢ, zaloģenĨch pr§vŊ na tom, ģe si jejich pivo 
nekoup²te nikde jinde neģ na konkr®tn²m m²stŊ? 
 
 To je pŚesnŊ ot§zka, kterĨ typ pivovarŢ by o vyuģit² naġ² distribuļn² s²tŊ mohl m²t z§jem. MikropivovarŢm 
by to asi moc nepomohlo, v jinĨch pŚ²padech by ale mohla bĨt takov§ spolupr§ce skuteļnŊ vĨhodn§ pro obŊ 
strany. Jak uģ jsem ale Śekl, jsme ve stadiu ¼vah. 
 
* MŊly by podle v§s ļesk® pivovary obecnŊ v²ce spolupracovat pŚi propagaci tuzemsk®ho piva v zahraniļ²? 
 
 UrļitŊ ano. M§ to i zcela racion§ln² dŢvody. CelĨ trh se zahuġŠuje novĨmi pivy a jde t²m smŊrem, ģe se 
lid® zaļnou nejprve zaj²mat o urļitou kategorii piva a aģ pot®, v druh®m sledu, o konkr®tn² znaļku. J§ m§m 
takovou vizi, ģe kdyģ pŚijde tŚeba Newyorļan do baru, nebude se nejprve p²dit po znaļce, ale po tom, jestli 
dostane ļeskĨ leģ§k. Protoģe ho m§ r§d jako druh piva. A teprve pak se mŢģe hr§t na to, jakĨ pivovar m§ na 
vĨvozu ļesk®ho leģ§ku jakĨ pod²l. 
 
* Jak byste toho chtŊl dos§hnout? 
 
 ProstŊ dŢslednŊjġ² a ġirġ² propagac². V tom maj² ļeġt² pivovarn²ci jeġtŊ obrovskĨ kus pr§ce pŚed sebou. 
My sice vypijeme nejv²ce piva na zemŊkouli a vaŚ²me nejlepġ² leģ§k, ale z§roveŔ je pravda, ģe nŊmeck§, 
belgick§, ale tŚeba i irsk§ pivn² kultura je zn§mŊjġ² neģ ļesk§. A to se bohuģel projevuje i na spotŚebŊ. Ve svŊtŊ 
mimo Ļeskou republiku se vypije kolem dvou miliard hektolitrŢ piva, z toho ovġem jen 0,2 procenta pŚipadaj² na 
vĨvoz z ļeskĨch pivovarŢ. Ve chv²li, kdy by se n§m podaŚilo tento pod²l zvednout tŚeba na jedno procento, by 
byl pozitivn² efekt na celĨ pivn² prŢmysl v Ļesku nŊkde ¼plnŊ jinde. 
 
* Nen² trochu chyba st§tu, ģe se v²ce nestar§ o propagaci ļesk®ho piva? NŊkdy m§m pocit, ģe vŊtġina naġich 
politikŢ mnohem radŊji propaguje moravsk® vinaŚeé 
 
 To nemohu posoudit. Pravda ale je, ģe vinaŚi maj² v Ļesku vĨhodnŊjġ² podm²nky neģ pivovarn²ci, na 
rozd²l od n§s tŚeba neplat² spotŚebn² daŔ. Coģ mi nepŚijde ¼plnŊ f®r. Kaģdop§dnŊ je to tak, ģe jsme malĨ n§rod a 
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jedna z m§la vŊc², kter® um²me nad svŊtovou ¼rovn², je vĨroba piva. A mŊli bychom tuhle skuteļnost umŊt l®pe 
prodat. 
 
* Pivovar jste pŚevzal po popul§rn²m JiŚ²m Boļkovi, kterĨ ho vedl cel® ļtvrtstolet² a jako pivovarn²k v nŊm zaļ²nal 
od p²ky. Vy pivovarnick® vzdŊl§n² nem§te, jste ekonom. Jak sn§ġ²te srovn§v§n² se svĨm pŚedchŢdcem? 
 
 To, co se v pivovaru podaŚilo do doby, v n²ģ jsem ho pŚeb²ral, urļitŊ vzbuzuje velkou ¼ctu. Uģ jsem 
nŊkde Ś²kal, ģe jsem dostal obrovsk® boty, do kterĨch m§m jeġtŊ pŚ²leģitost dorŢst. Na druhou stranu jsem si ve 
sv® hlavŊ Ś²kal, ģe nem§ cenu snaģit se bĨt lepġ² Boļek, neģ byl Boļek. J§ m§m nŊjakou svoji vizi a tu teŅ 
mus²m pivovaru vtisknout a uk§zat, ģe je ģivotaschopn§. 
 
* V BudŊjovic²ch se pov²d§, ģe vĨbŊrov® Ś²zen² na Śeditele ve skuteļnosti vyhr§l sl§dek Budvaru Adam Broģ, ale 
ministr Jureļka dal pŚesto pŚednost v§m. Co na to Ś²k§te? 
 
 To se tedy asi mus²te zeptat tam, kde se to pov²d§é. Za sebe mohu Ś²ci, ģe ne, v Budvaru nec²t²m 
ģ§dn® tlaky a s Adamem Broģem spolupracujeme velmi dobŚe. 
 
*** 
 
Petr DvoŚ§k (42) 
 
ředitelem n§rodn²ho podniku BudŊjovickĨ Budvar je od loŔsk®ho kvŊtna. Nahradil JiŚ²ho Boļka, kterĨ po 26 
letech odstoupil ze zdravotn²ch dŢvodŢ. Rod§k z Liberce, absolvent ekonomie na FakultŊ soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy, mimo jin® Ś²dil marketing v Pivovarech Staropramen a byl Śeditelem znaļky a marketingov® 
komunikace v Telef·nica O2. PŚed n§stupem do BudŊjovick®ho Budvaru pracoval sedm let jako mezin§rodn² 
Śeditel znaļky Pilsner Urquell, vlastnŊn® tehdy spoleļnost² SABMiller. Petr DvoŚ§k je ģenatĨ a m§ dvŊ dŊti. S 
rodinou ģije v Ļesk®m KrumlovŊ. K jeho kon²ļkŢm patŚ² lyģov§n² a cyklistika. BudŊjovickĨ Budvar N§rodn² 
podnik BudŊjovickĨ Budvar, zaloģenĨ v roce 1895, zŢstal jedinĨm st§tn²m pivovarem na ¼zem² Ļeska. VĨsledky 
loŔsk®ho roku pivovar zveŚejn² aģ po auditu, pŚedloni vyrobil rekordn²ch 1,6 milionu hektolitrŢ piva a dos§hl 
hrub®ho zisku 337,3 milionu korun. Celkem 60,4 procenta sv® produkce Budvar vyvezl do zahraniļ². Pivovar 
zamŊstn§v§ 670 lid². VĨroba piva v BudŊjovick®m Budvaru se pohybuje na hranici vĨrobn² kapacity, proto uģ 
minul® veden² pivovaru rozhodlo - se souhlasem st§tu -o masivn²ch investic²ch v celkov® hodnotŊ dvŊ miliardy 
korun, coģ by mu umoģnilo zvĨġit vĨstav aģ na dva miliony hektolitrŢ roļnŊ. 
 
Foto autor| FOTO: ĻTK 
Foto popis| Ekonom v ļele pivovaru. ředitel Budvaru Petr DvoŚ§k nem§ na rozd²l od sv®ho pŚedchŢdce 
pivovarnick® vzdŊl§n². V podniku by chtŊl uplatnit sv® zkuġenosti z mezin§rodn²ho marketingu. 
Foto popis| Miliardov® investice. Popt§vka po BudŊjovick®m Budvaru dnes pŚevyġuje kapacitu. Pivovar se proto 
neobejde bez masivn²ch investic. Modernizace se doļk§ i st§ļ²rna (na sn²mku). 
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    NeviditelnĨ pes, Ladislav Jakl         

Tolik napjat® vztahy mezi Ruskem a Z§padem dost§vaj² dalġ² v§ģn® trhliny. Velk§ Brit§nie i dalġ² kl²ļov® zemŊ 
Evropsk® unie obviŔuj² Rusko, ģe stoj² za ¼tokem na bĨval®ho ġpiona Sergeje Skripala a jeho dceru v anglick®m 
Salisbury, kterĨ z§sadn²m zpŢsobem zhorġil vztahy mezi obŊma zemŊmi. 
 
Tolik napjat® vztahy mezi Ruskem a Z§padem dost§vaj² dalġ² v§ģn® trhliny. Velk§ Brit§nie i dalġ² kl²ļov® zemŊ 
Evropsk® unie obviŔuj² Rusko, ģe stoj² za ¼tokem na bĨval®ho ġpiona Sergeje Skripala a jeho dceru v anglick®m 
Salisbury, kterĨ z§sadn²m zpŢsobem zhorġil vztahy mezi obŊma zemŊmi. Mayov§ prosadila v britsk®m 
parlamentu vyhoġtŊn² 23 ruskĨch diplomatŢ a dalġ² sankce. V reakci na vyj§dŚen² rusk® diplomacie, ģe smrt²c² 
jed mohl poch§zet i z Ļeska, i ĻR vyhost² pracovn²ky rusk® ambas§dyé  
 
Tyhle diplomatick® tance maj² sv§ pravidla a ve svŊtŊ diplomacie jim kaģdĨ rozum². DŊlaj² se zpravidla pro 
dom§c² veŚejnost a s oļek§v§n²m, ģe soupeŚ to pochop². Pokud by vġe prob²halo t²mto zpŢsobem, vġe se 
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postupnŊ urovn§ a uhraje do ztracena. Pokud m§ ale nŊkdo z§jem ġponovat napŊt² vĨġ a vĨġ, je to uģ krajnŊ 
nebezpeļn®. Rozd²lnost z§jmŢ u velkĨch mocnost² je pŚirozen§ a byla tu vģdy. Z§sadou ale mus² bĨt vģdy a za 
vġech okolnost² spolu poŚ§d mluvit, komunikovat, vysvŊtlovat si. PŚed oļima veŚejnosti ļi mimo nŊ. Ale kdyģ se 
pŚestane komunikovat, pos²l² to extr®misty na obou stran§ch a svŊt se stane nebezpeļnĨm m²stem.  
 
Ukrajinsk§ poslankynŊ Nadija Savļenkov§, kter§ se v ĻR seġla s Karlem Schwarzenbergem a Miroslavem 
Kalouskem (kterĨ ji vŊnoval dĨku) ¼dajnŊ mŊla pl§novat st§tn² pŚevrat a zamĨġlela vraģdit poslance Vrchn² rady. 
V parlamentu ji z toho obvinil ukrajinskĨ gener§ln² prokur§tor Jurij Lucenko. Podle prokuratury chtŊla pouģ²t 
gran§ty, stŚ²let z minometŢ a z automatickĨch zbran² Ădob²t pŚeģivġ²ñ. Savļenkov§ obvinŊn² odm²tla. Podle n² jde 
o v§lku tajnĨch sluģeb. Co si o tom mysl²te?  
 
Sledovat nŊjak moc podrobnŊ ukrajinsk® vnitropolitick® dŊn², to uģ chce trochu masochismu. Postaļ² se d²vat z 
povzd§l², protoģe kaģd§ ud§lost vlastnŊ jen potvrd², ģe od n§siln®ho st§tn²ho pŚevratu pŚed ļtyŚmi lety se 
Ukrajina pot§c² v nestabilitŊ a chaosu. Dokud si bude jedna omezen§ skupina myslet, ģe j² mus² patŚit cel§ zem 
a vġechna moc, nebude tam klid, protoģe ti ostatn² to nepŚijmou. Klid mŢģe nastat jen nŊjakĨm kompromisem, 
na kterĨ tam ale nen² nikdo pŚipraven.  
 
Anekdota s Kalouskem a Savļenkovu ï stejnŊ jako dŚ²ve s Nulandovou a JaceŔukem ï ale dokl§d§ absolutn² 
naivitu z§padn²ch politikŢ, kteŚ² si mysl², ģe kdyģ se jim nŊkdo vl²s§v§ do pŚ²znŊ, bude to ten pravĨ, na koho je 
tŚeba vsadit. On se ale vģdy vl²s§v§ jen proto, ģe oļek§v§ zahraniļn² podporu v boji se svĨmi dom§c²mi 
konkurenty. O ideje mu nejde. Proto vģdy dojde k pŚekvapen®mu zklam§n². Moģn§ nŊco podobn®ho zaģ²v§me i 
u n§s. Moģn§ i u n§s si Brusel vybral sv® mil§ļky podle toho, kdo nejv²c kŚiļ² eurohujersk® fr§ze. A i v tomto 
pŚ²padŊ to bude s§zka na ġpatn® konŊ. 
 
Studenti ned§vno protestovali ve vĨstraģnĨch st§vk§ch po cel® republice za dodrģov§n² ¼stavn²ch zvyklost². V 
reflexu V§clav Klaus ml. odm²tl, aby se politika m²chala do ġkol. Miroslav Kalousek pak prohl§sil, ģe se mu dŊl§ 
z Klause nevolno a vmetl mu, ģe jeho otec byl ļlenem prvn² polistopadov® vl§dy, kter§ vznikla na z§kladŊ 
studentskĨch protestŢ. Bojuj² studenti za svobodu jako v roce 1989?  
 
V²te, moc bych si tu roli studentŢ teŅ ani v listopadu 1989 neidealizoval. J§ byl na t® demonstraci 17. listopadu 
tak®, a to uģ jsem d§vno studentem nebyl. A ve sv® odrostlejġ² vŊkov® skupinŊ jsem tam rozhodnŊ tehdy nebyl 
s§m. Pamatuju skupinu stŚedoġkol§kŢ na AlbertovŊ, kter§ na n§ġ pokŚik ĂSvobodn® volby!ñ reagovala heslem 
ĂAŠ ģije tŚet² b®!ñ Ano, z§minkou byl den studentstva, ale ofici§ln²m c²lem byl pŢvodnŊ hrob Karla Hynka M§chy 
na VyġehradŊ. Ģe se pak t§hlo do centra a zcela pŚevl§dl protireģimn² charakter akce, to rozhodli moģn§ sp²ġ ti 
starġ² v prŢvodu.  
 
Kdyģ uģ jsem ale vzpomenul tehdejġ² heslo Svobodn® volby, pak se mus²m svŊŚit s pocitem, jako kdyby se dnes 
demonstrovalo pod heslem Pryļ se svobodnĨmi volbami, tedy proti vĨsledkŢm svobodnĨch voleb. V§gn² t®ma 
Ădodrģov§n² ¼stavn²ch zvyklost²ñ pŚece nikdo nemŢģe myslet v§ģnŊ.  Đstavu nikdo neporuġuje. Jen se nŊkdo 
neum² sm²Śit s t²m, ģe v r§mci Đstavy se nŊjakĨ politik rozhoduje podle sv®ho, a ne na pŚ§n² tŊch, co volby 
prohr§li. A ¼ļast ġkol? Cel® ġkolstv² je od dob ministrŢ za Stranu zelenĨch zamoŚeno. DŊti nikdo poŚ§dnŊ neuļ², 
jen je vychov§v§ v duchu bruselsk® centralistick® a ekoextr®mistick® ideologie. Za chv²li budou ġkoly uļit, ģe 
slova jako m§ma a t§ta jsou nesluġn® vulgarismy.  
 
Nebyli tam jen stŚedoġkol§ci a vysokoġkol§ci, jak bylo vidŊt na videoz§znamech z n§mŊst² V§clava Havla. 
Zapojily i dvan§ctilet® dŊti, kter® se ob§vaj² toho, ģe n§s zpŊt Babiġ se Zemanem Ăvrhnou do komunismu.ñ Ļ§st 
videa malĨch dŊt², kter® se zapojily do st§vky, koluje, a nŊkteŚ² uģivatel® internetu p²ġ², ģe je to Ăpolitick§ 
pedofilie.ñ O ļem to svŊdļ², ģe se k politice vyjadŚuj² i mal® dŊti a jak vidŊt tuto akci studentŢ?  
 
V²te, lidi, kteŚ² pracuj², plat² danŊ a Śeġ² denn² ģivotn² starosti, to nikdy nebude voliļsk§ z§kladna probruselskĨch 
krasoduchŢ. ZamŊstnanci a ģivnostn²ci se zaj²maj² o takov® pŚ²zemn² vŊci, jako jsou bezpeļnost, platy, 
omezov§n² svobody. A podle toho vol². Proto havlistick® s²ly mus² lovit v jinĨch vod§ch. Idealistick§ ml§deģ, 
kter§ nikdy neplatila danŊ, neŚeġila bydlen² a starost o rodinu, to je skvŊl® publikum pro ģvanŊn² o nov® EvropŊ.  
 
Tis²ce lid² rovnŊģ demonstrovaly za Ļeskou televizi. Prezident tento protest komentoval v TV Barrandov: ĂV²te, 
za co ti chud§ļci demonstrovali? Za svobodu televize ne, ale za Kalouskovu televizi,ñ Śekl prezident, kterĨ to prĨ 
dok§ģe jednoduġe t²m, ģe v inauguraļn²m projevu vŊnoval ĻT pouze jednu vŊtu, protoģe za v²c nestoj² a 
protoģe m§ zpravodajstv² a publicistiku vychĨlenou ve prospŊch TOP 09. ĂLid® demonstrovali na z§kladŊ pouze 
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t®to jedn® vŊty,ñ uvedl. Zm²nil, ģe nikdo ĻT neohroģuje a nikdy ne¼toļil na svobodu slova. A z ļeho podle v§s 
vyplynulo z§kladn² t®ma demonstrac², ģe je u n§s ohroģena svoboda slova?  
 
Nebudu opakovat, ģe prezident Zeman vŊnoval Ļesk® televizi jedinĨ cit§t, a to ze zpr§vy, kterou si sama Ļesk§ 
televize objednala u Fakulty soci§ln²ch vŊd a kter§ vypov²d§ o tendenļnosti zpravodajstv² a publicistiky. Ļesk§ 
televize i ĻeskĨ rozhlas jsou st§tn² m®dia. Neslouģ² vġak vġem obļanŢm, ale jen ¼zk® skupinŊ lid². SkupinŊ, 
kter§ m§ velkĨ medi§ln² vliv a tak® velkou motivaci v podobŊ penŊz, kter® pŚed st§tn² m®dia prot®kaj². A je to 
skupina, kter§ nejm®nŊ dvacet let t²hne k jednomu menġinov®mu politick®mu proudu: k havlismu.  
 
Takģe vŊtġina lid² si plat² propagandu proti svĨm z§jmŢm. Dokud budou st§tn² m®dia existovat, nelze zabr§nit 
tomu, aby si je neuchv§tila ¼zk§ skupina. Proto takov® m®dia nemaj² vŢbec existovat. St§tn² noviny tak® 
nem§me a nikdo po nich nestŢnŊ. PŚipad§ mi ale komick®, kdyģ o svobodŊ slova Śvou lid®, kteŚ² maj² t®mŊŚ 
monopol na celĨ komunikaļn² prostor a kteŚ² vedou kampaŔ proti tŊm nŊkolika ostrŢvkŢm svobody slova na 
internetu, kter® u n§s jsou.  
 
Martin C. Putna Śekl, vrahem Jana Kuciaka a jeho snoubenky v duchovn²m smyslu jsou podle nŊj Fico a ļeskĨ 
prezident Miloġ Zeman. Oba podle nŊj patŚ² pŚed soudé Co na to Ś²ci?  
 
J§ nebudu na Putnovy ġ²lenŊ pŚestŚelen® vĨroky reagovat snahou o to, abych je pŚebil svĨmi jeġtŊ 
pŚestŚelenŊjġ²mi. Spokoj²m se jen s malĨm doporuļen²m: k®ģ by pan Putna vģdy, kdyģ se chyst§ na nŊkoho 
sprostŊ za¼toļit, nejdŚ²v popŚemĨġlel o vĨznamu toho sv®ho souslov² Ăduchovn² smyslñ.  
 
MaŅarskĨ premi®r Viktor Orb§n Śekl, ģe v souļasn®m dŊn² na Slovensku spatŚuje rukopis George Sorose a jeho 
organizac², kter® podle nŊj ¼toļ² na vl§dy zem², jeģ se migraci br§n² ï vļetnŊ MaŅarska, Ļeska a Slovenska. 
Soros podle nŊj chce pŚemŊnit Evropu v kontinent migrantŢ. Co si o tom mysl²te? A souvis² protesty u n§s s 
dŊn²m na Slovensku?  
 
Na Slovensku ġlo o pokus vyrobit trhlinu mezi st§ty Visegr§dsk® ļtyŚky a dosadit tam vl§du, kter§ bude slepŊ 
poslouchat pokyny z Bruselu a Berl²na a kter§ zaļne horlivŊ na sv®m ¼zem² masovŊ vysazovat ļernochy a 
Araby. Douf§m, ģe to byl pokus ne¼spŊġnĨ.  
 
Andrej Babiġ opŊt prioritnŊ vyjedn§v§ s ĻSSD. Jenģe soci§ln² demokracie si Śekla o pŊt resortŢ, kter® j² 
evidentnŊ ANO ned§, a pak je ve hŚe vnitrostranick® referendum ĻSSD. Jak vid²te vyjedn§v§n² o vl§dŊ? A co 
hrozba pŚedļasnĨch voleb, i kdyģ Babiġ tvrd², ģe je nechce? Jak by asi dopadly?  
 
Nev²me kdy a za jakĨch okolnost² by se pŚ²padn® pŚedļasn® volby konaly, takģe tŊģko pŚedv²dat jejich vĨsledek. 
Je ale zjevn®, ģe nejsou v z§jmu ani jedn® parlamentn² s²ly. Takģe k nŊjak® vl§dŊ s vŊtġinovou podporou to 
nakonec doklopĨt§. Uģ z vĨsledku voleb bylo jasn®, ģe bude vl§dnout Babiġ a ģe to nebude m²t se sh§nŊn²m 
podpory snadn®. Coģ se projevuje. J§ budu jen r§d, kdyģ ANO bude korigovat nŊjakĨ koaliļn² partner, ale byl 
bych radŊji, kdyby to byl nŊkdo s rozhodnŊjġ²m odporem k masov® imigraci, neģ jakĨ d§v§ najevo souļasn® 
veden² ĻSSD. 
 
V Respektu vyġel s odkazem na prŢzkumy, kter® ukazuj² posilov§n² hnut² ANO, ļl§nek, ģe t®ma antibabiġ prostŊ 
nefunguje. Co vlastnŊ udŊlal Andrej Babiġ s ļeskou veŚejnost²? Mimochodem, pŚich§z² s t®maty jako zvyġov§n² 
dŢchodŢ, slevy na j²zdn®m, obj²ģd² republiku a Ś²k§, co vġechno zaplat² a postav². Bude tohle d§l fungovat?  
 
Babiġ toho nasliboval hodnŊ. Ģe pozav²r§ zlodŊje, ģe podpoŚ² podnik§n², ģe nezvĨġ² danŊ a pŚitom zlepġ² 
soci§ln² politiku. A ģe bude br§nit masov® imigraci. Mysl²m, ģe to vġe splnit nejde. Ale nŊjakou dobu mŢģe tvrdit, 
ģe na tom vġem pracuje.  
 
Co by musel udŊlat ġpatnŊ, aby ho Ļeġi mŊli dost?  
 
Sl²bit v Bruselu, ģe Ļesk§ republika sehne hlavu a posluġnŊ pŚijme proud pŚistŊhovalcŢ. To by mu neproġlo a 
nesm² proj²t. Pozor ale, aby tak neļinil pl²ģivŊ, potichu, pozvolna a nen§padnŊ. Je tŚeba mu v tom dennŊ koukat 
pod prsty.  
 
V It§lii zv²tŊzily strany, kter® neskrĨvaj² odpor proti Evropsk® unii a proti migraci do Evropy. Jde o pŚedŊl ve 
vĨvoji EU? OtŚese se ĂBruselñ? Bude nutn® zcela pŚehodnotit nejen politiku migrace, nebo bude EU d§le 
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stabiln²? TŚeba i proto, ģe Merkelov§ bude v NŊmecku d§le pokraļovat. Budou Ăantisyst®mov®ñ, Ăpopulistick®ñ a 
Ăextremistick®ñ strany v EvropŊ posilovat, nebo sl§bnout?  
 
Kdo nen² slepĨ, uģ pŚed mnoha lety tvrdil, ģe jsou dva moģn® sc®n§Śe. BuŅ se bruselsk® elity vzpamatuj² a 
pŚestanou kr§st ļlenskĨm zem²m zbytky samostatnosti a suverenity a nutit jim sv® zvrhl® pl§ny, nebo se 
postupnŊ zaļne zvedat odpor i v podob§ch, v jakĨch ho nikdo nebude ļekat. Po tŊch letech uģ je moģnĨ sc®n§Ś 
jen jeden. Ne, v Bruselu se nikdo nevzpamatuje. Naopak, jeġtŊ v²c tam tlaļ² na pilu. Takģe protestn² s²ly budou 
mohutnŊt. Vġude. A budou m²t i takov® podoby, kter® ohroz² fungov§n² st§tŢ v podobŊ, v jak® je zn§me. S t²m 
ale uģ nikdo nic neudŊl§. Kdo si l®ta zacp§val uġi a nechtŊl pŚehodnotit vŢbec nic, ten se sraz² s hodnŊ tvrdou 
realitou. 
 
Ļ²m d§l v²ce lid² nevŊŚ² Evropsk® unii. Ve SnŊmovnŊ vznik§ iniciativa, kter§ m§ jako hlavn² c²l zlepġit povŊdom² 
ļeskĨch obļanŢ o Evropsk® unii. Pl§nuj² se do n² zapojit poslanci vġech stran kromŊ SPD a KSĻM. S n§vrhem 
vytvoŚit nadstranickĨ klub, kterĨ se bude zabĨvat evropskou agendou, pŚiġla m²stopŚedsedkynŊ TOP 09 Mark®ta 
Pekarov§ Adamov§: ĂChyb² tu hlasy, kter® o Unii mluv² pravdivŊ a nedemagogicky,ñ objasnila svŢj z§mŊr. 
Proevropsk® strany o pozitivech EU pro Ļesko informuj² m§lo nebo ġpatnŊ, naopak euroskeptick® strany prĨ 
neust§le bombarduj² obļany ne¼plnĨmi nebo zcela nesmyslnĨmi informacemi. PŚipomeŔme, ģe olomouck§ 
univerzita v r§mci osvŊty, nejen, co se tĨk§ EU, bude prostŚednictv²m takzvan® Obļansk® univerzity pos²lat 
studenty a dobrovoln²ky do regionŢ. Budou lid® naslouchat? Skonļ² v Ļesku d²ky osvŊtŊ, aŠ uģ od politikŢ nebo 
dobrovoln²kŢ trend euroskepticismu?  
 
Evropsk§ civilizace existuje stovky let. Zaģila uģ mnoho podob sv®ho uspoŚ§d§n² a mnoho revoluļn²ch pokusŢ 
uspoŚ§dat vġe novŊ. Jedn²m z takovĨch pokusŢ je evropsk§ integrace tak, jak ji bezohlednŊ raz² Evropsk§ unie. 
To pŚece nen² ģ§dn§ danost, ģ§dnĨ nezvratnĨ jedinĨ moģnĨ osud. To je jeden z mnoha pl§nŢ, jak uspoŚ§dat 
vztahy na naġem kontinentu. Tenhle pl§n ale selhal. EU je ekonomicky nejm®nŊ rostouc² oblast svŊta. Je to 
oblast, kde dramaticky kaģdĨm dnem ubĨv§ svobody. A je prostorem, kde se realizuj² ty nejbl§znivŊjġ² 
spoleļensko-inģenĨrsk® experimenty. 
 
OpuġtŊn²m t®to slep® uliļky pŚece Evropa neskonļ². Naopak dostane novou ġanci. NŊkdy m§m pocit, ģe 
n§lepku ĂevropskĨñ dost§v§ ten, kdo chce z Evropy udŊlat Afriku a Ar§bii, zat²mco kdo chce zachovat Evropu 
evropskou, m§ n§lepku ĂprotievropskĨñ. Euroskepticismus nen² ment§ln² defekt, kterĨ lze l®ļit experty z 
olomouck® univerzity. Je to postoj zaloģenĨ na hlubok® zkuġenosti. Zkuġenosti s nepodaŚenĨm projektem 
zvanĨm Evropsk§ unie.  
 
Ptal se Luk§ġ PetŚ²k, PL, 27.3.2018  
 
LadislavJakl.cz  
 
 
URL| http://neviditelnypes.lidovky.cz/rozhovor-dnes-uz-je-mozny-jen-jeden-scenar-fj1-
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    Tereza Hrom§dkov§         

Rozj²ģdŊl dva start-upy, pak se vrhl na studium mezin§rodn²ch vztahŢ. TeŅ bude politolog Nikola Schmidt 
vytv§Śet n§rodn² strategii planet§rn² obrany pro Ļeskou republiku.  
 
Vġichni to zn§me ze sci-fi filmŢ. K planetŊ Zemi se bl²ģ² pŚes pŢl kilometru velkĨ asteroid. Nev² se pŚesnŊ, kam 
dopadne, ale je jasn®, ģe by vymazal Evropu z mapy svŊta od Portugalska po Ural, pokud by se do n² trefil 
urļitou rychlost². ĂAsteroid o podobn® niļiv® s²le prol®tl v bl²zkosti ZemŊ v roce 2015. Bylo to ve vzd§lenosti 
zhruba 480 tis²c kilometrŢ, coģ je nebezpeļnŊ bl²zko, protoģe jiģ byl silnŊ pŚitahov§n naġ²m gravitaļn²m polem, 
nav²c byl neobvykle rychlĨ. VŊdŊli jsme o nŊm jen tŚi tĨdny pŚed prŢletem,ñ podotĨk§ Nikola Schmidt, kterĨ se 
problematice planet§rn² obrany vŊnuje posledn² tŚi roky.  
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 Zat²mco ve skuteļnosti tento asteroid Zemi naġtŊst² minul, v naġem sc®n§Śi se d§l Ś²t² k modr® planetŊ. 
Lidstvo m§ na to, aby zabr§nilo sr§ģce, m§lo ļasu, nicm®nŊ je v jeho technickĨch moģnostech vesm²rn® tŊleso 
odklonit nebo zneġkodnit. Jak se st§ty zachovaj²? Rada bezpeļnosti OSN nen² schopn§ se usn®st, jeden ze 
st§lĨch ļlenŢ rozhodnut² blokuje vyuģit²m pr§va veta. Role spasitele se proto uj²maj² Spojen® st§ty bez ohledu 
na mezin§rodn² pr§vo, protoģe jsou pŚipraven®. Do bl²zkosti asteroidu vyvezou nukle§rn² n§loģ, ta ho v 
bezpeļn® vzd§lenosti od ZemŊ odklon², samozŚejmŊ za minutu 12, a vġichni se raduj². Konec, titulky, ani jedno 
oko v kinŊ nezŢst§v§ such®.  
 Co kdyģ ale scen§rist® filmu, fand²c² politice Baracka Obamy, zvol² jinĨ happy end. AmerickĨ prezident, 
nŊkdo jako Donald Trump, bude prosazovat vŢdļ² roli USA coby zachr§nce lidstva. Oponovat mu bude mladĨ 
politolog. Pr§vŊ on Trumpa pŚesvŊdļ², aby do rozhodov§n² o obrann® strategii planety byly zapojeny vġechny 
st§ty. Nejl®pe prostŚednictv²m podobnŊ funguj²c²ho uskupen², jakĨm je Evropsk§ unie, ovġem na glob§ln² ¼rovni. 
To rozhodne, ģe nebezpeļn® tŊleso bude zniļeno lasery um²stŊnĨmi na odvr§cen® stranŊ MŊs²ce, odkud 
nemohou ubl²ģit nikomu na Zemi.  
 Ale neģ je asteroid odklonŊn, je roboty operuj²c²mi ve vesm²ru zbaven veġker®ho nerostn®ho bohatstv². 
Vġeobecn® nadġen² spojen®ho lidstva, titulky a ani jedno such® div§ck® oko, to zŢst§v§ stejn®.  
 
Ļesko br§n² planetu  
 
Politolog Nikola Schmidt, nezlomnĨ zast§nce kosmopolitismu, by v budoucnosti rozhodnŊ uv²tal druhou verzi 
sc®n§Śe. ĂV souļasn®m svŊtŊ panuje pŚesvŊdļen², ģe definitivn² podoba lidsk®ho uspoŚ§d§n² je spoleļenstv² 
suver®nn²ch st§tŢ. Ale tŚeba v Evropsk® unii se n§m podaŚilo nŊco ¼plnŊ jin®ho. Je tedy absurdn² si myslet, ģe u 
n§rodn²ch st§tŢ skonļ²me. Dok§ģu si pŚedstavit podobnŊ funguj²c² celosvŊtovĨ kosmopolitn² model, kam by si 
lid® volili sv® z§stupce podobnŊ jako na lok§ln², st§tn² a evropsk® ¼rovni,ñ nastiŔuje 35letĨ vŊdec.  
 Pravda, s Donaldem Trumpem nebo jinĨm americkĨm prezidentem asi nikdy jednat nebude, ale s 
nejvyġġ²mi pŚedstaviteli rŢznĨch vesm²rnĨch agentur, stejnŊ jako s nejvyġġ²mi pŚedstaviteli naġeho st§tu nejsp²ġ 
ano. S pomoc² asi desetiļlenn®ho tĨmu a ve spolupr§ci s AstronomickĨm ¼stavem Akademie vŊd by mŊl 
vypracovat podklady pro potenci§ln² n§rodn² strategii planet§rn² obrany Ļesk® republiky, kter§ by n§s zapojila 
do glob§ln²ch projektŢ. PŚed p§r tĨdny, rok po dokonļen² doktor§tu, na to dostal grant od Technologick® 
agentury.  
 ĂVģdycky mi pŚijde ¼smŊvn§ reakce nŊkterĨch lid². Ģij² v myln® pŚedstavŊ, ģe vŊdci maj² o rojen² 
asteroidŢ v okol² ZemŊ vyļerp§vaj²c² pŚehled, pouģ²vaj² pŚece velk® teleskopy. Ale kdyģ jim zaļnu vysvŊtlovat, 
ģe se hrozbou sr§ģky seri·znŊ zabĨv§m, dŊlaj² si legraci, ģe jde pŚece o naprosto hypotetick® sci-fi.  
Ļeljabinsk je dobrĨ pŚ²klad toho, co dok§ģe malĨ asteroid a kolik pr§ce je jeġtŊ pŚed n§mi, abychom dok§zali lidi 
aspoŔ poslat do krytŢ,ñ pŚipom²n§ Schmidt pŊt let starou ud§lost, kterou zpŢsobil jen asi 20metrovĨ meteorit.  
Vybuchl 30 kilometrŢ nad Zem², zranil 1500 lid² a rozbil okna ve mŊstŊ i okol². Kdyby explodoval pŊt kilometrŢ 
nad povrchem, pravdŊpodobnŊ by to znamenalo tis²ce mrtvĨch.  
O existenci ļeljabinsk®ho meteoritu nemŊli astronomov® do posledn² chv²le tuġen².  
 
Moģnosti a strasti generace Y  
 
Ģivotopis Nikoly Schmidta je typickĨm CV jednoho z ranĨch z§stupcŢ generace Y, kteŚ² se rozhodli vyuģ²t 
l§kavĨch pŚ²leģitost², jeģ pŚinesla dneġn² doba. Uģ od ¼tl®ho ml§d² podnikal, v 21 letech zaļal studovat sociologii 
na KarlovŊ univerzitŊ, z²skal titul bakal§Śe, ale to uģ rozj²ģdŊl byznys ve vĨvoj§Śsk® softwarov® firmŊ Coex. SvŢj 
pod²l pozdŊji prodal, aby se vŊnoval start-upu s n§zvem Digital Urban Legends.  
 ĂRozhodli jsme se, ģe budeme dŊlat turistick®ho navig§tora po Praze s GPS. VŊnovali jsme projektu 
okolo 15 tis²c hodin pr§ce. Jenģe se objevil iPhone a vġechno ġlo do kopru.  
Nic jsme na tom nevydŊlali a byl to obrovskĨ prŢġvih,ñ pŚizn§v§ bez skrupul² planet§rn² strat®g. ĂTehdy to byl pro 
mŊ urļitĨ zlom.  
UvŊdomil jsem si, ģe byznys postr§d§ mor§ln² kontext. Zavolal jsem do ĻlovŊka v t²sni a odjel na tŚi mŊs²ce do 
Afgh§nist§nu, pracoval jsem s lidmi, kteŚ² maj² vŊtġ² probl®my neģ my tady, a to v§m zmŊn² pohled na svŊt.ñ  
 Kdyģ se tehdy 28letĨ Nikola Schmidt vr§til, zaļal studovat mezin§rodn² vztahy na Metropolitn² 
univerzitŊ, o ļtyŚi roky pozdŊji v oboru z²skal doktor§t na FakultŊ soci§ln²ch vŊd UK. ĂVe ġkole ġkobezpeļnosti, 
chtŊli, abych se vŊnoval kybernetick® bezpeļnosti, protoģe jsem mŊl odpov²daj²c² praxi, ale mnŊ v tom poŚ§d 
chybŊla nŊjak§ mor§ln² rovina. Aģ jsem naġel v r§mci oboru mezin§rodn²ch vztahŢ vŊtev, kterou lze hodnŊ 
pŚenesenŊ nazvat emancipaļn² bezpeļnostn² studia. Jej² vyznavaļi kladou dŢraz na naġi kosmopolitn² roli a 
zodpovŊdnost, m§me-li dovednosti zmŊnit svŊt k lepġ²mu. Vesm²rn® hrozby, jako je p§d asteroidu, ale i zcela 
bŊģn® vĨrony ze Slunce schopn® zniļit satelity na obŊģn® dr§ze, mezi st§ty rozliġovat nebudou,ñ vysvŊtluje 
vŊdec. Problematiku planet§rn² obrany odjel Nikola Schmidt studovat pŚed tŚemi roky na Mezin§rodn² vesm²rnou 
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univerzitu. ĂDal jsem do toho vġechny ¼spory, podpoŚila mŊ ġkola a ļtyŚi mŊs²ce jsem str§vil ve SpojenĨch 
st§tech, kde jsem poznal celou vesm²rnou komunitu. PŚijelo na 300 lid², vļetnŊ tŊch, kteŚ² chodili po MŊs²ci.ñ  
 
Laser neohneġ  
 
S t®matem planet§rn² obrany se to m§ ovġem podobnŊ jako s bicyklem v carsk®m Rusku v dob§ch J§ry 
Cimrmana ï zat²m je hlavnŊ pŚedmŊtem v§ġnivĨch debat. Nejd§l jsou nepŚekvapivŊ Ameriļan®. ĂT®ma studuj² 
30 let, ale aģ pŚed dvŊma lety zaloģili v r§mci NASA ĐŚad pro koordinaci planet§rn² obrany a jako jedinĨ st§t na 
svŊtŊ maj² n§rodn² strategii obrany ZemŊ.ñ  
 Ta napŚ²klad ukl§d§ vŊnovat se vġemoģnĨm technologi²m, kter® by se daly vyuģ²t k potenci§ln²mu 
odklonŊn² asteroidu, vļetnŊ j§dra, ale i reakci z§chrann®ho syst®mu v pŚ²padŊ n§razu. ĂV Americe je v tomto 
oboru nŊkolik lini². Ta, kter§ se l²b² mnŊ, pracuje s lasery. MŢģe m²t ġirok® vyuģit²: od pŚenosu dat a energie pŚes 
tŊģbu asteroidŢ aģ k jejich pŚ²padn®mu odklonŊn²,ñ vysvŊtluje Schmidt.  
 UpozorŔuje ovġem, ģe laser m§ sv® limity.  
Nen² napŚ²klad tak silnĨ jako j§dro, jehoģ pouģit² je z politick®ho hlediska nemysliteln®. ĂDostav² se klasick® 
pochybnosti ï opravdu to dŊl§te jen kvŢli asteroidu? Uģ proto je ģ§douc² naj²t jinou technologii, jako jsou pr§vŊ 
lasery.  
I ty lze zneuģ²t, ale kdyģ je um²st²me na odvr§cenou stranu MŊs²ce, nebude moģn® ohnout jejich paprsek v 
prostoru zp§tky na Zemi jako balistickou stŚelu,ñ vysvŊtluje politolog, proļ se snaģ² laser prosadit.  
 Oproti nŊmu m§ ovġem j§dro jeġtŊ jednu vĨhodu. V²me o nŊm daleko v²c. ZŚejmŊ proto ho chce NASA 
vyuģ²t ke zniļen² pŢlkilometrov® planetky Bennu, o n²ģ ned§vno zveŚejnila, ģe se se Zem² s pravdŊpodobnost² 1 
: 2700 (coģ je ve vesm²rn® loterii nebezpeļnŊ vysokĨ kurz) v roce 2135 sraz².  
 ĂJadern® Śeġen² je pŚirozen§ ¼vaha jadern®ho st§tu. LaboratoŚe pracuj²c² na nukle§rn²ch zbran²ch 
nabĨvaj² nov®ho vĨznamu a posl§n², a pŚiznejme si, tak® nov®ho uplatnŊn². U velkĨch asteroidŢ ztr§cej² slab® 
metody smysl.  
J§dro je tak® d²ky testŢm ve 20. stolet² dobŚe prostudovan®,ñ vysvŊtluje Schmidt. ĂPŚ²padn® lasery, nav²c na 
odvr§cen® stranŊ MŊs²ce, jsou hudbou dalek® budoucnosti, coģ ale neznamen§, ģe se t²m nem§me zabĨvat. 
Lidstvo postav² to, co si umane, nikoli to, co se dnes zd§ bĨt moģn®. VzpomeŔme na Apollo.ñ  
 
Roboti na vesm²rnou pr§ci  
 
Jelikoģ jsou Ameriļan® v ¼vah§ch o obranŊ planety nejd§l, zd§ se jako pravdŊpodobn®, ģe tak® pŚevezmou 
veġkerou iniciativu. ĂTo si nemysl²m,ñ krout² hlavou Nikola Schmidt.  
ĂUģ to, ģe v n§zvu ¼Śadu pro planet§rn² ochranu figuruje slovo ākoordinaceó, o nŊļem svŊdļ². PŚisp²v§ k tomu i 
fakt, ģe stoj²me p§r let pŚed vznikem komerļn² infrastruktury robotŢ vyslanĨch do vesm²ru za ¼ļelem tŊģby 
asteroidŢ,ñ oponuje politolog. ĂKdyģ jsem se o tom na konferenci v Japonsku bavil s Lindleyem Johnsonem, 
kterĨ ĐŚad pro koordinaci vede, Śekl mi, ģe aģ se bude ve vesm²ru tŊģit, bude dost potenci§ln²ch ākinetickĨch 
impaktorŢó. Ve chv²li, kdy nastane ohroģen², nebude probl®m je vyuģ²t k odklonŊn² nebezpeļn®ho tŊlesa,ñ 
pŚipom²n§ Schmidt rozhovor s vlivnĨm muģem.  
 V pŚ²ġt²ch letech proto bude z§leģet na tom, jak se Ļesk§ republika dok§ģe na vysl§n² robotŢ tŊģaŚŢ, 
jejichģ vedlejġ²m pracovn²m pomŊrem m§ bĨt z§chrana planety, pod²let.  
 ĂEvropsk§ vesm²rn§ agentura v souļasnosti pŚipravuje misi HERA, kterou koordinuje s NASA. Đļastnit 
se j² mohou i ļesk® firmy.  
Zapojit se ovġem mŢģeme i na nejrŢznŊjġ²ch mezin§rodn²ch f·rech, a to pr§vŊ s agendou planet§rn² obrany 
coby problematiky spojuj²c² z§jmy vġech st§tŢ svŊta. Jestli jsme v 90. letech st§li v ļele st§tŢ prosazuj²c²ch 
lidsk§ pr§va, planet§rn² obrana nen² pŚ²liġ daleko, tĨk§ se n§s vġech bez rozd²lu,ñ podotĨk§ Schmidt.  
 
Kdo netŊģ², je mimo  
 
Zem², kter§ by mohla bĨt pro Ļesko ve vesm²rn®m byznysu inspirac², je Lucembursko.  
MalĨ st§teļek se ned§vno rozhodl, ģe bude tŊģit asteroidy, a uģ do projektu nasypal stovky milionŢ eur. ĂPŚit§hl 
spoleļnosti z cel®ho svŊta. Ģe se bude na asteroidech tŊģit, je jist® a bude to pŚekvapivŊ brzy,ñ tvrd² planet§rn² 
strat®g navzdory hlasŢm, kter® pr§vo firem na tŊģbu nerostŢ zpochybŔuj². ĂZ§leģ² na vĨkladu mezin§rodn² 
smlouvy OST z roku 1967. Podle n² si st§ty nesmŊj² n§rokovat ¼zem² na jinĨch planet§ch. Jenģe existuje n§zor, 
ģe nen² nutn® si n§rokovat ¼zem², chceme-li tŊģit na asteroidech. Tento argument pouģil i americkĨ Kongres, 
kterĨ tŊģbu asteroidŢ povolil vġem spoleļnostem se s²dlem v USA, tedy i zahraniļn²m. To sam® plat² o 
Lucembursku,ñ pŚipom²n§ vŊdec.  
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 Podle Schmidta st§tŢm, kter® tŊģbu asteroidŢ neumoģn², ujede vlak a Ăvesm²rn² byznysmeniñ se 
dohodnou s nŊjakĨm celoģivotn²m prezidentem kolem rovn²ku. ĂĻesk§ republika by proto mŊla firm§m vysvŊtlit, 
jak se mohou zapojit. A to je druh§ role naġeho tĨmu. Pomoci tuto strategii formulovat.ñ  
 
PŚ²leģitost nejen pro asteroidy  
 
Skeptik by mohl nam²tnout, ģe obrana planety pŚed asteroidy je stejnŊ jenom z§stŊrka pro vĨnosnou tŊģbu. Na 
druhou stranu Ădvoj²ñ vyuģit² vesm²rnĨch robotŢ nejsp²ġ zvyġuje ġance takov®ho projektu na ¼spŊch. ĂKomerļn² 
prostŚed² ve vesm²ru bude nav²c vyvol§vat potŚebu sp²ġe kosmopolitn² autority spravuj²c² reģim tŊģby, na ļemģ 
se st§ty viditelnŊ chtŊj² dohodnout,ñ je pŚesvŊdļen politolog.  
 Jak by ale mŊla takov§ autorita fungovat?  
PodobnŊ jako tŚeba dneġn² Evropsk§ unie? M²t nŊjakĨ usn§ġen²schopnĨ org§n? A kdo do nŊj bude pos²lat sv® 
z§stupce?  
 ĂTo je dilema. Jestliģe si je zvol² jednotliv² āobļan® planetyó, bude m²t takovĨ celosvŊtovĨ parlament 
potŚebnou legitimitu, ale mŢģe se st§t, ģe v nŊm pŚevl§dne nŊkdo, jako jsou okamurovci. A co potom, kdyģ 
nebude existovat ģ§dn§ protiv§ha? Neocitneme se v utopick®m m²rumilovn®m svŊtŊ s koloniemi ve vesm²ru, ale 
v dystopick®m pekle,ñ popisuje ¼skal² ryze demokratick®ho modelu svŊtost§tu Schmidt.  
 Dalġ² z moģnost² je glob§ln² rada sloģen§ ze z§stupcŢ-expertŢ, kter® do n² vyġlou jednotliv® vl§dy. ĂTa 
ale zase nebude m²t potŚebnou legitimitu, a to je de facto souļasnĨ stav mezin§rodn²ch organizac²,ñ upozorŔuje 
politolog. S§m by si pŚedstavoval nŊjakou ĂstŚedn² variantuñ sloģenou napŢl z expertŢ a napŢl z politikŢ.  
 ĂEU se tak® integrovala, protoģe to bylo pro st§ty racion§ln² jak ekonomicky, tak bezpeļnostnŊ. Kdyby 
se n§m podaŚilo kosmopolitn² autoritu kvŢli celoplanet§rn² bezpeļnosti postavit, mohla by to bĨt pro lidstvo 
obrovsk§ pŚ²leģitost Śeġit i jin® glob§ln² probl®my. Situace kolem klimatickĨch zmŊn k tomu dŚ²ve nebo pozdŊji 
cestu vydl§ģd². Nakonec praxi s Śeġen²m n§sledkŢ pŚ²rodn²ch katastrof jiģ m§me. Oproti zemŊtŚesen² nebo 
vĨbuchu sopky mŢģeme ale p§du asteroidu spoleļnŊ zabr§nit,ñ tvrd² vŊdec.  
 Vypad§ to, ģe svoji optimistickou vizi budouc²ho uspoŚ§d§n² svŊta si Nikola Schmidt jen tak vz²t 
nenech§. ĂJe pouze na n§s, ļ²m se budeme zabĨvat. Jestli probl®my, kter® si st§ty zpŢsobuj² samy, nebo 
hrozbami, jeģ spoleļnŊ dok§ģeme Śeġit. Å  
 
*** 
 
Vesm²r nen² poh§dkovŊ pr§zdnĨ Komu se zd§, ģe hrozba sr§ģky s asteroidem je pŚ²liġ hypotetick§, mŊl by si 
uvŊdomit, ģe sluneļn² soustava vznikla z asteroidŢ a pr§zdnĨ vesm²r je poh§dkov§ pŚedstava. Pouļit se lze i z 
historie: v roce 1908 spadl tunguzskĨ meteorit o velikosti 60ï190 metrŢ v prŢmŊru, kterĨ explodoval asi osm 
kilometrŢ nad zemskĨm povrchem. NaġtŊst² nad neobydlenou tunguzskou oblast² v centr§ln² SibiŚi. Zniļil ¼zem² 
o rozloze pŚibliģnŊ 2500 kilometrŢ ļtvereļn²ch. o dost menġ², asi 20metrovĨ byl meteorit, kterĨ pŚed pŊti lety 
dopadl na Ļeljabinsk. K uvolnŊn² hlavn² energie (470 kilotun odpov²d§ 15 hiroġimskĨm bomb§m) doġlo v 30 
kilometrech nad zem². Naprostou vŊtġinu energie proto staļila absorbovat atmosf®ra, neģ tlakov§ vlna dorazila 
na zem. o existenci ļeljabinsk®ho meteoritu do posledn² chv²le nikdo nevŊdŊl. Existuje cel§ Śada programŢ na 
detekci asteroidŢ, kter® spolu v²ce ļi m®nŊ spolupracuj², nicm®nŊ syst®m celoplanet§rn²ho pozorov§n² 
zamŊŚen®ho na NEos (Near Earth objects) nen² vytvoŚen. riziko ohroģen² asteroidem stejn® s²ly, jako byl ten v 
tunguzsk® oblasti SibiŚe, se rŢzn² a ļetnost moģn®ho dopadu podobn®ho tŊlesa se pohybuje mezi 50 a 2000 
lety. U objektu srovnateln®ho s ļeljabinskĨm meteoritem je tato pravdŊpodobnost daleko vyġġ² ï nŊkolikr§t za 
desetilet². Je ovġem tŚeba vz²t v potaz, ģe tŚi ļtvrtiny zemsk®ho povrchu tvoŚ² oce§ny. Lasery na odvr§cen® 
stranŊ MŊs²ce jsou hudbou dalek® budoucnosti, coģ ale neznamen§, ģe se t²m nem§me zabĨvat.  
 
Foto autor| Tom§ġ TesaŚ 
Foto autor| Foto: Shutterstock 
 

Na asteroidech se bude tŊģit, to je jist®. Ļesku nesm² ujet vlak, Ś²k§ Nikola 
Schmidt vytv§Śej²c² n§rodn² strategii planet§rn² obrany 

29.3.2018    iHNed.cz    str. 00     
    Tereza Hrom§dkov§         

Rozj²ģdŊl dva start-upy, pak se vrhl na studium mezin§rodn²ch vztahŢ. 
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TeŅ bude politolog Nikola Schmidt vytv§Śet n§rodn² strategii planet§rn² obrany pro Ļeskou republiku. 
 
Vġichni to zn§me ze sci-fi filmŢ. K planetŊ Zemi se bl²ģ² pŚes pŢl kilometru velkĨ asteroid. Nev² se pŚesnŊ, kam 
dopadne, ale je jasn®, ģe by vymazal Evropu z mapy svŊta od Portugalska po Ural, pokud by se do n² trefil 
urļitou rychlost². "Asteroid o podobn® niļiv® s²le prol®tl v bl²zkosti ZemŊ v roce 2015. Bylo to ve vzd§lenosti 
zhruba 480 tis²c kilometrŢ, coģ je nebezpeļnŊ bl²zko, protoģe jiģ byl silnŊ pŚitahov§n naġ²m gravitaļn²m polem, 
nav²c byl neobvykle rychlĨ. VŊdŊli jsme o nŊm jen tŚi tĨdny pŚed prŢletem," podotĨk§ Nikola Schmidt, kterĨ se 
problematice planet§rn² obrany vŊnuje posledn² tŚi roky.  
 
Zat²mco ve skuteļnosti tento asteroid Zemi naġtŊst² minul, v naġem sc®n§Śi se d§l Ś²t² k modr® planetŊ. Lidstvo 
m§ na to, aby zabr§nilo sr§ģce, m§lo ļasu, nicm®nŊ je v jeho technickĨch moģnostech vesm²rn® tŊleso odklonit 
nebo zneġkodnit. Jak se st§ty zachovaj²? Rada bezpeļnosti OSN nen² schopn§ se usn®st, jeden ze st§lĨch 
ļlenŢ rozhodnut² blokuje vyuģit²m pr§va veta. Role spasitele se proto uj²maj² Spojen® st§ty bez ohledu na 
mezin§rodn² pr§vo, protoģe jsou pŚipraven®. Do bl²zkosti asteroidu vyvezou nukle§rn² n§loģ, ta ho v bezpeļn® 
vzd§lenosti od ZemŊ odklon², samozŚejmŊ za minutu 12, a vġichni se raduj². Konec, titulky, ani jedno oko v kinŊ 
nezŢst§v§ such®.  
 
Co kdyģ ale scen§rist® filmu, fand²c² politice Baracka Obamy, zvol² jinĨ happy end. AmerickĨ prezident, nŊkdo 
jako Donald Trump, bude prosazovat vŢdļ² roli USA coby zachr§nce lidstva. Oponovat mu bude mladĨ politolog. 
Pr§vŊ on Trumpa pŚesvŊdļ², aby do rozhodov§n² o obrann® strategii planety byly zapojeny vġechny st§ty. 
Nejl®pe prostŚednictv²m podobnŊ funguj²c²ho uskupen², jakĨm je Evropsk§ unie, ovġem na glob§ln² ¼rovni. To 
rozhodne, ģe nebezpeļn® tŊleso bude zniļeno lasery um²stŊnĨmi na odvr§cen® stranŊ MŊs²ce, odkud nemohou 
ubl²ģit nikomu na Zemi.  
 
Politolog Nikola Schmidt 
Foto: Tom§ġ TesaŚ 
 
Ale neģ je asteroid odklonŊn, je roboty operuj²c²mi ve vesm²ru zbaven veġker®ho nerostn®ho bohatstv². 
Vġeobecn® nadġen² spojen®ho lidstva, titulky a ani jedno such® div§ck® oko, to zŢst§v§ stejn®.  
 
Ļesko br§n² planetu  
 
Politolog Nikola Schmidt, nezlomnĨ zast§nce kosmopolitismu, by v budoucnosti rozhodnŊ uv²tal druhou verzi 
sc®n§Śe. "V souļasn®m svŊtŊ panuje pŚesvŊdļen², ģe definitivn² podoba lidsk®ho uspoŚ§d§n² je spoleļenstv² 
suver®nn²ch st§tŢ. Ale tŚeba v Evropsk® unii se n§m podaŚilo nŊco ¼plnŊ jin®ho. Je tedy absurdn² si myslet, ģe u 
n§rodn²ch st§tŢ skonļ²me. Dok§ģu si pŚedstavit podobnŊ funguj²c² celosvŊtovĨ kosmopolitn² model, kam by si 
lid® volili sv® z§stupce podobnŊ jako na lok§ln², st§tn² a evropsk® ¼rovni," nastiŔuje 35letĨ vŊdec.  
 
Vesm²r nen² poh§dkovŊ pr§zdnĨ 
 
* Komu se zd§, ģe hrozba sr§ģky s asteroidem je pŚ²liġ hypotetick§, mŊl by si uvŊdomit, ģe sluneļn² soustava 
vznikla z asteroidŢ a pr§zdnĨ vesm²r je poh§dkov§ pŚedstava.  
 * Pouļit se lze i z historie: v roce 1908 spadl tunguzskĨ meteorit o velikosti 60ï190 metrŢ v prŢmŊru, kterĨ 
explodoval asi osm kilometrŢ nad zemskĨm povrchem. NaġtŊst² nad neobydlenou tunguzskou oblast² v centr§ln² 
SibiŚi. Zniļil ¼zem² o rozloze pŚibliģnŊ 2500 kilometrŢ ļtvereļn²ch.  
 * O dost menġ², asi 20metrovĨ byl meteorit, kterĨ pŚed pŊti lety dopadl na Ļeljabinsk. K uvolnŊn² hlavn² energie 
(470 kilotun odpov²d§ 15 hiroġimskĨm bomb§m) doġlo v 30 kilometrech nad zem². Naprostou vŊtġinu energie 
proto staļila absorbovat atmosf®ra, neģ tlakov§ vlna dorazila na zem.  
 * O existenci ļeljabinsk®ho meteoritu do posledn² chv²le nikdo nevŊdŊl. Existuje cel§ Śada programŢ na detekci 
asteroidŢ, kter® spolu v²ce ļi m®nŊ spolupracuj², nicm®nŊ syst®m celoplanet§rn²ho pozorov§n² zamŊŚen®ho na 
NEOs (Near Earth Objects) nen² vytvoŚen. Riziko ohroģen² asteroidem stejn® s²ly, jako byl ten v tunguzsk® 
oblasti SibiŚe, se rŢzn² a ļetnost moģn®ho dopadu podobn®ho tŊlesa se pohybuje mezi 50 a 2000 lety. U 
objektu srovnateln®ho s ļeljabinskĨm meteoritem je tato pravdŊpodobnost daleko vyġġ² ï nŊkolikr§t za 
desetilet². Je ovġem tŚeba vz²t v potaz, ģe tŚi ļtvrtiny zemsk®ho povrchu tvoŚ² oce§ny.  
 
Pravda, s Donaldem Trumpem nebo jinĨm americkĨm prezidentem asi nikdy jednat nebude, ale s nejvyġġ²mi 
pŚedstaviteli rŢznĨch vesm²rnĨch agentur, stejnŊ jako s nejvyġġ²mi pŚedstaviteli naġeho st§tu nejsp²ġ ano. S 
pomoc² asi desetiļlenn®ho tĨmu a ve spolupr§ci s AstronomickĨm ¼stavem Akademie vŊd by mŊl vypracovat 
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podklady pro potenci§ln² n§rodn² strategii planet§rn² obrany Ļesk® republiky, kter§ by n§s zapojila do glob§ln²ch 
projektŢ. PŚed p§r tĨdny, rok po dokonļen² doktor§tu, na to dostal grant od Technologick® agentury.  
 
"Vģdycky mi pŚijde ¼smŊvn§ reakce nŊkterĨch lid². Ģij² v myln® pŚedstavŊ, ģe vŊdci maj² o rojen² asteroidŢ v 
okol² ZemŊ vyļerp§vaj²c² pŚehled, pouģ²vaj² pŚece velk® teleskopy. Ale kdyģ jim zaļnu vysvŊtlovat, ģe se 
hrozbou sr§ģky seri·znŊ zabĨv§m, dŊlaj² si legraci, ģe jde pŚece o naprosto hypotetick® sci-fi. Ļeljabinsk je 
dobrĨ pŚ²klad toho, co dok§ģe malĨ asteroid a kolik pr§ce je jeġtŊ pŚed n§mi, abychom dok§zali lidi aspoŔ poslat 
do krytŢ," pŚipom²n§ Schmidt pŊt let starou ud§lost, kterou zpŢsobil jen asi 20metrovĨ meteorit. Vybuchl 30 
kilometrŢ nad Zem², zranil 1500 lid² a rozbil okna ve mŊstŊ i okol². Kdyby explodoval pŊt kilometrŢ nad 
povrchem, pravdŊpodobnŊ by to znamenalo tis²ce mrtvĨch. O existenci ļeljabinsk®ho meteoritu nemŊli 
astronomov® do posledn² chv²le tuġen².  
 
Moģnosti a strasti generace Y  
 
Ģivotopis Nikoly Schmidta je typickĨm CV jednoho z ranĨch z§stupcŢ generace Y, kteŚ² se rozhodli vyuģ²t 
l§kavĨch pŚ²leģitost², jeģ pŚinesla dneġn² doba. Uģ od ¼tl®ho ml§d² podnikal, v 21 letech zaļal studovat sociologii 
na KarlovŊ univerzitŊ, z²skal titul bakal§Śe, ale to uģ rozj²ģdŊl byznys ve vĨvoj§Śsk® softwarov® firmŊ Coex. SvŢj 
pod²l pozdŊji prodal, aby se vŊnoval start-upu s n§zvem Digital Urban Legends.  
 
"Rozhodli jsme se, ģe budeme dŊlat turistick®ho navig§tora po Praze s GPS. VŊnovali jsme projektu okolo 15 
tis²c hodin pr§ce. Jenģe se objevil iPhone a vġechno ġlo do kopru. Nic jsme na tom nevydŊlali a byl to obrovskĨ 
prŢġvih," pŚizn§v§ bez skrupul² planet§rn² strat®g. "Tehdy to byl pro mŊ urļitĨ zlom. UvŊdomil jsem si, ģe byznys 
postr§d§ mor§ln² kontext. Zavolal jsem do ĻlovŊka v t²sni a odjel na tŚi mŊs²ce do Afgh§nist§nu, pracoval jsem s 
lidmi, kteŚ² maj² vŊtġ² probl®my neģ my tady, a to v§m zmŊn² pohled na svŊt."  
 
Kdyģ se tehdy 28letĨ Nikola Schmidt vr§til, zaļal studovat mezin§rodn² vztahy na Metropolitn² univerzitŊ, o ļtyŚi 
roky pozdŊji v oboru z²skal doktor§t na FakultŊ soci§ln²ch vŊd UK. "Ve ġkole chtŊli, abych se vŊnoval 
kybernetick® bezpeļnosti, protoģe jsem mŊl odpov²daj²c² praxi, ale mnŊ v tom poŚ§d chybŊla nŊjak§ mor§ln² 
rovina. Aģ jsem naġel v r§mci oboru mezin§rodn²ch vztahŢ vŊtev, kterou lze hodnŊ pŚenesenŊ nazvat 
emancipaļn² bezpeļnostn² studia. Jej² vyznavaļi kladou dŢraz na naġi kosmopolitn² roli a zodpovŊdnost, m§me-
li dovednosti zmŊnit svŊt k lepġ²mu. Vesm²rn® hrozby, jako je p§d asteroidu, ale i zcela bŊģn® vĨrony ze Slunce 
schopn® zniļit satelity na obŊģn® dr§ze, mezi st§ty rozliġovat nebudou," vysvŊtluje vŊdec.  
 
Problematiku planet§rn² obrany odjel Nikola Schmidt studovat pŚed tŚemi roky na Mezin§rodn² vesm²rnou 
univerzitu. "Dal jsem do toho vġechny ¼spory, podpoŚila mŊ ġkola a ļtyŚi mŊs²ce jsem str§vil ve SpojenĨch 
st§tech, kde jsem poznal celou vesm²rnou komunitu. PŚijelo na 300 lid², vļetnŊ tŊch, kteŚ² chodili po MŊs²ci."  
 
Laser neohneġ  
 
S t®matem planet§rn² obrany se to m§ ovġem podobnŊ jako s bicyklem v carsk®m Rusku v dob§ch J§ry 
Cimrmana - zat²m je hlavnŊ pŚedmŊtem v§ġnivĨch debat. Nejd§l jsou nepŚekvapivŊ Ameriļan®. "T®ma studuj² 
30 let, ale aģ pŚed dvŊma lety zaloģili v r§mci NASA ĐŚad pro koordinaci planet§rn² obrany a jako jedinĨ st§t na 
svŊtŊ maj² n§rodn² strategii obrany ZemŊ."  
 
Ta napŚ²klad ukl§d§ vŊnovat se vġemoģnĨm technologi²m, kter® by se daly vyuģ²t k potenci§ln²mu odklonŊn² 
asteroidu, vļetnŊ j§dra, ale i reakci z§chrann®ho syst®mu v pŚ²padŊ n§razu. "V Americe je v tomto oboru nŊkolik 
lini². Ta, kter§ se l²b² mnŊ, pracuje s lasery. MŢģe m²t ġirok® vyuģit²: od pŚenosu dat a energie pŚes tŊģbu 
asteroidŢ aģ k jejich pŚ²padn®mu odklonŊn²," vysvŊtluje Schmidt.  
 
UpozorŔuje ovġem, ģe laser m§ sv® limity. Nen² napŚ²klad tak silnĨ jako j§dro, jehoģ pouģit² je z politick®ho 
hlediska nemysliteln®. "Dostav² se klasick® pochybnosti - opravdu to dŊl§te jen kvŢli asteroidu? Uģ proto je 
ģ§douc² naj²t jinou technologii, jako jsou pr§vŊ lasery. I ty lze zneuģ²t, ale kdyģ je um²st²me na odvr§cenou 
stranu MŊs²ce, nebude moģn® ohnout jejich paprsek v prostoru zp§tky na Zemi jako balistickou stŚelu," 
vysvŊtluje politolog, proļ se snaģ² laser prosadit.  
 
Oproti nŊmu m§ ovġem j§dro jeġtŊ jednu vĨhodu. V²me o nŊm daleko v²c. ZŚejmŊ proto ho chce NASA vyuģ²t ke 
zniļen² pŢlkilometrov® planetky Bennu, o n²ģ ned§vno zveŚejnila, ģe se se Zem² s pravdŊpodobnost² 1 : 2700 
(coģ je ve vesm²rn® loterii nebezpeļnŊ vysokĨ kurz) v roce 2135 sraz².  
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"Jadern® Śeġen² je pŚirozen§ ¼vaha jadern®ho st§tu. LaboratoŚe pracuj²c² na nukle§rn²ch zbran²ch nabĨvaj² 
nov®ho vĨznamu a posl§n², a pŚiznejme si, tak® nov®ho uplatnŊn². U velkĨch asteroidŢ ztr§cej² slab® metody 
smysl. J§dro je tak® d²ky testŢm ve 20. stolet² dobŚe prostudovan®," vysvŊtluje Schmidt. "PŚ²padn® lasery, nav²c 
na odvr§cen® stranŊ MŊs²ce, jsou hudbou dalek® budoucnosti, coģ ale neznamen§, ģe se t²m nem§me zabĨvat. 
Lidstvo postav² to, co si umane, nikoli to, co se dnes zd§ bĨt moģn®. VzpomeŔme na Apollo."  
 
Roboti na vesm²rnou pr§ci  
 
Jelikoģ jsou Ameriļan® v ¼vah§ch o obranŊ planety nejd§l, zd§ se jako pravdŊpodobn®, ģe tak® pŚevezmou 
veġkerou iniciativu. "To si nemysl²m," krout² hlavou Nikola Schmidt. "Uģ to, ģe v n§zvu ¼Śadu pro planet§rn² 
ochranu figuruje slovo 'koordinace', o nŊļem svŊdļ². PŚisp²v§ k tomu i fakt, ģe stoj²me p§r let pŚed vznikem 
komerļn² infrastruktury robotŢ vyslanĨch do vesm²ru za ¼ļelem tŊģby asteroidŢ," oponuje politolog. "Kdyģ jsem 
se o tom na konferenci v Japonsku bavil s Lindleyem Johnsonem, kterĨ ĐŚad pro koordinaci vede, Śekl mi, ģe aģ 
se bude ve vesm²ru tŊģit, bude dost poten-ci§ln²ch 'kinetickĨch impaktorŢ'. Ve chv²li, kdy nastane ohroģen², 
nebude probl®m je vyuģ²t k odklonŊn² nebezpeļn®ho tŊlesa," pŚipom²n§ Schmidt rozhovor s vlivnĨm muģem.  
 
V pŚ²ġt²ch letech proto bude z§leģet na tom, jak se Ļesk§ republika dok§ģe na vysl§n² robotŢ tŊģaŚŢ, jejichģ 
vedlejġ²m pracovn²m pomŊrem m§ bĨt z§chrana planety, pod²let.  
 
"Evropsk§ vesm²rn§ agentura v souļasnosti pŚipravuje misi HERA, kterou koordinuje s NASA. Đļastnit se j² 
mohou i ļesk® firmy. Zapojit se ovġem mŢģeme i na nejrŢznŊjġ²ch mezin§rodn²ch f·rech, a to pr§vŊ s agendou 
planet§rn² obrany coby problematiky spojuj²c² z§jmy vġech st§tŢ svŊta. Jestli jsme v 90. letech st§li v ļele st§tŢ 
prosazuj²c²ch lidsk§ pr§va, planet§rn² obrana nen² pŚ²liġ daleko, tĨk§ se n§s vġech bez rozd²lu," podotĨk§ 
Schmidt.  
 
Kdo netŊģ², je mimo  
 
Zem², kter§ by mohla bĨt pro Ļesko ve vesm²rn®m byznysu inspirac², je Lucembursko. MalĨ st§teļek se 
ned§vno rozhodl, ģe bude tŊģit asteroidy, a uģ do projektu nasypal stovky milionŢ eur. "PŚit§hl spoleļnosti z 
cel®ho svŊta. Ģe se bude na asteroidech tŊģit, je jist® a bude to pŚekvapivŊ brzy," tvrd² planet§rn² strat®g 
navzdory hlasŢm, kter® pr§vo firem na tŊģbu nerostŢ zpochybŔuj². "Z§leģ² na vĨkladu mezin§rodn² smlouvy OST 
z roku 1967. Podle n² si st§ty nesmŊj² n§rokovat ¼zem² na jinĨch planet§ch. Jenģe existuje n§zor, ģe nen² nutn® 
si n§rokovat ¼zem², chceme-li tŊģit na asteroidech. Tento argument pouģil i americkĨ Kongres, kterĨ tŊģbu 
asteroidŢ povolil vġem spoleļnostem se s²dlem v USA, tedy i zahraniļn²m. To sam® plat² o Lucembursku," 
pŚipom²n§ vŊdec.  
 
Podle Schmidta st§tŢm, kter® tŊģbu asteroidŢ neumoģn², ujede vlak a "vesm²rn² byznysmeni" se dohodnou s 
nŊjakĨm celoģivotn²m prezidentem kolem rovn²ku. "Ļesk§ republika by proto mŊla firm§m vysvŊtlit, jak se 
mohou zapojit. A to je druh§ role naġeho tĨmu. Pomoci tuto strategii formulovat."  
 
PŚ²leģitost nejen pro asteroidy  
 
Skeptik by mohl nam²tnout, ģe obrana planety pŚed asteroidy je stejnŊ jenom z§stŊrka pro vĨnosnou tŊģbu. Na 
druhou stranu "dvoj²" vyuģit² vesm²rnĨch robotŢ nejsp²ġ zvyġuje ġance takov®ho projektu na ¼spŊch. "Komerļn² 
prostŚed² ve vesm²ru bude nav²c vyvol§vat potŚebu sp²ġe kosmopolitn² autority spravuj²c² reģim tŊģby, na ļemģ 
se st§ty viditelnŊ chtŊj² dohodnout," je pŚesvŊdļen politolog.  
 
Jak by ale mŊla takov§ autorita fungovat? PodobnŊ jako tŚeba dneġn² Evropsk§ unie? M²t nŊjakĨ 
usn§ġen²schopnĨ org§n? A kdo do nŊj bude pos²lat sv® z§stupce?  
 
"To je dilema. Jestliģe si je zvol² jednotliv² 'obļan® planety', bude m²t takovĨ celosvŊtovĨ parlament potŚebnou 
legitimitu, ale mŢģe se st§t, ģe v nŊm pŚevl§dne nŊkdo, jako jsou okamurovci. A co potom, kdyģ nebude 
existovat ģ§dn§ protiv§ha? Neocitneme se v utopick®m m²rumilovn®m svŊtŊ s kolo-niemi ve vesm²ru, ale v 
dystopick®m pekle," popisuje ¼skal² ryze demokratick®ho modelu svŊtost§tu Schmidt.  
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Dalġ² z moģnost² je glob§ln² rada sloģen§ ze z§stupcŢ-expertŢ, kter® do n² vyġlou jednotliv® vl§dy. "Ta ale zase 
nebude m²t potŚebnou legitimitu, a to je de facto souļasnĨ stav mezin§rodn²ch organizac²," upozorŔuje politolog. 
S§m by si pŚedstavoval nŊjakou "stŚedn² variantu" sloģenou napŢl z expertŢ a napŢl z politikŢ.  
 
"EU se tak® integrovala, protoģe to bylo pro st§ty racion§ln² jak ekonomicky, tak bezpeļnostnŊ. Kdyby se n§m 
podaŚilo kosmopolitn² autoritu kvŢli celoplanet§rn² bezpeļnosti postavit, mohla by to bĨt pro lidstvo obrovsk§ 
pŚ²leģitost Śeġit i jin® glob§ln² probl®my. Situace kolem klimatickĨch zmŊn k tomu dŚ²ve nebo pozdŊji cestu 
vydl§ģd². Nakonec praxi s Śeġen²m n§sledkŢ pŚ²rodn²ch katastrof jiģ m§me. Oproti zemŊtŚesen² nebo vĨbuchu 
sopky mŢģeme ale p§du asteroidu spoleļnŊ zabr§nit," tvrd² vŊdec.  
 
Vypad§ to, ģe svoji optimistickou vizi budouc²ho uspoŚ§d§n² svŊta si Nikola Schmidt jen tak vz²t nenech§. "Je 
pouze na n§s, ļ²m se budeme zabĨvat. Jestli probl®my, kter® si st§ty zpŢsobuj² samy, nebo hrozbami, jeģ 
spoleļnŊ dok§ģeme Śeġit.  
 
Fotograf Josef Koudelka: Nejsem legenda. Ģiji ze dne na den a dŊl§m, co jsem vģdycky chtŊl. A to povaģuji za 
ġtŊst² - ļtŊte ZDE  
 
Neklidn§ z·na Jana Bart§ļka: Vl§dce, jak jsi hloupĨ! - ļtŊte ZDE  
 
Ļinky m²sto mejdanŢ. V bikini fitness nejde jen o svaly, mus²te to umŊt zahr§t, Ś²k§ profesion§ln² z§vodnice - 
ļtŊte ZDE  
 
Ļeġi nejsou tak ġpatn², jak si sami o sobŊ nŊkdy mysl², tvrd² Edward Meegan, ġ®f sluģby sd²len² automobilŢ 
HoppyGo, ģij²c² v Praze t®mŊŚ 25 let - ļtŊte ZDE  
 
 
URL| http://EGO.IHNED.CZ/c1-66093230-na-asteroidech-se-bude-tezit-to-je-jiste-cesku-nesmi-ujet-vlak-rika-
nikola-schmidt-vytvarejici-narodni-strategii-planetarni-obrany 
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Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
SnŊmovn² volebn² vĨbor tento tĨden schv§lil vĨroļn² zpr§vy o ļinnosti a hospodaŚen² Ļesk® televize za rok 
2016. Proti byli jen 2 poslanci za SPD. Je v Ļesku ohroģena nez§vislost veŚejnopr§vn²ch m®di²? Nejen o tom 
budeme mluvit v Interview Plus. MĨm hostem je ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec hnut² ANO Patrik Nacher. 
DobrĨ v§m pŚeji do naġeho snŊmovn²ho studia. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
DobrĨ den. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
J§ jsem Michael Rozsypal a pŚeji dobrĨ poslech. Pane poslanļe, je v Ļesku ohroģena nez§vislost 
veŚejnopr§vn²ch m®di²? 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
J§ si mysl²m, ģe nikoliv a abych se pŚiznal, tak j§ jsem troġiļku t® hysterick® reakci nerozumŊl. A kdo byl vļera 
na tom volebn²m vĨboru, tak vidŊl, ģe jsme se racion§lnŊ ptali, ta diskuse byla v nŊkterĨch ohledech celkem 
podrobn§. Dostali jsme nŊjak® odpovŊdi od ļlenŢ Rady Ļesk® televize i od pana gener§ln²ho Śeditele a o 
nŊjak®m ohroģen² nez§vislosti nemŢģe bĨt ani Śeļi. 
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Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Pardon, co nazĨv§te hysterickou reakc²? 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
No, hysterickou reakc² nazĨv§m uģ jenom to, kolik j§ jsem dostal esemesek a dotazŢ typu, jestli jaksi 
uposlechnu rad pana prezidenta, kterĨ jako rad², jakĨm zpŢsobem se d§ odvolat rada neschv§len²m 2 zpr§v a 
obmŊnit management Ļesk® televize a podobnŊ. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
A to je hysterick§ reakce? Nen² to legitimn² dotaz moģn§ znepokojen® veŚejnosti? 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
No, kdyby to byl jenom 1 dotaz, ale vzhledem k tomu, v jak®m kontextu ty dotazy padaly, vzhledem k tomu, 
jakĨm zpŢsobem se umŊlci k tomu postavili, tak jsem to j§ ze sv®ho ¼hlu pohledu bral za hysterickou reakci a 
vļerejġ² jedn§n² jasnŊ uk§zalo, ģe nic takov®ho vŢbec nehroz². A nŊkdy m§m pocit, ģe tyhle ty reakce, kter® 
jsou neadekv§tn² t® situaci a mŢģeme se pak dobrat tomu, na co se politik sm² nebo nesm² pt§t, takģe jsou jaksi 
n§tlakovou akc² k tomu, aby nŊkdo, pokud moģno, se tŚeba neptal na nŊkter® nepŚ²jemn® vŊci. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
A nen² v poŚ§dku, ģe se veŚejnost ozĨv§, ģe se angaģuje, ģe m§ z§jem na tom, jak§ bude napŚ²klad budoucnost 
veŚejnopr§vn²ch m®di²? Vy to vn²m§te jako negativnŊ, tuto reakci veŚejnosti? 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
Reakci veŚejnosti nikoliv, ale reakci umŊlcŢ, kteŚ² by z hlediska, ŚeknŊme, kontextu dan® situace mŊli Ś²ci, v 
jak®m oni jsou vztahu s Ļeskou televiz², jakou oni maj² vazbu, tak tam mi to v poŚ§dku nepŚijde, protoģe mŊ 
vģdycky zaj²m§ ten kontext. U veŚejnosti je to legitimn² a j§ jsem se s§m tŚeba osobnŊ ¼ļastnil podobnĨch aktivit 
v roce 1999, to uģ je skoro 20 let a tam si mysl²m, ģe angaģovan§ veŚejnost stejnŊ tak jako angaģovanĨ 
spotŚebitel, tak to je v poŚ§dku. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Ale jestli m§te na mysli tu takzvanou televizn² krizi, tak tam se tak® ¼ļastnili umŊlci. Tak umŊlci nejsou 
veŚejnost? Nemaj² pr§vo vyj§dŚit svŢj n§zor? ByŠ nŊkteŚ² napŚ²klad s Ļeskou televiz² spolupracuj², to je 
pochopiteln®. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
Ano, ale ten kontext pro div§ky i pro tu veŚejnost, kter§ se toho nez¼ļastn², ale i ta, kter§ se toho z¼ļastn², je 
podstatnĨ, protoģe nŊco jin®ho, kdyģ protestuje, manifestuje nebo svoje n§zory sdŊluje veŚejnost, kter§ na to 
pohl²ģ² z vnŊjġku a nŊco ¼plnŊ jin®ho je, kdyģ se k tomu vyjadŚuje umŊlec, kterĨ je tŚeba na Ļesk® televizi 
finanļnŊ z§vislĨ pupeļn² ġŔŢrou. A pak skuteļnŊ mŊ zaj²m§, jestli jde o autentickou jeho obavu o nez§vislost 
nebo o autentickou obavu o nŊjak® svoji ekonomickou budoucnost. A to si mysl²m, ģe je legitimn² dotaz zn§t 
kontext cel® vŊci. To znamen§ postaven² t® osoby, kter§ se k nŊļemu velmi razantnŊ vyjadŚuje. Mimochodem 
rozd²l tak® mezi veŚejnost² a tŊmi umŊlci je v tom, ģe ta veŚejnost nem§ otevŚenu hlavn² br§nu do vġech m®di², 
coģ umŊlci, kteŚ² ļasto mluv² jenom za sebe, tak maj². Takģe i v tomto je ten kontext ponŊkud jinĨ, zat²mco 10 
tis²c lid², 5 tis²c lid², 2 tis²ce lid² na n§mŊst², tak ty se objevŊj² nŊkde ve zpr§v§ch, ale jednotlivŊ ti lid® nemaj² 
takovĨ prostor ve sdŊlovac²ch prostŚedc²ch. To si mysl²m, ģe je viditeln® na prvn² pohled. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Kdyģ jste zm²nil, ģe to ¼tern² jedn§n² snŊmovn²ho volebn²ho vĨboru probŊhlo v²ce m®nŊ hladce, ģe pro 
schv§len² vĨroļn²ch zpr§v nebo pro schv§len² vĨroļn² zpr§vy o ļinnosti a o hospodaŚen² Ļesk® televize za rok 
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2016 byli v podstatŊ vġichni krom 2 poslancŢ za SPD, tak nebylo to d§no pr§vŊ tou angaģovanost² veŚejnosti, ģe 
veŚejnost vyslala jakĨsi vzkaz politikŢm, jakousi popt§vku? 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
No, za mŊ urļitŊ ne. J§ byl zpravodajem vĨroļn² zpr§vy o hospodaŚen² Ļesk® televize, poctivŊ jsem si vĨroļn² 
zpr§vu pŚeļetl, porovnal ji s vĨroļn²mi zpr§vami pŚedchoz²mi a z hlediska, ŚeknŊme, protoģe jsem ekonom, tak z 
hlediska pohledu na ļ²sla jsem se zamŊŚil na svoji zpravodajskou zpr§vu a je mi v z§sadŊ jedno, v jak® je to 
atmosf®Śe, protoģe jsem skuteļnŊ ġel po tŊch faktech a po vŊcech, kter® mŊ tam zaj²maly. Takģe z m®ho ¼hlu 
pohledu ne. Jestli u nŊkoho jin®ho, tak to je dotaz na ostatn². 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
PochopitelnŊ. Prezident, vy jste to ostatnŊ zm²nil, vyzĨval v minulosti v rozhovorech k tomu, aby Poslaneck§ 
snŊmovna, kter§ o tŊch zpr§v§ch bude jeġtŊ hlasovat na pl®nu, ale aby neschv§lila tyto zpr§vy, aby je 
nepodpoŚila. Vy jste zaznamenal nŊjakĨ tlak na to, aby ty zpr§vy neproġly? 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
J§ osobnŊ? Nikoliv. Jak jsem Śekl, za mŊ plat², j§ jsem si pŚipravil zpravodajskou zpr§vu, tu jsem tam pŚeļetl. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Vy jste Śekl, na z§kladŊ ļeho jste se rozhodoval, ale zaj²m§ mŊ, jestli v tom procesu rozhodov§n² jste neļelil 
nŊjak®mu tlaku nebo nebyl vystaven nŊjak®mu tlaku. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
No, jak jsem Śekl, j§ nikoliv, vģdyŠ jsem to Ś²kal, j§ jsem to Ś²kal opakovanŊ. Proto z m®ho ¼hlu pohledu, j§ to 
vģdycky Ś²k§m ze sv®ho ¼hlu pohledu, protoģe nemŢģu mluvit za kolegy, protoģe nev²m. Proto Ś²k§m z m®ho 
¼hlu pohledu nŊkter®, tak abych to upŚesnil moģn§, ze zaļ§tku jsem Śekl hysterick® reakce, tak nŊkter® ty 
reakce, ne vġechny, byly ponŊkud hysterick®. J§ jsem tam pŚednesl svoji zpravodajskou zpr§vu. Z toho vzeġly 4 
z§kladn² dotazy, kter® jsem poloģil. Dostal jsem na nŊ nŊjakou odpovŊŅ a j§ se budu tŊġit na vĨroļn² zpr§vu o 
hospodaŚen² Ļesk® televize roku 2017, kter§ pŚijde teŅka vz§pŊt², protoģe tady jsme mŊli roļn² skluz. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Protoģe uģ to minul§ snŊmovna nestihla schv§lit. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
PŚesnŊ tak, pŚesnŊ tak. A pokud bych byl zpravodajem, tak nav§ģu na tu pŚ²pravu, kterou jsem udŊlal pro ten 
rok 2016 a pŢjdu moģn§ do vŊtġ² hloubky pro ten rok 2017. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Poslanec za hnut² ANO Patrik Nacher je dnes v Interview Plus naġ²m hostem, je hostem ze snŊmovn²ho studia. 
Pane poslanļe, j§ jsem se v ¼vodu ptal na to, jestli si mysl²te, ģe je ohroģena nez§vislost veŚejnopr§vn²ch m®di², 
protoģe prezident ve sv®m inauguraļn²m projevu kritizoval Ļeskou televizi. Jak uģ jsme zm²nili, vyzĨval k 
neschv§len² zpr§v o hospodaŚen² Ļesk® televize, coģ by znamenalo, pokud by 2 ty zpr§vy nebyly schv§leny, tak 
by Poslaneck§ snŊmovna mohla odvolat celou Radu Ļesk® televize. Andrej Babiġ, pŚedseda vaġeho hnut², 
hnut² ANO nazĨval v minulosti redaktory zkorumpovanou pak§ģ², Tomio Okamura bez dŢkazŢ oznaļuje poŚady 
Ļesk® televize za zkorumpovan® a ve vys²l§n² Ļesk®ho rozhlasu hned po volb§ch mluvil o zest§tnŊn² Ļesk® 
televize a Ļesk®ho rozhlasu. Tak mŊ zaj²mav§, jestli vġechny tyto pŚ²klady, kter® jsem vyjmenoval, jsou podle 
v§s v poŚ§dku. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
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J§, a Ś²k§m to neust§le stejnŊ, mohu hovoŚit pouze s§m za sebe, j§ tyto vĨrazy nepouģ²v§m ve vztahu k Ļesk® 
televizi, jakkoliv si o nŊkterĨch poŚadech tak® mysl²m sv®, nicm®nŊ nepouģ²v§m tyto vĨrazy a mysl²m si, ģe 
urļit§ racion§ln² kritika, a nejde teŅka tady jenom o zpravodajstv² nebo publicistiku, ale z m®ho pohledu zase jde 
o hospodaŚen², o financov§n², tak urļit§ m²ra kritiky a kritika pŚece nemŢģe bĨt zamŊŔov§na za ohroģen² 
nez§vislosti, protoģe v t® chv²li, kdybysme to pojali. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Jenom, pardon, kritika bezesporu, ale m§m na mysli ty vĨroky ve smyslu zkorumpovan§ pak§ģ, zkorumpovanĨ 
poŚad, zest§tnŊn² Ļesk® televize, Ļesk®ho rozhlasu, jestli to uģ nen² za hranou, jestli to uģ pr§vŊ nenaznaļuje 
jak®si ohroģen² nez§vislosti. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
Ano, ale to si sem mus²te pozvat autory tŊchto vĨrokŢ za prv® a za druh®. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Zaj²m§ mŊ v§ġ n§zor na tyhle vĨroky. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
No a za druh® j§ je potŚebuju zn§t opŊt a jsem v tom konzistentn² v kontextu, v jak®m kontextu je Śekli, komu je 
Śekli. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Tak tyto vĨroky jste asi zaznamenal. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
No, j§ potŚebuju zn§t pŚesnŊ ten kontext. ř²k§m, j§ osobnŊ bych je takhle nepouģil, ale dovedu si pŚedstavit, 
kdyby dneska nŊkdo vystŚihl tu moji prvn² vŊtu bez kontextu naġeho 25minutov®ho rozhovoru, tak by mohla bĨt 
zase vytrģena z kontextu, ģe si stŊģuju na hysterick® reakce a uģ by tam nebylo to vysvŊtlen² a uģ by to 
znamenalo, ģe jsem se t²mhle t²m zpŢsobem jaksi vymezil. V momentŊ, kdy by nŊkdo zveŚejnil celĨ n§ġ 
rozhovor, kterĨ teŅka vedeme, tak by najednou vidŊl ten kontext toho, proļ jsem to Śekl a jak jsem to myslel. 
Vģdycky jde o ty souvislosti, takģe j§ nebudu teŅka tady dŊlat rozbor, nejsem ani ģ§dnĨ analytik, vĨrokŢ, kter® j§ 
bych s§m nepouģil, ale nebudu tady dŊlat tento rozbor, protoģe nechci, aby pak nŊkdo dŊlal bez tŊch souvislost² 
rozbor mĨch vĨrokŢ m® jedn® vŊty z 25minutov®ho interview. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Tak kdyģ se pod²v§me na kontext, tak asi se shodneme na tom, ģe jak prezident, tak premi®r v demisi, tak 
napŚ²klad Tomio Okamura jsou dlouhodobŊ kritiļt² k veŚejnopr§vn²m m®di²m. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
StejnŊ tak jako veŚejnopr§vn² m®dia jsou velmi kritiļt² k tŊmto 3 politikŢm mimochodem a kdybysme si udŊlali 
nŊjakou. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
V§ġ n§zor na tu kritiku napŚ²klad ze strany tŊchto 3 politikŢ, kter® jsem zm²nil, je podle vaġeho n§zoru v 
poŚ§dku, je to opr§vnŊn§, konstruktivn² kritika a nen² nic, co by podle v§s naznaļovalo to, ģe by mohla bĨt 
ohroģena nez§vislost veŚejnopr§vn²ch m®di². 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
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J§ tam to ohroģen² nevid²m. Takhle, ohroģen§ by byla v momentŊ, kdy by po t® kritice tŊchto politikŢ kritika ze 
strany Ļesk® televize vŢļi tŊmto politikŢm ustala, tak tam by byla nŊjak§ pŚ²m§ souvislost mezi t²m, ģe nŊkdo 
permanentnŊ a nŊkdy mi to pŚijde skuteļnŊ pŚes ļ§ru, permanentnŊ, za kaģdĨch okolnost² kritizuje tyto politiky a 
ti se ozvou a r§zem Ļesk§ televize tuto svoji kritiku utlum². A tak v takov®m pŚ²padŊ by mohl nŊkdo Ś²ct, ģe tam 
je nŊjak§ pŚ²ļinn§ souvislost. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Ale nic takov®ho vy nevid²te. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
No, tak j§, kdyģ se pod²v§m na nŊkter® poŚady, tak tam ta kritika je stejnŊ intenzivn² pŚed volbama, po volb§ch, 
je to ¼plnŊ jedno. Takģe j§ tam nic takov®ho nevid²m. To znamen§, ģe to ohroģen², pŚece o ļem se bav²me, o 
hrozbŊ, nŊjak®ho ohroģen², pr§vŊ o tŊch reakc²ch podle mŊ neadekv§tn²ch anebo o re§ln®m stavu? Kdyģ se 
pod²v§te na re§lnĨ stav, tŚeba na poŚad 168, tak ten funguje ve vztahu k tŊmto 3 politikŢm, a j§ tady ten rozbor 
nem§m, takģe j§ tady se nemŢģu pouġtŊt do nŊjak® analĨzy. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
ř²k§te v§ġ n§zor. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
Ale Ś²k§m jako mŢj n§zor jako div§k, tak tam to bŊģ² ve stejn®m m·du, jako to bŊģelo pŚed volbami, jako to 
bŊģelo pŚed pŢl rokem a podobnŊ. JinĨmi slovy j§ tam fakticky, to znamen§ tak, ģe by najednou ve 168 se pŊly 
·dy tŚeba na Andreje Babiġe nebo Tomio Okamuru a byly by neodŢvodnŊn², tak v takov®m pŚ²padŊ by nŊkdo 
mohl Ś²ct ano, tady nŊkdo zvedl varovnĨ prst, Śekl, ģe se mu to nel²b² a r§zem ty poŚady se pŚiklonily a zaļaly 
tyto politiky chv§lit. Ale to tady pŚece nenastalo. To znamen§, ģe pŚece nŊkdy i ten politik mŢģe, pŚece Ļesk§ 
televize a obecnŊ novin§Śi, dvojn§sob ve veŚejnopr§vn²ch m®di²ch pŚece nejsou nekritizovateln², to pŚece tohle 
to tady nemŢģeme zav§dŊt. Takģe politiky mŢģeme kritizovat za jakĨchkoliv okolnost² a novin§Śe za ģ§dnĨch. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
PochopitelnŊ. A podle vaġeho n§zoru tedy, pokud novin§Śi pokraļuj² ve sv® kritice, tak to je dŢkazem toho, ģe 
na nŊ nen² vyv²jen ģ§dnĨ enormn² tlak nebo ģe by byla ohroģena jejich nez§vislost. Ch§pu to spr§vnŊ? 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
Jako div§k jsem tam nic takov®ho nezaznamenal. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Podle twitterov®ho ¼ļtu poŚadu Ļesk® televize News room, jak vypadalo to ¼tern² jedn§n² volebn²ho vĨboru, tak 
tam Twitter News roomu zaznamenal reakci, respektive citaci poslankynŊ za ODS Miroslavy NŊmcov®, kter§ 
Śekla, a teŅ cituji jej² slova: Je tu tlak na veŚejnopr§vn² m®dia. Zaļal s t²m prezident. Politick® spektrum se 
zmŊnilo. MŊla by bĨt debata o tom, jak m§ bĨt Ļesk§ televize objektivn² a vyv§ģen§, kdyģ je tady jedna politick§ 
strana SPD, kter§ se s Ļeskou televiz² nechce bavit. Tak mŊ zaj²m§, jestli s t²mto n§zorem souhlas²te. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
V²te, co j§ tohle to ¼plnŊ odm²t§m komentovat. J§ jsem tam vļera pŚednesl svoji zpravodajskou zpr§vu, kter§ 
byla pln§ ļ²sel, faktŢ a racion§ln²ch ot§zek, na kter® mus²m Ś²ct, ģe mi Ļesk§ televize skuteļnŊ odpovŊdŊla. A 
mysl²m si, ģe jedn§n² toho vĨboru by se mŊlo zabĨvat t²mto. Tyto politick® deklarace, kter® tam zaznŊly od 
kolegynŊ NŊmcov®, mimochodem ona jedin§ takhle zaznŊla, tak to je typicky politick§ deklarace a j§ se tohoto 
skuteļnŊ nebudu ¼ļastnit. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
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-------------------- 
A nesouhlas²te s t²m. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
No, nesouhlas²m a nebudu se k tomu ani vyjadŚovat, protoģe nebudu se ¼ļastnit nŊļeho, co s§m Ś²k§m, ģe je 
neadekv§tn². ProstŊ my jsme vļera Śeġili vĨroļn² zpr§vy o ļinnosti a o hospodaŚen². KlidnŊ se pojŅme k tomu 
vr§tit a pojŅme do tŊch obsahŢ, pojŅme do tŊch ļ²sel, pojŅme do toho, co Ļesk§ televize dŊl§ nebo nedŊl§ a k 
ļemu smŊŚovaly ty dotazy. Ale tyhle ty politick® statementy podle m®ho n§zoru, a j§ jsem tam nov§ļek, tak 
tŚeba to tam vģdycky patŚilo, j§ nev²m, ale podle m®ho n§zoru tam prostŊ nepatŚ², nepatŚ² do t® kultury. To aŠ si 
kolegynŊ NŊmcov§ vede tŚeba na pl®nu, tam zŚejmŊ ta politika hraje vŊtġ² roli. Tady mnŊ pŚiġlo a ġlo a j§ jsem to 
takhle i koncipoval, ģe ġlo o vŊcnost, o to pt§t se, kde konļ² ty pen²ze, jak je moģn®, ģe se mŊn² ten stav 
majetku a tak d§le, jak se vyv²j² disponibiln² finanļn² prostŚedky Ļesk® televize a tak d§le, fond televizn²ch 
poplatkŢ, prostŊ vġecky ty vŊci, jakĨm zpŢsobem se za¼ļtoval prodej televizn²ch budov v BrnŊ. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
A nen² na m²stŊ v kontextu toho bŊhem jedn§n² volebn²ho vĨboru se bavit i o tom, kdyģ nŊkteŚ² politici c²t² tlak na 
veŚejnopr§vn² m®dia? To tam podle v§s nepatŚ² na tento druh jedn§n² volebn²ho vĨboru? 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
Ano, kdyģ to nŊjak c²t², ale t²m kontaminuj² to jedn§n² o to, ģe se pak nebav²me o tŊch t®matech, o tŊch vŊcnĨch 
z§leģitostech, o tŊch ļ²slech, ale bav²me se vlastnŊ o mĨtech. A mimochodem vlastnŊ poprv® v t®to vĨroļn² 
zpr§vŊ o hospodaŚen² Ļesk§ televize sama dala jako ¼vod po slovŊ gener§ln²ho Śeditele, kde mimo jin® p²ġe o 
mĨtech a faktech hospodaŚen² Ļesk® televize. To znamen§, ģe prostŊ tady bŊģ² nŊjak® mĨty o hospodaŚen² a j§ 
nebudu pŚisp²vat t²m, ģe budu podporovat vlastnŊ politickĨ statement, kterĨ s§m je postaven na nŊjak®m mĨtu, 
ģe tady je nŊco ohroģeno. Sice nikdo nev², jak se to projevuje, tak j§ bych se zeptal, jak se to projevuje. J§ jsem 
v§m pŚed 5 minutama Śekl, ģe jako div§k to vŢbec nepozn§m, protoģe ty poŚady jsou nastaven® ¼plnŊ stejnŊ. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Ale obecnŊ s tou tez² je tu tlak na veŚejnopr§vn² m®dia. Zaļal s t²m prezident. Vy byste souhlasil, nebo ne? TeŅ 
mimo kontext toho jedn§n² volebn²ho vĨboru, teŅ se v§s pt§m v r§mci naġeho rozhovoru. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
Ale podle toho, jakĨ, nev²m. Tak samozŚejmŊ asi, kdyģ politici, vĨznamn² ¼stavn² ļinitel® se op²raj² do Ļesk® 
televize, tak je to vn²man® jako tlak. J§ osobnŊ se nebudu stydŊt za to, ģe budu cht²t po Ļesk® televizi, a 
mŢģete to nazvat tlakem nebo netlakem, v²c do hloubky rozeb²rat hospodaŚen², vŊtġ² transparentnost, 
zveŚejŔov§n², jakĨm zpŢsobem v posledn²ch letech, kdy klesaj² finanļn² prostŚedky a sniģuje se ten fond 
televizn²ch poplatkŢ, jak se to projevuje v tŊch investic²ch, jak se to projevuje ve vĨrobŊ a vys²l§n². 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Ale to je ta konstruktivn² kritika, nikoliv tlak. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
Ano, to si mysl²m, ģe jo, protoģe to je veŚejnopr§vn² subjekt, kterĨ funguje na z§kladŊ penŊz daŔovĨch poplatkŢ, 
jakkoliv to nejsou danŊ, ale koncesion§Śsk® poplatky, ale ten princip je ¼plnŊ stejnĨ. A mysl²m si, ģe pojŅme se 
o tomto bavit. A pokud i nŊkdo toto a tyto ot§zky racion§ln², a j§ douf§m, ģe vļera to vġichni vn²mali jako 
racion§ln², budou vn²mat jako tlak, tak uģ fakt nev²m, co by mŊl ļlovŊk dŊlat. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Jenom dod§m pro posluchaļe upozornŊn², ģe Interview Plus s poslancem hnut² ANO Patrikem Nacherem 
pŚedt§ļ²me ve stŚedu veļer, abychom mŊli jasno v tŊch ļasovĨch souvislostech. Patrik Nacher je ze 
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snŊmovn²ho studia hostem v dneġn²m Interview Plus. Pane poslanļe, je podle v§s adekv§tn² a v poŚ§dku, kdyģ 
prezident op²r§ svou kritiku Ļesk® televize o analĨzu vedenou tĨmem Jana KŚeļka z Fakulty soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy, na kterou panuj², ŚeknŊme, eufemisticky rozporupln® reakce, od t® analĨzy se bŊhem toho 
¼tern²ho jedn§n² vĨboru distancovali pŚedseda Rady Ļesk® televize Jan Bedn§Ś kupŚ²kladu? Je to adekv§tn² 
op²rat kritiku o tento typ analĨzy? 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
V²te co, a zase se toļ²me v kruhu. J§ uģ na toto odm²t§m odpov²dat. J§ jsem byl zpravodaj vĨroļn² zpr§vy o 
hospodaŚen² Ļesk® televize. PojŅme se pod²vat na ty ļ²sla, to si mysl²m, ģe div§ky jako zaj²m§, kolik hodin 
vys²l§n² vzniklo, kolik hodin premi®r vzniklo, jak® je meziroļn² porovn§n², co se dŊlo v roce 2016. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Jenom, pardon, byl jste zpravodajem vĨroļn² zpr§vy o hospodaŚen², ale hlasoval jste i o vĨroļn² zpr§vŊ o 
ļinnosti Ļesk® televize a jste ļlenem vĨboru, kterĨ se Ļeskou televiz² zabĨv§. Tak mŊ zaj²maj² vaġe n§zory na 
to, co zazn²v§. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
Ano, to m§te pravdu. A vy se mŊ uģ 20 minut pt§te na reakce na vĨroky Tomio Okamury, Andreje Babiġe, 
Miloġe Zemana a my jsme se vŢbec vlastnŊ nedostali k tŊm samotnĨm vĨroļn²m zpr§v§m. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
No a kdyģ se pod²v§me na to, co Śekl pŚedseda Rady Ļesk® televize Jan Bedn§Ś pro Aktu§lnŊ, tak cituji jeho 
slova: Pro mŊ je nepochopiteln®, ģe okol² pana prezidenta mu nevysvŊtlilo nedostatky analĨzy, protoģe odborn® 
veŚejnosti jsou zn§m®. On ģije v omylu, ģe analĨza je v poŚ§dku. Tak mŊ zaj²m§, jakĨ je v§ġ n§zor na to, ģe tady 
vznikla nŊjak§ analĨza, kter§ nevzbudila ¼pln® nadġen² u ļ§sti odborn® veŚejnosti a o tuto analĨzu se op²r§ 
prezident ve sv® kritice Ļesk® televize. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
Jak Ś²k§m, j§ bych ty vĨroky s§m nepouģil, protoģe m§m ve zvyku, kdyģ uģ bych se vyjadŚoval nŊjakĨm 
zpŢsobem takhle rezolutnŊ a razantnŊ, tak si kŚ²ģovŊ porovnat ty z§vŊry z v²cerozdrojŢ, nejenom z jedn® 
analĨzy, zvl§ġtŊ, je-li ta analĨza v nŊkterĨch ohledech, ŚeknŊme, ļernob²l§, a to mŢģe bĨt jak na stranu ļernou 
nebo b²lou. Ale to je mŢj n§zor. J§ sp²ġe jsem vģdycky um²rnŊnĨ a konsensu§ln², neģ ģe Śeknu nŊjakĨ vĨrok, 
abych se pak za nŊj omlouval. Ale, jak Ś²k§m, to uģ jsem Śekl jinĨmi slovy dneska v tom interview asi 3kr§t a 
nev²m, jestli m§ pro div§ky smysl komentovat vĨroky Miloġe Zemana. Na to se zeptejte pana Ovļ§ļka. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
NemŊl se vĨbor napŚ²klad od t® analĨzy nebo od t® kritiky nŊjakĨm zpŢsobem distancovat? Nebylo by to na 
m²stŊ? JakĨ je v§ġ n§zor? 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
Volebn² vĨbor Poslaneck® snŊmovny od analĨzy, kterou si zadala velk§ rada? 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Ano. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
Nev²m, my, aģ budeme m²t nŊjakĨ bod, kde bude Rada pro rozhlasov® a televizn² vys²l§n², tak m§me v pl§nu se 
jich na to zeptat, proļ si to zadali, jak si to zadali, jak to oni sami hodnot², to ano. 
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Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
V tuto chv²li to nen² t®ma podle v§s na volebn² vĨbor. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
Nev²m, jak souvis² zad§n² nŊjak® analĨzy od Rady pro rozhlasov® a televizn² vys²l§n² s vĨroļn²mi zpr§vami o 
hospodaŚen² Ļesk® televize, kde byla pozv§na Rada Ļesk® televize. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Tak souvis² to tak, ģe jste schvalovali vĨroļn² zpr§vu o ļinnosti za rok 2016 a ta analĨza se vŊnuje tomu, jak 
Ļesk§ televize postupovala pŚed komun§ln²mi, pardon, krajskĨmi volbami v roce 2016. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
No, j§ nechci bĨt nepŚ²jemnĨ, ale mysl²m si, ģe vy byste pak byli jako prvn² novin§Śi, kteŚ² Śeknete, ģe my sice 
jedn§me o vĨroļn² zpr§vŊ o ļinnosti a hospodaŚen² Ļesk® televize, ale pŚitom 90 procent ļasu bysme vŊnovali 
¼plnŊ nŊļemu jin®mu, nikoliv tŊm samotnĨm dokumentŢm, kter® uģ mimochodem mŊly bĨt schv§leny v minul®m 
roce. To znamen§, ģe j§ si to nemysl²m. J§ jsem se poctivŊ snaģil vŊnovat t® vĨroļn² zpr§vŊ a vġechno jin® 
mŢģe bĨt potom zaŚazeno kdykoliv na jedn§n² volebn²ho vĨboru, j§ se urļitŊ tomu vyhĨbat nebudu, budu se 
pt§t, jsem jako tedy zv²davĨ novĨ poslanec. Ale jako d§vat to do souvislost² s projedn§v§n²m vĨroļn² zpr§vy o 
hospodaŚen² Ļesk® televize, by mnŊ pŚiġlo skoro, bych Śekl, nem²stn®. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Kdyģ jste zm²nil, ģe se budete pt§t, tak uģ v²te, na co se budete pt§t, co v§s bude zaj²mat? 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
Ne, jeġtŊ nev²m, na co se budu pt§t. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Patrik Nacher, poslanec za hnut² ANO je hostem v Interview Plus. Pane poslanļe, rod² se pravdŊpodobnŊ nebo 
moģn§ menġinov§ vl§da hnut² ANO a ĻSSD tolerovan§ komunisty. Vy jako poslanec byste zvedl pro vl§du, 
kter§ by se mŊla op²rat o toleranci KSĻM? 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
J§ jsem svŢj kritickĨ n§zor na takov®to sloģen² vl§dy Śekl na vnitŚn²m jedn§n² poslaneck®ho klubu, kter® se 
potom dostalo nŊjakĨm zpŢsobem ven. V t®to chv²li nem§m potŚebu se k tomu vyjadŚovat, protoģe nev²m, v jak® 
podobŊ to bude, jak® bude programov® prohl§ġen², jak to bude s tŊmi danŊmi, jak® bude person§ln² sloģen², jak 
skuteļnŊ vlastnŊ ta jedn§n² dopadnou. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Pokud to bude tak, aby v§m to konvenovalo, tak nem§te probl®m zvednout pro takovouto vl§du ruku, i kdyby 
byla tolerovan§ KSĻM? Jde v§m hlavnŊ o ten program, ne o ten princip? To mŊ zaj²m§. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
MnŊ ġlo pr§vŊ o ten princip, a proto j§ jsem byl 1 ze 3, kterĨ jsem Śekl, ģe mi to z principi§ln²ch, ŚeknŊme, 
ideologickĨch, z principi§ln²ch dŢvodŢ vad². Ale teŅka si poļk§m na to, jak to jedn§n² o t® vl§dŊ dopadne a 
nechci dopŚedu Ś²kat nŊco v momentŊ, kdy nevid²m do tŊch vnitŚnost², tak by to ode mŊ nebylo zodpovŊdn®. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
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Principi§lnŊ v§m to vad², ale pokud budete souhlasit s t²m programovĨm prohl§ġen²m, tak ruku pro takovou 
vl§du zvednete. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
J§ v§m to takhle nebudu Ś²kat. JeġtŊ jednou, j§ jsem svŢj kritickĨ n§zor, a nestyd²m se za nŊj, Śekl na intern²m 
jedn§n². A teŅ se k tomu budu vyjadŚovat v momentŊ, kdy budu zn§t obsah toho, co se teŅka dojedn§v§ a 
samozŚejmŊ prvn² to Śeknu uvnitŚ na klubu. Mysl²m si, ģe mŊ nepodez²r§te, ģe bych byl nŊjakĨ introvert, kterĨ by 
nebyl schopen Ś²ct otevŚenŊ svŢj n§zor, byŠ by byl kritickĨ. A pot®, co to sdŊl²m a domluv²me se tak na tom, tak 
to Śeknu i navenek. Ale tady teŅka dopŚedu bianco ġek v§m tady podepisovat nebudu, protoģe nev²m, jak to 
bude vypadat. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
To po v§s pochopitelnŊ ani nechci. Jen mŊ zaj²m§ ten v§ġ pŚ²stup k cel® vŊci. Ļili, nejste zat²m rozhodnut a nen² 
automatick®, ģe byste automaticky zvedl pro vl§du hnut² ANO tolerovanou komunisty ruku. Ch§pu to spr§vnŊ? 
Jenom, abych v tom mŊl jasno. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
J§ uģ jsem to svoje Śekl, probŊhlo to m®dii a j§ nem§m dŢvod to teŅka jeġtŊ nŊjak rozġiŚovat, byŠ o jedno jedin® 
slov²ļko. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Hospod§Śsk® noviny ve stŚedu napsaly, a teŅ cituji z Hospod§ŚskĨch novin: Za to, ģe zajist² vŊtġinovou podporu 
vl§dy ANO a ĻSSD, chtŊj² komunist® napŚ²klad zastoupen² ve st§tn²ch podnic²ch a medi§ln²ch rad§ch. A citace 
VojtŊcha Filipa: Nejde jen o KSĻM. Jsem pŚesvŊdļen, ģe tam maj² m²t vġechny politick® strany sv® zastoupen² 
v pomŊru, kterĨ jim d§ moģnost, aby vŊdŊly, co se tam ekonomicky dŊje. S t²m souhlas²te? 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
J§ nev²m teŅka, co je t²m obsahem, co je t²m pŚesnŊ myġleno. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Myġleno je t²m, ģe komunist® chtŊj² m²t svŢj pod²l v medi§ln²ch rad§ch. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
Pokud j§ si dobŚe vzpom²n§m, nejsem si ¼plnŊ jistĨ, ale v medi§ln²ch rad§ch mŊli svoje z§stupce uģ v minulosti, 
takģe teŅka nerozum²m tomu poģadavku, abych se pŚiznal. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Nen² to v rozporu s t²m, co prosazoval napŚ²klad Andrej Babiġ, pŚedseda hnut² ANO, kterĨ chtŊl, aby v tŊch 
medi§ln²ch rad§ch nebo obecnŊ, aby st§t zastupovali odborn²ci napŚ²klad v dozorļ²ch rad§ch i firem 
polost§tn²ch nebo st§tn²ch firem? 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
No, ale vy uģ se mŊ pt§te, jako by Andrej Babiġ uģ jako s t²mhle t²m vġ²m souhlasil a uģ se tak dŊje. Ale ono se 
tak nedŊje, to je nŊjakĨ vĨrok VojtŊcha Filipa, kterĨ byl v Hospod§ŚskĨch novin§ch. To znamen§, ģe ta dalġ² 
vaġe ot§zka uģ jakoby implikovala, ģe uģ je to dohodnuto. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
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Ļili, pokud by KSĻM chtŊla m²t sv®ho z§stupce v medi§ln²ch rad§ch, tak vzhledem k tomu, ģe, jak jste Śekl, uģ 
mŊli v minulosti, tak vy byste s t²m probl®m nemŊl. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
Tak j§ zase Ś²k§m, pro mŊ je vģdycky dŢleģitĨ kontext. Kdyby to bylo jenom proto, ģe je z KSĻM a bylo by to 
oļividn®, tak je to ¼plnŊ jin§ situace neģ v momentŊ, kdy by to byl ļlovŊk, se tŚeba tŊmi m®dii zaob²r§ dlouh§ 
l®ta a pŚitom je ļlenem KSĻM. To je to sam®, jako kdyģ, j§ nev²m, j§ bych byl nŊkam nominov§n z hlediska sv® 
profese, tŚeba t®matiky tĨkaj²c² se finanļn² gramotnosti, tak by nikdo asi, douf§m, nezpochybnil nŊjak® profesn² 
m® z§zem² a zkuġenosti. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Ļili, je dŢleģitŊjġ² kompetence neģli stranick§ pŚ²sluġnost. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
Bez ohledu na to, ģe jsem byl nominov§n hnut²m ANO. To je to sam®. A j§ bych byl v tomto prvn², kdo by se 
rozļiloval, protoģe ta tendence, ģe vlastnŊ dnem voleb politici ztr§c² svoji odbornost, tak s tou j§ nesouhlas²m a 
budu bytostnŊ proti tomu vģdycky bojovat. 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
ř²k§ Patrik Nacher, poslanec za hnut² ANO, ļlen volebn²ho vĨboru, kterĨ byl hostem v Interview Plus. DŊkuji 
v§m za rozhovor a pŚeji pŊknĨ do do naġeho snŊmovn²ho studia. 
 
Patrik NACHER, ļlen volebn²ho vĨboru, poslanec /hnut² ANO/ 
-------------------- 
DŊkuji za pozv§n². 
 
Michael ROZSYPAL, moder§tor 
-------------------- 
Od mikrofonu se louļ² Michael Rozsypal. 
 

V Sen§tu Ryan vyvol§val studenty. Pochv§lil ļesk® pivo a pochlubil se, ģe 
jeho syn v², co byla praģsk§ defenestrace 

28.3.2018    iHNed.cz    str. 00     
    Daniel AnĨģ, Nikos ĠtŊp§nek         

Paul Ryan je v Praze s rodinou na osobn² pozv§n² americk®ho velvyslance Stephena Kinga. Dva dny si vġak 
vyļlenil na "ofici§ln² n§vġtŊvu Ļesk® republiky".  
Na vrcholov®ho politika je relativnŊ mladĨ, v roce 2012 uģ byl kandid§tem na viceprezidenta. 
 
Na svĨch osmaļtyŚicet let toho Paul Ryan v americk® politice stihl hodnŊ. Jako pŚedseda SnŊmovny 
reprezentantŢ je teŅ tŚet²m nejvyġġ²m ¼stavn²m ļinitelem SpojenĨch st§tŢ. Ve volb§ch v roce 2012 si ho 
republik§nskĨ kandid§t na prezidenta Mitt Romney dokonce vybral za sv®ho kandid§ta na viceprezidenta. 
Jedn²m z dŢvodŢ byl RyanŢv mladistvĨ a dynamickĨ projev.  
 
O tom se mohl uģ v roce 2014 pŚesvŊdļit tehdejġ² premi®r Bohuslav Sobotka (ĻSSD), kterĨ se s Ryanem setkal 
v americk®m Kongresu. Sv® zhruba desetiminutov® zpoģdŊn² tehdy rozpumpovanĨ Ryan omluvil s 
konstatov§n²m, ģe se zdrģel v kongresov®m fitness centru.  
 
 Paul Ryan diskutoval se studenty Politologick®ho klubu FSV UK 
 
 dalġ² > posledn² >> 
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PŚesvŊdļit se o tom mohli v ¼terĨ dopoledne i studenti politologie, kteŚ² s Ryanem v Sen§tu diskutovali o 
americk® a mezin§rodn² politice. Ryan na sebe vzal ¼lohu moder§tora, vybavil se mikrofonem a za pŚech§zen² 
uliļkou vyvol§val studenty. řeļ byla mimo jin® o vztahu USA a Evropsk® unie, o nebezpeļ² obchodn² v§lky s 
Ļ²nou, ale doġlo i na ļesk§ t®mata. Ryan pochv§lil m²stn² pivo a pochlubil se, ģe jeho syn uģ v², co byla praģsk§ 
defenestrace.  
 
V Ļesku je se svoj² rodinou celkem pŊt dn² na osobn² pozv§n² americk®ho velvyslance Stephena Kinga. Jejich 
rodiny poj² dlouholet® pŚ§telstv², ģij² ve stejn®m mŊstŊ Janesville ve Wisconsinu. Uplynul® dva dny v Praze Ryan 
ze sv®ho soukrom®ho programu vyļlenil jako "ofici§ln² n§vġtŊvu Ļesk® republiky". Z bezpeļnostn²ch dŢvodŢ 
ambas§da USA nesdŊlila, kde jeho rodina str§v² zbytek tĨdne, s§m Ryan uvedl, ģe budou "vŊtġinu ļasu v 
Praze". Velvyslanec King ovġem v jednom z rozhovorŢ s ļeskĨmi novin§Śi uvedl, ģe by se r§d pod²val do 
Ļesk®ho Krumlova.  
 
 
URL| http://HN.IHNED.CZ/c1-66094010-v-senatu-ryan-vyvolaval-studenty 
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Ryan ujistil o podpoŚe z USA, nabourat ji ale mŢģe Nikulin. Ptal se i na 
tendr na arm§dn² vrtuln²ky, kterĨ zruġila Ġlechtov§ 

28.3.2018    iHNed.cz    str. 00     
    Daniel AnĨģ, Jan Wirnitzer         

Paul Ryan vyzdvihl 100 let dlouh® ļesko-americk® spojenectv².  
Kauza rusk®ho hackera Jevgenije Nikulina vġak mŢģe tento vztah ohrozit.  
Washington poģaduje jeho vyd§n², v Praze je vġak Hrad proti. 
 
VeŚejn® projevy Paula Ryana v Praze se od soukromĨch rozhovorŢ s ļeskĨmi politiky liġily.  
 
PŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ americk®ho Kongresu na veŚejnosti zdŢrazŔoval hlavnŊ spojenectv² mezi 
Ļeskou republikou a SpojenĨmi st§ty - a tak® fakt, ģe Ameriļan® st§li u vzniku samostatn®ho Ļeskoslovenska. 
V soukrom² ovġem zm²nil t®ma, kter® mŢģe budoucnost vz§jemnĨch vztahŢ z§sadnŊ ohrozit.  
 
"Amerika s v§mi byla prvn²ch sto let. Budeme s v§mi pŚ²ġt²ch sto let. Budeme s v§mi vģdy a jeġtŊ v²ce," uvedl na 
z§vŊr ¼tern²ho vystoupen² v Poslaneck® snŊmovnŊ.  
 
S premi®rem Andrejem Babiġem (ANO) ale mluvil o vyd§n² rusk®ho obļana Sergeje Nikulina, obvinŊn®ho z 
hackerskĨch ¼tokŢ. "T®ma Nikulinovy extradice skuteļnŊ na jedn§n² s premi®rem vznesl," potvrdila mluvļ² vl§dy 
Barbora Peterov§.  
 
TŚicetiletĨ hacker Nikulin byl pŚed dvŊma lety v Praze zadrģen na americkĨ zatykaļ a Washington zaģ§dal o 
jeho vyd§n². Nikulin se mŊl nabourat do americkĨch poļ²taļovĨch s²t² a ¼loģiġŠ a ukr§st data 80 milionŢ 
uģivatelŢ. Podle FBI mohl m²t i ¼ļast v hackerskĨch ¼toc²ch proti americk® Demokratick® stranŊ pŚed 
prezidentskĨmi volbami v roce 2016.  
 
S ģ§dost² o vyd§n² se ale n§slednŊ pŚihl§sila i Moskva, kvŢli ¼dajn® internetov® kr§deģi v Ś§du des²tek tis²c 
korun. Washington uv§d², ģe jde o z§minku, Rusko podle nŊj chce, aby Nikulin "nemluvil". Ameriļan® jsou 
pŚesvŊdļeni, ģe na Nikulina maj² jasnĨ pr§vn² n§rok, a celou vŊc berou jako ot§zku n§rodn² bezpeļnosti USA.  
 
"Ļesk® z§kony o vyd§n² jsou velmi jasn®, naġe z§kony jsou taky velmi jasn®. Pokud tyto z§kony budou 
dodrģeny, pak m§me vġechny dŢvody vŊŚit a oļek§vat, ģe Nikulin bude vyd§n do SpojenĨch st§tŢ," uvedl Ryan 
v ¼terĨ na dotaz HN. "Mluvil jsem se svĨmi protŊjġky o potŚebŊ dodrģovat z§kony," popsal d§le Ryan sv§ 
jedn§n² s ļeskĨmi politiky.  
 
Z ļesk® strany ale situace jednoznaļn§ nen², koneļn® slovo bude m²t ministr spravedlnosti. Premi®r Babiġ uģ 
dŚ²ve uvedl, ģe by upŚednostnil vyd§n² do USA. Proti je vġak prezident Miloġ Zeman, kterĨ uģ tŚikr§t intervenoval 
u ministra spravedlnosti Roberta Pelik§na (ANO), aby byl hacker vyd§n do Ruska.  
 
"Kdyģ bychom Nikulina vydali do Ruska, mohli bychom to tady skoro zavŚ²t," popsal diplomat na ļesk® 
ambas§dŊ ve Washingtonu vĨbuġnost cel® kauzy. "To je skuteļnŊ vŊc principu, vŊc spojeneck® dŢvŊry," 
upozorŔuje bĨvalĨ velvyslanec v USA Petr Kol§Ś.  
 
V aktu§ln²ch ļesko-americkĨch vztaz²ch to nav²c nen² jedinĨ otazn²k. Ryan se v Praze rovnŊģ vypt§val na tendr 
na dod§vku bojovĨch vrtuln²kŢ, kde jedn²m z ¼ļastn²kŢ je americk§ firma Bell. Podle Petra Kol§Śe je na Ļesku, 
jakou techniku si vybere. "Jde ale o dalġ² zpackanĨ tendr," upozorŔuje Kol§Ś.  
 
Jak uvedl zdroj z ļesk® ambas§dy ve Washingtonu, Ameriļany"nemile pŚekvapilo", kdyģ ministrynŊ obrany 
Karla Ġlechtov§ (ANO) oznaļila uģ dva roky dlouh® vĨbŊrov® Ś²zen² za "marketingovĨ prŢzkum". TeŅ chce tendr 
zaļ²t znovu. Prodej vrtuln²kŢ uģ pŚitom odsouhlasil i Kongres.  
 
Podle Tom§ġe Pojara, bĨval®ho n§mŊstka ministerstva zahraniļ², soutŊģ na vrtuln²ky potvrzuje "naġi do oļ² 
bij²c² neschopnost vŢbec nŊjakou techniku nakoupit". V souļasnosti ministerstvo obrany chyst§ dosud nejvŊtġ² 
tendr na n§kup v²ce neģ 200 p§sovĨch obrnŊncŢ za 53 miliard korun. Jedn²m z ¼ļastn²kŢ bude tak® evropsk§ 
divize americk® firmy General Dynamics.  
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URL| http://HN.IHNED.CZ/c1-66093990-ryan-ujistil-o-podpore-z-usa-nabourat-ji-ale-muze-nikulin-ptal-se-i-na-
tendr-na-armadni-vrtulniky-ktery-zrusila-slechtova 
 

Enterprise Investors jmenovala Vjaļeslava Lypka z§stupcem  pro Ļeskou 
republiku 

28.3.2018    investujeme.cz    str. 00     
             

Enterprise Investors (EI), jedna z nejvŊtġ²ch spoleļnost² spravuj²c² fondy v oblasti private equity ve stŚedn² a 
vĨchodn² EvropŊ, jmenovala Vjaļeslava Lypka novĨm investiļn²m Śeditelem a z§stupcem EI pro Ļeskou 
republiku. 
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Enterprise Investors (EI), jedna z nejvŊtġ²ch spoleļnost² spravuj²c² fondy v oblasti private equity ve stŚedn² a 
vĨchodn² EvropŊ, jmenovala Vjaļeslava Lypka novĨm investiļn²m Śeditelem a z§stupcem EI pro Ļeskou 
republiku.  
 
PŚed n§stupem do Enterprise Investors byl Vjaļeslav Lypko manaģerem v poradensk® spoleļnosti EY Ļesk§ 
republika, kde zodpov²dal za projekty v oboru podnikovĨch financ², transakļn²ho poradenstv² a finanļn²ch 
restrukturalizac² v zem²ch stŚedn² a vĨchodn² Evropy (CEE). Rok pŢsobil v EY v LondĨnŊ v oddŊlen² 
specializuj²c²m se na transakļn² poradenstv² pro finanļn² instituce. Vjaļeslav vystudoval Institut ekonomickĨch 
studi² na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v Praze. 
 
Enterprise Investors je jednou z nejvŊtġ²ch spoleļnost² spravuj²c²ch fondy private equity ve stŚedn² a vĨchodn² 
EvropŊ. Od sv®ho vzniku v roce 1990 vytvoŚila spoleļnost devŊt fondŢ s celkovou hodnotou pŚesahuj²c² 2,5 mld. 
eur. Tyto fondy dosud investovaly 1,8 mld. eur do 140 spoleļnost² z rŢznĨch odvŊtv² a ukonļily 126 investic s 
celkovĨm hrubĨm vĨnosem 3,6 mld. eur. 
 
 
URL| https://www.investujeme.cz/tiskove-zpravy/enterprise-investors-jmenovala-vjaceslava-lypka-zastupcem-
pro-ceskou-republiku/ 
 

Rozchodov§ suknŊ 
28.3.2018    Vlasta    str. 53    Fejeton 

    EVA KADLĻĆKOVĆ         

ĂJ§ to dŊl§m tak,ñ poradila mi kamar§dka Lenka, Ăģe kdyģ se s nŊkĨm rozejdu, koup²m si nŊco na sebe!ñ A 
dodala, ģe ji pak cel§ ta z§leģitost tolik nemrz², p§ļ si z§roveŔ udŊlala radost. Dobrej n§pad, kvitovala jsem jej² 
metodu, kdybych ji uplatŔovala od ml§d², mohla jsem m²t uģ sluġnŊ vybavenej ġatn²k!  
 
I vypravila jsem se do mŊsta pro sukni, kterou jsem mŊla dlouho vyhl²dnutou, ale byla na mŊ drah§. Ve stadiu 
rozchodu ovġem holka sama se sebou souc²t² natolik, ģe je opravdu ochotn§ za sebe i v²c utratit. A tak jsem si ji 
koupila! Uk§zalo se, ģe suknŊ tato je na mŊ moģn§ drah§, ale rozhodnŊ je na mŊ ġit§!  
 Ġik sukni jsem si tedy s pocitem uspokojen² donesla domŢ. Jenģeé tam se toho uk§zalo mnohem v²c: 
Sotva jsem ji totiģ vyt§hla z taġky, usedavŊ jsem se rozplakala. Nic, pov²d§m si, kdyģ mŊ to pŚeġlo, slzy textilu 
jistŊ neuġkod² a p²chnut² u srdce tŚeba funguje stejnŊ, jako p²chnut² ġpendl²ku u ġvadleny: novĨ kousek n§m 
bude o to v²c sluġet!  
 No, ale to pŚece uģ v²me, ģe mi ta suknŊ sluġ², krucin§l. Zalamentovala jsem o p§r dn² pozdŊji, kdyģ 
jsem ji zahl®dla viset na ram²nku a zrovna by na ni bylo poļas². Ale mysl²te, ģe jsem byla schopn§ si ji obl®ct? 
Jak si na sebe mŢģu vz²t vŊc, na kterou se nemŢģu ani pod²vat?!  
Rozchodov§ suknŊ na mŊ ¼ļinkovala ¼plnŊ jinak neģ na Lenku.  
Neznamenala triumf nad b²d§kem, ani v²tan® rozptĨlen², ale pŚipom²nala mi bolest a vracela mŊ tam, kam jsem 
nechtŊla. Ke vzpom²nk§m a ke smutku. Takģe skonļilaé h§dejte kde? Na dnŊ skŚ²nŊ. Takovej pŊknej hadŚ²k!  
 PŚeġlo jaro. PŚeġlo l®to, pŚeġel podzim a pŚeġla i zima. Akutn² porozchodov® stadium bylo d§vno to tam 
a j§ vykl²zela ġatn²k pro novou sezonu. A tu jsem na ni narazila! Na ļervenou kolovou sukni s ¼ponkama, 
vzduġnou a ladnou, tolik ģenskou, jako je ģensk®ho rodu l§ska. Tak proto jsem si ji tenkr§t vyhl²dla, doġlo mi 
najednou: byla jsem zamilovan§!  
 MŊla jsem si ji koupit hned! MŊla jsem se odmŊnit za to pozitivn², nikoli za to negativn². MŊla jsem si ji 
zapnout v pase, zatoļit se jak Makov§ panenka a vypravit se na rande, pln§ ģivota, radosti a energie. Posilovat 
to dobr®.  
To, na co uģ teŅ m§m znovu chuŠ. To, na co je dneska opŊt poļas². Nat§hla jsem si tedy rozchodovou sukni, 
obula stŚev²ļky a vyrazila ven. A u n§s v ulici potkala p§na, kterĨ mŊ zastavil a pov²d§: ĂKouk§m na tu feġnou 
ģenskou. M§te kr§snou sukni, mimochodem!ñ  
 Dny a svŊt mŢģou bejt fajn! A jedna pŊkn§ suknŊ nemŢģe za jeden pokaģenej vztah. Jsme lid® rŢzn². 
Ne kaģd§ si mŢģe dovolit kupovat rozchodov® vŊci. Kaģd§ by si ale mŊla dovolit bĨt hezk§ a ġŠastn§! Ì 
 
***  
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Eva Kadlļ§kov§ Å Absolventka ģurnalistiky na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Å PŢsobila v 
rozhlasovĨch a televizn²ch m®di²ch a v reklamŊ. Å Dnes pracuje v Ļesk®m rozhlase. Jej² fejetony mŢģete slyġet 
o v²kendech v poŚadu Kolotoļ na Dvojce anebo na stanici ĻeskĨ rozhlas Ļesk® BudŊjovice.  
 
Foto autor| ILUSTRACE GABRIELA RYĠKOVĆ / FOTO ARCHIV 
 

Komunist® jsou st§le hladovŊjġ². ChtŊj² do st§tn²ch firem nebo nahradit 
Pelik§na 

28.3.2018    Hospod§Śsk® noviny    str. 03    Ud§losti 
    Tom§ġ Pergler, KateŚina Frouzov§         

Pro Andreje Babiġe jsou komunist® nejspolehlivŊjġ²m partnerem v jedn§n²ch o podpoŚe jeho vl§dy. VojtŊch Filip, 
ġ®f KSĻM, kter§ byla dlouh§ l®ta odsouzena do role outsidera kvŢli sv®mu totalitn²mu dŊdictv², si to dobŚe 
uvŊdomuje. Zat²mco dosud zdŢrazŔoval programov® c²le, nyn² poodhaluje dalġ² karty, s nimiģ hraje pŚi 
jedn§n²ch o toleranci kabinetu ve snŊmovnŊ.  
 Za to, ģe zajist² vŊtġinovou podporu vl§dy sloģen® z Babiġova hnut² ANO a ĻSSD, chtŊj² komunist® 
napŚ²klad zastoupen² ve st§tn²ch podnic²ch a medi§ln²ch rad§ch. ĂNejde jen o KSĻM, jsem pŚesvŊdļen, ģe tam 
maj² m²t vġechny politick® strany sv® zastoupen² v pomŊru, kterĨ jim d§ moģnost, aby vŊdŊly, co se tam 
ekonomicky dŊje,ñ zdŢvodnil pro HN Filip. Komunist® t²m jdou proti Babiġovi, kterĨ prosazuje, aby st§t 
zastupovali Ăodborn²ciñ. Politick® nominace vztahuje ġ®f KSĻM i na energetickĨ koncern ĻEZ, v nŊmģ st§t drģ² 
zhruba 70 procent akci². ĂPokud se dohodneme na konstrukci, ģe politick® strany maj² pr§vo bĨt v org§nech, tak 
tam budeme kandidovat,ñ uvedl Filip. V dozorļ² radŊ ĻEZ, kter§ m§ pŚ²mĨ vliv na sloģen² managementu 
skupiny, sed² kromŊ odbor§ŚŢ tradiļnŊ tak® z§stupci vl§dn²ch stran (i kdyģ je form§lnŊ schvaluje zvl§ġtn² vl§dn² 
vĨbor). Dozorļ² radu bude volit ļervnov§ valn§ hromada.  
 Se zvaģovanĨm rozdŊlen²m ĻEZ, kter® by mŊlo usnadnit financov§n² stavby novĨch jadernĨch blokŢ, 
Filip nesouhlas². ĂJsem pŚesvŊdļenĨ, ģe pokud chceme prov®st transformaci, coģ nen² rozdŊlen², tak mus² 
smŊŚovat k tomu, ģe ĻEZ z n² vyjde pos²len. AŠ se na mne drobn² akcion§Śi nezlob², mŊli tuļn§ l®ta, kdyģ brali 
dividendy, tak budou m²t huben§ l®ta, protoģe je tŚeba investovat,ñ prohl§sil.  
 Pr§vŊ mal² akcion§Śi prosazuj², aby se ĻEZ rozdŊlil a nov® reaktory se stavŊly pouze za st§tn² pen²ze. 
Slibuj² si od toho, ģe nejadern§ ļ§st skupiny zŢstane ziskov§.  
 KromŊ st§tn²ch podnikŢ by se podle politick®ho kl²ļe mŊly volit tak® Rada Ļesk® televize a Rada 
Ļesk®ho rozhlasu, tvrd² Filip. NeskrĨv§ pŚitom, ģe probl®m vid² v obsahu zpravodajstv² veŚejnopr§vn²ch m®di².  
 ĂPovaģuji za zcela mimo¼stavn² Śeġen², ģe do tŊchto rad politick® strany nesm² nikoho d§vat,ñ Śekl. Nyn² 
vol² ļleny obou rad snŊmovna z kandid§tŢ neziskovĨch a region§ln²ch organizac².  
 PŚi jedn§n²ch o vl§dŊ chtŊj² komunist® mluvit i do obsazen² ministerstev. Podle Filipa nejsou spokojeni 
se souļasnĨmi ministry zdravotnictv², prŢmyslu nebo dopravy.  
 Nav²c poģaduj² zmŊnu v ļele ministerstva spravedlnosti ï m²sto Roberta Pelik§na by r§di vidŊli 
nestranick®ho odborn²ka z justice. ĂTo je vŊc dohody tŚ² partnerŢ, ģe si neberou pr§vo nominovat sv®ho ļlovŊka, 
ale strany se dohodnou na odborn²kovi,ñ uvedl Filip.  
 Babiġ tak® mus² poļ²tat s t²m, ģe komunistŢm bude vadit jednoznaļn§ proz§padn² orientace zahraniļn² 
politiky. Pokud by kabinet po vysloven² dŢvŊry s§hl k podobn®mu kroku, jako bylo pondŊln² vyhoġtŊn² tŚ² ruskĨch 
diplomatŢ kvŢli podezŚen² z pouģit² chemick® zbranŊ proti bĨval®mu ġpionovi v Brit§nii, mohl by o podporu 
komunistŢ pŚij²t, varoval Filip. ĂPokud jde o toleranci, tak tu mŢģeme kdykoli v prŢbŊhu volebn²ho obdob² 
odejmout,ñ Śekl.  
 ObecnŊ vġak Filip uzn§v§, ģe v zahraniļn² politice se s ANO ani s ĻSSD neshodne. Pr§vŊ t²m 
zdŢvodŔuje, proļ KSĻM neusiluje o pŚ²mou ¼ļast ve vl§dŊ a omez² se pouze na tichou podporu vl§dy ve 
snŊmovnŊ. Babiġ podle ġ®fa KSĻM nekĨvne ani na zvĨġen² dan² pro bohatġ² lidi. Na druhou stranu se prĨ rĨsuje 
dohoda na sn²ģen² DPH u z§kladn²ch potravin na 10 procent.  
 Dohoda o podpoŚe menġinov® vl§dy by pro komunisty znamenala potvrzen² jejich politick® rehabilitace. 
Ta zaļala uģ po Ś²jnovĨch volb§ch, kdy KSĻM ve spolupr§ci s ANO a SPD Tomia Okamury pos²lila v obsazen² 
vĨborŢ ve snŊmovnŊ. Komunist® tak® uspŊli s nŊkterĨmi n§vrhy z§konŢ, poslanci se napŚ²klad budou zabĨvat 
zdanŊn²m finanļn²ch n§hrad pro c²rkve.  
 ĂHlavn² c²l komunistŢ je respekt. Jejich situace je v tuto chv²li velmi vĨhodn§. Ukazuje se, ģe jsou 
plnohodnotnou souļ§st²,ñ zhodnotil politolog Petr J¿ptner z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy.  
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 Na podporu komunistŢ nyn² s§z² i ġ®f soci§ln²ch demokratŢ Jan Ham§ļek. V ¼terĨ dopoledne Filipovi 
pŚinesl 10 poģadavkŢ ĻSSD, se kterĨmi narazil u ANO. Je mezi nimi napŚ²klad z§vazek, ģe se nebudou 
privatizovat st§tn² podniky, zvĨġen² rodiļovsk®ho pŚ²spŊvku nebo zaveden² sektorov® danŊ pro banky. ĂJedn§ 
se o priority, kde vid²me shodu a prŢnik levicovĨch programŢ ĻSSD a KSĻM, a tud²ģ i prostor pro jejich 
spoleļn® prosazov§n² ve vyjedn§v§n² o nov® vl§dŊ s hnut²m ANO,ñ prohl§sil po schŢzce Ham§ļek.  
 Jeho protŊjġek Filip vġak zat²m nŊjakou spoleļnou strategii vŢļi BabiġovŊ hnut² nepotvrdil.  
 
*** 
 
AŠ se na mne drobn² akcion§Śi (ĻEZ) nezlob², mŊli tuļn§ l®ta, kdyģ brali dividendy, tak budou m²t huben§ l®ta, 
protoģe je tŚeba investovat. VojtŊch Filip pŚedseda KSĻM  
 
ROZHODNE SJEZD   VĨsledky vyjedn§v§n² mezi ANO a KSĻM o podpoŚe menġinov® vl§dy bude pŚedseda 
komunistŢ VojtŊch Filip obhajovat na sjezdu strany 21. dubna v Nymburku.   Aby obh§jil post ġ®fa KSĻM, 
potŚebuje s premi®rem Andrejem Babiġem sjednat co nejlepġ² podm²nky.   Proti Filipovi bude kandidovat 
napŚ²klad europoslankynŊ KateŚina Koneļn§ nebo m²stopŚedseda KSĻM Josef Sk§la.  
 
O autorovi| Tom§ġ Pergler, KateŚina Frouzov§, autori@economia.cz 
Foto autor| Foto: HN ï Andrii Konontsev 
 

Komunist® jsou st§le hladovŊjġ²: Pro podporu vl§dy chtŊj² m²sta ve 
st§tn²ch firm§ch a medi§ln²ch rad§ch i vĨmŊnu Pelik§na 

28.3.2018    iHNed.cz    str. 00     
    Tom§ġ Pergler, KateŚina Frouzov§         

Komunist® pŚich§zej² s novĨmi poģadavky pro podporu vl§dy Andreje Babiġe.  
ChtŊj² obsazovat st§tn² firmy a medi§ln² rady podle politick®ho kl²ļe. TĨk§ se to i ĻEZ.  
Podle ġ®fa strany VojtŊcha Filipa by KSĻM tak® r§da vymŊnila Roberta Pelik§na v ļele ministerstva 
spravedlnosti. 
 
Pro Andreje Babiġe jsou komunist® nejspolehlivŊjġ²m partnerem v jedn§n²ch o podpoŚe jeho vl§dy. VojtŊch Filip, 
ġ®f KSĻM, kter§ byla dlouh§ l®ta odsouzena do role outsidera kvŢli sv®mu totalitn²mu dŊdictv², si to dobŚe 
uvŊdomuje. Zat²mco dosud zdŢrazŔoval programov® c²le, nyn² poodhaluje dalġ² karty, s nimiģ hraje pŚi 
jedn§n²ch o toleranci kabinetu ve snŊmovnŊ.  
 
Za to, ģe zajist² vŊtġinovou podporu vl§dy sloģen® z Babiġova hnut² ANO a ĻSSD, chtŊj² komunist® napŚ²klad 
zastoupen² ve st§tn²ch podnic²ch a medi§ln²ch rad§ch.  
 
"Nejde jen o KSĻM, jsem pŚesvŊdļen, ģe tam maj² m²t vġechny politick® strany sv® zastoupen² v pomŊru, kterĨ 
jim d§ moģnost, aby vŊdŊly, co se tam ekonomicky dŊje," zdŢvodnil pro HN Filip. Komunist® t²m jdou proti 
Babiġovi, kterĨ prosazuje, aby st§t zastupovali "odborn²ci".  
 
Politick® nominace vztahuje ġ®f KSĻM i na energetickĨ koncern ĻEZ, v nŊmģ st§t drģ² zhruba 70 procent akci². 
"Pokud se dohodneme na konstrukci, ģe politick® strany maj² pr§vo bĨt v org§nech, tak tam budeme 
kandidovat," uvedl Filip.  
 
V dozorļ² radŊ ĻEZ, kter§ m§ pŚ²mĨ vliv na sloģen² managementu skupiny, sed² kromŊ odbor§ŚŢ tradiļnŊ tak® 
z§stupci vl§dn²ch stran (i kdyģ je form§lnŊ schvaluje zvl§ġtn² vl§dn² vĨbor). Dozorļ² radu bude volit ļervnov§ 
valn§ hromada.  
 
Rozhodne sjezd 
 
* VĨsledky vyjedn§v§n² mezi ANO a KSĻM o podpoŚe menġinov® vl§dy bude pŚedseda komunistŢ VojtŊch Filip 
obhajovat na sjezdu strany 21. dubna v Nymburku.  
 * Aby obh§jil post ġ®fa KSĻM, potŚebuje s premi®rem Andrejem Babiġem sjednat co nejlepġ² podm²nky.  
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 * Proti Filipovi bude kandidovat napŚ²klad europoslankynŊ KateŚina Koneļn§ nebo m²stopŚedseda KSĻM Josef 
Sk§la.  
 
Se zvaģovanĨm rozdŊlen²m ĻEZ, kter® by mŊlo usnadnit financov§n² stavby novĨch jadernĨch blokŢ, Filip 
nesouhlas². "Jsem pŚesvŊdļenĨ, ģe pokud chceme prov®st transformaci, coģ nen² rozdŊlen², tak mus² smŊŚovat 
k tomu, ģe ĻEZ z n² vyjde pos²len. AŠ se na mne drobn² akcion§Śi nezlob², mŊli tuļn§ l®ta, kdyģ brali dividendy, 
tak budou m²t huben§ l®ta, protoģe je tŚeba investovat," prohl§sil.  
 
Pr§vŊ mal² akcion§Śi prosazuj², aby se ĻEZ rozdŊlil a nov® reaktory se stavŊly pouze za st§tn² pen²ze. Slibuj² si 
od toho, ģe nejadern§ ļ§st skupiny zŢstane ziskov§.  
 
KromŊ st§tn²ch podnikŢ by se podle politick®ho kl²ļe mŊly volit tak® Rada Ļesk® televize a Rada Ļesk®ho 
rozhlasu, tvrd² Filip. NeskrĨv§ pŚitom, ģe probl®m vid² v obsahu zpravodajstv² veŚejnopr§vn²ch m®di².  
 
"Povaģuji za zcela mimo¼stavn² Śeġen², ģe do tŊchto rad politick® strany nesm² nikoho d§vat," Śekl. Nyn² vol² 
ļleny obou rad snŊmovna z kandid§tŢ neziskovĨch a region§ln²ch organizac².  
 
PŚi jedn§n²ch o vl§dŊ chtŊj² komunist® mluvit i do obsazen² ministerstev. Podle Filipa nejsou spokojeni se 
souļasnĨmi ministry zdravotnictv², prŢmyslu nebo dopravy.  
 
Nav²c poģaduj² zmŊnu v ļele ministerstva spravedlnosti - m²sto Roberta Pelik§na by r§di vidŊli nestranick®ho 
odborn²ka z justice. "To je vŊc dohody tŚ² partnerŢ, ģe si neberou pr§vo nominovat sv®ho ļlovŊka, ale strany se 
dohodnou na odborn²kovi," uvedl Filip.  
 
Babiġ tak® mus² poļ²tat s t²m, ģe komunistŢm bude vadit jednoznaļn§ proz§padn² orientace zahraniļn² politiky. 
Pokud by kabinet po vysloven² dŢvŊry s§hl k podobn®mu kroku, jako bylo pondŊln² vyhoġtŊn² tŚ² ruskĨch 
diplomatŢ kvŢli podezŚen² z pouģit² chemick® zbranŊ proti bĨval®mu ġpionovi v Brit§nii, mohl by o podporu 
komunistŢ pŚij²t, varoval Filip. "Pokud jde o toleranci, tak tu mŢģeme kdykoli v prŢbŊhu volebn²ho obdob² 
odejmout," Śekl.  
 
ObecnŊ vġak Filip uzn§v§, ģe v zahraniļn² politice se s ANO ani s ĻSSD neshodne. Pr§vŊ t²m zdŢvodŔuje, proļ 
KSĻM neusiluje o pŚ²mou ¼ļast ve vl§dŊ a omez² se pouze na tichou podporu vl§dy ve snŊmovnŊ. Babiġ podle 
ġ®fa KSĻM nekĨvne ani na zvĨġen² dan² pro bohatġ² lidi. Na druhou stranu se prĨ rĨsuje dohoda na sn²ģen² 
DPH u z§kladn²ch potravin na 10 procent.  
 
Dohoda o podpoŚe menġinov® vl§dy by pro komunisty znamenala potvrzen² jejich politick® rehabilitace. Ta 
zaļala uģ po Ś²jnovĨch volb§ch, kdy KSĻM ve spolupr§ci s ANO a SPD Tomia Okamury pos²lila v obsazen² 
vĨborŢ ve snŊmovnŊ. Komunist® tak® uspŊli s nŊkterĨmi n§vrhy z§konŢ, poslanci se napŚ²klad budou zabĨvat 
zdanŊn²m finanļn²ch n§hrad pro c²rkve.  
 
"Hlavn² c²l komunistŢ je respekt. Jejich situace je v tuto chv²li velmi vĨhodn§. Ukazuje se, ģe jsou plnohodnotnou 
souļ§st²," zhodnotil politolog Petr J¿ptner z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy.  
 
Na podporu komunistŢ nyn² s§z² i ġ®f soci§ln²ch demokratŢ Jan Ham§ļek. V ¼terĨ dopoledne Filipovi pŚinesl 
deset poģadavkŢ ĻSSD, se kterĨmi narazil u ANO. Je mezi nimi napŚ²klad z§vazek, ģe se nebudou privatizovat 
st§tn² podniky, zvĨġen² rodiļovsk®ho pŚ²spŊvku nebo zaveden² sektorov® danŊ pro banky. "Jedn§ se o priority, 
kde vid²me shodu a prŢnik levicovĨch programŢ ĻSSD a KSĻM, a tud²ģ i prostor pro jejich spoleļn® 
prosazov§n² ve vyjedn§v§n² o nov® vl§dŊ s hnut²m ANO," prohl§sil po schŢzce Ham§ļek.  
 
Jeho protŊjġek Filip vġak zat²m nŊjakou spoleļnou strategii vŢļi BabiġovŊ hnut² nepotvrdil.  
 
 
URL| http://HN.IHNED.CZ/c1-66093930-komuniste-jsou-stale-hladovejsi-pro-podporu-vlady-chteji-mista-ve-
statnich-firmach-a-medialnich-radach-i-vymenu-pelikana 
 

Rektorovo ģezlo i Palachova aktovka 
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28.3.2018    City DNES    str. 08    Oslavy univerzity Karlovy 
    BENEDIKT LEDERER         

Univerzita pro letoġn² rok chyst§ dvŊ velk® vĨstavy, pŚi nichģ se lid® projdou posledn²m stolet²m a spatŚ² 
korunovaļn² klenoty ġkoly.  
 
Nejen kr§lov® mohou se chlubit ģezlem. NŊkolik jich m§ v trezoru i Univerzita Karlova, kter§ sv® skvosty uk§ģe 
koncem letoġn²ho roku veŚejnosti. A to v r§mci oslav 670 let od zaloģen² ġkoly. ĂV r§mci oslav pŚedstav²me lidem 
sv® korunovaļn² klenoty, kterĨmi jsou univerzitn² insignie,ñ Ś²k§ prorektor univerzity Jan Royt.  
 Mezi insignie se poļ²t§ cenn® peļetidlo praģsk® univerzity, kter® bylo zhotoveno uģ v poļ§tc²ch ġkoly. 
Univerzitn²mi klenoty jsou i medaile, jedna rektorsk§, 16 vŊnovanĨch akademickĨm hodnost§ŚŢm a medaile 
dŊkanŢ. Do vĨļtu patŚ² tak® univerzitn² ģezla.  
 Rektorsk® ģezlo a ģezla fakult, kter§ m§ dnes univerzita ve sv®m vlastnictv², jsou ļ§steļnŊ historickĨmi 
artefakty. NŊkter§ totiģ vznikla uģ v 19. stolet², kdy se ġkola dŊlila na ļeskou a nŊmeckou ļ§st. Tehdy si musela 
ļesk§ ġkola nechat vyrobit nov§ ģezla, neboŠ vġechna pŚipadla nŊmeck® ļ§sti.  
 Nov§ ļesk§ ģezla nenavazovala na stŚedovŊk® artefakty, naopak se oprostila od kŚesŠansk®ho vzhledu. 
Na ģezlu l®kaŚsk® fakulty je dnes AeskulapŢv kyj s hadem. PŢvodnŊ tam vġak podle Royta byl pelik§n krm²c² 
ml§Ņata vlastn² krv² a Tobi§ġ, kterĨ nesl rybu. Na ģezlu pr§vnick® fakulty zase dŚ²ve byla koruna protnuta meļi, 
na nov®m jsou pruty se sekyrou.  
 ĂDŚ²ve byla univerzita kŚesŠansk§, pŚedn§ġeli na n² klerici, a tak mŊla n§boģensk§ vyobrazen² svou 
logiku. Po sekularizaci univerzity dali Ļeġi pŚednost obecn®, antick® symbolice,ñ popisuje prorektor. PŚesto se 
historick§ ģezla jeġtŊ jednou do Prahy navr§tila. Aģ do roku 1920 byla nŊmeck§ ļ§st univerzity pokl§d§na za 
pr§voplatnou n§sledovnici historick® univerzity. Tehdy bylo d²ky z§konu Lex Mareġ Śeļeno, ģe pokraļovatelem 
tradice je ļesk§ univerzita, a NŊmci tehdy museli UniverzitŊ KarlovŊ d§t ģezla, kter§ jim pŚi rozdŊlen² v roce 
1882 pŚipadla. ĂK vyrovn§n² doġlo aģ ve 30. letech, mezit²m si nŊmeck§ univerzita nechala vyrobit vlastn² ģezla 
a historick§ dala naġ² univerzitŊ. U n² vġak vydrģela jen asi rok a pŢl a ģezla se pak vr§tila do majetku nŊmeck® 
strany,ñ popisuje Royt.  
 Na konci druh® svŊtov® v§lky se NŊmci snaģili ģezla pŚev®zt do sv® vlasti, ale kde nakonec skonļila, je 
dodnes z§hadou. Na cestŊ se ztratila. ĂByla ¼dajnŊ zniļena v roce 1945 v Plzni na n§draģ² pŚi bombardov§n², 
ale nikdo to nev² jistŊ,ñ l²ļ² prorektor s t²m, ģe tehdy se tak® ztratila cenn§ papeģsk§ listina papeģe Klementa VI. 
a listina se zlatou peļet² Karla IV., d²ky kterĨm ġkola ve stŚedovŊku vznikla. PŢvodn² historick§ ģezla, jejichģ 
vznik sah§ do stŚedovŊku, proto bude moģn® prohl®dnout si jen na fotografi²ch.  
 
PRĆCE STUDENTš  
 
StejnŊ tak budou na m²stŊ umŊleck® n§vrhy novĨch ģezel, kter§ si nŊmeck§ univerzita nechala v Praze dŊlat, 
kdyģ musela ļesk® ļ§sti ġkoly pŚedat historick§ ģezla. Jde o n§vrhy tehdejġ²ch studentŢ Vysok® ġkoly 
umŊlecko-prŢmyslov®. ĂNŊmeck§ univerzita mŊla tehdy poģadavek, aby ģezla navrhli jen nŊmeļt² studenti, ale 
lepġ² n§vrhy mŊli ti ļeġt², a tak doġlo k jejich proveden²,ñ Ś²k§ Royt s t²m, ģe ani tato ģezla se nakonec 
nezachovala.  
 Dnes maj² vġechny fakulty Univerzity Karlovy sv§ ģezla. Aģ na jednu vĨjimku. ĂStudenti evangelick® 
teologick® fakulty pŚ²sahaj² na rektorskĨ kŚ²ģ,ñ uv§d² Royt. JeġtŊ loni nebyla tato fakulta jedinou, kter§ nemŊla 
vlastn² insignii. Ģezlo chybŊlo i fakultŊ soci§ln²ch vŊd.  
 Ta se ho doļkala aģ letos. Po v²ce neģ ļtvrt stolet² tak uģ nemus² studenti fakulty pŚ²sahat na zapŢjļen® 
ģezlo filozofŢ, ale na sv® vlastn². V internetov® sb²rce se na nŊ vybralo necelĨch 700 tis²c. Jeho autorem je 
sochaŚ Otmar Oliva. Podoba insignie vych§z² z motivu ĂSpoleļnost jako na dlaniñ, kterĨ tvoŚ² zemŊkoule 
spoļ²vaj²c² na koneļc²ch lidsk® ruky.  
 
CO ROK, TO JEDEN ARTEFAKT  
 
Nejen expozice insigni² pŚibl²ģ² historii Univerzity Karlovy. V kvŊtnu zaļ²n§ v KŚ²ģov® chodbŊ Karolina vĨstava k 
vĨroļ² sta let samostatn® republiky, v jej²mģ r§mci ġkola pŚedstav² sto expon§tŢ a sto s nimi spojenĨch pŚ²bŊhŢ ï 
za kaģdĨ rok existence republiky jeden. S jej²m vznikem je ostatnŊ univerzita bl²zce spjata. ĂStudenti a profesoŚi 
Univerzity Karlovy vĨznamnŊ ovlivŔovali ļesk® dŊjiny. Zakladatelem st§tu byl profesor Tom§ġ Garrigue 
Masaryk, Śada jeho kolegŢ se stala ministry ļi pŚijala roli expertŢ,ñ vysvŊtluje Royt.  
 Mezi vĨznamn® expon§ty vĨstavy patŚ² dvŊ Nobelovy ceny. ĂJednu se n§m podaŚilo z²skat od 
Washingtonovy univerzity v americk®m St. Louis, kter§ spravuje odkaz manģelŢ CurieovĨch. Byli to absolventi 
praģsk® nŊmeck® univerzity, kteŚ² v roce 1947 obdrģeli Nobelovu cenu za l®kaŚstv²,ñ popisuje kur§tor vĨstavy 
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Jakub Jareġ. Druh§ Nobelova cena, kterou bude moģn® na vĨstavŊ vidŊt, byla v roce 1959 pŚed§na ļesk®mu 
vŊdci Jaroslavu Heyrovsk®mu. ObŊ ceny jsou kopie.  
 Zaj²mavĨm artefaktem je podle autorŢ vĨstavy tak® aktovka Jana Palacha, v n²ģ si student v lednu 1969 
pŚinesl na V§clavsk® n§mŊst² svŢj dopis podepsanĨ jako PochodeŔ ļ. 1. Braġnu univerzita z²skala od Palachova 
bratra.  
 K roku 1968, kdy invaze vojsk Varġavsk® smlouvy ukonļila praģsk® jaro, bude vystavena africk§ soġka. 
NetypickĨ expon§t je u vĨznamn®ho roku podle kur§tora vĨstavy z§mŊrnŊ. ĂSouvis² s expedic² Lambar®n®, 
kterou zorganizovali studenti UK. Jednalo se o vĨpravu do nemocnice Alberta Schweitzera v Gabonu, do n²ģ 
vezli humanit§rn² pomoc. Z cesty pos²lali report§ģe do ļeskoslovenskĨch m®di². Vystavenou masku si pŚevezl 
jeden z ¼ļastn²kŢ, dnes docent l®kaŚsk® fakulty, z Nig®rie,ñ l²ļ² Jareġ. VĨprava m§ ilustrovat uvolŔov§n² reģimu v 
zemi, neģ sem vpadla ĂspŚ§telen§ñ vojska.  
 
KOMUNISTICKħ POPELNĉK I KLOUBNĉ NĆHRADA  
 
K rokŢm normalizace, kter§ po roce 1968 nastala, bylo podle Jareġe tŊģk® pŚiŚadit vhodn® pŚedmŊty. PŢjde 
tŚeba narazit na popeln²k odkazuj²c² na schŢze KSĻ na rektor§tu univerzity ļi fotografii, kdy ġkolu navġt²vili 
z§stupci velitelstv² stŚedn²ch vojsk. PŚesto se na vĨstavŊ objev² i zaj²mavŊjġ² expon§ty, kupŚ²kladu jedna z 
prvn²ch kloubn²ch n§hrad, na n²ģ se pod²leli lid® z univerzity.  
 Snadn® nebylo naj²t pŚedmŊty ani k obdob² protektor§tu, kdy byly ļesk® vysok® ġkoly zavŚen®. 
N§vġtŊvn²ci uvid² artefakty, jeģ odkazuj² na paradoxn² situace. Vystaveny budou napŚ²klad vŊdeck® ļasopisy, 
kter® za v§lky d§le vych§zely, a Śada profesorŢ v nich mohla publikovat. NŊkteŚ² mŊli kvŢli zavŚenĨm ġkol§m 
v²ce ļasu na psan² neģ pŚed v§lkou.  
 JinĨ paradox doby pŚedstavuje roļenka Spoleļnosti pro dŊjiny ĢidŢ, kter§ nese raz²tko ĐstŚedn² 
knihovny v Terez²nŊ. ĂNacist® tam zŚ²dili propagandistickou knihovnu, do n²ģ svezli knihy s ģidovskou tematikou. 
Ve stejn® dobŊ, kdy tam odcestovala tato kniha, byl do Terez²na posl§n i editor svazku Samuel Steinherz, kterĨ 
v Terez²nŊ zemŚel,ñ Ś²k§ Jareġ. Kniha se po v§lce vr§tila na univerzitu.  
 PŚipravit celou vĨstavu a vybrat vhodn® pŚedmŊty trvalo kur§torovi Jareġovi a studentŢm, kteŚ² mu 
pom§hali, deset mŊs²cŢ. U roku 2018 n§vġtŊvn²ci ģ§dnĨ pŚedmŊt nenajdou. AutoŚi to vysvŊtluj² t²m, ģe tento rok 
zat²m neskonļil a sami n§vġtŊvn²ci vĨstavy rozhodnou o tom, co by jej mŊlo reprezentovat.  
 
*** 
 
VħSTAVY  
 
100 PřEDMŉTš, 100 PřĉBŉHš Od 10. kvŊtna do 1. z§Ś², KŚ²ģov§ chodba Karolina VĨstava se zamŊŚ² na 
zn§m® i m®nŊ zn§m® pŚ²bŊhy z dŊjin vŊdy a vzdŊl§v§n², ale i politiky a kaģdodennosti.  
 
INSIGNIE UNIVERZITY KARLOVY Od 2. prosince 2018 aģ 31. ledna 2019, C²saŚskĨ s§l VĨstava uk§ģe, jak se 
utv§Śela vysokoġkolsk§ symbolika a vztah univerzitn²ho prostŚed² s dŊjinami Ļeskoslovenska. Datum kon§n² se 
jeġtŊ mŢģe zmŊnit s ohledem na promoce. JAK ĠEL ĻAS NA VħSTAVŉ, KTERĆ PřEDSTAVUJE STO 
PřEDMŉTš, LID£ SPATřĉ TEMPLETONOVU MEDAILI, JEĢ JE OZNAĻOVANĆ JAKO NOBELOVA CENA ZA  
 
NĆBOĢENSTVĉ. V ROCE 2014 JI ZĉSKAL PROFESOR TOMĆĠ HALĉK. ROK 1937 REPREZENTUJE 
POSMRTNĆ MASKA T. G. MASARYKA, JENĢ TEHDY ZEMřEL. ROK 1969 PřIPOMĉNĆ AKTOVKA JANA 
PALACHA, STUDENTA UK.  
 
Foto autor| FOTO: UNIVERZITA KARLOVA A ARCHIV MAFRA 
 

Propaganda ĻT. Zvrhl® pl§ny EU. Anekdota s Kalouskem 
28.3.2018    euportal.cz    str. 00    Rozhovory 

    Luk§ġ PetŚ²k         

VyhoġtŊn² RusŢ mŢģe bĨt krajnŊ nebezpeļn®. O svobodŊ slova Śvou lid®, kteŚ² bojuj² proti ostrŢvkŢm svobody 
slova, varuje KlausŢv Jakl 
ROZHOVOR ĂTakģe vŊtġina lid² si plat² propagandu proti svĨm z§jmŢm. Dokud budou st§tn² m®dia existovat, 
nelze zabr§nit tomu, aby si je neuchv§tila ¼zk§ skupina. Proto takov® m®dia nemaj² vŢbec existovat. St§tn² 
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noviny tak® nem§me a nikdo po nich nestŢnŊ. PŚipad§ mi ale komick®, kdyģ o svobodŊ slova Śvou lid®, kteŚ² 
maj² t®mŊŚ monopol na celĨ komunikaļn² prostor a kteŚ² vedou kampaŔ proti tŊm nŊkolika ostrŢvkŢm svobody 
slova na internetu, kter® u n§s jsou,ñ Ś²k§ bĨvalĨ tajemn²k prezidenta Klause Ladislav Jakl. 
 
ROZHOVOR ĂTakģe vŊtġina lid² si plat² propagandu proti svĨm z§jmŢm. Dokud budou st§tn² m®dia existovat, 
nelze zabr§nit tomu, aby si je neuchv§tila ¼zk§ skupina. Proto takov® m®dia nemaj² vŢbec existovat. St§tn² 
noviny tak® nem§me a nikdo po nich nestŢnŊ. PŚipad§ mi ale komick®, kdyģ o svobodŊ slova Śvou lid®, kteŚ² 
maj² t®mŊŚ monopol na celĨ komunikaļn² prostor a kteŚ² vedou kampaŔ proti tŊm nŊkolika ostrŢvkŢm svobody 
slova na internetu, kter® u n§s jsou,ñ Ś²k§ bĨvalĨ tajemn²k prezidenta Klause Ladislav Jakl. 
 
Tolik napjat® vztahy mezi Ruskem a Z§padem dost§vaj² dalġ² v§ģn® trhliny. Velk§ Brit§nie i dalġ² kl²ļov® zemŊ 
Evropsk® unie obviŔuj² Rusko, ģe stoj² za ¼tokem na bĨval®ho ġpiona Sergeje Skripala a jeho dceru v anglick®m 
Salisbury, kterĨ z§sadn²m zpŢsobem zhorġil vztahy mezi obŊma zemŊmi. Mayov§ prosadila v britsk®m 
parlamentu vyhoġtŊn² 23 ruskĨch diplomatŢ a dalġ² sankce. V reakci na vyj§dŚen² rusk® diplomacie, ģe smrt²c² 
jed mohl poch§zet i z Ļeska, i ĻR vyhost² pracovn²ky rusk® ambas§dyé 
 
Tyhle diplomatick® tance maj² sv§ pravidla a ve svŊtŊ diplomacie jim kaģdĨ rozum². DŊlaj² se zpravidla pro 
dom§c² veŚejnost a s oļek§v§n²m, ģe soupeŚ to pochop². Pokud by vġe prob²halo t²mto zpŢsobem, vġe se 
postupnŊ urovn§ a uhraje do ztracena. Pokud m§ ale nŊkdo z§jem ġponovat napŊt² vĨġ a vĨġ, je to uģ krajnŊ 
nebezpeļn®. Rozd²lnost z§jmŢ u velkĨch mocnost² je pŚirozen§ a byla tu vģdy. Z§sadou ale mus² bĨt vģdy a za 
vġech okolnost² spolu poŚ§d mluvit, komunikovat, vysvŊtlovat si. PŚed oļima veŚejnosti ļi mimo nŊ. Ale kdyģ se 
pŚestane komunikovat, pos²l² to extr®misty na obou stran§ch a svŊt se stane nebezpeļnĨm m²stem. 
 
Ukrajinsk§ poslankynŊ Nadija Savļenkov§, kter§ se v ĻR seġla s Karlem Schwarzenbergem a Miroslavem 
Kalouskem (kterĨ ji vŊnoval dĨku) ¼dajnŊ mŊla pl§novat st§tn² pŚevrat a zamĨġlela vraģdit poslance Vrchn² rady. 
V parlamentu ji z toho obvinil ukrajinskĨ gener§ln² prokur§tor Jurij Lucenko. Podle prokuratury chtŊla pouģ²t 
gran§ty, stŚ²let z minometŢ a z automatickĨch zbran² Ădob²t pŚeģivġ²ñ. Savļenkov§ obvinŊn² odm²tla. Podle n² jde 
o v§lku tajnĨch sluģeb. Co si o tom mysl²te? 
 
Sledovat nŊjak moc podrobnŊ ukrajinsk® vnitropolitick® dŊn², to uģ chce trochu masochismu. Postaļ² se d²vat z 
povzd§l², protoģe kaģd§ ud§lost vlastnŊ jen potvrd², ģe od n§siln®ho st§tn²ho pŚevratu pŚed ļtyŚma lety se 
Ukrajina pot§c² v nestabilitŊ a chaosu. Dokud si bude jedna omezen§ skupina myslet, ģe j² mus² patŚit cel§ zem 
a vġechna moc, nebude tam klid, protoģe ti ostatn² to nepŚijmou. Klid mŢģe nastat jen nŊjakĨm kompromisem, 
na kterĨ tam ale nen² nikdo pŚipraven. 
 
Anekdota s Kalouskem a Savļenkovu ï stejnŊ jako dŚ²ve s Nulandovou a JaceŔukem ï ale dokl§d§ absolutn² 
naivitu z§padn²ch politikŢ, kteŚ² si mysl², ģe kdyģ se jim nŊkdo vl²s§v§ do pŚ²znŊ, bude to ten pravĨ, na koho je 
tŚeba vsadit. On se ale vģdy vl²s§v§ jen proto, ģe oļek§v§ zahraniļn² podporu v boji se svĨmi dom§c²mi 
konkurenty. O ideje mu nejde. Proto vģdy dojde k pŚekvapen®mu zklam§n². Moģn§ nŊco podobn®ho zaģ²v§me i 
u n§s. Moģn§ i u n§s si Brusel vybral sv® mil§ļky podle toho, kdo nejv²c kŚiļ² eurohujersk® fr§ze. A i v tomto 
pŚ²padŊ to bude s§zka na ġpatn® konŊ.  
 
Studenti ned§vno protestovali ve vĨstraģnĨch st§vk§ch po cel® republice za dodrģov§n² ¼stavn²ch zvyklost². V 
reflexu V§clav Klaus ml. odm²tl, aby se politika m²chala do ġkol. Miroslav Kalousek pak prohl§sil, ģe se mu dŊl§ 
z Klause nevolno a vmetl mu, ģe jeho otec byl ļlenem prvn² polistopadov® vl§dy, kter§ vznikla na z§kladŊ 
studentskĨch protestŢ. Bojuj² studenti za svobodu jako v roce 1989? 
 
V²te, moc bych si tu roli studentŢ teŅ ani v listopadu 1989 neidealizoval. J§ byl na t® demonstraci 17. listopadu 
tak®, a to uģ jsem d§vno studentem nebyl. A ve sv® odrostlejġ² vŊkov® skupinŊ jsem tam rozhodnŊ tehdy nebyl 
s§m. Pamatuju skupinu stŚedoġkol§kŢ na AlbertovŊ, kter§ na n§ġ pokŚik ĂSvobodn® volby!ñ reagovala heslem 
ĂAŠ ģije tŚet² b®!ñ Ano, z§minkou byl den studentstva, ale ofici§ln²m c²lem byl pŢvodnŊ hrob Karla Hynka M§chy 
na VyġehradŊ. Ģe se pak t§hlo do centra a zcela pŚevl§dl protireģimn² charakter akce, to rozhodli moģn§ sp²ġ ti 
starġ² v prŢvodu. 
 
Kdyģ uģ jsem ale vzpomenul tehdejġ² heslo Svobodn® volby, pak se mus²m svŊŚit s pocitem, jako kdyby se dnes 
demonstrovalo pod heslem Pryļ se svobodnĨmi volbami, tedy proti vĨsledkŢm svobodnĨch voleb. V§gn² t®ma 
Ădodrģov§n² ¼stavn²ch zvyklost²ñ pŚece nikdo nemŢģe myslet v§ģnŊ.  Đstavu nikdo neporuġuje. Jen se nŊkdo 
neum² sm²Śit s t²m, ģe v r§mci Đstavy se nŊjakĨ politik rozhoduje podle sv®ho, a ne na pŚ§n² tŊch, co volby 
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prohr§li. A ¼ļast ġkol? Cel® ġkolstv² je od dob ministrŢ za Stranu zelenĨch zamoŚeno. DŊti nikdo poŚ§dnŊ neuļ², 
jen je vychov§v§ v duchu bruselsk® centralistick® a ekoextr®mistick® ideologie. Za chv²li budou ġkoly uļit, ģe 
slova jako m§ma a t§ta jsou nesluġn® vulgarismy. 
 
Nebyli tam jen stŚedoġkol§ci a vysokoġkol§ci, jak bylo vidŊt na videoz§znamech z n§mŊst² V§clava Havla. 
Zapojily i dvan§ctilet® dŊti, kter® se ob§vaj² toho, ģe n§s zpŊt Babiġ se Zemanem Ăvrhnou do komunismu.ñ Ļ§st 
videa malĨch dŊt², kter® se zapojily do st§vky, koluje, a nŊkteŚ² uģivatel® internetu p²ġ², ģe je to Ăpolitick§ 
pedofilie.ñ O ļem to svŊdļ², ģe se k politice vyjadŚuj² i mal® dŊti a jak vidŊt tuto akci studentŢ? 
 
V²te, lidi, kteŚ² pracuj², plat² danŊ a Śeġ² denn² ģivotn² starosti, to nikdy nebude voliļsk§ z§kladna probruselskĨch 
krasoduchŢ. ZamŊstnanci a ģivnostn²ci se zaj²maj² o takov® pŚ²zemn² vŊci, jako jsou bezpeļnost, platy, 
omezov§n² svobody. A podle toho vol². Proto havlistick® s²ly mus² lovit v jinĨch vod§ch. Idealistick§ ml§deģ, 
kter§ nikdy neplatila danŊ, neŚeġila bydlen² a starost o rodinu, to je skvŊl® publikum pro ģvanŊn² o nov® EvropŊ. 
 
Tis²ce lid² rovnŊģ demonstrovaly za Ļeskou televizi. Prezident tento protest komentoval v TV Barrandov: ĂV²te, 
za co ti chud§ļci demonstrovali? Za svobodu televize ne, ale za Kalouskovu televizi,ñ Śekl prezident, kterĨ to prĨ 
dok§ģe jednoduġe t²m, ģe v inauguraļn²m projevu vŊnoval ĻT pouze jednu vŊtu, protoģe za v²c nestoj² a 
protoģe m§ zpravodajstv² a publicistiku vychĨlenou ve prospŊch TOP 09. ĂLid® demonstrovali na z§kladŊ pouze 
t®to jedn® vŊty,ñ uvedl. Zm²nil, ģe nikdo ĻT neohroģuje a nikdy ne¼toļil na svobodu slova. A z ļeho podle v§s 
vyplynulo z§kladn² t®ma demonstrac², ģe je u n§s ohroģena svoboda slova? 
 
Nebudu opakovat, ģe prezident Zeman vŊnoval Ļesk® televizi jedinĨ cit§t, a to ze zpr§vy, kterou si sama Ļesk§ 
televize objednala u Fakulty soci§ln²ch vŊd a kter§ vypov²d§ o tendenļnosti zpravodajstv² a publicistiky. Ļesk§ 
televize i ĻeskĨ rozhlas jsou st§tn² m®dia. Neslouģ² vġak vġem obļanŢm, ale jen ¼zk® skupinŊ lid². SkupinŊ, 
kter§ m§ velkĨ medi§ln² vliv a tak® velkou motivaci v podobŊ penŊz, kter® pŚed st§tn² m®dia prot®kaj². A je to 
skupina, kter§ nejm®nŊ dvacet let t²hne k jednomu menġinov®mu politick®mu proudu: k havlismu. 
 
Takģe vŊtġina lid² si plat² propagandu proti svĨm z§jmŢm. Dokud budou st§tn² m®dia existovat, nelze zabr§nit 
tomu, aby si je neuchv§tila ¼zk§ skupina. Proto takov® m®dia nemaj² vŢbec existovat. St§tn² noviny tak® 
nem§me a nikdo po nich nestŢnŊ. PŚipad§ mi ale komick®, kdyģ o svobodŊ slova Śvou lid®, kteŚ² maj² t®mŊŚ 
monopol na celĨ komunikaļn² prostor a kteŚ² vedou kampaŔ proti tŊm nŊkolika ostrŢvkŢm svobody slova na 
internetu, kter® u n§s jsou. 
 
Martin C. Putna Śekl, vrahem Jana Kuciaka a jeho snoubenky v duchovn²m smyslu jsou podle nŊj Fico a ļeskĨ 
prezident Miloġ Zeman. Oba podle nŊj patŚ² pŚed soudé Co na to Ś²ci? 
 
J§ nebudu na Putnovy ġ²lenŊ pŚestŚelen® vĨroky reagovat snahou o to, abych je pŚebil svĨmi jeġtŊ 
pŚestŚelenŊjġ²mi. Spokoj²m se jen s malĨm doporuļen²m: k®ģ by pan Putna vģdy, kdyģ se chyst§ na nŊkoho 
sprostŊ za¼toļit, nejdŚ²v popŚemĨġlel o vĨznamu toho sv®ho souslov² Ăduchovn² smyslñ. 
 
MaŅarskĨ premi®r Viktor Orb§n Śekl, ģe v souļasn®m dŊn² na Slovensku spatŚuje rukopis George Sorose a jeho 
organizac², kter® podle nŊj ¼toļ² na vl§dy zem², jeģ se migraci br§n² ï vļetnŊ MaŅarska, Ļeska a Slovenska. 
Soros podle nŊj chce pŚemŊnit Evropu v kontinent migrantŢ. Co si o tom mysl²te? A souvis² protesty u n§s s 
dŊn²m na Slovensku? 
 
Na Slovensku ġlo o pokus vyrobit trhlinu mezi st§ty Visegr§dsk® ļtyŚky a dosadit tam vl§du, kter§ bude slepŊ 
poslouchat pokyny z Bruselu a Berl²na a kter§ zaļne horlivŊ na sv®m ¼zem² masovŊ vysazovat ļernochy a 
Araby. Douf§m, ģe to byl pokus ne¼spŊġnĨ. 
 
Andrej Babiġ opŊt prioritnŊ vyjedn§v§ s ĻSSD. Jenģe soci§ln² demokracie si Śekla o pŊt resortŢ, kter® j² 
evidentnŊ ANO ned§, a pak je ve hŚe vnitrostranick® referendum ĻSSD. Jak vid²te vyjedn§v§n² o vl§dŊ? A co 
hrozba pŚedļasnĨch voleb, i kdyģ Babiġ tvrd², ģe je nechce? Jak by asi dopadly? 
 
Nev²me kdy a za jakĨch okolnost² by se pŚ²padn® pŚedļasn® volby konaly, takģe tŊģko pŚedv²dat jejich vĨsledek. 
Je ale zjevn®, ģe nejsou v z§jmu ani jedn® parlamentn² s²ly. Takģe k nŊjak® vl§dŊ s vŊtġinovou podporou to 
nakonec doklopĨt§. Uģ z vĨsledku voleb bylo jasn®, ģe bude vl§dnout Babiġ a ģe to nebude m²t se sh§nŊn²m 
podpory snadn®. Coģ se projevuje. J§ budu jen r§d, kdyģ ANO bude korigovat nŊjakĨ koaliļn² partner, ale byl 
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bych radŊji, kdyby to byl nŊkdo s rozhodnŊjġ²m odporem k masov® imigraci, neģ jakĨ d§v§ najevo souļasn® 
veden² ĻSSD.  
 
V Respektu vyġel s odkazem na prŢzkumy, kter® ukazuj² posilov§n² hnut² ANO, ļl§nek, ģe t®ma antibabiġ prostŊ 
nefunguje. Co vlastnŊ udŊlal Andrej Babiġ s ļeskou veŚejnost²? Mimochodem, pŚich§z² s t®maty jako zvyġov§n² 
dŢchodŢ, slevy na j²zdn®m, obj²ģd² republiku a Ś²k§, co vġechno zaplat² a postav². Bude tohle d§l fungovat? 
 
Babiġ toho nasliboval hodnŊ. Ģe pozav²r§ zlodŊje, ģe podpoŚ² podnik§n², ģe nezvĨġ² danŊ a pŚitom zlepġ² 
soci§ln² politiku. A ģe bude br§nit masov® imigraci. Mysl²m, ģe to vġe splnit nejde. Ale nŊjakou dobu mŢģe tvrdit, 
ģe na tom vġem pracuje. 
 
Co by musel udŊlat ġpatnŊ, aby ho Ļeġi mŊli dost? 
 
Sl²bit v Bruselu, ģe Ļesk§ republika sehne hlavu a posluġnŊ pŚijme proud pŚistŊhovalcŢ. To by mu neproġlo a 
nesm² proj²t. Pozor ale, aby tak neļinil pl²ģivŊ, potichu, pozvolna a nen§padnŊ. Je tŚeba mu v tom dennŊ koukat 
pod prsty. 
 
V It§lii zv²tŊzily strany, kter® neskrĨvaj² odpor proti Evropsk® unii a proti migraci do Evropy. Jde o pŚedŊl ve 
vĨvoji EU? OtŚese se ĂBruselñ? Bude nutn® zcela pŚehodnotit nejen politiku migrace, nebo bude EU d§le 
stabiln²? TŚeba i proto, ģe Merkelov§ bude v NŊmecku d§le pokraļovat. Budou Ăantisyst®mov®ñ, Ăpopulistick®ñ a 
Ăextremistick®ñ strany v EvropŊ posilovat, nebo sl§bnout? 
 
Kdo nen² slepĨ, uģ pŚed mnoha lety tvrdil, ģe jsou dva moģn® sc®n§Śe. BuŅ se bruselsk® elity vzpamatuj² a 
pŚestanou kr§st ļlenskĨm zem²m zbytky samostatnosti a suverenity a nutit jim sv® zvrhl® pl§ny, nebo se 
postupnŊ zaļne zvedat odpor i v podob§ch, v jakĨch ho nikdo nebude ļekat. Po tŊch letech uģ je moģnĨ sc®n§Ś 
jen jeden. Ne, v Bruselu se nikdo nevzpamatuje. Naopak, jeġtŊ v²c tam tlaļ² na pilu. Takģe protestn² s²ly budou 
mohutnŊt. Vġude. A budou m²t i takov® podoby, kter® ohroz² fungov§n² st§tŢ v podobŊ, v jak® je zn§me. S t²m 
ale uģ nikdo nic neudŊl§. Kdo si l®ta zacp§val uġi a nechtŊl pŚehodnotit vŢbec nic, ten se sraz² s hodnŊ tvrdou 
realitou.  
 
Ļ²m d§l v²ce lid² nevŊŚ² Evropsk® unii. Ve SnŊmovnŊ vznik§ iniciativa, kter§ m§ jako hlavn² c²l zlepġit povŊdom² 
ļeskĨch obļanŢ o Evropsk® unii. Pl§nuj² se do n² zapojit poslanci vġech stran kromŊ SPD a KSĻM. S n§vrhem 
vytvoŚit nadstranickĨ klub, kterĨ se bude zabĨvat evropskou agendou, pŚiġla m²stopŚedsedkynŊ TOP 09 Mark®ta 
Pekarov§ Adamov§: ĂChyb² tu hlasy, kter® o Unii mluv² pravdivŊ a nedemagogicky,ñ objasnila svŢj z§mŊr. 
Proevropsk® strany o pozitivech EU pro Ļesko informuj² m§lo nebo ġpatnŊ, naopak euroskeptick® strany prĨ 
neust§le bombarduj² obļany ne¼plnĨmi nebo zcela nesmyslnĨmi informacemi. PŚipomeŔme, ģe olomouck§ 
univerzita v r§mci osvŊty, nejen, co se tĨk§ EU, bude prostŚednictv²m takzvan® Obļansk® univerzity pos²lat 
studenty a dobrovoln²ky do regionŢ. Budou lid® naslouchat? Skonļ² v Ļesku d²ky osvŊtŊ, aŠ uģ od politikŢ nebo 
dobrovoln²kŢ trend euroskepticismu? 
 
Evropsk§ civilizace existuje stovky let. Zaģila uģ mnoho podob sv®ho uspoŚ§d§n² a mnoho revoluļn²ch pokusŢ 
uspoŚ§dat vġe novŊ. Jedn²m z takovĨch pokusŢ je evropsk§ integrace tak, jak ji bezohlednŊ raz² Evropsk§ unie. 
To pŚece nen² ģ§dn§ danost, ģ§dnĨ nezvratnĨ jedinĨ moģnĨ osud. To je jeden z mnoha pl§nŢ, jak uspoŚ§dat 
vztahy na naġem kontinentu. Tenhle pl§n ale selhal. EU je ekonomicky nejm®nŊ rostouc² oblast svŊta. Je to 
oblast, kde dramaticky kaģdĨm dnem ubĨv§ svobody. A je prostorem, kde se realizuj² ty nejbl§znivŊjġ² 
spoleļensko-inģenĨrsk® experimenty.  
 
OpuġtŊn²m t®to slep® uliļky pŚece Evropa neskonļ². Naopak dostane novou ġanci. NŊkdy m§m pocit, ģe 
n§lepku ĂevropskĨñ dost§v§ ten, kdo chce z Evropy udŊlat Afriku a Ar§bii, zat²mco kdo chce zachovat Evropu 
evropskou, m§ n§lepku ĂprotievropskĨñ. Euroskepticismus nen² ment§ln² defekt, kterĨ lze l®ļit experty z 
olomouck® univerzity. Je to postoj zaloģenĨ na hlubok® zkuġenosti. Zkuġenosti s nepodaŚenĨm projektem 
zvanĨm Evropsk§ unie. 
 
www.parlamentnilisty.cz 
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Navzdory SPD proġly d§l obŊ vĨroļn² zpr§vy o ĻT 
27.3.2018    mediar.cz    str. 00    Ļl§nky 

    OndŚej Aust         

Po dvou a pŢl hodin§ch diskuse dnes snŊmovn² volebn² vĨbor doporuļil pl®nu ke schv§len² obŊ pŚedloŔsk® 
vĨroļn² zpr§vy o Ļesk® televizi, kter® mŊl na programu. Z pŚ²tomnĨch 17 poslancŢ vĨboru - omluven byl Petr 
Gazd²k ze STAN - byli v obou pŚ²padech proti jenom z§stupci SPD Lubom²r ĠpanŊl a Miloslav Rozner. Pro 
hlasovalo v pŚ²padŊ zpr§vy o ļinnosti 14 poslancŢ, zdrģela se jedin§ z§stupkynŊ KSĻM Miloslava Vostr§. V 
pŚ²padŊ zpr§vy o hospodaŚen² bylo pro 15 poslancŢ.  
 
VĨroļn² zpr§vu o ļinnosti a o vĨroļn² zpr§vu o hospodaŚen² ĻT za rok 2016 projedn§val uģ volebn² vĨbor 
pŚedchoz² snŊmovny, na program pl®na se ale pŚed volbami nestihl dostat, proto se j²m tentĨģ vĨbor zabĨval 
znovu dnes, v nov®m sloģen². Debatu o obou zpr§v§ch pŚitom poslanci na n§vrh ZbyŔka Stanjury (ODS) slouļili 
do jedn®. SchŢzi vĨboru pŚihl²ģela zaplnŊn§ m²stnost, pŚ²tomni byli i herec OndŚej VetchĨ nebo reģis®r Jan 
SvŊr§k. Ten spolu s ostatn²mi inicioval zaļ§tkem bŚezna pŚed pŚed§v§n²m ĻeskĨch lvŢ v praģsk®m Rudolfinu 
vĨzvu PŊt vŊt, pod n²ģ postupnŊ nasb²ral pŚes 10.000 podpisŢ. Text vyzĨv§ politiky a veŚejnŊ ļinn® lidi, aby se 
postavili snah§m likvidovat nez§vislost nejsilnŊjġ²ho veŚejnopr§vn²ho m®dia. SvŊr§k a spol. se nyn² s textem 
obr§tili na poslance.  
 
VĨzva filmaŚŢ reaguje na bŚeznovĨ inauguraļn² projev prezidenta Miloġe Zemana. Zeman pŚ²mo pŚi inauguraci 
kritizoval Ļeskou televizi, ģe se ve zpravodajstv² pŚ²liġ pŚikl§nŊla ke stranŊ TOP 09. Uļinil tak na z§kladŊ 
analĨzy, kterou si u Centra medi§ln²ch studi² (CEMES) Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy (FSV UK) 
loni objednala rada pro vys²l§n². Rada ji ale pak pro sv® rozhodov§n² nepouģila. AnalĨzu jako metodologicky 
vadnou n§slednŊ napadlo veden² ĻT, ļerstvŊ i skupina sociologŢ z rŢznĨch univerzit a tuzemskĨch vĨzkumnĨch 
firem a dnes pŚed poslanci rovnŊģ pŚedseda Rady ĻT Jan Bedn§Ś. Podle nŊj prezident "ģije v omylu", a to i 
proto, ģe ho jeho spolupracovn²ci neupozornili na kritick® reakce na zm²nŊnou analĨzu veŚejnosti i odborn²kŢ, 
kter® byly veŚejnŊ zn§m® uģ pŚed jeho inaugurac².  
 
O vĨroļn²ch zpr§v§ch teŅ m§ hlasovat pl®num snŊmovny. PŚ²padn® dvoj² vĨroļn² zpr§vy by mohlo v®st k 
odvol§n² Rady Ļesk® televize, potaģmo gener§ln²ho Śeditele, kter®ho radn² vol². Pr§vŊ k person§ln²m zmŊn§m 
prezident Zeman v tŊchto tĨdnech opakovanŊ vyzĨv§. Premi®r v demisi Andrej Babiġ (ANO) nicm®nŊ uģ dŚ²v 
uvedl, ģe Ļesk§ televize nen² v ohroģen² a on se nechyst§ veŚejnopr§vn² m®dia napadat.  
 
Podle Petra Dol²nka (ĻSSD), kterĨ byl dnes zpravodajem ke zpr§vŊ o ļinnosti ĻT, dokument komplexnŊ 
hodnot² fungov§n² veŚejnopr§vn² televize, ĻT se podle nŊj daŚilo i ve srovn§n² s ostatn²mi veŚejnopr§vn²mi m®dii 
v EvropŊ a zvĨġil se pod²l na sledovanosti na t®mŊŚ 31 %. Podle vĨroļn² zpr§vy o hospodaŚen² ĻT hospodaŚila s 
vyrovnanĨm rozpoļtem s vĨnosy i n§klady 6,83 miliardy Kļ.  
 
 
URL| https://www.mediar.cz/navzdory-spd-prosly-dal-obe-vyrocni-zpravy-o-ct/ 
 

Zpr§va o hospodaŚen² ĻT hladce proġla vĨborem, proti byla jen SPD. PŚiġli 
SvŊr§k i VetchĨ 

27.3.2018    aktualne.cz    str. 00    Dom§c² 
    Radek Barton²ļek         

Proti schv§len² byli ve vĨboru jen dva poslanci SPD, Miloslav Rozner a Lubom²r ĠpanŊl. Praha - PoŚ§dnŊ velkĨ 
z§jem veŚejnosti vyvolalo stŚedeļn² jedn§n² 
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Praha - PoŚ§dnŊ velkĨ z§jem veŚejnosti vyvolalo stŚedeļn² jedn§n² volebn²ho vĨboru, kterĨ projedn§val zpr§vy o 
ļinnosti a hospodaŚen² Ļesk® televize za rok 2016. Vġechny ģidle byly obsazeny, nŊkteŚ² lid® museli i st§t. Mimo 
jin® pŚiġel tak® reģis®r Jan SvŊr§k ļi herec OndŚej VetchĨ. Nakonec odch§zeli spokojeni, obŊ zpr§vy ļlenov® 
vĨboru t®mŊŚ jednohlasnŊ doporuļili ke schv§len². Hlasovali pro nŊ i z§stupci nejsilnŊjġ² strany, hnut² ANO. 
 
"BŢh v², jak by to dopadlo, kdyby se veŚejnost ohlednŊ Ļesk® televize neangaģovala," reagoval napŚ²klad reģis®r 
SvŊr§k, kterĨ si chce poļkat, jak se zachovaj² vġichni poslanci na jedn§n² cel® snŊmovny. Tam budou zpr§vy z 
volebn²ho vĨboru putovat. 
 
NejvŊtġ² vĨhrady mŊli dva poslanci SPD, Miloslav Rozner a Lubom²r ĠpanŊl, kteŚ² pro zpr§vy o ļinnosti a 
hospodaŚen² ruku nezvedli. 
 
I kdyģ se obŊ zpr§vy tĨkaj² roku 2016, mus² je snŊmovna projednat, protoģe to nestihli poslanci, kteŚ² sedŊli v 
parlamentu v minul®m volebn²m obdob². Jde pŚitom o velmi dŢleģitĨ akt, protoģe dvoj² neschv§len² zpr§v by 
mohlo v®st k odvol§n² Rady ĻT. Podle vĨroļn² zpr§vy o hospodaŚen² ĻT hospodaŚila s vyrovnanĨm rozpoļtem s 
vĨnosy i n§klady 6,83 miliardy korun. 
 
Prezident Miloġ Zeman, kterĨ dlouhodobŊ Ļeskou televizi kritizuje, ned§vno vzpomnŊl tuto moģnost jako 
pŚ²leģitost zmŊnit pomŊry v tomto veŚejnopr§vn²m m®diu.  
 
Chov§n² prezidenta zm²nil na jedn§n² vĨboru pŚedseda Rady ĻT Jan Bedn§Ś, a to kvŢli tomu, ģe se Zeman 
oh§n² pŚi kritice ĻT analĨzou Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Tuto analĨzu ale kritizuje Śada 
odborn²kŢ, napŚ²klad webovĨ port§l Medi§Ś oslovil ġest sociologŢ a vġichni ji oznaļili za nekvalifikovanou.  
 
"Pro mŊ je nepochopiteln®, ģe okol² pana prezidenta mu nevysvŊtlilo nedostatky analĨzy, protoģe odborn® 
veŚejnosti jsou zn§m®," uvedl Bedn§Ś s poukazem to, ģe ji Zeman zm²nil pŚi velmi slavnostn² chv²li pŚi 
inauguraļn²m projevu. "JeġtŊ nepochopitelnŊjġ² pro mŊ je to, ģe to panu prezidentovi nevysvŊtlili jeho poradci 
ani po jeho projevu. Znovu se na ni odvol§val v rozhovoru pro MF Dnes, kdy opakoval tot®ģ. On ģije v omylu, ģe 
analĨza je v poŚ§dku," prohl§sil Bedn§Ś. 
 
 
URL| https://zpravy.aktualne.cz/domaci/poslanci-schvalili-zpravu-o-cinnosti-a-hospodareni-ct-
predse/r~83177ab031b011e8a72bac1f6b220ee8/ 
 

PŚijde odveta Ruska za vyhoġtŊn² diplomatŢ? TŚet² nejmocnŊjġ² muģ USA 
navġt²v² ļeskou snŊmovnu 

27.3.2018    lidovky.cz    str. 00    Zpr§vy / Briefing 
    Lidovky.cz, Petr Vnouļek, ĻTK         

Jak zareaguje Rusko na vyhoġtŊn² v²ce neģ 100 diplomatŢ z 22 zem², vļetnŊ Ļeska? To se moģn§ dozv²me uģ 
dnes. TŚet² nejmocnŊjġ² muģ USA navġt²v² ļeskou Poslaneckou snŊmovnu i Sen§t. A vĨbor pro rozpoļtovou 
kontrolu Evropsk®ho parlamentu se dnes bude mimo jin® zabĨvat dotac² na farmu Ļap² hn²zdo. 
 
Co udŊl§ Rusko?  Dnes budeme sledovat vĨvoj situace po kolektivn²m vyhoġtŊn² v²ce neģ 100 ruskĨch 
diplomatŢ z 22 zem², vļetnŊ Ļeska, v odvetŊ za otravu rusk®ho exagenta Sergeje Skripala ve Velk® Brit§nii, za 
n²ģ podle EU i USA stoj² Rusko. Rusk® ministerstvo zahraniļ² odpovŊdŊlo v pondŊl² prohl§ġen²m, ģe pŚijme v 
n§sleduj²c²ch dnech vŢļi dotyļnĨm zem²m odvetn§ opatŚen². Je moģn®, ģe k nim dojde uģ dnes.  
 
Ryan v Praze.  TŚet² nejmocnŊjġ² muģ USA, pŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ Paul Ryan, m§ dnes v Praze 
nabitĨ program. Dopoledne vystoup² na Politologick®m klubu Fakulty soci§ln²ch vŊd UK, pot® na zvl§ġtn² 
schŢzi snŊmovny. Ryan a pŚedseda snŊmovny Radek Vondr§ļek (ANO) by pŚi n² mŊli podepsat spoleļnou 
deklaraci, jeģ mimo jin® odkazuje na vznik samostatn®ho Ļeskoslovenska pŚed 100 lety a americkĨ pod²l na 
nŊm. V Sen§tu se Ryan z¼ļastn² konference s n§zvem Role SpojenĨch st§tŢ americkĨch v evropsk® 
bezpeļnostn² architektuŚe  ï  100 let pot®.  
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T®ma GIBS ve snŊmovnŊ.  SnŊmovna bude odpoledne na podnŊt TOP 09 jednat o situaci kolem Gener§ln² 
inspekce bezpeļnostn²ch sborŢ. Premi®r Andrej Babiġ by mŊl podle n§vrhu programu vysvŊtlovat k§zeŔsk® 
Ś²zen² s Śeditelem GIBS Michalem Mur²nem.  
 
Referenda a slevy na j²zdn®m.  Uģ od rann²ch hodin bude jednat vl§da v demisi. Na programu m§ mimo jin® 
zaveden² nov® slevy z j²zdn®ho ve vlac²ch a autobusech pro seniory, dŊti, ģ§ky a studenty, novelu ġkolsk®ho 
z§kona, n§vrh poslancŢ ĻSSD na vyd§n² ¼stavn²ho z§kona o celost§tn²m referendu, n§vrh poslancŢ KSĻM na 
zruġen² z§kona z roku 2000 o z§kazu dod§vek do ²r§nsk® jadern® elektr§rny B¼ġehr ļi usnesen² o priorit§ch 
koncepce ministerstva vnitra pro asistenci uprchl²kŢm a st§tŢm ļel²c²m migraļn²m tlakŢm pro rok 2018.  
 
Ļap² hn²zdo na ĂeurovĨboruñ.  VĨbor pro rozpoļtovou kontrolu Evropsk®ho parlamentu se dnes bude mimo jin® 
zabĨvat hodnocen²m kohezn² politiky (politiky hospod§Śsk®, soci§ln² a ¼zemn² soudrģnosti EU) v Ļesku, 
MaŅarsku a Polsku od jejich vstupu do EU a tak® dotac² na farmu Ļap² hn²zdo.  
 
Rathova Śeļ, d²l druhĨ.  PŚed KrajskĨm soudem v Praze dnes bude pokraļovat v z§vŊreļn® Śeļi David Rath, 
jemuģ kvŢli korupļn² kauze st§tn² z§stupce navrhuje aģ 9 let vŊzen² a propadnut² majetku. V pondŊl² vinu odm²tl. 
Tvrdil, ģe c²lem jeho trestn²ho st²h§n² bylo, aby vl§da pŚiġla o hlasit®ho kritika a aby soci§ln² demokracie dostala 
¼der. Zopakoval tak®, ģe pro jeho odsouzen² nejsou dŢkazy a ģe ģ§dn® ¼platky nepŚij²mal. Pokud odposlechy 
poŚ²zen® polici² zachytily debatu o penŊz²ch, ġlo podle Ratha o pen²ze pro ĻSSD. Aģ skonļ², soud ozn§m² 
term²n, kdy v kauze vynese novĨ verdikt.  
 
Dvoj² odvol§n².  Dva praģsk® soudy dnes budou projedn§vat odvol§n² ve dvou medializovanĨch kauz§ch. Vrchn² 
soud v Praze dopoledne bude Śeġit kauzu pŚ²pravy teroristick®ho ¼toku na vlak. Soud anarchisty loni zprostil 
obģaloby. MŊstskĨ soud v Praze po poledni projedn§ odvol§n² v pŚ²padu ¼mysln® z§mŊny l®kŢ ve spoleļnosti 
Zentiva, za kterou bĨvalĨ zamŊstnanec firmy dostal roļn² podm²nku a n§hradu ġkody ve vĨġi 7,5 milionu korun.  
 
HospodaŚen² ĻT.  SnŊmovn² volebn² vĨbor dnes projedn§ vĨroļn² zpr§vy o ļinnosti a hospodaŚen² Ļesk® 
televize za rok 2016. HospodaŚen² ĻT bude Śeġit v dobŊ, kdy veŚejnopr§vn² televize ļel² tlaku ļ§sti ¼stavn²ch 
ļinitelŢ kvŢli ¼dajn® netransparentnosti.  
 
Taxik§Śi na V§clav§ku.  Na poledne pl§nuje Struģen² ļeskĨch taxik§ŚŢ za podpory ļ§sti praģskĨch taxisluģeb 
shrom§ģnŊn² na V§clavsk®m n§mŊst² proti dopravcŢm spoleļnost² Uber a Taxify. V pondŊl² pŚitom bratislavskĨ 
okresn² soud zak§zal firmŊ Uber provozovat na Slovensku taxisluģbu prostŚednictv²m osob, kter® k tomu nemaj² 
pŚ²sluġn® povolen² nebo nemaj² vhodn® vozidlo. 
 
 
URL| https://www.lidovky.cz/prijde-odveta-ruska-na-vyhosteni-diplomatu-treti-nejmocnejsi-muz-usa-navstivi-
ceskou-snemovnu-i2w-/briefing.aspx?c=A180326_204832_ln_briefing_pev 
 

Propaganda ĻT. Zvrhl® pl§ny EU. Anekdota s Kalouskem. VyhoġtŊn² RusŢ 
mŢģe bĨt krajnŊ nebezpeļn®. O svobodŊ slova Śvou lid®, kteŚ² bojuj² proti 

ostrŢvk 
27.3.2018    parlamentnilisty.cz    str. 00     

    Luk§ġ PetŚ²k         

ROZHOVOR ĂTakģe vŊtġina lid² si plat² propagandu proti svĨm z§jmŢm. Dokud budou st§tn² m®dia existovat, 
nelze zabr§nit tomu, aby si je neuchv§tila ¼zk§ skupina. Proto takov® m®dia nemaj² vŢbec existovat. St§tn² 
noviny tak® nem§me a nikdo po nich nestŢnŊ. PŚipad§ mi ale komick®, kdyģ o svobodŊ slova Śvou lid®, kteŚ² 
maj² t®mŊŚ monopol na celĨ komunikaļn² prostor a kteŚ² vedou kampaŔ proti tŊm nŊkolika ostrŢvkŢm svobody 
slova na internetu, kter® u n§s jsou,ñ Ś²k§ bĨvalĨ tajemn²k prezidenta Klause Ladislav Jakl. 
 
 Tolik napjat® vztahy mezi Ruskem a Z§padem dost§vaj² dalġ² v§ģn® trhliny. Velk§ Brit§nie i dalġ² kl²ļov® 
zemŊ Evropsk® unie obviŔuj² Rusko, ģe stoj² za ¼tokem na bĨval®ho ġpiona Sergeje Skripala a jeho dceru v 
anglick®m Salisbury, kterĨ z§sadn²m zpŢsobem zhorġil vztahy mezi obŊma zemŊmi. Mayov§ prosadila v 
britsk®m parlamentu vyhoġtŊn² 23 ruskĨch diplomatŢ a dalġ² sankce. V reakci na vyj§dŚen² rusk® diplomacie, ģe 
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smrt²c² jed mohl poch§zet i z Ļeska, i ĻR vyhost² pracovn²ky rusk® ambas§dyé Tyhle diplomatick® tance maj² 
sv§ pravidla a ve svŊtŊ diplomacie jim kaģdĨ rozum². DŊlaj² se zpravidla pro dom§c² veŚejnost a s oļek§v§n²m, 
ģe soupeŚ to pochop². Pokud by vġe prob²halo t²mto zpŢsobem, vġe se postupnŊ urovn§ a uhraje do ztracena. 
Pokud m§ ale nŊkdo z§jem ġponovat napŊt² vĨġ a vĨġ, je to uģ krajnŊ nebezpeļn®. Rozd²lnost z§jmŢ u velkĨch 
mocnost² je pŚirozen§ a byla tu vģdy. Z§sadou ale mus² bĨt vģdy a za vġech okolnost² spolu poŚ§d mluvit, 
komunikovat, vysvŊtlovat si. PŚed oļima veŚejnosti ļi mimo nŊ. Ale kdyģ se pŚestane komunikovat, pos²l² to 
extr®misty na obou stran§ch a svŊt se stane nebezpeļnĨm m²stem. Ukrajinsk§ poslankynŊ Nadija Savļenkov§, 
kter§ se v ĻR seġla s Karlem Schwarzenbergem a Miroslavem Kalouskem (kterĨ ji vŊnoval dĨku) ¼dajnŊ mŊla 
pl§novat st§tn² pŚevrat a zamĨġlela vraģdit poslance Vrchn² rady. V parlamentu ji z toho obvinil ukrajinskĨ 
gener§ln² prokur§tor Jurij Lucenko. Podle prokuratury chtŊla pouģ²t gran§ty, stŚ²let z minometŢ a z 
automatickĨch zbran² Ădob²t pŚeģivġ²ñ. Savļenkov§ obvinŊn² odm²tla. Podle n² jde o v§lku tajnĨch sluģeb. Co si o 
tom mysl²te? Sledovat nŊjak moc podrobnŊ ukrajinsk® vnitropolitick® dŊn², to uģ chce trochu masochismu. 
Postaļ² se d²vat z povzd§l², protoģe kaģd§ ud§lost vlastnŊ jen potvrd², ģe od n§siln®ho st§tn²ho pŚevratu pŚed 
ļtyŚma lety se Ukrajina pot§c² v nestabilitŊ a chaosu. Dokud si bude jedna omezen§ skupina myslet, ģe j² mus² 
patŚit cel§ zem a vġechna moc, nebude tam klid, protoģe ti ostatn² to nepŚijmou. Klid mŢģe nastat jen nŊjakĨm 
kompromisem, na kterĨ tam ale nen² nikdo pŚipraven. Anekdota s Kalouskem a Savļenkovu ï stejnŊ jako dŚ²ve 
s Nulandovou a JaceŔukem ï ale dokl§d§ absolutn² naivitu z§padn²ch politikŢ, kteŚ² si mysl², ģe kdyģ se jim 
nŊkdo vl²s§v§ do pŚ²znŊ, bude to ten pravĨ, na koho je tŚeba vsadit. On se ale vģdy vl²s§v§ jen proto, ģe 
oļek§v§ zahraniļn² podporu v boji se svĨmi dom§c²mi konkurenty. O ideje mu nejde. Proto vģdy dojde k 
pŚekvapen®mu zklam§n². Moģn§ nŊco podobn®ho zaģ²v§me i u n§s. Moģn§ i u n§s si Brusel vybral sv® mil§ļky 
podle toho, kdo nejv²c kŚiļ² eurohujersk® fr§ze. A i v tomto pŚ²padŊ to bude s§zka na ġpatn® konŊ.  Studenti 
ned§vno protestovali ve vĨstraģnĨch st§vk§ch po cel® republice za dodrģov§n² ¼stavn²ch zvyklost². V reflexu 
V§clav Klaus ml. odm²tl, aby se politika m²chala do ġkol. Miroslav Kalousek pak prohl§sil, ģe se mu dŊl§ z 
Klause nevolno a vmetl mu, ģe jeho otec byl ļlenem prvn² polistopadov® vl§dy, kter§ vznikla na z§kladŊ 
studentskĨch protestŢ. Bojuj² studenti za svobodu jako v roce 1989? V²te, moc bych si tu roli studentŢ teŅ ani v 
listopadu 1989 neidealizoval. J§ byl na t® demonstraci 17. listopadu tak®, a to uģ jsem d§vno studentem nebyl. 
A ve sv® odrostlejġ² vŊkov® skupinŊ jsem tam rozhodnŊ tehdy nebyl s§m. Pamatuju skupinu stŚedoġkol§kŢ na 
AlbertovŊ, kter§ na n§ġ pokŚik ĂSvobodn® volby!ñ reagovala heslem ĂAŠ ģije tŚet² b®!ñ Ano, z§minkou byl den 
studentstva, ale ofici§ln²m c²lem byl pŢvodnŊ hrob Karla Hynka M§chy na VyġehradŊ. Ģe se pak t§hlo do centra 
a zcela pŚevl§dl protireģimn² charakter akce, to rozhodli moģn§ sp²ġ ti starġ² v prŢvodu. Kdyģ uģ jsem ale 
vzpomenul tehdejġ² heslo Svobodn® volby, pak se mus²m svŊŚit s pocitem, jako kdyby se dnes demonstrovalo 
pod heslem Pryļ se svobodnĨmi volbami, tedy proti vĨsledkŢm svobodnĨch voleb. V§gn² t®ma Ădodrģov§n² 
¼stavn²ch zvyklost²ñ pŚece nikdo nemŢģe myslet v§ģnŊ.  Đstavu nikdo neporuġuje. Jen se nŊkdo neum² sm²Śit s 
t²m, ģe v r§mci Đstavy se nŊjakĨ politik rozhoduje podle sv®ho, a ne na pŚ§n² tŊch, co volby prohr§li. A ¼ļast 
ġkol? Cel® ġkolstv² je od dob ministrŢ za Stranu zelenĨch zamoŚeno. DŊti nikdo poŚ§dnŊ neuļ², jen je vychov§v§ 
v duchu bruselsk® centralistick® a ekoextr®mistick® ideologie. Za chv²li budou ġkoly uļit, ģe slova jako m§ma a 
t§ta jsou nesluġn® vulgarismy. Nebyli tam jen stŚedoġkol§ci a vysokoġkol§ci, jak bylo vidŊt na videoz§znamech z 
n§mŊst² V§clava Havla. Zapojily i dvan§ctilet® dŊti, kter® se ob§vaj² toho, ģe n§s zpŊt Babiġ se Zemanem 
Ăvrhnou do komunismu.ñ Ļ§st videa malĨch dŊt², kter® se zapojily do st§vky, koluje, a nŊkteŚ² uģivatel® internetu 
p²ġ², ģe je to Ăpolitick§ pedofilie.ñ O ļem to svŊdļ², ģe se k politice vyjadŚuj² i mal® dŊti a jak vidŊt tuto akci 
studentŢ? V²te, lidi, kteŚ² pracuj², plat² danŊ a Śeġ² denn² ģivotn² starosti, to nikdy nebude voliļsk§ z§kladna 
probruselskĨch krasoduchŢ. ZamŊstnanci a ģivnostn²ci se zaj²maj² o takov® pŚ²zemn² vŊci, jako jsou 
bezpeļnost, platy, omezov§n² svobody. A podle toho vol². Proto havlistick® s²ly mus² lovit v jinĨch vod§ch. 
Idealistick§ ml§deģ, kter§ nikdy neplatila danŊ, neŚeġila bydlen² a starost o rodinu, to je skvŊl® publikum pro 
ģvanŊn² o nov® EvropŊ. Tis²ce lid² rovnŊģ demonstrovaly za Ļeskou televizi. Prezident tento protest komentoval 
v TV Barrandov: ĂV²te, za co ti chud§ļci demonstrovali? Za svobodu televize ne, ale za Kalouskovu televizi,ñ Śekl 
prezident, kterĨ to prĨ dok§ģe jednoduġe t²m, ģe v inauguraļn²m projevu vŊnoval ĻT pouze jednu vŊtu, protoģe 
za v²c nestoj² a protoģe m§ zpravodajstv² a publicistiku vychĨlenou ve prospŊch TOP 09. ĂLid® demonstrovali na 
z§kladŊ pouze t®to jedn® vŊty,ñ uvedl. Zm²nil, ģe nikdo ĻT neohroģuje a nikdy ne¼toļil na svobodu slova. A z 
ļeho podle v§s vyplynulo z§kladn² t®ma demonstrac², ģe je u n§s ohroģena svoboda slova? Nebudu opakovat, 
ģe prezident Zeman vŊnoval Ļesk® televizi jedinĨ cit§t, a to ze zpr§vy, kterou si sama Ļesk§ televize objednala 
u Fakulty soci§ln²ch vŊd a kter§ vypov²d§ o tendenļnosti zpravodajstv² a publicistiky. Ļesk§ televize i ĻeskĨ 
rozhlas jsou st§tn² m®dia. Neslouģ² vġak vġem obļanŢm, ale jen ¼zk® skupinŊ lid². SkupinŊ, kter§ m§ velkĨ 
medi§ln² vliv a tak® velkou motivaci v podobŊ penŊz, kter® pŚed st§tn² m®dia prot®kaj². A je to skupina, kter§ 
nejm®nŊ dvacet let t²hne k jednomu menġinov®mu politick®mu proudu: k havlismu. Takģe vŊtġina lid² si plat² 
propagandu proti svĨm z§jmŢm. Dokud budou st§tn² m®dia existovat, nelze zabr§nit tomu, aby si je neuchv§tila 
¼zk§ skupina. Proto takov® m®dia nemaj² vŢbec existovat. St§tn² noviny tak® nem§me a nikdo po nich nestŢnŊ. 
PŚipad§ mi ale komick®, kdyģ o svobodŊ slova Śvou lid®, kteŚ² maj² t®mŊŚ monopol na celĨ komunikaļn² prostor a 
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kteŚ² vedou kampaŔ proti tŊm nŊkolika ostrŢvkŢm svobody slova na internetu, kter® u n§s jsou.  Martin C. Putna 
Śekl, vrahem Jana Kuciaka a jeho snoubenky v duchovn²m smyslu jsou podle nŊj Fico a ļeskĨ prezident Miloġ 
Zeman. Oba podle nŊj patŚ² pŚed soudé Co na to Ś²ci? J§ nebudu na Putnovy ġ²lenŊ pŚestŚelen® vĨroky 
reagovat snahou o to, abych je pŚebil svĨmi jeġtŊ pŚestŚelenŊjġ²mi. Spokoj²m se jen s malĨm doporuļen²m: k®ģ 
by pan Putna vģdy, kdyģ se chyst§ na nŊkoho sprostŊ za¼toļit, nejdŚ²v popŚemĨġlel o vĨznamu toho sv®ho 
souslov² Ăduchovn² smyslñ.     MaŅarskĨ premi®r Viktor Orb§n Śekl, ģe v souļasn®m dŊn² na Slovensku spatŚuje 
rukopis George Sorose a jeho organizac², kter® podle nŊj ¼toļ² na vl§dy zem², jeģ se migraci br§n² ï vļetnŊ 
MaŅarska, Ļeska a Slovenska. Soros podle nŊj chce pŚemŊnit Evropu v kontinent migrantŢ. Co si o tom 
mysl²te? A souvis² protesty u n§s s dŊn²m na Slovensku? Na Slovensku ġlo o pokus vyrobit trhlinu mezi st§ty 
Visegr§dsk® ļtyŚky a dosadit tam vl§du, kter§ bude slepŊ poslouchat pokyny z Bruselu a Berl²na a kter§ zaļne 
horlivŊ na sv®m ¼zem² masovŊ vysazovat ļernochy a Araby. Douf§m, ģe to byl pokus ne¼spŊġnĨ. Andrej Babiġ 
opŊt prioritnŊ vyjedn§v§ s ĻSSD. Jenģe soci§ln² demokracie si Śekla o pŊt resortŢ, kter® j² evidentnŊ ANO ned§, 
a pak je ve hŚe vnitrostranick® referendum ĻSSD. Jak vid²te vyjedn§v§n² o vl§dŊ? A co hrozba pŚedļasnĨch 
voleb, i kdyģ Babiġ tvrd², ģe je nechce? Jak by asi dopadly? Nev²me kdy a za jakĨch okolnost² by se pŚ²padn® 
pŚedļasn® volby konaly, takģe tŊģko pŚedv²dat jejich vĨsledek. Je ale zjevn®, ģe nejsou v z§jmu ani jedn® 
parlamentn² s²ly. Takģe k nŊjak® vl§dŊ s vŊtġinovou podporou to nakonec doklopĨt§. Uģ z vĨsledku voleb bylo 
jasn®, ģe bude vl§dnout Babiġ a ģe to nebude m²t se sh§nŊn²m podpory snadn®. Coģ se projevuje. J§ budu jen 
r§d, kdyģ ANO bude korigovat nŊjakĨ koaliļn² partner, ale byl bych radŊji, kdyby to byl nŊkdo s rozhodnŊjġ²m 
odporem k masov® imigraci, neģ jakĨ d§v§ najevo souļasn® veden² ĻSSD.  V Respektu vyġel s odkazem na 
prŢzkumy, kter® ukazuj² posilov§n² hnut² ANO, ļl§nek, ģe t®ma antibabiġ prostŊ nefunguje. Co vlastnŊ udŊlal 
Andrej Babiġ s ļeskou veŚejnost²? Mimochodem, pŚich§z² s t®maty jako zvyġov§n² dŢchodŢ, slevy na j²zdn®m, 
obj²ģd² republiku a Ś²k§, co vġechno zaplat² a postav². Bude tohle d§l fungovat? Babiġ toho nasliboval hodnŊ. Ģe 
pozav²r§ zlodŊje, ģe podpoŚ² podnik§n², ģe nezvĨġ² danŊ a pŚitom zlepġ² soci§ln² politiku. A ģe bude br§nit 
masov® imigraci. Mysl²m, ģe to vġe splnit nejde. Ale nŊjakou dobu mŢģe tvrdit, ģe na tom vġem pracuje. Co by 
musel udŊlat ġpatnŊ, aby ho Ļeġi mŊli dost? Sl²bit v Bruselu, ģe Ļesk§ republika sehne hlavu a posluġnŊ pŚijme 
proud pŚistŊhovalcŢ. To by mu neproġlo a nesm² proj²t. Pozor ale, aby tak neļinil pl²ģivŊ, potichu, pozvolna a 
nen§padnŊ. Je tŚeba mu v tom dennŊ koukat pod prsty. V It§lii zv²tŊzily strany, kter® neskrĨvaj² odpor proti 
Evropsk® unii a proti migraci do Evropy. Jde o pŚedŊl ve vĨvoji EU? OtŚese se ĂBruselñ? Bude nutn® zcela 
pŚehodnotit nejen politiku migrace, nebo bude EU d§le stabiln²? TŚeba i proto, ģe Merkelov§ bude v NŊmecku 
d§le pokraļovat. Budou Ăantisyst®mov®ñ, Ăpopulistick®ñ a Ăextremistick®ñ strany v EvropŊ posilovat, nebo 
sl§bnout? Kdo nen² slepĨ, uģ pŚed mnoha lety tvrdil, ģe jsou dva moģn® sc®n§Śe. BuŅ se bruselsk® elity 
vzpamatuj² a pŚestanou kr§st ļlenskĨm zem²m zbytky samostatnosti a suverenity a nutit jim sv® zvrhl® pl§ny, 
nebo se postupnŊ zaļne zvedat odpor i v podob§ch, v jakĨch ho nikdo nebude ļekat. Po tŊch letech uģ je 
moģnĨ sc®n§Ś jen jeden. Ne, v Bruselu se nikdo nevzpamatuje. Naopak, jeġtŊ v²c tam tlaļ² na pilu. Takģe 
protestn² s²ly budou mohutnŊt. Vġude. A budou m²t i takov® podoby, kter® ohroz² fungov§n² st§tŢ v podobŊ, v 
jak® je zn§me. S t²m ale uģ nikdo nic neudŊl§. Kdo si l®ta zacp§val uġi a nechtŊl pŚehodnotit vŢbec nic, ten se 
sraz² s hodnŊ tvrdou realitou.  Ļ²m d§l v²ce lid² nevŊŚ² Evropsk® unii. Ve SnŊmovnŊ vznik§ iniciativa, kter§ m§ 
jako hlavn² c²l zlepġit povŊdom² ļeskĨch obļanŢ o Evropsk® unii. Pl§nuj² se do n² zapojit poslanci vġech stran 
kromŊ SPD a KSĻM. S n§vrhem vytvoŚit nadstranickĨ klub, kterĨ se bude zabĨvat evropskou agendou, pŚiġla 
m²stopŚedsedkynŊ TOP 09 Mark®ta Pekarov§ Adamov§: ĂChyb² tu hlasy, kter® o Unii mluv² pravdivŊ a 
nedemagogicky,ñ objasnila svŢj z§mŊr. Proevropsk® strany o pozitivech EU pro Ļesko informuj² m§lo nebo 
ġpatnŊ, naopak euroskeptick® strany prĨ neust§le bombarduj² obļany ne¼plnĨmi nebo zcela nesmyslnĨmi 
informacemi. PŚipomeŔme, ģe olomouck§ univerzita v r§mci osvŊty, nejen, co se tĨk§ EU, bude prostŚednictv²m 
takzvan® Obļansk® univerzity pos²lat studenty a dobrovoln²ky do regionŢ. Budou lid® naslouchat? Skonļ² v 
Ļesku d²ky osvŊtŊ, aŠ uģ od politikŢ nebo dobrovoln²kŢ trend euroskepticismu? Evropsk§ civilizace existuje 
stovky let. Zaģila uģ mnoho podob sv®ho uspoŚ§d§n² a mnoho revoluļn²ch pokusŢ uspoŚ§dat vġe novŊ. Jedn²m 
z takovĨch pokusŢ je evropsk§ integrace tak, jak ji bezohlednŊ raz² Evropsk§ unie. To pŚece nen² ģ§dn§ danost, 
ģ§dnĨ nezvratnĨ jedinĨ moģnĨ osud. To je jeden z mnoha pl§nŢ, jak uspoŚ§dat vztahy na naġem kontinentu. 
Tenhle pl§n ale selhal. EU je ekonomicky nejm®nŊ rostouc² oblast svŊta. Je to oblast, kde dramaticky kaģdĨm 
dnem ubĨv§ svobody. A je prostorem, kde se realizuj² ty nejbl§znivŊjġ² spoleļensko-inģenĨrsk® experimenty.  
OpuġtŊn²m t®to slep® uliļky pŚece Evropa neskonļ². Naopak dostane novou ġanci. NŊkdy m§m pocit, ģe 
n§lepku ĂevropskĨñ dost§v§ ten, kdo chce z Evropy udŊlat Afriku a Ar§bii, zat²mco kdo chce zachovat Evropu 
evropskou, m§ n§lepku ĂprotievropskĨñ. Euroskepticismus nen² ment§ln² defekt, kterĨ lze l®ļit experty z 
olomouck® univerzity. Je to postoj zaloģenĨ na hlubok® zkuġenosti. Zkuġenosti s nepodaŚenĨm projektem 
zvanĨm Evropsk§ unie. 
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Roman FOJTA, moder§tor 
-------------------- 
ZPRĆVY V 10  
Vl§da podpoŚila n§vrh ĻSSD na zaveden² obecn®ho referenda.  
Rusk® diplomaty vyhost² taky Austr§lie a Makedonie.  
MimoŚ§dn§ schŢze snŊmovny ke GIBS, Babiġ m§ vysvŊtlit k§zeŔsk® Ś²zen² s Śeditelem inspekce Mur²nem.  
Ġ®f americk® SnŊmovny reprezentantŢ Paul Ryan pokraļuje v n§vġtŊvŊ ĻR.  
Đdajn§ pŚ²prava teroristick®ho ¼toku na vlak, kauzu projedn§v§ odvolac² Vrchn² soud v Praze.  
Dobr® dopoledne u ZPRĆV Ļesk® televize.  
Vl§da v demisi souhlas² s n§vrhem na zaveden² obecn®ho referenda,  
kterĨ pŚedloģila soci§ln² demokracie.  
Kabinet ale snŊmovnŊ doporuļ²,  
aby lid® nemohli hlasovat o mezin§rodn²ch smlouv§ch.  
MinistŚi by se dnes mŊli dostat  
i ke slev§m na j²zdn® pro studenty a seniory.  
Dalġ² informace pŚipoj² ze Strakovy akademie  
Kl§ra Bazalov§.  
V²me, jakou m§ tento n§vrh podporu mezi ļleny kabinetu?  
-Jak hlasov§n² o tomto bodu dopadlo,  
zat²m s pŚesnost² Ś²ci nemŢģeme.  
Kdyģ sem ministŚi dnes pŚich§zeli, panovala obecn§ shoda,  
ģe chtŊj² podpoŚit slevu na j²zdn®m pro studenty a seniory.  
V programov®m prohl§ġen² stoj²,  
ģe obŊ skupiny by mŊly m²t j²zdn® zdarma.  
Pokud budou zmŊny schv§len®,  
by mŊly platit od 10. ļervna.  
St§t by mŊly vyj²t na 6 mld. Kļ roļnŊ.  
Dle ministrynŊ financ² si to st§tn² rozpoļet dovolit mŢģe.  
-Souvis² to s t²m, ģe jsem uģ nŊkdy v lednu  
nebo ¼noru navrhla kolegŢm pravideln® vykazov§n² ļerp§n²  
kapitol st§tn²ho rozpoļtu.  
Prvn² informaci jsem dostala k 28. ¼noru.  
Dalġ² dostanu v dubnu. Uģ z toho je vidŊt,  
ģe nejsou schopny resorty kapitoly vyļerpat,  
takģe jsme po konzultaci s nimi tam naġli rezervy.  
-Vl§da v demisi podpoŚila n§vrh ĻSSD na zaveden²  
celost§tn²ho referenda.  
To neznamen§, ģe by lid® mohli rozhodovat o vġech ot§zk§ch  
tĨkaj²c²ch se ĻR.  
Lid® by nemohli hlasovat o st§tn²m rozpoļtu, o dan²ch,  
o vĨznamnĨch zahraniļn²ch ot§zk§ch,  
jako je tŚeba vystoupen² z EU a NATO.  
MinistŚi podpoŚili zmŊnu volebn²ch z§konŢ.  
Ty by mŊly eliminovat probl®my,  
kter® nastaly pŚi minulĨch volb§ch.  
Hnut² ANO a ĻSSD se veļer sejdou  
k dalġ²mu jedn§n² o moģn® vl§dn² spolupr§ci.  
řeġit budou mimo jin® i t®ma propl§cen² nemocensk®  
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v prvn²ch 3 dnech nemoci.  
ANO trv§ na tom,  
aby zamŊstnanci dost§vali 30 % denn²ho vĨdŊlku.  
-UrļitŊ preferujeme variantu s 30 %,  
-UrļitŊ preferujeme variantu s 30 %,  
jak jsme pŚedkl§dali vļera.  
-Z§stupci vl§dy, odborŢ a zamŊstnavatelŢ se zat²m  
nedomluvili na parametrech propl§cen² prvn²ch 3 dnŢ nemoci.  
V pŚ²ġt²ch tĨdnech tak o nich budou d§l jednat.  
Pokud by proġel n§vrh soci§ln²ch demokratŢ,  
zamŊstnavatele by to st§lo celkem 1,5 mld. Kļ.  
-My jsme z§sadnŊ proti zruġen² karenļn² doby.  
Karenļn² doba je bŊģnĨ standard, kterĨ je ve vyspŊlĨch ekonomik§ch,  
jako je NŊmecko, Francie, It§lie, Rakousko.  
K zem²m, kter® vyhost² rusk® diplomaty,  
se pŚidala taky Austr§lie a Makedonie.  
K zat²m neupŚesnŊn®mu kroku se chyst§ Irsko.  
Reaguj² tak na ¼tok jedem na bĨval®ho rusk®ho agenta  
Sergeje Skripala na jihu Anglie pŚed 3 tĨdny.  
Velk§ Brit§nie vin² z ļinu Rusko. Moskva to odm²t§.  
Austr§lie se rozhodla vyhostit 2 rusk® diplomaty.  
Tamn² vl§da to ozn§mila v tiskov®m prohl§ġen².  
P²ġe v nŊm, ģe chce krokem podpoŚit  
Velkou Brit§nii a dalġ² spojence a partnery.  
-16 zem² Evropsk® unie vļetnŊ Ļeska, SpojenĨch st§tŢ,  
Kanady, Ukrajiny, Norska, Alb§nie a Makedonie vypov²  
dohromady v²ce neģ stovku diplomatŢ a dalġ²ch pracovn²kŢ  
ruskĨch zastupitelskĨch ¼ŚadŢ.  
Silnou reakci ze svŊta ocenil  
britskĨ ministr zahraniļ² Boris Johnson.  
-To, co svŊt dnes Ś²k§, je,  
ģe tento zpŢsob chov§n² je nepŚijatelnĨ.  
Projevuje se po cel®m svŊtŊ od SĨrie aģ po Salisbury  
a lid® ho maj² dost, a proto si mysl²m,  
ģe pŚiġla tato velmi siln§ glob§ln² reakce.  
-Ļesk§ reakce patŚ² vzhledem k velikosti zemŊ  
i zastupitelsk®ho ¼Śadu mezi ty silnŊjġ².  
Premi®r v demisi Andrej Babiġ prohl§sil,  
ģe zemi budou muset opustit 3 ruġt² diplomat®.  
-Pro evropsk® st§ty je nepŚedstaviteln®  
a neakceptovateln®, ģe jin® st§ty operuj²  
s takovĨmi l§tkami na evropsk®m ¼zem².  
Rusov® pŚekroļili vġechny hranice, kdyģ Śekli,  
ģe jedovat§ l§tka noviļok mohla poch§zet od n§s.  
Je to naprost§ leģ.  
-Prezident Miloġ Zeman pŚijal na z§mku v L§nech  
ministryni obrany v demisi Karlou Ġlechtovou  
a ġ®fa Bezpeļnostn² informaļn² sluģby Michala Koudelku.  
Tomu uloģil, aby BIS proġetŚila, jestli byl jed typu noviļok  
na ¼zem² Ļeska nŊkdy vyv²jenĨ nebo skladovanĨ.  
Ġ®fka resortu obrany ¼kol  
nepovaģuje za zbyteļnĨ nebo nadbyteļnĨ.  
-Nen² to vŢbec nic nav²c a urļitŊ to nen² zbyteļn®.  
J§ se domn²v§m, ģe pr§vŊ BIS je urļen§ k tomu,  
aby tyto informace zjistila.  
-VŊtġina snŊmovn²ch stran stoj² za rozhodnut²m vl§dy  
a spoleļnĨ krok 20 zem² v²t§. Vad² jen SPD a komunistŢm.  
-Nejde jen o solidaritu s naġimi spojenci,  
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a to je dŢleģit§ vŊc, o to, ale jde i o to,  
ģe ĻR byla Ruskem osoļena,  
ģe by mohla bĨt spojen§ s pŢvodem toho jedu.  
-Je mi l²to, ģe Ļesk§ republika naslouch§ Ś²kance,  
kter§ odkudsi pŚich§z² bez dŢkazŢ, a podle toho se Ś²d².  
To nen² krok sv®bytn®ho st§tu.  
-Podle Brit§nie je to, ģe za ¼tokem na bĨval®ho agenta  
Sergeje Skripala a jeho dceru na jihu Anglie stoj² Rusko,  
vysoce pravdŊpodobn®.  
Jin® logick® vysvŊtlen² se podle LondĨna nenab²z².  
Moskva to jednoznaļnŊ odm²t§.  
Arm§dn²mu neurotoxinu typu noviļok mohlo bĨt v souvislosti s otravou  
dvoj²ho agenta Skripala vystaveno aģ 130 lid².  
Na pades§t z nich skonļilo v nemocnici.  
V britsk®m parlamentu to uvedla premi®rka Theresa Mayov§.  
HovoŚila taky o zdravotn²m stavu Skripala a jeho dcery.  
-Sergej a Julia Skripalovi jsou st§le v nemocnici  
v kritick®m stavu.  
Bohuģel uģ koncem minul®ho tĨdne l®kaŚi uvedli,  
ģe je nepravdŊpodobn®,  
ģe se v bl²zk® budoucnosti jejich stav zmŊn².  
Ani jeden se moģn§ nikdy zcela neuzdrav².  
To ukazuje, jak barbarskĨ ¼tok byl na Brit§nii vykon§n.  
Nebezpeļ² bylo vystaveno na 130 naġich obļanŢ.  
Na m²stech, kde se v nedŊli 4. bŚezna Skripalovi nach§zeli,  
teŅ pracuj² kriminalist®.  
I d²ky tomu m§me jasnou pŚedstavu o tom, co se stalo.  
Odpoledne m§ zaļ²t mimoŚ§dn§ schŢze Poslaneck® snŊmovny k situaci  
kolem Gener§ln² inspekce bezpeļnostn²ch sborŢ.  
Iniciovala ji TOP 09 pot®, co hnut² ANO minulĨ tĨden odm²tlo  
zaŚadit bod na program Ś§dn® schŢze.  
Premi®r v demisi Andrej Babiġ by mŊl podle n§vrhu programu  
vysvŊtlovat k§zeŔsk® Ś²zen²  
s Śeditelem inspekce Michalem Mur²nem.  
K ġirġ² diskusi ale doj²t nemus²,  
pokud nebude dostatek hlasŢ pro schv§len² programu.  
TOP 09 a nŊkter® dalġ² strany  
mluv² o politick®m ovlivŔov§n² nez§visl® instituce.  
Podle ġ®fa poslancŢ strany Miroslava Kalouska se Babiġ snaģ²  
prostŚednictv²m Gener§ln² inspekce bezpeļnostn²ch sborŢ ovlivnit  
bezpeļnostn² sloģky st§tu.  
-To je ¼tok na nez§vislou instituci,  
kter§ je ze z§kona nez§visl§, nem§ podl®hat politickĨm tlakŢm.  
Tady doch§z² k tomu politick®mu tlaku  
a mocensk® zvŢli.  
Tohle podle m®ho n§zoru nemŢģe snŊmovna pŚej²t mlļen²m.  
-Podle nŊkterĨch opoziļn²ch stran stoj² za BabiġovĨm tlakem  
na odchod Mur²na z ļela inspekce snaha zpochybnit vyġetŚov§n²  
kauzy Ļap² hn²zdo a pr§ci jej²ho vyġetŚovatele Pavla Nevt²pila.  
ANO to odm²t§ a Andrej Babiġ trv§ na tom, ģe v Mur²na nem§ dŢvŊru.  
-Zaprv® je to v kompetenci pana premi®ra a zadruh® se domn²v§me,  
ģe nen² dobr® na veŚejnosti Śeġit tyto ud§losti,  
kter® podl®haj² urļit®mu stupni utajen².  
-Svol§n² mimoŚ§dn® schŢze svĨmi hlasy podpoŚili taky pir§ti,  
soci§ln² demokrat®, lidovci a starostov®.  
-Pokud by ta schŢze nebo bod byl,  
tak by to mŊlo bĨt v neveŚejn®m reģimu,  
aby mohl vystoupit taky pan Mur²n.  
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A druh§ moģnost je pŚ²padn® zŚ²zen²  
vyġetŚovac² komise Poslaneck® snŊmovny.  
-Gener§ln² inspekce na konci ¼nora ozn§mila,  
ģe Babiġ Mur²na opakovanŊ vyzval, aby z funkce odeġel.  
Ġ®f inspekce ale krok udŊlat odm²tl.  
PŚedminulĨ tĨden Babiġ Śekl,  
ģe hodl§ Mur²na doļasnŊ zprostit vĨkonu sluģby.  
Ze z§kona o sluģebn²m pomŊru vyplĨv§,  
ģe je to moģn® v pŚ²padŊ podezŚen² ze sp§ch§n² trestn®ho ļinu  
nebo pŚestupku.  
K§zeŔsk® Ś²zen² zaļalo minul® pondŊl², nen² ale veŚejn®.  
-PŚeci ned§v§ smysl, aby trestnŊ st²hanĨ premi®r  
bez dŢvŊry odvol§val pro ztr§tu dŢvŊry policajta policajtŢ.  
To je zacyklen® a opravdu to je naprosto absurdn² situace.  
-Aby mimoŚ§dn§ schŢze probŊhla,  
mus² poslanci schv§lit jej² program.  
V pŚ²padŊ, ģe hlasŢ nebude dost, budou moci diskutovat  
jen poslanci s pŚednostn²m pr§vem a d§l jedn§n² pokraļovat nebude.  
PodobnŊ to dopadlo napŚ²klad s mimoŚ§dnou schŢz²  
k odvol§n² Tomia Okamury z veden² snŊmovny  
nebo se schŢz² k person§ln²m zmŊn§m,  
kter® dŊl§ vl§da v demisi.  
TŚet² nejvyġġ² politik SpojenĨch st§tŢ Paul Ryan  
uģ v²c neģ pŢl hodiny promlouv§  
ke studentŢm na konferenci v Sen§tu.  
Po vystoupen² na Politologick®m klubu  
Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy se ġ®f  
americk® SnŊmovny reprezentantŢ  
setk§ s pŚedsedou snŊmovny Radkem Vondr§ļkem.  
K budovŊ Sen§tu teŅ m²Ś²me ģivŊ za kolegyn² KateŚinou Etrychovou.  
Co dalġ²ho dnes Paula Ryana ļek§?  
-Zd§ se, ģe P. Ryan m§ opravdu program dopoledne nabitĨ.  
V tuto chv²li promlouv§ se studen- ty a akademiky na pŢdŊ Sen§tu.  
Diskutuje se o americko-evropskĨch vztaz²ch.  
Moģn§ i dojde na jeho vztahy s D. Trumpem,  
kter® ne vģdy byly bezprobl®mov®.  
Ļek§ ho rozhovor s M. řezn²ļkem.  
Sej²t by se mŊli v n§sleduj²c²ch minut§ch.  
Pak navġt²v² Ryan Poslaneckou snŊmovnu.  
Tam ho pozdrav² R. Vondr§ļek, pŚedseda PS.  
Pot® by mŊl probŊhnout z§pis do pamŊtn² knihy  
a slavnostn² obŊd.  
Odpoledne je na programu mimoŚ§dn§ schŢze PS,  
bŊhem kter® by mŊl P. Ryan pron®st svŢj projev.  
To je neobvykl§ z§leģitost.  
M§lokdy zahraniļn² politici mluv² pŚed z§konod§rnĨm sborem.  
Veļer se P. Ryna vr§t² do Sen§tu.  
-J§ jsem zvŊdavĨ na pana Ryana,  
protoģe vŊkovŊ jsme si docela bl²zko.  
Jsme mlad² pŚedsedov®. Prov§z² ho velmi dobr§ povŊst,  
takģe si mysl²m, ģe to bude v²ce neform§ln².  
Na to se opravdu tŊġ²m. Ta symbolika je dŢleģit§.  
Vġechno si nŊjakĨm zpŢsobem sedlo.  
VĨroļ², jeho n§vġtŊva, dŊn² ve svŊtŊ.  
Ot§zka bezpeļnosti je teŅ velice dŢleģit§.  
N§vġtŊvu P. Ryana probereme v Interview ĻT24.  
Hostem bude Petr Fiala.  
Nov® vl§dŊ Petera Pellegriniho vyslovil pozdŊ veļer  
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slovenskĨ parlament dŢvŊru.  
Po dvoudenn² rozpravŊ o jeho programov®m prohl§ġen²  
podpoŚilo kabinet 81 ze 144 pŚ²tomnĨch poslancŢ.  
Vl§du vytvoŚila dosavadn² koalice  
po demisi bĨval®ho premi®ra Roberta Fica.  
Ten skonļil kvŢli tlaku slovensk® veŚejnosti  
po vraģdŊ novin§Śe J§na Kuciaka.  
Policie vļera zveŚejnila  
prvn² podrobnŊjġ² informace z vyġetŚov§n².  
2 roky pŚed Ś§dnĨm term²nem voleb z²sk§v§ mand§t  
nov§ vl§da star® koalice.  
VŊtġina FicovĨch ministrŢ v n² bude pokraļovat pod Pellegrinim.  
KromŊ pŚedsedy vl§dy se vymŊnili jen vicepremi®r pro investice  
a ministŚi vnitra, spravedlnosti, kultury a zdravotnictv².  
-Budu dŊlat vġe pro to, aby Slovensko pokroļilo kupŚedu,  
aby bylo modern² a prosperuj²c² zem².  
-KromŊ poslancŢ vl§dn²ch stran Smer-soci§ln² demokracie,  
Slovensk® n§rodn² strany a strany Most-H²d kabinet  
pŚi hlasov§n² podpoŚili i 3 nezaŚazen² poslanci,  
kteŚ² uģ dŚ²v ļasto zvedali ruku spoleļnŊ s ļleny koalice.  
-Takto jednotnŊ hlasovat za vl§du Fico 4.0, to se jen tak nevid².  
Nenaġel se ani jeden stateļnĨ. Uk§zalo se,  
ģe vl§dn² koalice m§ pojiġtŊnou vŊtġinu jeġtŊ 2 poslanci,  
kteŚ² se tv§Ś² jako nez§visl².  
-P§r hodin pŚed hlasov§n²m o dŢvŊŚe vl§dŊ  
se slovensk§ veŚejnost dozvŊdŊla prvn² podrobnŊjġ² informace  
z vyġetŚov§n² vraģdy novin§Śe J§na Kuciaka a jeho snoubenky,  
kter§ k p§du premi®ra Fica vedla.  
Kriminalisti prohl§sili, ģe obŊti zemŚely  
ve stŚedu 21. ¼nora, tedy 4 dny pŚed t²m,  
neģ byla nalezena jejich tŊla.  
Prokur§tor, kterĨ zŢst§v§ kvŢli bezpeļnosti v anonymitŊ,  
potvrdil, ģe vĨstŚely vyġly z kr§tk® zbranŊ a byly tŚi.  
J§na zas§hly dva do srdce, Martinu jeden do hlavy.  
-Nebyly zjiġtŊn® ģ§dn® stopy z§pasu  
a s nejvŊtġ² pravdŊpodobnost² nebylo nic odcizen®.  
Tyto okolnosti nasvŊdļuj² tomu, ģe ġlo o vraģdu na objedn§vku.  
-Podle prokuratury se d§l pracuje s v²ce vyġetŚovac²mi verzemi  
a vġechny se provŊŚuj² se stejnou pozornost².  
ĐŚad odm²tl, ģe by policie jakkoli pochybila.  
Pr§vŊ nejasnosti v prvn²ch dnech po vraģdŊ vyvolaly kritiku  
policejn²ho prezidenta Tibora Gaġpara.  
StejnŊ jako jeho vazby na lidi, o kterĨch J§n Kuciak psal.  
PraģskĨ vrchn² soud projedn§v§ kauzu ¼dajn® pŚ²pravy  
teroristick®ho ¼toku na vlak.  
LoŔskĨ nepravomocnĨ rozsudek 5 obģalovanĨch osvobodil  
mimo jin® kvŢli pochybnostem o postupu policie.  
Ta do vyġetŚov§n² nasadila utajen® agenty.  
Obh§jci argumentovali t²m, ģe pŚ²pad je policejn² provokac².  
Podrobnosti dopln² Aneta Lednov§.  
Proti zproġŠuj²c²mu verdiktu se odvolal st§tn² z§stupce.  
Proļ?  
-St§tn² z§stupce se neztotoģnil s verdiktem mŊstsk®ho soudu.  
Nesouhlas² s jeho z§vŊry a dnes je chce zvr§tit.  
Na Śadu by se mŊl dostat st§tn² z§stupce  
a pŚedn®st odvol§n².  
O dostatku dŢkazŢ je pŚesvŊdļen.  
MŊstskĨ soud se ocitl v dŢkazn² nouzi.  
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PŚ²pad byl vyprovokov§n polici².  
MŊstskĨ soud uvedl,  
ģe za dobu nŊkolika mŊs²cŢ,  
co policist® mŊli sledovat obģalovan®,  
do spisŢ nenapsali nic.  
Obģalovan² mŊli pl§novat ¼tok na vlak,  
kterĨ mŊl pŚev§ģet vojenskĨ materi§l,  
a to za pomoci z§palnĨch lahv².  
V²tkov na Opavsku je dalġ²m mŊstem v Moravskoslezsk®m kraji,  
kter® chce jeġtŊ letos vyhl§sit bezdoplatkov® z·ny.  
V jedn® z lokalit by tak lid® v budoucnu nedos§hli  
na pŚ²spŊvek na bydlen².  
Podrobnosti zjiġŠoval kolega Tom§ġ Indrei.  
Proļ radnice chce opatŚen² zav®st?  
-Bezdoplatkov® z·ny chce radnice zav®st  
u autobusov®ho n§draģ².  
Dle starosty sem mŊstsk§ policie ļasto jezd² Śeġit  
ruġen² noļn²ho klidu a dalġ² pŚ²pady.  
Jde hlavnŊ o tuto ubytovnu,  
kde se ļasto mŊn² obyvatel®.  
V²tkov nebude zav§dŊt bezdoplatkov® sezony  
v celĨch ulic²ch, ale jen na 2 aģ 5 popisnĨch ļ²slech.  
K podobn®mu kroku chtŊj² pŚistoupit v Brunt§le,  
a to ve 22 ulic²ch.  
NejvŊtġ² probl®m v Brunt§le je v objektu  
bĨvalĨch ruskĨch kas§ren.  
V Moravskoslezsk®m kraji dalġ² mŊsto je Orlov§.  
Tam uģ zastupitel® zaļali vytipov§vat lokality.  
Nejhlubġ² zatopen§ propast v Hranic²ch je svŊtovĨm unik§tem.  
Prvenstv² drģ² uģ rok.  
Tehdy veden² mŊsta slibovalo lepġ² propagaci cel® lokality.  
Ve zch§tral® n§draģn² budovŊ, pŚes kterou mus² turist® proch§zet,  
chtŊlo vybudovat informaļn² st§nek.  
Ten ale jeġtŊ nefunguje.  
-Otv²r§me 1. ļervna.  
DŢvodem zpoģdŊn² je nepŚipravenost technick®ho stavu budovy  
a tak® soci§ln²ho zaŚ²zen².  
Je to celkem sloģitŊjġ² s t²m,  
ģe se tady potk§vaj² 2 organizace, SĢDC a mŊsto.  
Je to vstupn² br§na k cel® t®to oblasti.  
Vid² zde Śez samotnĨm ter®nem,  
kde jsou vidŊt proporce nadzemn² ļ§sti propasti a ļ§sti pod vodou.  
VŊtġ² ļ§st je pod vodou.  
Jsou zde oļ²slovan® rekordy ponorŢ aģ k tomu posledn²mu,  
kterĨ m§ ļ²slo ġestn§ct.  
Dobr® dopoledne se sportem.  
Hokejist® Hradce Kr§lov® porazili v rozhoduj²c²m 7. ļtvrtfin§le  
Generali play-off hokejov® Tipsport extraligy  
¼Śaduj²c²ho vicemistra z Liberec 2:1  
a po loŔsk® premi®rov® ¼ļasti mezi nejlepġ²mi 4 celky  
si znovu zahraj² semifin§le, v tom se utkaj² s TŚincem.  
HokejistŢm Mountfieldu se v 7. z§pase  
ļtvrtfin§lov® s®rie podaŚilo ust§t ¼vodn² tlak Liberce.  
Uģ po 20 vteŚin§ch p§lil Krenģelok a puk se zastavil na brankov® ļ§Śe.  
ĠtŊst² mŊl brnak§Ś Ryb§r i ve 3. minutŊ,  
kdy opŊt stŚ²lel Krenģelok, a do tyļe.  
Druh§ tŚetina naopak patŚila dom§c²m.  
Z prvn² ġance jeġtŊ g·l nebyl.  
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Z§morskĨ stŚ²lel do tyļe a Koukala vychytal brank§Ś Will.  
Pr§vŊ Koukal pak ale v pŚesilov® hŚe zam²chal puk  
pŚed libereckĨm brank§Śem a dostal Mountfield do veden².  
O 4 minuty pozdŊji ho pak zdvojn§sobil SmoleŔ§k,  
kterĨ do s²tŊ zteļoval stŚelu Kukumberga.  
Liberec uģ v posledn² minutŊ jen zkorigoval sk·re  
z§sluhou Krenģeloka.  
Do semifin§le ale d²ky vĨhŚe 2:1 postoupil Hradec.  
-J§ jsem hroznŊ zklamanĨ, ģe jsme to nezvl§dli.  
Mysl²m si, ģe jsme si v²c zaslouģili postoupit.  
To nic ale nemŊn² na tom,  
ģe Hradci gratuluji a pŚeju mu hodnŊ ġtŊst²,  
ale mysl²m si,  
ģe n§m tam od zaļ§tku sezony chybŊlo trochu ġtŊst² nebo nŊco.  
TakovĨ je hokej.  
Hradci gratuluju a pŚeju mu hodnŊ ġtŊst² do dalġ²ch bojŢ.  
-MŊli jsme kliku. 1. tŚetinu Liberec hr§l l²p.  
Tam 2 tyļky, moģn§ bŚevno.  
V 2. tŚetinŊ jsme to zase otoļili.  
NaġtŊst² my jsme tam dali 2 g·ly,  
kter® se uk§zaly jako kl²ļov®.  
Na stadionech hokejistŢ Jihlavy a Litv²nova,  
kteŚ² h§j² extraligovou pŚ²sluġnost,  
zaļne dvan§ctikolov§ bar§ģ o ¼ļast v nejvyġġ² soutŊģi.  
Od 16.50 h se na ĻT sport  
mŢģete pod²vat na stŚetnut² Jihlava - Kladno.  
S Kladnem se na vstup do bar§ģe pŚipravoval na ledŊ i Jarom²r J§gr.  
Bude ale pŢsobit sp²ġ v roli poradce tren®rŢ a spoluhr§ļŢ.  
Jeho start v utk§n² je nepravdŊpodobnĨ.  
-Abych j§ byl nŊjakĨm pŚ²nosem, tak mus²m bĨt stoprocentnŊ zdravĨ  
a mus²m bĨt ve stoprocentn² formŊ,  
abych nŊjakĨm zpŢsobem tomu tĨmu pomohl.  
A pokud to tak nebude, tak by bylo zbyteļn® se nŊkam cp§t.  
-I bez slavn® osmaġedes§tky chce Kladno zabojovat  
o n§vrat do extraligy, odkud vypadlo pŚed 4 lety.  
Od t® doby bar§ģ nikdy nehr§lo.  
HokejovĨ ¼toļn²k Filip Chytil si pŚipsal ve tŚet²m startu v NHL  
prvn² bod, kdyģ asistenc² zm²rnil  
por§ģku New Yorku Rangers 2:4 s Washingtonem.  
Mezi stŚelce se v noļn²m programu soutŊģe z ĻechŢ zapsal T. Hertl,  
kterĨ pomohl San Jos® k vĨhŚe v Chicagu.  
Hokejist® San Jos® hraj² v nejlepġ² formŊ za posledn² roky.  
Na ledŊ Chicaga dok§zali vyhr§t poosm® v ŚadŊ,  
coģ je pro Ģraloky nejdelġ² ġŔŢra od prosince 2008.  
Sharks pŚibl²ģil k v²tŊzstv² uģ v z§kladn² hrac² dobŊ Tom§ġ Hertl,  
kterĨ se v z§vŊru tŚet² tŚetiny natlaļil pŚed br§nu  
a vstŚelil svŢj 21. g·l v sezonŊ.  
Jenģe za Chicago vz§pŊt² vyrovnal Patrik Sharp  
a z§pas se nakonec prot§hl aģ do samostatnĨch n§jezdŢ.  
Rozd²lovĨ g·l zaznamenal ve 4. s®rii Kevin Labanc,  
a San Jos® tak vyhr§lo 4:3.  
2 ļeġt² tenist® se dnes dostali  
na kurty v r§mci turnaje Miami Open.  
StŚetnut² Tom§ġe Berdycha s Ameriļanem Tiafoem  
je za stavu 1:1 na sety a 4:5 ve tŚet² sadŊ  
z pohledu ļesk®ho tenisty pŚeruġeno pro tmu.  
A nedaŚilo se PetŚe Kvitov®,  
kter§ v osmifin§le nestaļila na Lotyġku Ostapenkovou.  
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Z§pas Kvitov® s Ostapenkovou byl pŚeruġen kvŢli deġti  
a skonļil t®mŊŚ hodinu po pŢlnoci m²stn²ho ļasu.  
Ļesk§ tenistka dok§zala v 1. setu st§hnout manko 3 her  
a vynutila si tie-break.  
Ten ale za stavu 4:4 nezvl§dla.  
Ve 2. sadŊ pak nastŚ§dala pŚ²liġ mnoho nevynucenĨch chyb  
a bylo jasn®, ģe v Miami nevyrovn§ sv® maximum z roku 2014.  
Kvitov§ podlehla 20let® Lotyġce ve vz§jemn® bilanci  
po 3 vĨhr§ch v ŚadŊ.  
V Key Biscayne s n² prohr§la po setech 6:7 a 3:6.  
Victoria Azarenkov§ vyhr§la v lednu soudn² spor o p®ļi o syna  
a uģ se zase naplno mŢģe vŊnovat tenisu.  
28let§ BŊloruska narazila  
v osmifin§le turnaje v Miami na RadwaŔskou,  
se kterou si naposledy zahr§la pŚed 4 lety.  
Azarenkov§ sebrala soupeŚce 7 z 8 servisŢ  
a sama mŊla ¼spŊġnost pŚi vlastn²m pod§n² t®mŊŚ 80 %.  
Azarenkov§ vyhr§la 6:2 6:2 a ve ļtvrtfin§le se utk§  
se svŊtovou pŊtkou Karol²nkou Pl²ġkovou.  
Ze sportu vġe. PŊknĨ den.  
Skryt® titulky: VŊra Kotl²nov§ 
 

Sociologov® m®di²: Studii o ĻT, na kterou se odvol§v§ Zeman, nelze br§t 
v§ģnŊ 

26.3.2018    denikreferendum.cz    str. 00    Domov 
    Jakub Patoļka         

Skupina pŚedn²ch ļeskĨch sociologŢ m®di² vydala prohl§ġen², v nŊmģ h§j² Ļeskou televizi pŚed analĨzou Jana 
KŚeļka z Centra pro medi§ln² studia FSV UK. Prezident Zeman a dalġ² politici opakovanŊ vyzvali na jej²m 
z§kladŊ k vĨmŊnŊ veden² ĻT. 
 
PŢltucet pŚedn²ch ļeskĨch sociologŢ se ohradil vŢļi analĨze, jiģ pouģ²v§ Śada politikŢ coby podklad pro 
napad§n² veŚejnopr§vn²ch m®di². Dokument nazvanĨ Reakce na analĨzu pŚedvolebn²ho vys²l§n² Ļesk® televize 
a Ļesk®ho rozhlasu ï Krajsk® a sen§tn² volby 2016 (FSV UK ï CEMES 2017) kritizuje pr§ci tĨmu Jana KŚeļka 
z Fakulty soci§ln²ch vŊd Karlovy univerzity jako odbornŊ zcela nedostateļnou. V posledn² dobŊ se ni pŚitom 
opakovanŊ odvol§val prezident Miloġ Zeman ve svĨch vĨzv§ch ke zmŊnŊ veden² Ļesk® televize. (CelĨ 
dokument je pŚiloģen ke staģen² pod textem zpr§vy.) 
 
Poslanci budou v nejbliģġ² dobŊ rozhodovat o VĨroļn² zpr§vŊ o hospodaŚen² Ļesk® televize, coģ jim d§v§ 
moģnost vymŊnit celou Radu ĻT a v n§vaznosti na to prosadit i zmŊny ve veden² suver®nnŊ nejvlivnŊjġ²ho 
ļesk®ho m®dia. Volebn² vĨbor SnŊmovny se bude t®matem zabĨvat v ¼terĨ 27. bŚezna. SvĨm z§jmem prosadit 
zmŊny ve veden² Ļesk® televize se netaj² ani jedna ze tŚ² stran faktick® snŊmovn² vŊtġiny: ANO, SPD a KSĻM. 
 
Kritizovan§ analĨza, kter§ vznikla pod veden²m Jana KŚeļka v Centru pro medi§ln² studia na FakultŊ 
soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, tvrd², ģe vys²l§n² Ļesk® televize pŚed volbami v roce 2016 bylo neobjektivn², 
nevyv§ģen®, a zejm®na stranilo TOP 09. KritikŢm Ļesk® televize tak poskytuje munici s puncem odbornosti. 
Reakce ļeskĨch soci§ln²ch vŊdcŢ ale ukazuje, ģe KŚeļkova analĨza pŚed odbornou kritikou neobstoj². 
 
ĂNetransparentn²ñ, Ă¼ļelov§ñ, Ăzcela neprŢkazn§ñ 
V Reakci na analĨzu, kterou podepsali Martin Bucht²k ze STEM, Petr Lupaļ z Univerzity Karlovy, Pavel 
PospŊch z University V²deŔ, pŚedn² ļeskĨ sociolog Daniel Prokop, Jan Schmid z Perfect Crowd a V§clav ĠtŊtka 
z Loughborough University se o KŚeļkovŊ textu doslova Ś²k§: ĂCelkovŊ analĨza obsahuje mnoģstv² nedostatkŢ 
natolik z§vaģnĨch, ģe jej² z§vŊry nelze br§t jako relevantn² podklad pro posouzen² vyv§ģenosti vys²l§n² ĻT a 
ĻRo.ñ 
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Kritika oznaļuje kl²ļovĨ indik§tor KŚeļkovy analĨzy za Ăteoreticky nezakotvenĨ a metodologicky velmi 
problematickĨñ. ZpŢsob konstrukce zvolen®ho indik§toru podle autorŢ kritiky Ănem§ oporu v literatuŚe ani 
dosavadn² praxiñ, a proto jej pokl§daj² za Ăzcela neprŢkaznĨñ. 
 
Podle autorŢ oponentury se Ăkvalitativn² ļ§st analĨzy vyznaļuje vysokou m²rou netransparentnosti, ¼ļelovosti a 
nahodilosti interpretac².ñ KŚeļkova analĨza se podle oponentŢ Ădopouġt² Śady prohŚeġkŢ proti dobr® praxi 
kvantitativn²ho vĨzkumuñ, Ăredukuje ot§zku vyv§ģenosti na mechanickĨ vĨpoļet prostoru, kterĨ dostaly jednotliv® 
strany a jejich pŚedstavitel®, pŚiļemģ v interpretaci pom²j² ļi nezohledŔuje mnoģstv² d²lļ²ch faktorŢ, kter® tyto 
hodnoty ovlivŔuj².ñ Posledn² bod shrnut² n§mitek zn²: ĂZ§vŊry zpr§vy jsou ve vztahu k prezentovanĨm zjiġtŊn²m 
vĨraznŊ zkresluj²c².ñ 
 
Đvod sumarizuj²c² hlavn² z§vŊry kritiky obsahuje i vŊtu: ĂCelkovŊ analĨza obsahuje mnoģstv² nedostatkŢ natolik 
z§vaģnĨch, ģe jej² z§vŊry nelze br§t jako relevantn² podklad pro posouzen² vyv§ģenosti vys²l§n² ĻT a ĻRo.ñ V 
dalġ²m textu jsou potom vġechny vĨtky propracov§ny podrobnŊ a obsahuj² pro tĨm Jana KŚeļka Śadu odbornŊ 
zdrcuj²c²ch n§mitek. NapŚ²klad: ĂAutoŚi zamŊŔuj² kvalitativn² vĨzkum za subjektivn² interpretaci nen§hodnŊ aģ 
¼ļelovŊ vybranĨch pŚ²kladŢ.ñ  
 
Jeden ze signat§ŚŢ reakce na ĂanalĨzuñ Petr Lupaļ z katedry sociologie Filosofick® fakulty UK Den²ku 
Referendum na ot§zku, zda Ļeskou televizi nelze kritizovat za pravicovou pŚedpojatost i opr§vnŊnŊ, odpovŊdŊl: 
ĂPŚedevġ²m si mysl²m, ģe by se Rada pro rozhlasov® a televizn² vys²l§n² mŊla kvŢli poruġen² z§kona zabĨvat 
¼plnŊ jinĨmi pŚ²pady, neģ je Ļesk§ televize, pŚ²pady, v nichģ se jedn§ o evidentn² a kŚiklav® poruġen² norem. Ģe 
sama Ļesk§ televize v nŊļem nenaplŔuje ide§ly dokonal® ģurnalistiky, je moģn®, ale ģ§dn® odborn® argumenty 
pro to nem§me. A smysl naġeho textu spoļ²v§ v tom, ģe kritizovanou analĨzu za takovĨ argument prostŊ 
pokl§dat nelze.ñ 
 
KŚeļkovu analĨzu zneuģ²vaj² nepŚ§tel® nez§vislosti Ļesk® televize 
ĂAnalĨzuñ vys²l§n² Ļesk® televize pŚitom cituje Śada politikŢ, kteŚ² se stali obŊt² jej² kritiky. Vyd§vaj² ji pŚi tom za 
dŢkaz, ģe Ļesk§ televize pracuje systematicky nepoctivŊ a pŚedpojatŊ zvĨhodŔuje ļeskou pravici, zejm®na TOP 
09. 
 
Prezident Zeman z ĂanalĨzyñ citoval dokonce ve sv®m inauguraļn²m projevu: ĂUv§d², ģe zpravodajstv² naġ² 
veŚejnopr§vn², vyv§ģen® a objektivn² Ļesk® televize bylo v minulosti vĨraznŊ ovlivnŊno jej² pŚ²chylnost² ke stranŊ 
TOP 09,ñ Śekl. Zeman v posledn² dobŊ opakovanŊ vyzĨv§ k person§ln²m zmŊn§m ve veden² Ļesk® televize, a 
to v SoukupovŊ dezinformaļn² TV Barrandov a na str§nk§ch Babiġova stranick®ho tisku Mlad® fronty Dnes. O 
vġech pŚ²padech informoval OndŚej Aust v Medi§Śi. 
 
V podobn®m duchu jako ļeskĨ prezident z ĂAnalĨzyñ Centra medi§ln²ch studi² citoval pŚedseda rasistick® SPD 
Tomio Okamura: ĂPotvrzuje se tak to, na co po celou dobu upozorŔuji ï Ļesk§ televize i ĻeskĨ rozhlas 
manipuluj² vys²l§n² ve prospŊch svĨch obl²bencŢ, a naopak znevĨhodŔuj² subjekty s jinĨm n§zorem, jako je naġe 
hnut² SPD. To je skuteļnŊ skand§ln² v situaci, kdy vys²l§n² plat² obļan® ze svĨch kapes formou 
koncesion§ŚskĨch poplatkŢ,ñ napsal. 
 
StejnŊ tak se na KŚeļkovu ĂanalĨzuñ odvol§v§ poslanec ANO Martin Kolovratn²k: ĂNelze nevn²mat s²l²c² kritiku 
Ļesk® televize. Od medi§ln²ch odborn²kŢ i od ġirok® veŚejnosti. Pro Radu velk® t®ma k diskuzi, pro snŊmovn² 
medi§ln² vĨbor potŚeba kl§st pŚ²sn® ot§zky a hledat Śeġen²! Hned v lednu,ñ napsal po zveŚejnŊn² KŚeļkovy 
analĨzy vloni v prosinci na Twitteru. 
 
Ļesk§ televize: autoŚi by se mŊli omluvit 
Podle Śady n§zorŢ je pr§vŊ Ļesk§ televize pravdŊpodobnĨm terļem dalġ²ch snah ovl§dnout st§t souļasnou 
snŊmovn² alianc² ANO, SPD, KSĻM, kterou v tom podporuje i Hrad. Politici vġech tŚ² stran se netaj² t²m, ģe by 
chtŊli veŚejnopr§vn² m®dia zpacifikovat, Andrej Babiġ na tom podle Śady n§zorŢ pracuje dlouhodobŊ a 
systematicky. Pr§vŊ Babiġ novin§Śe poŚadu 168 hodin, kterĨ mnohokr§t upozornil na to, ģe v politice ve 
skuteļnosti h§j² prim§rnŊ sv® podnikatelsk® z§jmy, oznaļil za Ăpak§ģñ. Tomio Okamura report®ra t®hoģ poŚadu 
Jana Nov§ka pŚed p§r dny oznaļil za Ăksindlñ. 
 
Sama Ļesk§ televize se proti ĂAnalĨzeñ Centra pro medi§ln² studia ohradila jiģ dŚ²ve. V pŊtadvacetistr§nkov® 
reakci zpochybnila z§vŊry analĨzy Centra pro medi§ln² studia napŚ²klad z pohledu organizace veŚejnopr§vn²ho 
vys²l§n². ĂVĨpoļty vyv§ģenosti prostoru politickĨch stran obsahuj² element§rn² matematick® chyby. NapŚ²klad 
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prostor pro politick® strany v kategorii ñostatn²ò nemŢģe bĨt logicky umenġen o 250 procent,ñ napsala Ļesk§ 
televize ve sv® reakci. VĨzkumn²ci podle oponentury ĻT tak® naprosto opomenuli to, ģe nŊkteŚ² politici pozv§n² 
do vys²l§n² odm²tli. 
 
AutoŚi analĨzy podle Ļesk® televize publikovali Ăcelou Śadu z kontextu vytrģenĨch, tendenļn²ch, nedostateļnŊ 
obh§jenĨch a nŊkdy aģ lģivĨch tvrzen²ñ. V z§vŊru pak doslova stoj², ģe by autoŚi analĨzy mŊli m²t z§jem na 
pŚehodnocen² zpŢsobu vypracov§n² a prezentace analĨzy a pro zachov§n² vlastn²ho dobr®ho vŊdeck®ho jm®na 
by mŊli posoudit, zda nen² na m²stŊ omluva Ļesk® televizi a RadŊ pro rozhlasov® a televizn² vys²l§n². 
 
Nejedn§ se pŚitom o prvn² pŚ²pad zpochybŔuj²c² odbornou ¼roveŔ Institutu komunikaļn²ch studi² a ģurnalistiky pŚi 
UniverzitŊ KarlovŊ, pod nŊjģ Centrum pro medi§ln² studia spad§. PracoviġtŊ v uplynulĨch nŊkolika letech nejen v 
akademick® obci nechvalnŊ proslulo skand§lem s masivn²m publikov§n²m v pred§torskĨch ļasopisech. Na 
akademick® pŢdŊ neobhajitelnĨch praktik se ¼ļastnila i tehdejġ² vedouc² Institutu a souļasn§ dŊkanka Fakulty 
soci§ln²ch vŊd, Alice NŊmcov§ Tejkalov§. 
 
 
URL| http://denikreferendum.cz/clanek/27332-sociologove-medii-studii-o-ct-na-kterou-se-odvolava-zeman-
nelze-brat-vazne 
 

PŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ USA na n§vġtŊvŊ Ļeska 
26.3.2018    TV Nova    str. 04    17:00 Odpoledn² Televizn² noviny 

             

Michaela ĠMĉDOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
TŚet² nejvyġġ² ¼stavn² ļinitel USA je v Ļesku. PŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ americk®ho Kongresu Paul 
Ryan se  seġel s premi®rem v demisi Andrejem Babiġem v s²dle vl§dy. Z²tra navġt²v² obŊ komory parlamentu. 
Podrobnosti zjiġŠoval Jan Mareġ. 
 
Jan MAREĠ, redaktor 
-------------------- 
Paul Ryan m§ na dneġek napl§novanou tak® n§vġtŊvu americk® ambas§dy, z²tra se z¼ļastn² zvl§ġtn² schŢze 
Poslaneck® snŊmovny a n§slednŊ i Sen§tu, kde by mŊl mluvit o roli SpojenĨch st§tŢ americkĨch v evropsk® 
bezpeļnostn² architektuŚe. Je to v n§vaznosti na 100. vĨroļ² zaloģen² ļeskoslovensk®ho st§tu. Dopoledne se 
pŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ setk§ se studenty a akademiky a spolu s pŚedsedou Poslaneck® snŊmovny 
Radkem Vondr§ļkem se z¼ļastn² diskuse na fakultŊ soci§ln²ch vŊd. VŊtġina schŢzek bude neveŚejnĨch. 
Pr§vŊ Vondr§ļek Ryanem do Ļeska pŚed nŊkolika mŊs²ci pozval a oba politici by mŊli podepsat deklaraci o 
100. vĨroļ² vzniku Ļeskoslovenska a americk®m pod²lu na nŊm. Setk§n² s hlavou st§tu Miloġem Zemanem na 
programu nen². AmerickĨ politik do Prahy pŚiletŊl zŚejmŊ uģ v sobotu odpoledne. Posledn²m ¼stavn²m ļinitel 
AmerickĨch spojenĨch st§tŢ byl v roce 2010 prezident Barack Obama. 
 

Sociologov® nesouhlas² s KŚeļkovou kritikou ĻT 
26.3.2018    mediar.cz    str. 00    Ļl§nky 

    OndŚej Aust         

Ġestice ļeskĨch sociologŢ z tuzemskĨch i zahraniļn²ch firem a univerzit se vymezila vŢļi z§vŊrŢm  analĨzy 
vys²l§n² Ļesk® televize a Ļesk®ho rozhlasu pŚed krajskĨmi a sen§tn²mi volbami 2016, kterou pro radu pro 
vys²l§n² vypracoval tĨm vĨzkumn²kŢ Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, respektive jej²ho Centra pro 
medi§ln² studia (CEMES). Pro regul§tora vys²l§n² analĨzu loni vypracoval tĨm vedenĨ Janem KŚeļkem. Vyġlo 
jim, ģe obŊ veŚejnopr§vn² m®dia v dan®m obdob² proteģovala stranu TOP 09, kter® v t® dobŊ pŚedsedal Miroslav 
Kalousek. "Promluv§m jej²ch z§stupcŢ bylo trvale a pravidelnŊ pŚidŊlov§no zŚetelnŊ v²ce prostoru, neģ by 
odpov²dalo re§ln®mu postaven² t®to strany v politick®m a spoleļensk®m ģivotŊ," konstatovalo vĨzkumn²ci 
CEMES stran veŚejnopr§vn² televize i rozhlasu. Pr§vŊ tento z§vŊr se stal n§strojem kritiky Ļesk® televize v 
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projevech prezidenta Miloġe Zemana. Ten na nŊj upozornil dokonce  v proslovu pŚi sv® bŚeznov® inauguraci.  V 
televizi Barrandov a n§slednŊ  v Mlad® frontŊ Dnes pŚitom opakovanŊ vyzval poslance, aby se neschv§len²m 
vĨroļn²ch zpr§v Ļesk® televize postarali o vĨmŊnu rady, respektive veden² televize.  
 
AnalĨza vys²l§n² ĻT a Ļesk®ho rozhlasu od CEMES  
 
Kritiku Ļesk® televize o KŚeļkovu analĨzu ale opŚ²t nejde, tvrd² teŅ vŊdci z jinĨch fakult. Ti ji povaģuj² za 
metodologicky neobhajitelnou a jej² z§vŊry za neprŢkazn®. "AnalĨza obsahuje mnoģstv² nedostatkŢ natolik 
z§vaģnĨch, ģe jej² z§vŊry nelze br§t jako relevantn² podklad pro posouzen² vyv§ģenosti vys²l§n² Ļesk® televize 
a Ļesk®ho rozhlasu. V ģ§dn®m pŚ²padŊ nelze na z§kladŊ t®to analĨzy jednoznaļnŊ tvrdit, ģe 'doch§zelo k 
poruġov§n² Ä 31 odst. 3 z§k. 231/2001 Sb.' ļi doporuļovat RadŊ pro rozhlasov® a televizn² vys²l§n² realizaci 
sankļn²ch opatŚen² vŢļi Ļesk® televize, respektive Ļesk®mu rozhlasu," prohlaġuj² spoleļnŊ Petr Lupaļ z 
katedry sociologie Filozofick® fakulty Univerzity Karlovy, Pavel PospŊch pŢsob²c² na Universitªt Wien, sociolog 
m®di² V§clav ĠtŊtka z Loughborough University a vĨzkumn²ci Martin Bucht²k reprezentuj²c² StŚedisko 
empirickĨch vĨzkumŢ (STEM), Daniel Prokop zn§mĨ z Medianu a Jan Schmid z agentury Perfect Crowd.  
 
Veden² Ļesk® televize uģ dŚ²v zm²nŊnou analĨzu  obs§hle kritizovalo a oznaļilo ji za Ăvelmi nekvalitn² ve sv®m 
metodick®m i analytick®m zpracov§n²ñ. Gener§ln² Śeditel Ļesk® televize Petr DvoŚ§k ned§vno  v rozhovoru pro 
Blesk prohl§sil, ģe "studie, kterou pan prezident v projevu citoval, [...] je udŊlan§ tak neġŠastnŊ a tak 
manipulativnŊ, ģe i jej² zadavatel - Rada pro rozhlasov® a televizn² vys²l§n² - ji nepouģil pro ¼ļel, pro kterĨ si ji 
zadal". Ġestice sociologŢ m§ nicm®nŊ za to, ģe dosud "nebyla publikov§na ģ§dn§ relevantn², nez§visl§ odborn§ 
oponentura". "KritickĨm posudkem" chtŊj² mimo jin® "iniciovat obecnŊjġ² debatu na t®ma parametrŢ metodiky 
odbornĨch zpracov§n² ot§zek vyv§ģenosti a objektivity v televizn²m ļi rozhlasov®m vys²l§n²".  
 
KritickĨ posudek analĨzy od ġestice sociologŢ  
 
PoslaneckĨ volebn² vĨbor, kterĨ m§ na starosti pr§vŊ medi§ln² z§leģitosti, se bude vĨroļn²mi zpr§vami o 
hospodaŚen² a o ļinnosti Ļesk® televize z roku 2016 zabĨvat na sv® schŢzi v ¼terĨ 27. bŚezna. Na ni m§ rovnŊģ 
zveŚejnit z¼ģenĨ vĨbŊr  kandid§tŢ do kontroln²ch rad obou veŚejnopr§vn²ch m®di². S nimi se poslanci sezn§mili  
pŚi veŚejn®m slyġen² v pŢli bŚezna. Jedn²m z uchazeļŢ o pozici ļlena Rady Ļesk®ho rozhlasu je zm²nŊnĨ Jan 
KŚeļek, hlavn² autor analĨzy vys²l§n² ĻT. Ten pŚed poslanci sv® d²lo h§jil. "To, co se kolem n² odehr§lo, odvedlo 
pozornost od moģnosti v®st racion§ln² debatu,"  cituje Marketing & Media jeho slova ze snŊmovny. Reakce z 
obou stran sporu povaģuje za neġŠastn® a svŢj rozklad vĨhrad Ļesk® televize k odbornĨm postupŢm poslancŢm 
zkop²roval, pŚiļemģ v pŢli bŚezna tvrd², ģe "Ļesk® televizi odeġel 2. ¼nora, a kdyģ se na ni ptali ļlenov® Rady ĻT 
28. ¼nora, Śekl jim Śeditel, ģe dorazila teprve pŚed p§r dny". N§slednŊ avizoval, ģe jeho tĨm brzy zveŚejn² dalġ² 
analĨzu, tentokr§t zamŊŚenou na vys²l§n² Ļesk® televize pŚed volbami v roce 2017.  
 
Reakce na analĨzu pŚedvolebn²ho vys²l§n² Ļesk® televize a Ļesk®ho rozhlasu - Krajsk® a sen§tn² volby 2016 
(FSV UK ï CEMES 2017)  
 
Ve veŚejn®m prostoru vzbudila v posledn²ch nŊkolika mŊs²c²ch znaļnou kontroverzi analĨza Centra pro medi§ln² 
studia (vĨzkumn® pracoviġtŊ Institutu komunikaļn²ch studi² FSV UK), vypracovan§ na zak§zku RRTV s c²lem 
posoudit, Ăzda pŚedvolebn² vys²l§n² jako celek, i v r§mci jednotlivĨch poŚadŢ, dodrģovalo z§sady objektivn²ho a 
vyv§ģen®ho informov§n²ñ. AnalĨza vyvolala mnoģstv² reakc², pŚedevġ²m ze strany novin§ŚŢ a medi§ln²ch 
koment§torŢ, nŊkterĨch politikŢ a tak® ze strany Ļesk® televize; doposud vġak, pokud je n§m zn§mo, nebyla 
publikov§na ģ§dn§ relevantn², nez§visl§ odborn§ oponentura, coģ zejm®na vzhledem k dopadŢm analĨzy 
CEMESu na prob²haj²c² spory o vyv§ģenost a objektivitu vys²l§n² Ļesk® televize pokl§d§me za velmi neġŠastn®. 
Tento kritickĨ posudek, kterĨ si rozhodnŊ neļin² n§roky na ¼plnost, je tak pokusem tento stav ļ§steļnŊ napravit; 
souļasnŊ je naġ² ambic² iniciovat obecnŊjġ² debatu na t®ma parametrŢ metodiky odbornĨch zpracov§n² ot§zek 
vyv§ģenosti a objektivity v televizn²m ļi rozhlasov®m vys²l§n², kter§ podle naġeho n§zoru v ļesk®m prostŚed² 
vĨraznŊ chyb².  
 
Shrnut² hlavn²ch vĨtek  
 
 AnalĨza se op²r§ o teoreticky nezakotvenĨ a metodologicky velmi problematickĨ zpŢsob vĨpoļtu 
Ăfaktoru spoleļensk®/politick® relevanceñ, kterĨ je z§kladem pro posouzen², zda byly konkr®tn² strany ve vys²l§n² 
nad- ļi podreprezentov§ny. ZpŢsob konstrukce tohoto kl²ļov®ho indik§toru nem§ oporu v literatuŚe ani 
dosavadn² praxi, a pokl§d§me ho za zcela neprŢkaznĨ. 
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 Kvalitativn² ļ§st analĨzy se vyznaļuje vysokou m²rou netransparentnosti, ¼ļelovosti a nahodilosti 
interpretac². 
 Kvantitativn² ļ§st analĨzy redukuje ot§zku vyv§ģenosti na mechanickĨ vĨpoļet prostoru, kterĨ dostaly 
jednotliv® strany a jejich pŚedstavitel®, pŚiļemģ v interpretaci pom²j² ļi nezohledŔuje mnoģstv² d²lļ²ch faktorŢ, 
kter® tyto hodnoty ovlivŔuj², aŠ jiģ na ¼rovni novin§ŚskĨch rutin ļi konkr®tn²ch obsahŢ zpravodajstv². AnalĨza 
rovnŊģ marginalizuje ot§zku valence (tonality) promluv o jednotlivĨch stran§ch a jej²ch pŚedstavitel²ch. 
 AnalĨza se dopouġt² Śady prohŚeġkŢ proti dobr® praxi kvantitativn²ho vĨzkumu, jako je napŚ. absence 
informac² o reliabilitŊ obsahov® analĨzy ļi neadekv§tn² aplikace a interpretace statistickĨch postupŢ. 
 Z§vŊry zpr§vy jsou ve vztahu k prezentovanĨm zjiġtŊn²m vĨraznŊ zkresluj²c². 
 
CelkovŊ analĨza obsahuje mnoģstv² nedostatkŢ natolik z§vaģnĨch, ģe jej² z§vŊry nelze br§t jako relevantn² 
podklad pro posouzen² vyv§ģenosti vys²l§n² ĻT a ĻRo. V ģ§dn®m pŚ²padŊ nelze na z§kladŊ t®to analĨzy 
jednoznaļnŊ tvrdit, ģe Ădoch§zelo k poruġov§n² Ä 31 odst. 3 z§k. 231/2001 Sb.ñ ļi doporuļovat RRTV realizaci 
sankļn²ch opatŚen² vŢļi ĻT/ĻRo. 
 
V Praze dne 26. 3. 2018  
 
AutoŚi (v abecedn²m poŚad²):  
 
 PhDr. Martin Bucht²k, Ph.D., STEM                  
 Mgr. Petr Lupaļ, Ph.D., Univerzita Karlova 
 Mgr. Pavel PospŊch, Ph.D., Universitªt Wien 
 Mgr. Daniel Prokop, sociolog 
 Mgr. Jan Schmid, Perfect Crowd 
 PhDr. V§clav ĠtŊtka, Ph.D., Loughborough University 
 
PodrobnĨ posudek  
 
1) Nepodloģen§ metoda vĨpoļtu Ăfaktoru relevanceñ jednotlivĨch politickĨch stran  
 
TŊģiġtŊ analĨzy spoļ²v§ v pokusu o exaktn² mŊŚen² toho, do jak® m²ry odpov²daj² zjiġtŊn® ļetnosti vĨstupŢ 
jednotlivĨch stran ve vys²l§n² jejich Ăre§ln®mu postaven² v politick®m a spoleļensk®m ģivotŊñ (Ä 31 odst. 2 a 3 
z§kona ļ. 231/2001 Sb ). Kl²ļovĨm n§strojem pro operacionalizaci tohoto Ăre§ln®ho postaven²ñ je v pod§n² 
autorŢ analĨzy tzv. Ăfaktor relevanceñ, kterĨ ĂzprŢmŊroval volebn² vĨsledek dan® strany v posledn²ch 
(parlamentn²ch) volb§ch 2013 a prŢmŊr preferenc² v aktu§ln²ch (ļerven 2016) volebn²ch modelech agentur 
STEM, CVVM a Medianñ (str.20). V textu bohuģel nen² vysvŊtleno, na z§kladŊ ļeho byl zvolen pr§vŊ tento 
zpŢsob mŊŚen². AutoŚi neodkazuj² k ģ§dn® konkr®tn² literatuŚe nebo vĨzkumu, kterĨ tento model navrhl resp. 
otestoval (vļetnŊ odborn® oponentury); jedn§ se zjevnŊ o jejich vlastn² autorskou licenci.  
 
PouģitĨ zpŢsob mŊŚen² konceptu Ărelevanceñ resp. Ăre§ln®ho postaven²ñ strany vn²m§me jako nezdŢvodnŊnĨ a 
ve vĨsledku neakceptovatelnĨ. I kdybychom pŚistoupili na argument, ģe tento koncept lze vyj§dŚit kvantitativnŊ, 
jednoduch® zprŢmŊrov§n² vĨsledkŢ z voleb do PSP 2013 a aktu§ln²ch stranickĨch preferenc² coby indik§toru 
Ărelevance stranyñ je metodologicky neobh§jiteln®, a to mj. z toho dŢvodu, ģe takovĨ zpŢsob vĨpoļtu:  
 
 nezohledŔuje zastoupen² jednotlivĨch stran v Sen§tu, v Evropsk®m parlamentu, ani jejich pozici v 
krajskĨch ļi lok§ln²ch zastupitelstvech (coģ se zd§ bĨt v kontextu kampanŊ pro krajsk® a sen§tn² volby 2016, 
kter§ je pŚedmŊtem analĨzy, zcela z§sadn² opomenut²); 
 nebere v ¼vahu m²ru chybovosti pouģitĨch vĨzkumŢ stranickĨch preferenc², kter§ se mŢģe v tomto 
pŚ²padŊ pohybovat okolo 3-5 %; 
 nevysvŊtluje, proļ jsou pro vĨpoļet prŢmŊru preferenc² pouģity vĨsledky prŢzkumŢ pr§vŊ tŊchto tŚ² 
agentur (CVVM, STEM a Median); 
 nezohledŔuje dalġ² moģn® ukazatele spoleļensk®/politick® vĨznamnosti strany (nŊkter® z nich analĨza s 
odkazem napŚ. na judik§ty Nejvyġġ²ho spr§vn²ho soudu zmiŔuje, avġak do kvantitativn²ho modelu nezaŚazuje). 
VĨznamnost strany mŢģe v konkr®tn²ch ļasovĨch obdob²ch posilovat i vazba na aktu§ln² t®mata veŚejn® a 
politick® agendy, tj. t®mata nastolovan§ v politice a ve veŚejn®m prostoru  (v obdob² po hospod§Śsk® krizi mŊly 
napŚ. nov®, do t® doby okrajov® strany typu Syriza, Podemos ļi AfD v m®di²ch vŊtġ² pokryt², neģ jak® by 
odpov²dalo jejich volebn²m preferenc²m). 
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ZvolenĨ zpŢsob vĨpoļtu spoleļensk®/politick® relevance je tak podle n§s znaļnŊ reduktivn² a zav§dŊj²c². V 
ģ§dn®m pŚ²padŊ ho nelze vŊrohodnŊ pouģ²t k urļen² toho, zda byly urļit® strany ve vys²l§n² ĻT/ĻRo 
Ăpodreprezentov§nyñ ļi Ănadreprezentov§nyñ, jak autoŚi analĨzy prov§dŊj² v grafech ļ. 5 a 6.  
 
2) Netransparentn² Ăkvalitativn² analĨzañ a nahodilost interpretac²  
 
Kvalitativn² analĨza je prov§dŊna znaļnŊ netransparentn²m zpŢsobem, jej² metodologie je pops§na natolik 
nedostateļnŊ, ģe nen² zŚejm®, jakou konkr®tn² metodu kvalitativn² analĨzy autoŚi vyuģili a proļ. Z textu sp²ġe 
vyplĨv§, ģe autoŚi zamŊŔuj² kvalitativn² vĨzkum za subjektivn² interpretaci nen§hodnŊ aģ ¼ļelovŊ vybranĨch 
pŚ²kladŢ. VĨbŊr konkr®tn²ch uk§zek, na kterĨch jsou demonstrov§ny d²lļ² techniky favorizace resp. defavorizace, 
nen² podŚ²zen ģ§dnĨm viditelnĨm pravidlŢm, a u mnoģstv² uvedenĨch pŚ²kladŢ je moģn§ i odliġn§ interpretace.  
 
Do t®to ¼rovnŊ analĨzy vstoupily (v pŚ²padŊ ĻT, str. 21-25) pouze tŚi strany, kter® vykazovaly v pŚedchoz² 
kvantitativn² analĨze (na z§kladŊ vĨġe shrnut®ho a n§mi zpochybnŊn®ho empirick®ho vĨpoļtu) tendenci k 
nadreprezentaci jejich vĨskytu. T²m, ģe se autoŚi zabĨvaj² pouze tŊmito tŚemi subjekty (TOP 09, ĻSSD a KDU-
ĻSL), ovġem z§konitŊ rezignuj² na moģnost komparace s ostatn²mi stranami, takģe nemohou potvrdit ani 
vyvr§tit, zda jsou citovan® postupy redaktorŢ a moder§torŢ ve vztahu k pŚedstavitelŢm tŊchto stran skuteļnŊ 
natolik specifick®, aby potvrdily argument autorŢ o tom, ģe dotyļn® strany tyto postupy opravdu zvĨhodŔuj².  
 
D§le lze hovoŚit aģ o pŚedpojatosti autorŢ zpr§vy vŢļi ĻT a TOP 09, nejviditelnŊji patrn§ u TOP 09:  
 
 zat²mco zjiġtŊn² u TOP 09 jsou dŢvodem k z§vaģnĨm z§vŊrŢm, zjiġtŊn² u ANO je Ăn§hodn®ñ (s. 20); 
 u negativn²ch interpretac² obsahu pŚevaģuj² velmi vĨraznŊ mluvļ² z TOP 09, aniģ by bylo zŚejm®, zda 
moder§toŚi nepouģ²vaj² stejn® postupy i vŢļi ostatn²m politickĨm stran§m (viz napŚ. s. 21-23, kde se uv§d² pouze 
pŚ²klady o TOP 09); 
 po kvantitativn² analĨze v kapitole Promluvy subjektŢ se autoŚi n§slednŊ vŊnuj² konkr®tn²m pŚ²spŊvkŢm 
TOP 09. Fakt, ģe si vybrali pr§vŊ TOP 09 jako stanu, kter® se vŊnuj² nejv²ce a jako prvn², vysvŊtluj² t²m, ģe z 
kvantitativn² ļ§sti vyġla TOP 09 jako strana nejv²ce nadreprezentovan§. V dalġ² kapitole publicistika ĻT, kde 
TOP 09 vyġla aģ jako ļtvrt§ nadreprezentovan§ strana a dokonce jako p§t§ v poŚad² podle d®lky promluv, se 
pŚesto opŊt vŊnuj² konkr®tn²m pŚ²spŊvkŢm TOP 09. 
 
Neplat² tedy ani na pŚ²sluġn® pŚ²klady nav§zan® z§vŊry, jako je napŚ. z§vŊr ze s. 23: ĂUveden® dva pŚ²klady 
dokl§daj², ģe kvalitativn² ļ§st zde nevyvrac², ale naopak potvrzuje z§vŊry kvantitativn² ļ§stiñ ï z nŊkolika m§lo 
arbitr§rnŊ vybranĨch pŚ²kladŢ nelze ve vŊdeck® analĨze dovozovat potvrzen² zjiġtŊn² jak®koli empirick® analĨzy.  
 
3) RedukcionistickĨ zpŢsob mŊŚen² a interpretace vyv§ģenosti  
 
AnalĨza pracuje prim§rnŊ s ļasovĨm zastoupen²m jednotlivĨch stran ve vys²l§n² (mŊŚenĨm ve vteŚin§ch) ï nen² 
pŚitom jasn®, jakĨm normativn²m r§mcem pro hodnocen² vyv§ģenosti se zde autoŚi Ś²d², a ļ²m by se mŊla z 
hlediska deklarovan®ho pochyben² Ś²dit ĻT a ĻRo. Mechanick§ interpretace ļasov®ho zastoupen² jednotlivĨch 
stran a jejich reprezentantŢ jako Ăindik§toru stranŊn²ñ nar§ģ² na Śadu probl®mŢ, neboŠ:  
 
 nezohledŔuje realitu tvorby zpravodajskĨch a publicistickĨch pŚ²spŊvkŢ, do n²ģ se mŢģe prom²tat Śada 
dalġ²ch faktorŢ a praktickĨch omezen², vļetnŊ moģnosti odm²tnut² vystoupen² ze strany zvanĨch politikŢ, jejich 
ĂvĨmluvnostñ resp. asertivitu, ļi rychlost Śeļi v rozhovoru s report®rem, navyġuj²c² stop§ģ, atp.; 
 nebere v ¼vahu obsahovou skladbu zpravodajstv² a publicistiky, kter® mus² reagovat na veŚejnou a 
politickou agendu s rozd²lnou relevanc² ve vztahu ke konkr®tn²m politickĨm stran§m, napŚ. v z§vislosti na tom, 
zda byla ve sledovan®m obdob² urļit§ strana pŚedkladatelem z§kona, o kter®m m®dia informuj² (jako tomu bylo 
v pŚ²padŊ novely z§kona o stŚetu z§jmŢ ve sledovan®m obdob², jehoģ pŚedkladatelem byla TOP 09, kter§ tak 
logicky vystupovala v pŚ²spŊvc²ch o t®to novele ļastŊji); 
 nezohledŔuje skuteļnost, ģe vyv§ģenost v pŚ²stupu do vys²l§n² se m®dia snaģ² obvykle naplŔovat jak na 
os§ch vl§da vs. opozice, tak levice vs. pravice; v t®to perspektivŊ mŢģe bĨt relativnŊ vyġġ² prostorov® 
zastoupen² TOP 09 dan® snahou konfrontovat pŚedstavitele vl§dy (veden® ĻSSD a vn²man® jako stŚedo-
levicov®) s pŚedstaviteli pravicov® opozice; 
 navzdory deklarac²m z ¼vodu dostateļnŊ neakcentuje faktor Ămocensk®ho bonusuñ, kterĨ mŢģe 
zahrnovat ļastŊjġ² oslovov§n² jednak stran a osob spojenĨch s pŚedchoz²m vl§dn²m angaģm§ (v tomto pŚ²padŊ 
TOP 09), jednak osob, kter® v minulosti zast§valy vĨznamn® posty relevantn² ve vztahu k rozeb²ran®mu t®matu 
(v tomto pŚ²padŊ M. Kalousek coby ex-ministr financ², hovoŚ²c² k problematice st§tn²ho rozpoļtu). 
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 nevŊnuje dostateļnou pozornost valenci (tonalitŊ) pŚ²spŊvkŢ; t®to promŊnn® jsou vŊnov§ny v z§sadŊ 
pouze dva grafy, kombinuj²c² zpravodajsk® a publicistick® poŚady, navzdory tomu, ģe valence je pro posouzen² 
objektivity a vyv§ģenosti zcela kl²ļov§ promŊnn§, zejm®na ve vztahu k tomu, kdo pron§ġ² hodnot²c² koment§Ś o 
konkr®tn² stranŊ ï zda je to novin§Ś, expert ļi pŚedstavitel jin® strany ï tyto dŢleģit® informace v analĨze zcela 
chyb². 
 
4) Neadekv§tn² pouģ²v§n² inferenļn²ch statistik a absence testŢ reliability  
 
AnalĨza pracuje kromŊ deskriptivn²ch statistik tak® se statistikami inferenļn²mi, a to navzdory faktu, ģe autoŚi dle 
vlastn²ho vyj§dŚen² nevytv§Śeli Ăģ§dnĨ vĨbŊrovĨ vzorek (kterĨ by mŊl ambice n®st  
 
v sobŊ vlastnosti celku), ale analyzovali jsme vġechny poŚady dodan®, resp. popt§van®  zadavatelemñ (str. 9). V 
takov®m pŚ²padŊ, kdy zkouman§ populace je shodn§ s c²lovou, ned§v§ pouģit² inferenļn²ch statistik typu Ch²-
kvadr§tu ļi F-testu smysl, protoģe vĨsledek nen² d§le zobecŔov§n na z§kladn² (c²lovou) populaci. Interpretace 
hodnot poch§zej²c²ch z tŊchto statistickĨch operac² jsou tak v r§mci analĨzy sp²ġe matouc² a komplikuj²c² 
porozumŊn² z§kladn²m deskriptivn²m ¼dajŢm. Oznaļen² vyuģitĨch statistickĨch postupŢ za ĂsofistikovanŊjġ² 
statistick® n§strojeñ (str. 9) ļi Ăkomplexn² statistick® zhodnocen²ñ (s. 17) je souļasnŊ velmi nepŚ²padn®, 
vzhledem k tomu, ģe jde o z§kladn² n§stroje, kter® jsou typicky obsahem vĨuky soci§lnŊvŊdn²ch oborŢ na 
bakal§Śsk®m stupni. Tyto a dalġ² zjiġtŊn® skuteļnosti, uveden® v t®to reakci, vyvol§vaj² opr§vnŊn® ot§zky o 
kompetenci autorŢ analĨzy v oblasti metodologie soci§lnŊvŊdn²ho vĨzkumu.  
 
NŊkter® formulace v§ģ²c² se k t®to ļ§sti analĨzy vzbuzuj² ot§zky, do jak® m²ry jsou autoŚi obezn§meni s pravidly, 
moģnostmi a limity statistickĨch postupŢ.  Velmi zmateļn§ je v t®to souvislosti pozn§mka pod ļarou ļ. 7 na str. 
4, kter§ upozorŔuje, ģe Ăjinak namixovanĨ celek (zadanĨ soubor obsahŢ k analĨze) by logicky pozmŊnil i 
konkr®tn² (ļ²seln®, procentu§ln²é) vĨsledky cel® analĨzy ï i kdyģ z§kladn² zjiġtŊn² by zŚejmŊ zŢstala v²cem®nŊ 
shodn§ (a tŊģko zde stavŊt z§klad jejich oponentury)ñ. Inferenļn² statistiky (kter® autoŚi v analĨze aplikuj²) jsou 
pŚitom pouģ²v§ny pr§vŊ s c²lem zjistit, zda maj² vztahy mezi daty ve zkouman®m souboru nen§hodnou povahu, 
tj. zda je lze na zvolen® hladinŊ pravdŊpodobnosti oļek§vat i v z§kladn² populaci.  
 
AnalĨza tak® neobsahuje uspokojiv® informace o testech reliability (shody mezi kod®ry), pŚedevġ²m o tom, jak§ 
konkr®tn² metoda testov§n² reliability byla pouģita (z nejfrekventovanŊjġ²ch napŚ. Scottovo pi, Cohenovo kappa, 
Krippendorffovo alpha aj.), na jak®m vzorku byly testy provedeny a jak® byly jejich vĨsledn® hodnoty pro kaģdou 
obsahovou promŊnnou.  Absence tŊchto informac², jejichģ zveŚejnŊn² patŚ² k dobr® praxi vĨzkumŢ na b§zi 
obsahov® analĨzy a bez nichģ dnes jiģ prakticky nen² moģn® publikovat vĨzkum v seri·zn²m recenzovan®m 
ļasopise, zavd§v§ v§ģn® pochybnosti o tom, do jak® m²ry jsou prezentovan® vĨsledky mŊŚen² vŢbec 
dŢvŊryhodn®.  
 
5) Disproporce mezi d²lļ²mi zjiġtŊn²mi a z§vŊry analĨzy  
 
V z§vŊru zpr§vy autoŚi do znaļn® m²ry ¼ļelovŊ vyb²raj² zjiġtŊn² z jednoho, a to nav²c silnŊ problematick®ho (viz 
vĨġe) zpŢsobu mŊŚen² vyv§ģenosti, zat²mco dalġ² zjiġtŊn², kter§ vyzn²vaj² pro ĻT a ĻRo pozitivnŊ (viz d²lļ² 
z§vŊry ze stran 41, 45, 62 a 73), vŢbec v z§vŊru nezohledŔuj². PŚi ļten² analĨzy je zŚeteln®, ģe pokryt² obŊma 
m®dii je z jinĨch hledisek neutr§ln² a vyv§ģen® (i bez problematizace pouģitĨch krit®ri²). Tato d²lļ² zjiġtŊn² nejsou 
dostateļnŊ zohlednŊna ve formulaci z§vŊrŢ, hovoŚ²c²ch jednoznaļnŊ o protŊģov§n² jedn® strany a dokonce o 
poruġen² z§kona.  
 
 
URL| https://www.mediar.cz/sociologove-nesouhlasi-s-kreckovou-kritikou-ct/ 
 

PŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ USA na n§vġtŊvŊ Ļeska 
26.3.2018    TV Nova    str. 02    12:00 Poledn² Televizn² noviny 

             

Petra SVOBODA, moder§torka 
-------------------- 
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TŚet² nejvyġġ² ¼stavn² ļinitel SpojenĨch st§tŢ americkĨch je v Ļesku. BŊhem nŊkolika dnŢ se m§ pŚedseda 
SnŊmovny reprezentantŢ americk®ho Kongresu Paul Ryan sej²t s premi®rem v demisi Andrejem Babiġem, nebo 
navġt²vit obŊ komory parlamentu. Jeho dalġ² program zjiġŠoval Jan Mareġ. 
 
Jan MAREĠ, redaktor 
-------------------- 
PŚed malou chv²l² se setkali premi®r v demisi Andrej Babiġ s americkĨm politikem tady v s²dle vl§dy. Paul Ryan 
m§ na dneġek napl§novanou tak® n§vġtŊvu americk® ambas§dy, z²tra se z¼ļastn² zvl§ġtn² schŢze Poslaneck® 
snŊmovny a n§slednŊ i Sen§tu, kde by mŊl mluvit o roli SpojenĨch st§tŢ americkĨch v evropsk® bezpeļnostn² 
architektuŚe. Je to v n§vaznosti na 100. vĨroļ² zaloģen² ļeskoslovensk®ho st§tu. Dopoledne se pŚedseda 
SnŊmovny reprezentantŢ setk§ se studenty a akademiky a spolu s pŚedsedou Poslaneck® snŊmovny Radkem 
Vondr§ļkem se z¼ļastn² diskuse na fakultŊ soci§ln²ch vŊd. VŊtġina schŢzek bude neveŚejnĨch. Pr§vŊ 
Vondr§ļek Ryanem do Ļeska pŚed nŊkolika mŊs²ci pozval a oba politici by mŊli podepsat deklaraci o 100. 
vĨroļ² vzniku Ļeskoslovenska a americk®m pod²lu na nŊm. Setk§n² s hlavou st§tu Miloġem Zemanem na 
programu nen². AmerickĨ politik do Prahy pŚiletŊl zŚejmŊ uģ v sobotu odpoledne. Posledn²m ¼stavn²m ļinitel 
AmerickĨch spojenĨch st§tŢ byl v roce 2010 prezident Barack Obama. 
 

V SĉTĉCH 
26.3.2018    Marketing & Media    str. 07    Koment§Śe 

             

T®ma: Institut komunikaļn²ch studi² a ģurnalistiky (IKSĢ) l§kal uchazeļe o studium internetovĨm memem. Na 
Facebooku vyvolal diskusi o sexismu i o ļeġtinŊ.  
 
Tom§ġ Kresniļka Zar§ģ² mŊ lacinĨ sexismus, kterĨ bych ļekal sp²ġ v komunikaci soukrom®ho uļiliġtŊ Vimperk. 
Chci vŊŚit, ģe tohle nem§ IKSĢ zapotŚeb².  
 
Alice NŊmcov§ Tejkalov§ (dŊkanka) Mil® kolegynŊ, mil² kolegov®, zejm®na kolego Kresniļko... UpozorŔuju 
studenty a studentky na Śadu problematickĨch aspektŢ... Nesn§ġ²m vulg§rn² a sexistick® pozn§mky, vad² mi 
obnaģen² lid® bez ohledu na pohlav² v reklam§ch, se kterĨmi nahota nem§ nic spoleļn®ho. Na t®to str§nce uģ 
bylo nŊkolik memŢ, jsou na nich legraļn² muģi, i jedno zv²Śe. Nev²m, proļ by na nich nemŊly bĨt ģeny...  
 
Lenka Vochocov§ Kdo z veden² IKSĢ schv§lil tenhle post? A ano, je to sexistick®. Nav²c to propaguje hodnoty, 
kter® bychom jako obor na FakultŊ soci§ln²ch vŊd urļitŊ propagovat nemŊli.  
 
Jon§ġ Klos > Lenka Vochocov§ Obr§zek jsem vytvoŚil 10. z§Ś² 2017, kdy jsem jej tak® poprv® postnul. Tehdy 
vyvolal velkĨ dosah a stoprocentnŊ pozitivn² reakci, proto jsem jej vļera pouģil znovu. Mohu v§s ujistit, ģe na 
obr§zku nic sexistick®ho nen². Jedn§ se o takzvanĨ internetovĨ mem, tedy vŊtġinou obrazovou informaci, kter§ 
se vir§lnŊ ġ²Ś² ve stejn® podobŊ s m²rnĨm obmŊnŊn²m.  
 
KateŚina Ella KŚenov§ Pros²m v§s, co to je pŚesnŊ ta ĂvĨġkañ (v doprovodn®m statusu ï pozn. red.), na kterou se 
maj² lid® hl§sit? To se teŅ na profilu IKSĢ neġ²Ś² jen lacinŊ lascivn² obr§zky, ale i obecn§ moravġtina, aļkoliv je 
vysok§ ġkola v Praze?  
 
Daniel Janoġko Mohu doporuļit chozen² po hor§ch, bŊh§n² nebo tŚeba zahr§dk§Śstv². To vġechno jsou neutr§ln² 
aktivity, kter® dok§ģou neġkodnŊ naplnit v§ġ ļas, aniģ byste museli v memech hledat sexismus. PomŢģete t²m 
sobŊ i svŊtu.  
 
Irena Ryġ§nkov§ Jojo, v§ġniv® debaty o dekonstrukci a sexismu a pak nastoup² do nŊjakĨ redakce, kde budou 
ps§t o zadku Ewy Farne.  
 
Foto popis| 
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PŚehled k pl§ļi: koho vġeho uģ "prezident sjednotitel" Zeman za tŚi tĨdny 
po inauguraci stihl urazit? 
26.3.2018    G.cz    str. 00    Politika 

             

BŊģ² tŚet² tĨden od inaugurace znovuzvolen®ho prezidenta Zemana. V projevu ve Vladislavsk®m s§le hned v 
¼vodu Śekl, ģe by chtŊl rozdŊlenĨ n§rod sjednotit, coģ se jevilo ponŊkud ¼smŊvnŊ vzhledem k tomu, ģe v 
povolebn²m proslovu nŊkolik tĨdnŢ pŚedt²m pozur§ģel, koho mohl a svĨmi rĨpavĨmi, mnohdy nevhodnĨmi a 
nŊkdy i vulg§rn²mi vĨroky je proslulĨ. Napravila se tedy hlava st§tu, nebo si jede poŚ§d to svoje? 
 
Muģ mnoha slov 
 
   MiloġZeman.jpg 
 
Miloġ Zeman m§ kritiku a ur§ģky r§d. Tedy samozŚejmŊ jen v pŚ²padŊ, ģe je s§m rozd§v§.Profimedia.czPopis:  
 
Sjednocuje prezident Zeman n§rod, jak sl²bil v ¼vodu inauguraļn²ho projevu, nebo nesjednocuje? My v²me, ģe 
je to sp²ġ Śeļnick§ ot§zka. Jsou to necel® tŚi tĨdny, co hlava st§tu Śeļnila ve Vladislavsk®m s§le a od t® doby uģ 
stihla urazit nebo alespoŔ ostŚe a po sv®m zkritizovat nŊkolik lid² a instituc². OstatnŊ p§r ¼tokŢ probŊhlo hned 8. 
bŚezna...  
1. Ļesk§ televizePot®, co Zeman v inauguraļn²m projevu vyj§dŚil touhu sjednocovat rozh§danĨ n§rod, opŚel se 
okamģitŊ do sv®ho obl²ben®ho Bakaly a "jeho m®di²". Ale s t²m si nevystaļil. "SamozŚejmŊ ģe kritika, kter§ se 
tĨk§ medi§ln² sf®ry, se ned§ redukovat pouze na Bakalovo medi§ln² imp®rium. A nen² to ani kritika pouze 
pap²rovĨch m®di², je to napŚ²klad i kritika veŚejnopr§vn² Ļesk® televize,ñ Śekl prezident s t²m, ģe ĻT je 
neobjektivn² "Kalouskovou televiz²". Ono to totiģ pokraļovalo...  
2. TOP 09 
 
   kalousek.jpg 
 
O ĻT mluv² Zeman jako o KalouskovŊ televizi, tvrd² totiģ, ģe m®dium v minulosti viditelnŊ pŚilnulo ke stranŊ TOP 
09.www.top09.czPopis:  
 
Zeman zm²nil studii Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. "Ta uv§d², ģe zpravodajstv² naġ² veŚejnopr§vn², 
vyv§ģen®, objektivn² Ļesk® televize bylo v minulosti vĨraznŊ ovlivnŊno jej² pŚ²chylnost² ke stranŊ, kter§ se 
jmenuje TOP 09," Śekl. V reakci na to poslanci TOP 09 odeġli ze s§lu, protoģe napadat je a pŚedevġ²m 
veŚejnopr§vn² m®dium t²mto zpŢsobem se jim zd§lo nem²stn® (a taky, ģe ano). Odeġla i Miroslava NŊmcov§, a 
to s koment§Śem, ģe nemŢģe poslouchat prezidenta, kterĨ nŊco sl²b² a za dvŊ minuty to poruġ².  
3. Chud§ļci demonstrantiO cca tĨden pozdŊji v Praze probŊhla demonstrace za svobodu slova a mimo jin® 
pr§vŊ jako vyj§dŚen² nesouhlasu se ZemanovĨm ¼tokem na ĻT. Pochv§lil prezident demokratick® pr§vo 
demonstrantŢ vyj²t do ulic a sluġnŊ vyj§dŚit svŢj n§zor? Nikoliv! V TV Barrandov je oznaļil za "chud§ļky" se 
ġpatnou motivac², kteŚ² si nechaj² nakukat cokoliv, a kterĨch je mu l²to. Velmi vkusn®!  
4. Reģis®r Marek NajbrtKromŊ "obyļejnĨch" lid², voliļŢ, to od Zemana za kritiku sl²zli tak® osobnosti z umŊleck® 
sf®ry, kter® se k protestŢm pŚidaly. NejhŢŚ to odnesl reģis®r Marek Najbrt, kter®mu prezident uġtŊdŚil pŚ²zvisko 
"blbec".  
 
Miloġ Zeman ¼Śaduj²c² a ur§ģej²c² 
 
Cel§ galerie 
 
5. Redaktor MF DNES Kol§ŚV rozhovoru pro MF DNES z 22. bŚezna, kterĨ vedl novin§Ś Petr Kol§Ś, Śekl 
prezident ģurnalistovi, ģe mu pokl§d§ tak stupidn² ot§zky, ģe by se mŊl stydŊt. Byla to odpovŊŅ na to, kdo platil 
ļ²nskou cestu Myn§Śovi, Nejedl®mu a Tvrd²kovi. Opravdu tupĨ dotaz, jen co je pravda.  
A tady ļtŊte o t® vĨjimeļn® chv²li, kdy Miloġ Zeman celĨ tĨden nikoho neurazil.  
 
 
URL| http://g.cz/prehled-k-placi-koho-vseho-uz-prezident-sjednotitel-zeman-za-tri-tydny-po-inauguraci-stihl-
urazit/ 
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Martin Mareġ, kreativn² Śeditel, Leo Burnett  
 
Agentura Leo Burnett po v²ce neģ 10 letech mŊn² kreativn² veden². NovĨm kreativn²m Śeditelem se v polovinŊ 
bŚezna stal Martin Mareġ, kterĨ od Ś²jna 2017 zast§val pozici creative group head. Do Leo Burnett tehdy pŚiġel 
po nŊkolika letech v agentuŚe Triad, kde byl tak® kreativn²m Śeditelem. Pracoval napŚ²klad pro znaļky 
Gambrinus, Pepsi nebo Granko. PŚedt²m pŢsobil ve spoleļnosti Web Design Factory (2009-2010 a pak znovu 
2012-2014) nebo kr§tce ve VCCP.  
Zkuġenosti sb²ral d§le v agentur§ch Pedro Rozenkraft (pr§ce pro Kraft Food, Nestl® a DM drogerii) nebo 
Lundegaard (mj.  
klienti 3M, Cetelem nebo PRE). Dosavadn² kreativn² ġ®f Leo Burnett Martin PaseckĨ se pŚesouv§ do role senior 
idea makera v r§mci Leo Burnett Praha a skupiny Publicis One.  
 
M§ria Hrabl²kov§, brand manaģerka Studentsk® peļeti, Nestl® Ļesko  
 
Komunikaci tabulkov® ļokol§dy Studentsk§ peļeŠ m§ novŊ ve spoleļnosti Nestl® na starost M§ria Hrabl²kov§. 
Za ¼kol m§ budovat image znaļky pŚedevġ²m mezi mileni§ly. Do firmy nastoupila v prosinci, Nestl® jej² angaģm§ 
zveŚejnilo po skonļen² zkuġebn²ho obdob². V minulosti se Hrabl²kov§ vŊnovala aktivaļn²m kampan²m pro 
znaļku Adidas, necel® ļtyŚi roky (v obdob² 2012-2016) byla tak® brand manaģerkou n§poje Metaxa ve 
spoleļnosti R®my Cointreau. NŊkolik let na stejn® pozici pracovala pro PodŊbradku (2009-2012) nebo Kofolu 
(2006-2008).  
Na klientskou stranu pŚeġla z agenturn²ho prostŚed², jako accountka pŢsobila v Publicisu, Mark BBDO nebo 
Ogilvy & Mather.  
 
Jan Pfeifer, gener§ln² Śeditel, IPG Mediabrands  
 
Od zaļ§tku dubna bude m²t skupina medi§ln²ch agentur IPG Mediabrands nov®ho gener§ln²ho Śeditele ï Marka 
Svobodu nahrad² Jan Pfeifer. ZmŊna se prom²tne i ve statut§rn²ch org§nech subjektŢ, kter® pod skupinu spadaj² 
na ļesk®m a slovensk®m trhu.  
Pfeifer je matador reklamn² branģe, ve kter® pŢsob² od roku 1993. V minulosti byl skoro deset let obchodn²m 
Śeditelem a spolumajitelem spoleļnosti Media Marketing Services, od roku 2004 mŊl svou medi§ln² agenturu 
Chilli Pfeifer, zast§val tak® post Śeditele klientsk®ho servisu a v letech 2010-2012 i vĨkonn®ho Śeditele medi§ln² 
agentury OMD. Marek Svoboda skupinu IPG Mediabrands po 17 letech opust².  
 
Gabriela Ġamanov§, client service manager, STEM/MARK  
 
Jana Proboġtov§, client service manager, STEM/MARK  
 
Tereza Kyselov§, client service manager, STEM/MARK  
 
VĨzkumn§ agentura STEM/MARK ozn§mila, ģe rozġ²Śila svŢj tĨm sluģeb z§kazn²kŢm o nov® kolegynŊ. 
NejzkuġenŊjġ² z nich, Gabriela Ġamanov§, pŢsob² v oblasti marketingovĨch vĨzkumŢ a vĨzkumŢ veŚejn®ho 
m²nŊn² Śadu let. BŊhem sv® pŚedeġl® pracovn² dr§hy proġla jak akademickou tak i soukromou sf®rou. PŚed 
n§stupem do souļasn®ho pŢsobiġtŊ pracovala ļtyŚi roky jako projektov§ specialistka ve spoleļnosti Datank. 
Svou kari®ru zaļala v Centru pro vĨzkum veŚejn®ho m²nŊn² v roce 2001, zpoļ§tku jako fieldwork manager, pot® 
osm let na pozici analytiļky. Ve STEM/MARKU se dnes specializuje na klienty z oblasti public relations.  
Jej² kolegynŊ Jana Proboġtov§ nastoupila do agentury STEM/MARK jeġtŊ v prŢbŊhu studi² na FakultŊ 
soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, kde byl jej² hlavn² specializac² kvalitativn² vĨzkum. Spolupracovala na 
projektech z oblasti antropologie n§boģenstv² a antropologie j²dla.  
Tereza Kyselov§ se na pozici client service manager posunula po necel®m roce a pŢl ve STEM/MARKU, kam 
pŢvodnŊ nastoupila jako analytiļka.  
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S pracovn²ky Đstavu populaļn²ch studi² Fakulty soci§ln²ch studi² v BrnŊ, kterou absolvovala, v minulosti 
spolupracovala na nŊkolika vĨzkumnĨch projektech tĨkaj²c²ch se napŚ²klad porodnosti a soci§ln² stratifikace.  
 
Aneta Ġaferov§, vedouc² magaz²nu Proļ ne?!, Economia  
 
LifestylovĨ magaz²n Hospod§ŚskĨch novin Proļ ne?! povede od 1. kvŊtna Aneta Ġaferov§. Do vydavatelstv² 
Economia se vrac² po pŢsoben² ve sf®Śe firemn²ch magaz²nŢ: od podzimu 2016 pŚipravovala a vedla z§kaznickĨ 
ļasopis Centra Chodov pod n§zvem Unexpected Magazine.  
S medi§ln²m domem Economia spolupracovala uģ pŚi vysok® ġkole.  
Zaļ²nala pŚed nŊkolika lety ve zpravodajstv² na webu Hospod§ŚskĨch novin, v den²ku pŚipravovala rubriku 
Business Lunch a byla redaktorkou p§teļn² pŚ²lohy Ego!. St§vaj²c² ġ®f mŊs²ļn²ku Proļ ne?! Petr MatŊjļek 
Economii opouġt², od kvŊtna povede ļeskou verzi Elle.  
 
Foto popis| 
 

Budvar neum² vaŚit levn® pivo 
26.3.2018    TĨden    str. 40    Ekonomika 

    Marek Kerles         

Ļesk§ pivn² kultura nen² ve svŊtŊ tak zn§m§, jak by si zaslouģila. A to se mus² zmŊnit, Ś²k§ PETR DVOřĆK, 
Śeditel BudŊjovick®ho Budvaru. Ġ®f jedin®ho ļesk®ho pivovaru, kterĨ je v majetku st§tu, se proto chce zamŊŚit 
na propagaci ļesk®ho piva na zahraniļn²ch trz²ch a na prezentaci Budvaru jako pr®miov® znaļky.  
 
* PŚedt²m, neģ jste se stal Śeditelem BudŊjovick®ho Budvaru, jste mŊl na starosti zahraniļn² marketing 
PlzeŔsk®ho Prazdroje. To je, jako kdyby tren®r Slavie najednou pŚestoupil do Sparty. Ned§vaj² v§m tenhle 
pŚestup budŊjoviļt² patrioti takzvanŊ seģrat?  
 
 Sp²ġe v BudŊjovic²ch slĨch§m, ģe jsem nastrļenĨ agent firmy Anheuser-Busch. JeġtŊ pŚed PlzeŔskĨm 
Prazdrojem jsem totiģ pracoval pro spoleļnost InBev, kter§ se s Anheuser-Busch spojila. J§ jsem vġak kr§tce po 
t®to f¼zi odch§zel. Ameriļan® mŊ, s nads§zkou Śeļeno, pak pŚipravili o pr§ci jeġtŊ jednou. Koupili totiģ i 
spoleļnost SABMiller, tehdejġ²ho vlastn²ka Prazdroje, coģ opŊt pŚedch§zelo m®mu odchodu z firmy. Takģe j§ 
m§m spoleļnosti Anheuser-Busch sp²ġe co vracet, neģ j² bĨt vdŊļnĨ (sm²ch).  
 
* Neob§v§te se, ģe v§s Anheuser-Busch doģene i v Budvaru?  
 
 Snad ne. RozhodnŊ to tak nevypad§. St§t chce pivovar naopak dlouhodobŊ rozv²jet. Proto tolik 
investujeme do navĨġen² vĨrobn²ch a logistickĨch kapacit.  
 
* Prazdroj se doned§vna vyr§bŊl i v Rusku a Polsku, zat²mco propagace Budvaru je zaloģena na tvrzen² o 
nepŚenositelnosti vĨroby piva. Jak se jako manaģer vyrovn§v§te s t²m, ģe dnes mus²te h§jit zcela opaļnou 
strategii, neģ jakou razil v§ġ pŚedchoz² zamŊstnavatel?  
 
 J§ samozŚejmŊ nemohu komentovat dŚ²vŊjġ² kroky Prazdroje. Ale je pravda, ģe sv® licenļn² vĨroby uģ 
uzavŚel. A asi pro to tedy nŊjak® dŢvody m§. Podle mne jde o celkov® nastaven² obchodn² strategie konkr®tn²ho 
pivovaru. Budvar tradiļnŊ vych§z² z toho, ģe jeho z§kazn²ci nechtŊj² pozl§tko, ale jen pravĨ produkt. A jsou 
pŚesvŊdļeni, ģe pravĨ Budweiser Budvar mus² poch§zet jen z BudŊjovic. Mimochodem, nebudŊjovickĨ 
Budweiser uģ ve svŊtŊ existuje, takģe i z tohoto pohledu je smysluplnŊjġ² vyv§ģet do svŊta v²ce toho 
budŊjovick®ho.  
 
* Pivovar jste pŚevzal po dlouholet®m Śediteli JiŚ²m Boļkovi v dobr® kondici ï m§ rekordn² vĨstav i zisk. Kam d§l 
by se mŊl podle v§s posunout?  
 
 Kdybych mŊl svou dosavadn² zkuġenost z Budvaru shrnout do jedn® vŊty, pak jsem se utvrdil v tom, ģe 
nemŢģe vyr§bŊt levn® pivo. A z toho plyne vġechno ostatn². Investice, marketingov§ strategie, vŊci, na kterĨch 
potŚebujeme pracovat.  
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* V jak®m smyslu?  
 
 HodnŊ jsem toho ļekal, ale opravdu mŊ pŚekvapil ten nekompromisn² pŚ²stup k vaŚen² piva. TŚeba 
leģ§ck® tanky, kter® uģ jsou dnes u pivovarŢ srovnateln® velikosti naprostou raritou. Budvar pouģ²v§ vlastn² 
vodu, hl§vkovĨ ģateckĨ chmel, cel§ vĨroba je zaloģena na tradiļn²ch vĨrobn²ch postupech bez kompromisŢ. To 
je urļitŊ dobŚe. Na druhou stranu takov® technologie a pŚ²stup prostŊ neumoģŔuj² vĨrobu levn®ho piva. MŊli 
bychom bĨt schopni si za naġe pivo Ś²ci cenu, jak§ odpov²d§ tomu vĨrobn²mu ¼sil² a naġemu pŚ²stupu k vĨrobŊ. 
Zvl§ġŠ kdyģ se pivovar pohybuje na hranŊ sv® vĨrobn² kapacity.  
 
* Vy m§te pocit, ģe se Budvar prod§v§ pod cenou?  
 
 To urļitŊ ne. Ale jedna z vŊc², kter§ mŊ potŊġila m®nŊ, zejm®na u lahvov®ho piva, byl fakt, ģe jsme 
chodili relativnŊ n²zko do promoc².  
 
* Mysl²te do slevovĨch akc² supermarketŢ?  
 
 Ano. Pokud se chceme pohybovat v oblasti pr®miov®ho segmentu, opravdu nemŢģeme podporovat 
akce s velmi n²zkĨmi promoļn²mi cenami naġeho piva.  
 
* Jak ale chcete ŚetŊzce donutit, aby nel§kaly z§kazn²ky na akļn² ceny? PŚestanete jim potom dod§vat pivo?  
 
 To ne. Z§leģ² na individu§ln² dohodŊ. řada jedn§n² s ŚetŊzci uģ probŊhla, dospŊli jsme k nŊjakĨm 
roļn²m ujedn§n²m.  
 
* Chyst§te zmŊny v obchodn² politice?  
 
 Budvar je obrovsky silnĨ na exportn²ch trz²ch, z ļeskĨch pivn²ch znaļek m§ v zahraniļ² z hlediska 
objemu vĨvozu nejsilnŊjġ² pozici. Co n§m ale trochu chyb², je ucelenĨ mezin§rodn² marketing. My jsme tu 
marketingovou strategii moģn§ aģ pŚ²liġ nech§vali na naġich dcer§ch a import®rech. A j§ si mysl²m, ģe tady je 
obrovskĨ prostor k tomu, abychom vytvoŚili jednotnŊjġ² pŚ²stup k propagaci znaļky na zahraniļn²ch trz²ch.  
 
* Poļkejte, tomu nerozum²m. Na jednu stranu Ś²k§te, ģe ģ§dn§ ļesk§ pivn² znaļka nen² z hlediska vĨvozu tak 
¼spŊġn§ jako Budvar, na stranŊ druh® chcete tuhle ¼spŊġnou exportn² strategii mŊnité  
 
 To nen² ot§zka nŊjak® zmŊny za kaģdou cenu. Sp²ġe prostŊ pŚemĨġl²m o tom, jak naġe pivo jeġtŊ l®pe 
etablovat na zahraniļn²ch trz²ch. Jestliģe Budvar dos§hl takov®ho ¼spŊchu v exportu s decentralizovanĨm 
pŚ²stupem k marketingu, pak si Ś²k§m, kam bychom to mohli dot§hnout, kdyģ se do toho jeġtŊ v²ce obujeme.  
 
* Podle mĨch informac² se Śada zamŊstnancŢ pivovaru podivuje nad t²m, ģe jste pŚesunul marketingov® 
oddŊlen² podniku do Prahy. A opŊt stejn§ ot§zka. Kdyģ to za vaġeho pŚedchŢdce ġlo tak dobŚe z BudŊjovic, proļ 
by to v Praze mŊlo j²t novĨm marketingovĨm specialistŢm l®pe?  
 
 Je tu nŊkolik vŊc². My jsme vĨznamnŊ ¼spŊġn² v exportu, na dom§c²m trhu n§s ale ļek§ jeġtŊ velkĨ kus 
pr§ce. Doma v Ļesku totiģ Budvar podle m®ho n§zoru svou tradiļn², vrcholnou pozici v pr®miov®m segmentu 
trochu opustil. Mimo jin® bychom se mŊli v²ce soustŚedit na hospody, na gastronomii. Marketing nen² jen o 
reklamŊ, ale tak® o tom, kde a jak se lid® s t²m produktem setk§vaj².  
 
* Domn²v§te se, ģe kdyģ povedete marketing z Prahy, Ļeġi si budou Budvaru v§ģit v²ce?  
 
 Ch§pu ten princip lok§ln²ho patriotismu. Budvar ale vģdycky zŢstane budŊjovickĨm podnikem, bude se 
vyr§bŊt v BudŊjovic²ch z budŊjovick® vody. Na druhou stranu devades§t procent naġ² vĨroby se prod§v§ mimo 
mŊsto. My chceme bĨt vĨznamnŊji vidŊt na dom§c²m hŚiġti, z§roveŔ ale Ś²k§me, ģe ten novĨ, dalġ² byznys bude 
poch§zet z jinĨch oblast². A j§ prostŊ potŚebuji ļ§st lid², kteŚ² rozumŊj² marketingu, pŚesunout tam, kde je zdroj 
toho byznysu.  
 
* M§te v pl§nu vĨvoj nŊjak® nov® znaļky piva ve vaġem portfoliu?  
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 ObecnŊ se chceme vŊnovat sp²ġe pr®miov®mu segmentu trhu a znaļce Budvar. Na to, komentovat 
konkr®tn² kroky kolem portfolia, je v tuto chv²li pŚ²liġ brzy. Nechte se pŚ²padnŊ pŚekvapit, d§me vŊdŊt, kdyģ bude 
nŊco aktu§ln².  
 
* S§m jsem z ĻeskĨch BudŊjovic a v²m, ģe Śada zamŊstnancŢ Budvaru by si ve firmŊ, kter§ je tak ¼spŊġn§, 
pŚedstavovala vyġġ² mzdy. Budete zvyġovat platy?  
 
 Platy budou jeġtŊ hork® t®ma, protoģe zamŊstnancŢm budeme zmŊnu mzdov® politiky de facto 
oznamovat koncem mŊs²ce. Mzdy se budou v pivovaru samozŚejmŊ zvedat. Z§roveŔ ale opouġt²me jednotnĨ 
tarifn² syst®m a mŊn²me ho na individu§lnŊjġ². To znamen§, ģe platy budou v²ce vztaģeny k vĨkonu jednotlivcŢ.  
 
* Co to znamen§? VŊtġ² dŢraz na pohyblivou sloģku mzdy?  
 
 Pr§vŊ ģe ne. Jde o z§kladn² mzdu. My jsme si porovnali veġker® pozice a pracovn² m²sta s t²m, kde se 
dnes pohybuje trh. A podle toho budeme postupovat. Platy se celkovŊ zvednou, ale ne vġem stejnŊ. Bude 
z§leģet na konkr®tn² pozici a konkr®tn²m vĨkonu, abychom byli na pracovn²m trhu konkurenceschopn².  
 
* Oļek§v§te mezi zamŊstnanci sp²ġe j§sot, nebo naopak zklam§n²?  
 
 J§ chci dos§hnout toho, abych se komukoli ze zamŊstnancŢ mohl pod²vat do oļ² a Ś²ct: ĂMy tady plat²me 
f®rovŊ.ñ To je mŢj c²l.  
 
* Petr Bendl, bĨvalĨ ministr zemŊdŊlstv² za ODS, Budvaru vyļetl, ģe ¼dajnŊ ġpatnŊ vede spory o znaļku 
Budweiser s americkĨm pivovarnickĨm gigantem Anheuser-Busch, a mŊl by se proto radŊji snaģit o dohodu. Jak 
prŢbŊh a dosavadn² vĨsledky tohoto sporu hodnot²te vy?  
 
 J§ to beru tak, ģe jsme tady od toho, abychom prod§vali pivo tady a teŅ, ale z§roveŔ pivovar pŚipravili 
pro naġe n§sledovn²ky. Aby i oni mŊli moģnost exportovat pivo na svŊtov® trhy. A mohli br§nit sv® pr§vo 
prod§vat na nich pravĨ Budweiser Budvar. Tahle strategie se uk§zala jako spr§vn§, ¼spŊġn§ a nevid²m dŢvod, 
proļ bychom ji mŊli mŊnit. Nav²c jsme vyhr§li sedmdes§t procent pŚ²padŢ.  
 
* Budvar st§le zŢst§v§ n§rodn²m podnikem. Co Ś²k§te na opakovan§ vyj§dŚen² nŊkterĨch politikŢ, ģe st§t by 
nemŊl vaŚit pivo a v§ġ pivovar by se mŊl zprivatizovat?  
 
 To nen² ot§zka pro mŊ. Ta obrovsk§ investiļn² expanze, kter§ v Budvaru prob²h§, ale nenaznaļuje, ģe 
by st§t nevŊdŊl, co s pivovarem dŊlat. J§ v tuto chv²li nem§m sebemenġ² dŢvod pochybovat, ģe by si st§t 
nechtŊl Budvar udrģet a d§l ho rozv²jet.  
 
* Ned§vno jste pŚiġel s myġlenkou, ģe by Budvar mohl ve sv® zahraniļn² distribuļn² s²ti nab²zet i piva malĨch 
ļeskĨch pivovarŢ. Jak si to konkr®tnŊ pŚedstavujete?  
 
 V tuto chv²li to nen² nic jin®ho neģ ¼vaha. Z naġeho pohledu bychom mohli na naġich trz²ch pracovat s 
vŊtġ²m portfoliem a z§roveŔ bychom pomohli ļesk®mu pivu obecnŊ. JeġtŊ ale nejsme tak sebevŊdom², 
abychom Śekli: ĂTo je pŚesnŊ ta cesta.ñ  
 
* Nen² v§ġ n§vrh tak trochu proti sam®mu smyslu lok§ln²ch pivovarŢ, zaloģenĨch pr§vŊ na tom, ģe si jejich pivo 
nekoup²te nikde jinde neģ na konkr®tn²m m²stŊ?  
 
 To je pŚesnŊ ot§zka, kterĨ typ pivovarŢ by o vyuģit² naġ² distribuļn² s²tŊ mohl m²t z§jem. MikropivovarŢm 
by to asi moc nepomohlo, v jinĨch pŚ²padech by ale mohla bĨt takov§ spolupr§ce skuteļnŊ vĨhodn§ pro obŊ 
strany. Jak uģ jsem ale Śekl, jsme ve stadiu ¼vah.  
 
* MŊly by podle v§s ļesk® pivovary obecnŊ v²ce spolupracovat pŚi propagaci tuzemsk®ho piva v zahraniļ²?  
 
 UrļitŊ ano. M§ to i zcela racion§ln² dŢvody. CelĨ trh se zahuġŠuje novĨmi pivy a jde t²m smŊrem, ģe se 
lid® zaļnou nejprve zaj²mat o urļitou kategorii piva a aģ pot®, v druh®m sledu, o konkr®tn² znaļku. J§ m§m 
takovou vizi, ģe kdyģ pŚijde tŚeba Newyorļan do baru, nebude se nejprve p²dit po znaļce, ale po tom, jestli 
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dostane ļeskĨ leģ§k. Protoģe ho m§ r§d jako druh piva. A teprve pak se mŢģe hr§t na to, jakĨ pivovar m§ na 
vĨvozu ļesk®ho leģ§ku jakĨ pod²l.  
 
* Jak byste toho chtŊl dos§hnout?  
 
 ProstŊ dŢslednŊjġ² a ġirġ² propagac². V tom maj² ļeġt² pivovarn²ci jeġtŊ obrovskĨ kus pr§ce pŚed sebou. 
My sice vypijeme nejv²ce piva na zemŊkouli a vaŚ²me nejlepġ² leģ§k, ale z§roveŔ je pravda, ģe nŊmeck§, 
belgick§, ale tŚeba i irsk§ pivn² kultura je zn§mŊjġ² neģ ļesk§. A to se bohuģel projevuje i na spotŚebŊ. Ve svŊtŊ 
mimo Ļeskou republiku se vypije kolem dvou miliard hektolitrŢ piva, z toho ovġem jen 0,2 procenta pŚipadaj² na 
vĨvoz z ļeskĨch pivovarŢ. Ve chv²li, kdy by se n§m podaŚilo tento pod²l zvednout tŚeba na jedno procento, by 
byl pozitivn² efekt na celĨ pivn² prŢmysl v Ļesku nŊkde ¼plnŊ jinde.  
 
* Nen² trochu chyba st§tu, ģe se v²ce nestar§ o propagaci ļesk®ho piva? NŊkdy m§m pocit, ģe vŊtġina naġich 
politikŢ mnohem radŊji propaguje moravsk® vinaŚeé  
 
 To nemohu posoudit. Pravda ale je, ģe vinaŚi maj² v Ļesku vĨhodnŊjġ² podm²nky neģ pivovarn²ci, na 
rozd²l od n§s tŚeba neplat² spotŚebn² daŔ. Coģ mi nepŚijde ¼plnŊ f®r. Kaģdop§dnŊ je to tak, ģe jsme malĨ n§rod a 
jedna z m§la vŊc², kter® um²me nad svŊtovou ¼rovn², je vĨroba piva. A mŊli bychom tuhle skuteļnost umŊt l®pe 
prodat.  
 
* Pivovar jste pŚevzal po popul§rn²m JiŚ²m Boļkovi, kterĨ ho vedl cel® ļtvrtstolet² a jako pivovarn²k v nŊm zaļ²nal 
od p²ky. Vy pivovarnick® vzdŊl§n² nem§te, jste ekonom. Jak sn§ġ²te srovn§v§n² se svĨm pŚedchŢdcem?  
 
 To, co se v pivovaru podaŚilo do doby, v n²ģ jsem ho pŚeb²ral, urļitŊ vzbuzuje velkou ¼ctu. Uģ jsem 
nŊkde Ś²kal, ģe jsem dostal obrovsk® boty, do kterĨch m§m jeġtŊ pŚ²leģitost dorŢst. Na druhou stranu jsem si ve 
sv® hlavŊ Ś²kal, ģe nem§ cenu snaģit se bĨt lepġ² Boļek, neģ byl Boļek. J§ m§m nŊjakou svoji vizi a tu teŅ 
mus²m pivovaru vtisknout a uk§zat, ģe je ģivotaschopn§.  
 
* V BudŊjovic²ch se pov²d§, ģe vĨbŊrov® Ś²zen² na Śeditele ve skuteļnosti vyhr§l sl§dek Budvaru Adam Broģ, ale 
ministr Jureļka dal pŚesto pŚednost v§m. Co na to Ś²k§te?  
 
 To se tedy asi mus²te zeptat tam, kde se to pov²d§é. Za sebe mohu Ś²ci, ģe ne, v Budvaru nec²t²m 
ģ§dn® tlaky a s Adamem Broģem spolupracujeme velmi dobŚe.  
 
*** 
 
Petr DvoŚ§k (42) ředitelem n§rodn²ho podniku BudŊjovickĨ Budvar je od loŔsk®ho kvŊtna. Nahradil JiŚ²ho 
Boļka, kterĨ po 26 letech odstoupil ze zdravotn²ch dŢvodŢ. Rod§k z Liberce, absolvent ekonomie na FakultŊ 
soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, mimo jin® Ś²dil marketing v Pivovarech Staropramen a byl Śeditelem znaļky a 
marketingov® komunikace v Telef·nica O2. PŚed n§stupem do BudŊjovick®ho Budvaru pracoval sedm let jako 
mezin§rodn² Śeditel znaļky Pilsner Urquell, vlastnŊn® tehdy spoleļnost² SABMiller. Petr DvoŚ§k je ģenatĨ a m§ 
dvŊ dŊti. S rodinou ģije v Ļesk®m KrumlovŊ. K jeho kon²ļkŢm patŚ² lyģov§n² a cyklistika. BudŊjovickĨ Budvar 
N§rodn² podnik BudŊjovickĨ Budvar, zaloģenĨ v roce 1895, zŢstal jedinĨm st§tn²m pivovarem na ¼zem² Ļeska. 
VĨsledky loŔsk®ho roku pivovar zveŚejn² aģ po auditu, pŚedloni vyrobil rekordn²ch 1,6 milionu hektolitrŢ piva a 
dos§hl hrub®ho zisku 337,3 milionu korun. Celkem 60,4 procenta sv® produkce Budvar vyvezl do zahraniļ². 
Pivovar zamŊstn§v§ 670 lid². VĨroba piva v BudŊjovick®m Budvaru se pohybuje na hranici vĨrobn² kapacity, 
proto uģ minul® veden² pivovaru rozhodlo ï se souhlasem st§tu ï o masivn²ch investic²ch v celkov® hodnotŊ dvŊ 
miliardy korun, coģ by mu umoģnilo zvĨġit vĨstav aģ na dva miliony hektolitrŢ roļnŊ.  
 
Foto autor| Foto: David Veis 
Foto autor| Foto: ĻTK 
Foto popis| EKONOM V ĻELE PIVOVARU. ředitel Budvaru Petr DvoŚ§k nem§ na rozd²l od sv®ho pŚedchŢdce 
pivovarnick® vzdŊl§n². V podniku by chtŊl uplatnit sv® zkuġenosti z mezin§rodn²ho marketingu. 
Foto popis| MILIARDOV£ INVESTICE. Popt§vka po BudŊjovick®m Budvaru dnes pŚevyġuje kapacitu. Pivovar 
se proto neobejde bez masivn²ch investic. Modernizace se doļk§ i st§ļ²rna (na sn²mku). 
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Hana SCHARFFOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Facebook jen v uplynul®m tĨdnu ztratil na burze 75 miliard dolarŢ. O v²kendu se jeho veden² v americkĨch a 
britskĨch den²c²ch omlouvalo za manipulaci s osobn²mi daty des²tek milionŢ uģivatelŢ. Sv® ¼ļty na t®to soci§ln² 
s²ti ruġ² vlivn® osobnosti i firmy. ĐŚady v EvropŊ i USA vyġetŚuj² moģn® zneuģit² citlivĨch dat uģivatelŢ k agresivn² 
politick® reklamŊ. To vġe a mnohem v²c se skrĨv§ za skand§lem, kter®mu se zaļalo Ś²kat Cambridge Analytica. 
 
redaktor 
-------------------- 
Cambridge Analytica. Firma, kter§ se mŊla ¼ļastnit volebn²ch kampan² po cel®m svŊtŊ, vļetnŊ Ļeska. Co 
nab²zela? ShromaģŅov§n² dat ze soci§ln²ch s²t², psychologickou analĨzu a c²lenou politickou reklamu. Praxe, 
kterou mnoz² povaģuj² za pŚinejmenġ²m spornou. Uģ proto, ģe osobn² informace byly zpracov§ny bez vŊdom² 
uģivatelŢ. Ve firmŊ doned§vna pracoval i tento mladĨ muģ. Pod avantgardn² image se skrĨv§ ġpiļkovĨ analytik, 
kterĨ v Cambridge Analytica jeġtŊ pŚed rokem a pŢl hr§l jednu z kl²ļovĨch rol². I bŊhem prezidentskĨch voleb v 
USA a o pŢl roku dŚ²ve pŚi referendu o brexitu. 
 
Chris WYLIE, bĨvalĨ Śeditel vĨzkumu, Cambridge Analytica 
-------------------- 
Mus²te pochopit, ģe vġe vych§z² z n§padu, kterĨ mŢģeme pojmenovat informaļn² dominance. Vġe vych§z² z 
toho, ģe pokud mŢģete z²skat vġechny informace o nŊjak® osobŊ a n§slednŊ j² podstrkovat obsah, jste schopni 
zmŊnit jej² vn²m§n² toho, co se dŊje. 
 
redaktor 
-------------------- 
NejvŊtġ² zdroj citlivĨch dat dnes pŚedstavuj² soci§ln² s²tŊ. Cambridge Analytica se pŚed americkĨmi volbami 
logicky zamŊŚila na tu nejvŊtġ² - Facebook. Spoleļnost z²skala informace o v²ce neģ 50 milionech AmeriļanŢ. To 
je asi ļtvrtina lid² s volebn²m pr§vem. 
 
Chris WYLIE, bĨvalĨ Śeditel vĨzkumu, Cambridge Analytica 
-------------------- 
Data zpracov§vali psychologov®, kteŚ² l®tali mezi LondĨnem a Ruskem. Mezit²m se mluvilo s druhou nejvŊtġ² 
ropnou spoleļnost² v Rusku. Moje pr§ce se pos²lala vĨkonn®mu Śediteli Lukoilu, kterĨ je napojenĨ na ruskou 
tajnou sluģbu. 
 
redaktorka 
-------------------- 
Stanice Channel 4 upozorŔuje na to, ģe mateŚsk§ spoleļnost Cambridge Analytica SCL se mŊla vŊnovat i 
volb§m v Ļesku. TĨden²k Observer pak dod§v§, ģe spolupracovala s ruskou ropnou spoleļnost² Lukoil a 
z§roveŔ tak spekuluje o vlivu Lukoilu prostŚednictv²m poradce Martina Nejedl®ho na ļeskĨ prezidentskĨ ¼Śad. 
 
redaktor 
-------------------- 
Facebook, stejnŊ jako spoleļnost Cambridge Analytica, pop²r§ veġker§ obvinŊn², kter§ pln² tituln² strany. 
DramatickĨ vĨvoj. Facebook poļ²t§ ztr§ty na burze v des²tk§ch miliard dolarŢ. Spoleļnost Cambridge Analytica 
oznamuje, ģe pozastavuje ļinnost sv®ho vĨkonn®ho Śeditele Alexandera Nixe. Ġ®fa Facebooku, Marka 
Zuckerberga, kvŢli tomu chtŊj² zpov²dat poslanci britsk®ho i evropsk®ho parlamentu. 
 
Theresa MAYOVĆ, britsk§ premi®rka 
-------------------- 
Oļek§vala bych od Facebooku, Cambridge Analytica a dalġ²ch organizac², ģe se plnŊ zapoj² do prob²haj²c²ho 
vyġetŚov§n². 
 
redaktorka 
-------------------- 
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Ġed® triļko, pŚ²padnŊ mikina s kapuc². Obyļejn§ fas§da, za kterou se skrĨv§ neobyļejnĨ pŚ²bŊh. 5. nejbohatġ² 
ļlovŊk na svŊtŊ. Muģ, kterĨ m§ v rukou data v²c neģ 2 miliard lid². Teprve 33letĨ Mark Zuckerberg zat²m sp²ġ 
skl²zel gratulace, neģ ģe by se omlouval. 
 
Mark ZUCKERBERG, ġ®f Facebooku 
-------------------- 
Bylo to obrovsk® poruġen² dŢvŊry. A je mi moc l²to, ģe k tomu doġlo. 
 
redaktorka 
-------------------- 
Skand§l kolem firmy Cambridge Analytica pŚipomnŊl, jak velkou moc m§ s²Š, kter§ jeġtŊ pŚed 15 lety 
neexistovala. A muģ, kterĨ ji stvoŚil. 
 
Mark ZUCKERBERG, ġ®f Facebooku 
-------------------- 
M§me z§kladn² odpovŊdnost chr§nit ¼daje lid². A pokud to nezvl§dneme, nezaslouģ²me si m²t moģnost jim 
slouģit. 
 
redaktorka 
-------------------- 
Firma, kterou Ś²d², zamŊstn§v§ po cel®m svŊtŊ asi 25 tis²c lid². VydŊl§v§ na reklamŊ a online marketingu. Otec 2 
dcer, kterĨ si kaģdĨ rok d§v§ osobn² pŚedsevzet², v lednu na sv®m profilu napsal, ģe Facebook m§ pŚed sebou 
hodnŊ pr§ce. TŚeba chr§nit uģivatele pŚed ġpatnĨm zach§zen²m a nen§vist². 
 
Hana SCHARFFOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
A s n§mi je teŅ Denisa Hejlov§ z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. DobrĨ veļer. 
 
Denisa HEJLOVĆ, vedouc² katedry marketingov® komunikace a PR, FSV UK 
-------------------- 
DobrĨ veļer. 
 
Hana SCHARFFOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Existuje nŊco jako etika marketingu na s²ti a nebo je dovoleno vġechno, co nen² zak§z§no? 
 
Denisa HEJLOVĆ, vedouc² katedry marketingov® komunikace a PR, FSV UK 
-------------------- 
Zat²m se ty pravidla sp²ġe ustavuj² a kaģd§ zemŊ to m§ posunut® troġiļku jinak, vģdycky to souvis² s t²m 
konkr®tn²m prostŚed²m. TŚeba v Americe je to o hodnŊ uvolnŊnŊjġ², neģ napŚ²klad ve Skandin§vii. 
 
Hana SCHARFFOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Liġ² se nŊjak komerļn² a politick§ reklama na soci§ln² s²ti nebo vyuģ²vaj² stejn§ data, stejn® prostŚedky? 
 
Denisa HEJLOVĆ, vedouc² katedry marketingov® komunikace a PR, FSV UK 
-------------------- 
I kdyģ vyuģ²vaj² podobn® prostŚedky, tak se v nŊļem liġ². Dneska je pro uģivatele pomŊrnŊ tŊģk® rozpoznat, co 
pŚesnŊ je vġechno reklama na internetu, na soci§ln²ch m®di²ch. A ta komerļn² reklama se ļastokr§t maskuje 
jako nŊjak® osobn² doporuļen², zat²mco ta politick§ reklama se ļastokr§t tv§Ś² jako bŊģn® zpr§vy, novin§Śsk® 
report§ģe. 
 
Hana SCHARFFOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Pr§vŊ moģn§ kvŢli tomu varovala eurokomisaŚka VŊra Jourov§ v souvislosti s kauzou Cambridge Analytica pŚed 
ohroģen²m demokracie. Nakonec to, ģe Facebook ġkod² demokracii, si mysl² 60 % NŊmcŢ podle ļerstv®ho 
prŢzkumu. Co o tom soud²te vy? 
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Denisa HEJLOVĆ, vedouc² katedry marketingov® komunikace a PR, FSV UK 
-------------------- 
To nen² jenom Facebook. Facebook uģ pro tu nejmladġ² generaci je tak® troġiļku zdiskreditovanĨ. Ti nejmladġ² 
uģivatel® uģ ho vlastnŊ ani pouģ²vat nechtŊj², ale pouģ²vaj² jin® s²tŊ a jin§ m®dia, na kterĨch sd²l² obrovsk® 
mnoģstv² informac² ze sv®ho soukrom². To nen² jenom probl®m jedn® firmy. Cambridge Analytica. To je 
celospoleļenskĨ probl®m o tom, ģe lid® sd²l² a budou do budoucna sd²let obrovsk® mnoģstv² dat sami o sobŊ a 
ty se prostŚednictv²m rŢznĨch softwarŢ a technologickĨch n§strojŢ daj² skvŊle analyzovat a potom 
prostŚednictv²m rŢznĨch manipulac² i vyuģ²vat proti nim. 
 
Hana SCHARFFOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Jedna vŊc je data poskytnout, ale pak je tam ta absorpce tŊch informac². Jak se tedy jako uģivatel nenechat 
ovlivnit nŊjakou nekalou kampan², tak jako v tomto pŚ²padŊ? 
 
Denisa HEJLOVĆ, vedouc² katedry marketingov® komunikace a PR, FSV UK 
-------------------- 
To je opravdu velmi tŊģk®. A je i tŊģk® to poznat. VezmŊte si, ģe dneska ani bŊģnĨ ļten§Ś nepozn§ vlastnŊ v 
novin§ch, co to je advertori§l, coģ je smŊsice inzer§tŢ a novinov®ho ļl§nku. Poznat to na tŊch soci§ln²ch 
m®di²ch je jeġtŊ tŊģġ². Ale co bych tady chtŊla vyzdvihnout, je pr§ce tŊch novin§ŚŢ. Protoģe Facebook o tom 4 
roky vŊdŊl a nic neŚekl, protoģe vŊdŊl, ģe by to vedlo k poklesu ceny jejich akci². Novin§Śi na tom pracovali rok, 
na t®to kauze, takģe tady je dobr® si uvŊdomit, ģe tady ta role novin§ŚŢ chr§n² vlastnŊ tu veŚejnost a chr§n² 
spotŚebitele. 
 
Hana SCHARFFOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Mimochodem, ġ®f Facebooku Mark Zuckerberg se teŅ omlouv§ v tiġtŊnĨch m®di²ch, tedy v listech, aŠ uģ v 
Brit§nii nebo v Americe, nen² to paradox, ģe pŚedstavitel soci§ln²ch s²t² se omlouv§ v tak tradiļn²ch m®di²ch, jako 
je Print? 
 
Denisa HEJLOVĆ, vedouc² katedry marketingov® komunikace a PR, FSV UK 
-------------------- 
On to v podstatŊ mus² udŊlat, aby zas§hnul tu c²lovou skupinu, kter§ m§ velkou rozhodovac² moc a ta tŚeba 
Facebook ani nepouģ²v§. Takģe on opravdu potŚebuje zas§hnout i ty lidi, kteŚ² na Facebooku nejsou. 
 
Hana SCHARFFOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
A teŅ vĨhled do budoucna, mysl²te si, ģe tato cel§ kauza, o kter® se opravdu informuje t®mŊŚ vġude, bude m²t 
nŊjakĨ pozitivn² efekt tŚeba na chov§n² uģivatelŢ na soci§ln²ch s²t²ch? 
 
Denisa HEJLOVĆ, vedouc² katedry marketingov® komunikace a PR, FSV UK 
-------------------- 
AlespoŔ v jednom smŊru by to pozitivn² dopad m²t mŊlo. V Ļech§ch je velmi nepopul§rn² hovoŚit o naŚ²zen²ch 
Evropsk® unie, ģe by n§m pŚin§ġeli nŊco dobr®ho. A teŅko pŚich§z² jedno naŚ²zen², kter® n§m zrovna tady v tom 
docela pomŢģe a to je GDPR, General Data Protection Regulation, kter® se vlastnŊ zabĨv§ velmi jednoduġe 
ochranou osobn²ch ¼dajŢ, a to v tomhle pŚ²padŊ, i kdyģ je to komplikovan®, tak n§m docela pomŢģe. 
 
Hana SCHARFFOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
ř²k§ Denisa Hejlov§, d²ky za v§ġ koment§Ś. 
 
Denisa HEJLOVĆ, vedouc² katedry marketingov® komunikace a PR, FSV UK 
-------------------- 
D²ky a na shledanou. 
 
Hana SCHARFFOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Na shledanou. 
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Do Prahy doraz² pŚedseda doln² komory americk®ho Kongresu. Zeman se 
s n²m nesetk§, chce funkļn² obdob² zah§jit cestou na Slovensko 

25.3.2018    parlamentnilisty.cz    str. 00     
    mp         

U pŚ²leģitosti st®ho vĨroļ² vzniku naġeho st§tu navġt²v² Ļesko pŚedseda doln² komory americk®ho Kongresu 
Paul Ryan. PŢjde o n§vġtŊvu neofici§ln². Jde o prvn² n§vġtŊvu nŊkter®ho americk®ho ¼stavn²ho ļinitele od roku 
2010, kdy do Prahy zav²tal tehdejġ² prezident Barack Obama. Tehdy Obama jednal s prezidentem V§clavem 
Klausem. Ryan prĨ o jedn§n² s dneġn²m prezidentem Miloġem Zemanem nestoj². Zeman stejnŊ tak nestoj² o 
jedn§n² s Ryanem. Proļ tomu tak je? 
 
 Naġe republika letos slav² st® narozeniny. Na jej²m vzniku mŊly v roce 1918 nemalĨ pod²l i Spojen® 
st§ty. Tak® proto v tomto dŢleģit®m roce navġt²v² Ļesko jeden z americkĨch ¼stavn²ch ļinitelŢ  ï pŚedseda 
SnŊmovny reprezentantŢ USA Paul Ryan. SnŊmovna reprezentantŢ je doln² komorou americk®ho Kongresu. 
PŢjde o neofici§ln² n§vġtŊvu. Ryan se v Praze setk§ s pŚedsedou SnŊmovny Radkem Vondr§ļkem (ANO) nebo 
s americkĨm velvyslancem v Praze Stephenem B. Kingem. S prezidentem Miloġem Zemanem se vġak neuvid². 
Podle informac² den²ku Pr§vo chtŊj² d§t Ameriļan® t²mto krokem najevo, ģe nesouhlas² s kritikou svobodnĨch 
m®di² v Ļesku, kter§ tak ļasto zazn²v§ z ¼st Miloġe Zemana.     O setk§n² s Ryanem nestoj² ani Miloġ Zeman. 
Hradn² mluvļ² JiŚ² Ovļ§ļek vysvŊtlil proļ. ĂV zahraniļnŊpolitick® oblasti nyn² klademe dŢraz na dodrģen² 
prezidentsk® tradice v podobŊ prvn² zahraniļn² cesty v nov®m funkļn²m obdob² na Slovensko. V pŚ²ġt²ch pŊti 
letech bude jistŊ jeġtŊ cel§ Śada pŚ²leģitost² k diskusi s naġimi americkĨmi pŚ§teli,ñ Śekl mluvļ² den²ku Echo24.  
 Celou zpr§vu najdete zde.  M²sto setk§n² s prezidentem se Ryan setk§ s vysokoġkolskĨmi studenty na 
pŢdŊ politogick®ho klubu Fakulty soci§ln²ch vŊd. 
 
 
URL| http://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Do-Prahy-dorazi-predseda-dolni-komory-americkeho-
Kongresu-Zeman-se-s-nim-nesetka-chce-funkcni-obdobi-zahajit-cestou-na-Slovensko-
529432?utm_source=nm&utm_medium=xml 
 

TŚet² muģ USA v Praze. Proļ se nepotk§ s prezidentem Zemanem? 
25.3.2018    echoprime.cz    str. 00    Ud§losti 

    Ladislav Ġustr         

Na neofici§ln², soukromou n§vġtŊvu do Ļesk® republiky dorazil v nedŊli odpoledne pŚedseda SnŊmovny 
reprezentantŢ Paul Ryan. OsmaļtyŚicetiletĨ republik§n se bŊhem pobytu sejde s premi®rem v demisi Andrejem 
Babiġem, pŚedsedou snŊmovny Radkem Vondr§ļkem ļi se svĨm pŚ²telem a velvyslancem SpojenĨch st§tŢ 
Stephenem Kingem. S kĨm se nepotk§, je prezident Miloġ Zeman. Podle mluvļ²ho prezidenta JiŚ²ho Ovļ§ļka si 
prezident schov§v§ prvn² ofici§ln² n§vġtŊvu pro Slovensko. Sp²ġe ale Ryan nem§ o setk§n² vŢbec z§jem.  
  
ĂV zahraniļnŊpolitick® oblasti nyn² klademe dŢraz na dodrģen² prezidentsk® tradice v podobŊ prvn² zahraniļn² 
cesty v nov®m funkļn²m obdob² na Slovensko. V pŚ²ġt²ch pŊti letech bude jistŊ jeġtŊ cel§ Śada pŚ²leģitost² k 
diskuzi s naġimi americkĨmi pŚ§teli,ñ Śekl mluvļ² prezidenta JiŚ² Ovļ§ļek pro den²k Echo24.  
  
Podle informac² den²ku Pr§vo nem§ ani Paul Ryan z§jem se setkat s ļeskou hlavou st§tu. Dle den²ku jsou 
Spojen® st§ty pobouŚeny vystupov§n²m Zemana pŚi sv® inauguraci, kdy pŚi sv® Śeļi kritizoval novin§Śe a m®dia. 
Probl®mem jsou i Zemanova prorusk§ prohl§ġen². I proto mu zŚejmŊ  ģ§dnĨ pŚedstavitel SpojenĨch st§tŢ dosud 
negratuloval ke zvolen².  ĂV USA panuj² jin® zvyklosti v pŚ²padŊ prezidentskĨch gratulac², proto nejde o nic 
pŚekvapiv®ho,ñ omlouval to pro Lidov® noviny Ovļ§ļek.  
  
RyanŢv pŚ²jezd je tak® symbolickĨ. Pr§vŊ pŚed sto lety bylo zaloģeno Ļeskoslovensko a pŚi vzniku st§tu mŊla 
americk§ strana vĨznamnou roli. O t® by chtŊl mluvit napŚ²klad pŚedseda Poslaneck® snŊmovny Radek 
Vondr§ļek, kterĨ se m§ s republik§nem sej²t v nedŊli. ĂVzhledem k d®lce schŢzky asi nebude moģn® se 
podrobnŊ vŊnovat konkr®tn²m t®matŢm. J§ si hlavnŊ velmi cen²m, ģe Paul Ryan m® pozv§n² pŚijal. VŊnovat 
bych se chtŊl pŚipomenut² role Washingtonu pro vznik naġeho st§tu a zdŢraznit hodnoty, kter® v dneġn²m svŊtŊ 
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sd²l²me. Pak bude moģn§ ļas se vŊnovat aktu§ln²mu dŊn² v USA a u n§s, a dalġ² spolupr§ci. PŚedpokl§d§m, ģe 
zaj²mav§ by mohla bĨt debata o bezpeļnosti,ñ Śekl pro den²k Echo24 pŚedseda snŊmovny Radek Vondr§ļek.  
  
PŚed setk§n²m s Vondr§ļkem m§ Ryan napl§novanou besedu na Politogick®m klubu Fakulty soci§ln²ch vŊd. 
ĂByli jsme v kontaktu s americkĨm centrem, kter® kdyģ zjistilo, ģe Ryan pŚijede, projevilo z§jem, ģe by r§di 
uspoŚ§dali debatu se studenty. Nab²dli jsme se, protoģe poŚ§d§me rŢzn® debaty s jinĨmi ¼stavn²mi ļiniteli. Loni 
jsme napŚ²klad uspoŚ§dali superdebatu s ļeskĨmi ¼stavn²mi ļiniteli, takģe v t®to oblasti m§me relativnŊ 
zkuġenost. V tom byl ten prvotn² impuls,ñ Śekl Martin HvŊzda z Politologick®ho klubu pro Echo24.  
  
Podle Martin HvŊzdy si t®mata k debatŊ vybere s§m Paul Ryan. ĂSamozŚejmŊ se ale budeme bavit o jeho 
postaven² v r§mci americk®ho ¼stavn²ho syst®mu nebo se budeme snaģit probrat ļeskoamerick® vztahy. Ta 
t®mata jsou pomŊrnŊ obecn§. Vzhledem k tomu ģe tam nebude ani moder§tor, protoģe to chtŊl dŊlat Paul Ryan 
s§m, tak bude z§leģet hodnŊ na dotazech studentŢ,ñ uvedl Martin HvŊdza pro Echo24.  
  
PŚ§telstv² s Kingem  
PŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ se setk§ tak® se svĨm kamar§dem a nyn² velvyslancem v Ļesk® republice 
Stephenem Kingem. SpoleļnŊ se znaj² od roku 1988, kdy Ryan pom§hal Kingovi v kampani do americk®ho 
Sen§tu. Oba politici poch§z² ze st§tu Wisconsin, kde Stephen King vedl republik§nskou stranu v letech 2007 aģ 
2017  
 
Great to welcome my good friend, and fellow Wisconsinite, @USAmbPrague Stephen B. King to the Capitol 
today. Heôs been doing great work representing our country to the Czech people. pic.twitter.com/KQE7dK9ZkY  
 ð Paul Ryan (@SpeakerRyan)  
 19. bŚezna 2018 
  
Posledn²m vysokĨm ¼stavn²m ļinitelem, kterĨ pŚiletŊl ze SpojenĨch st§tŢ ofici§lnŊ do Ļesk® republiky, byl 
bĨvalĨ demokratickĨ prezident Barack Obama v roce 2010. V Praze se tehdy konal americko-ruskĨ summit, 
bŊhem nŊhoģ Obama s tehdejġ²m ruskĨm prezidentem Dmitrijem MedvedŊvem podepsali smlouvu o omezen² 
jadernĨch arzen§lŢ. Oba st§tn²ci tehdy jednali i s tehdejġ²m prezidentem V§clavem Klausem.  
  
 
 
URL| http://echoprime.cz/a/ScXRT 
 

Do Prahy pŚiletŊl tŚet² muģ USA. Proļ se nepotk§ s prezidentem 
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    Ladislav Ġustr         

Na neofici§ln² n§vġtŊvu do Ļesk® republiky pŚiletŊl pŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ Paul Ryan. 
OsmaļtyŚicetiletĨ republik§n se bŊhem pobytu sejde s premi®rem v demisi Andrejem Babiġem, pŚedsedou 
snŊmovny Radkem Vondr§ļkem ļi se svĨm pŚ²telem a velvyslancem SpojenĨch st§tŢ Stephenem Kingem. S 
kĨm se nepotk§, je prezident Miloġ Zeman. Podle mluvļ²ho prezidenta JiŚ²ho Ovļ§ļka si prezident schov§v§ 
prvn² ofici§ln² n§vġtŊvu pro Slovensko. Sp²ġe ale Ryan nem§ o setk§n² vŢbec z§jem. 
 
Na neofici§ln² n§vġtŊvu do Ļesk® republiky pŚiletŊl pŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ Paul Ryan. 
OsmaļtyŚicetiletĨ republik§n se bŊhem pobytu sejde s premi®rem v demisi Andrejem Babiġem, pŚedsedou 
snŊmovny Radkem Vondr§ļkem ļi se svĨm pŚ²telem a velvyslancem SpojenĨch st§tŢ Stephenem Kingem. S 
kĨm se nepotk§, je prezident Miloġ Zeman. Podle mluvļ²ho prezidenta JiŚ²ho Ovļ§ļka si prezident schov§v§ 
prvn² ofici§ln² n§vġtŊvu pro Slovensko. Sp²ġe ale Ryan nem§ o setk§n² vŢbec z§jem.  
ĂV zahraniļnŊpolitick® oblasti nyn² klademe dŢraz na dodrģen² prezidentsk® tradice v podobŊ prvn² zahraniļn² 
cesty v nov®m funkļn²m obdob² na Slovensko. V pŚ²ġt²ch pŊti letech bude jistŊ jeġtŊ cel§ Śada pŚ²leģitost² k 
diskuzi s naġimi americkĨmi pŚ§teli,ñ Śekl mluvļ² prezidenta JiŚ² Ovļ§ļek pro den²k Echo24.  
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Podle informac² den²ku Pr§vo nem§ ani Paul Ryan z§jem se setkat s ļeskou hlavou st§tu. Dle den²ku jsou 
Spojen® st§ty pobouŚeny vystupov§n²m Zemana pŚi sv® inauguraci, kdy pŚi sv® Śeļi kritizoval novin§Śe a m®dia. 
Probl®mem jsou i Zemanova prorusk§ prohl§ġen². I proto mu zŚejmŊ  ģ§dnĨ pŚedstavitel SpojenĨch st§tŢ dosud 
negratuloval ke zvolen².  ĂV USA panuj² jin® zvyklosti v pŚ²padŊ prezidentskĨch gratulac², proto nejde o nic 
pŚekvapiv®ho,ñ omlouval to pro Lidov® noviny Ovļ§ļek.  
  
RyanŢv pŚ²jezd je tak® symbolickĨ. Pr§vŊ pŚed sto lety bylo zaloģeno Ļeskoslovensko a pŚi vzniku st§tu mŊla 
americk§ strana vĨznamnou roli. O t® by chtŊl mluvit napŚ²klad pŚedseda Poslaneck® snŊmovny Radek 
Vondr§ļek, kterĨ se m§ s republik§nem sej²t v nedŊli. ĂVzhledem k d®lce schŢzky asi nebude moģn® se 
podrobnŊ vŊnovat konkr®tn²m t®matŢm. J§ si hlavnŊ velmi cen²m, ģe Paul Ryan m® pozv§n² pŚijal. VŊnovat 
bych se chtŊl pŚipomenut² role Washingtonu pro vznik naġeho st§tu a zdŢraznit hodnoty, kter® v dneġn²m svŊtŊ 
sd²l²me. Pak bude moģn§ ļas se vŊnovat aktu§ln²mu dŊn² v USA a u n§s, a dalġ² spolupr§ci. PŚedpokl§d§m, ģe 
zaj²mav§ by mohla bĨt debata o bezpeļnosti,ñ Śekl pro den²k Echo24 pŚedseda snŊmovny Radek Vondr§ļek.  
  
PŚed setk§n²m s Vondr§ļkem m§ Ryan napl§novanou besedu na Politogick®m klubu Fakulty soci§ln²ch vŊd. 
ĂByli jsme v kontaktu s americkĨm centrem, kter® kdyģ zjistilo, ģe Ryan pŚijede, projevilo z§jem, ģe by r§di 
uspoŚ§dali debatu se studenty. Nab²dli jsme se, protoģe poŚ§d§me rŢzn® debaty s jinĨmi ¼stavn²mi ļiniteli. Loni 
jsme napŚ²klad uspoŚ§dali superdebatu s ļeskĨmi ¼stavn²mi ļiniteli, takģe v t®to oblasti m§me relativnŊ 
zkuġenost. V tom byl ten prvotn² impuls,ñ Śekl Martin HvŊzda z Politologick®ho klubu pro Echo24.  
  
Podle Martin HvŊzdy si t®mata k debatŊ vybere s§m Paul Ryan. ĂSamozŚejmŊ se ale budeme bavit o jeho 
postaven² v r§mci americk®ho ¼stavn²ho syst®mu nebo se budeme snaģit probrat ļeskoamerick® vztahy. Ta 
t®mata jsou pomŊrnŊ obecn§. Vzhledem k tomu ģe tam nebude ani moder§tor, protoģe to chtŊl dŊlat Paul Ryan 
s§m, tak bude z§leģet hodnŊ na dotazech studentŢ,ñ uvedl Martin HvŊdza pro Echo24.  
  
PŚ§telstv² s Kingem  
PŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ se setk§ tak® se svĨm kamar§dem a nyn² velvyslancem v Ļesk® republice 
Stephenem Kingem. SpoleļnŊ se znaj² od roku 1988, kdy Ryan pom§hal Kingovi v kampani do americk®ho 
Sen§tu. Oba politici poch§z² ze st§tu Wisconsin, kde Stephen King vedl republik§nskou stranu v letech 2007 aģ 
2017  
 
Great to welcome my good friend, and fellow Wisconsinite, @USAmbPrague Stephen B. King to the Capitol 
today. Heôs been doing great work representing our country to the Czech people. pic.twitter.com/KQE7dK9ZkY  
 ð Paul Ryan (@SpeakerRyan)  
 19. bŚezna 2018 
  
Posledn²m vysokĨm ¼stavn²m ļinitelem, kterĨ pŚiletŊl ze SpojenĨch st§tŢ ofici§lnŊ do Ļesk® republiky, byl 
bĨvalĨ demokratickĨ prezident Barack Obama v roce 2010. V Praze se tehdy konal americko-ruskĨ summit, 
bŊhem nŊhoģ Obama s tehdejġ²m ruskĨm prezidentem Dmitrijem MedvedŊvem podepsali smlouvu o omezen² 
jadernĨch arzen§lŢ. Oba st§tn²ci tehdy jednali i s tehdejġ²m prezidentem V§clavem Klausem.  
  
V TĨden²ku Echo a na EchoPrime se dozv²te v²ce, z²sk§te je zde.  
ĻtŊte tak®: 
Paul Ryan poveļeŚ² s Babiġem. Se Zemanem se vġak nesetk§  
SnŊmovna reprezentantŢ schv§lila Trumpovu daŔovou reformu  
 
 
URL| http://echo24.cz/a/ScXRT 
 

O Ăbudov§n² protektor§tuñ 
24.3.2018    ĻRo - vltava.cz    str. 00    Historie 

    Martin Groman         

Autor poŚadu Martin Groman hovoŚ² s historiky Radkou Ġustrovou z Masarykova ¼stavu a Archivu AV ĻR a s 
Jarom²rem MrŔkou z Đstavu pro studium totalitn²ch reģimŢ. O filmech roku 1939 se v poŚadu tak® zm²n² Petr 
BednaŚ²k z Fakulty soci§ln²ch vŊd UK v Praze. 
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URL| http://vltava.rozhlas.cz/o-budovani-protektoratu-6943802 
 

V Praze nepozdrav² prezidenta 
24.3.2018    Blesk    str. 02    Politika 

    (ht)         

TŚet² muģ USA  
 
PRAHA ï Do Prahy pŚicestuje Paul Ryan (48) ï pŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ, kterĨ m§ mezi nejvyġġ²mi 
politiky USA ļ²slo 3. PŚestoģe pŚijde na Śadu setk§n² s premi®rem v demisi Andrejem Babiġem (63, ANO) ļi 
projev pŚed Poslaneckou snŊmovnou, n§vġtŊva Hradu na programu nen². Kongresman dokonce upŚednostn² i 
studenty na fakultŊ soci§ln²ch vŊd, se kterĨmi bude debatovat. Pro prezidenta Miloġe Zemana (73), kterĨ tak® 
napŚ²klad marnŊ ļekal na pozv§n² do B²l®ho domu, jde o dalġ² americk® zklam§n². 
 

Poprv® v Praze 
24.3.2018    Mlad§ fronta DNES    str. 04    Z domova 

    VojtŊch Srnka Robert Oppelt         

TŚet² nejvĨġe postavenĨ muģ americk® administrativy doraz² v nedŊli do Prahy. V pl§nu m§ politick® oficiality, 
ale i rodinnou dovolenou.  
 
ofici§ln² setk§n² prezidenta Miloġe Zemana s jeho americkĨm protŊjġkem, aģ z Ameriky pŚicestuje alespoŔ tŚet² 
nejvĨġe postavenĨ ¼stavn² ļinitel. Ġ®f americk® SnŊmovny reprezentantŢ Paul Ryan, kterĨ by mŊl na praģsk® 
letiġtŊ V§clava Havla dorazit v nedŊli, se vġak s Miloġem Zemanem tak® nesetk§. Z§jem nebyl ani z jedn® 
strany.  
 Na Ryana se tak tŊġ² sp²ġe jeho ļeskĨ protŊjġek pŚedseda ļesk® Poslaneck® snŊmovny Radek 
Vondr§ļek z hnut² ANO. ĂDozvŊdŊl jsem se, ģe je pŚ²telem souļasn®ho americk®ho velvyslance v Praze 
Stephena Kinga. Kdyģ jsem se s n²m po jeho n§stupu do ¼Śadu setkal, tak jsem mu nast²nil moģnost pozv§n² 
Paula Ryana do Prahy,ñ popisuje Vondr§ļek, co pŚedch§zelo historicky prvn² n§vġtŊvŊ pŚedsedy americk® 
snŊmovny. Jedn²m s t®mat by podle nŊj mŊlo bĨt pl§novan® setk§n² prezidentŢ SpojenĨch st§tŢ a Severn² 
Koreje, ale tak® st§le napjatŊjġ² vztahy mezi z§padn²mi st§ty a Ruskem. ĂBude mŊ zaj²mat jeho n§zor na rusk® 
aktivity, stejnŊ jako mŊ zaj²mal n§zor britsk®ho velvyslance, se kterĨm jsem se teŅ nŊkolikr§t seġel,ñ nar§ģ² 
Vondr§ļek na ned§vnou otravu bĨval®ho rusk®ho ġpiona v Brit§nii, z n²ģ Z§pad podezŚ²v§ Rusko.  
 D§ se oļek§vat, ģe Ryana budou naopak zaj²mat ļesk® arm§dn² vĨdaje. Amerika dlouhodobŊ tlaļ² na 
sv® spojence v NATO, aby dodrģovali z§vazek, podle nŊjģ maj² ļlenov® Severoatlantick® aliance utr§cet na 
obranu alespoŔ dvŊ procenta hrub®ho dom§c²ho produktu. Ļesko loni vydalo zhruba polovinu.  
 Tohoto t®matu se tĨk§ tak® jiģ schv§lenĨ, avġak odloģenĨ n§kup americkĨch vrtuln²kŢ, kterĨ maj² 
Ameriļan® velkĨ z§jem dokonļit.  
 
Se Zemanem se nesetk§  
 
PŚekvapiv® je, ģe se Ryan bŊhem sv® n§vġtŊvy nesejde s prezidentem Miloġem Zemanem. Podle mluvļ²ho 
JiŚ²ho Ovļ§ļka Zeman hodl§ dodrģet tradici a jako znovuzvolenĨ prezident nejdŚ²ve podniknout prvn² zahraniļn² 
cestu na Slovensko.  
 ĂV pŚ²ġt²ch pŊti letech bude jistŊ cel§ Śada pŚ²leģitost² k diskusi s naġimi americkĨmi pŚ§teli,ñ dodal 
Ovļ§ļek. Podle zdrojŢ z diplomatickĨch kruhŢ to vġak bylo sp²ġe tak, ģe se Ryanovi nechtŊlo pŚ²liġ sej²t s 
ļeskĨm prezidentem proslulĨm svĨmi proruskĨmi n§zory.  
 Ondr§ļek nechtŊl tyto spekulace komentovat. ĂProļ se nesejde s panem Zemanem, nev²m. Mus²te se 
zeptat tŊch dvou stran. Pro n§ġ protokol je sloģit® vyŚeġit vġechny bezpeļnostn² ot§zky. Napnuli jsme vġechny 
naġe s²ly na jeho vystoupen² ve SnŊmovnŊ a to se podaŚilo. Je to pŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ, a patŚ² 
tedy pŚedevġ²m do SnŊmovny,ñ konstatoval.  
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Trochu pr§ce, trochu z§bava  
 
Miloġ Zeman se r§d chlub² t²m, ģe patŚil k menġinŊ evropskĨch l²drŢ, kteŚ² v americkĨch prezidentskĨch volb§ch 
veŚejnŊ podpoŚili Donalda Trumpa. Paul Ryan, aļ republik§n, se vġak mezi jeho zast§nce rozhodnŊ neŚad².  
 Trumpa kritizoval tŚeba za jeho rasistick® pozn§mky na adresu africkĨch zem² a naposledy se do nŊj 
opŚel, kdyģ ozn§mil zaveden² cla na ocel a hlin²k.  
 V minulosti byl ostatnŊ Paul Ryan spojencem bĨval®ho republik§nsk®ho kandid§ta na prezidenta Mitta 
Romneyho a s t²m m§ Trump vztahy velmi napjat®. V roce 2012 Ryan kandidoval po boku Romneyho na post 
americk®ho viceprezidenta.  
 Prvn² politick® krŢļky vġak udŊlal pr§vŊ po boku souļasn®ho americk®ho velvyslance v Ļesku 
Stephena Kinga. Oba se znaj² z Janesville ve Wisconsinu, kde se narodili, a v roce 1988 tehdy osmn§ctiletĨ 
Ryan pŢsobil jako dobrovoln²k v KingovŊ ne¼spŊġn® volebn² kampani do Sen§tu. A o deset let pozdŊji zase 
King pom§hal v kampani Ryanovi, tentokr§t uģ ¼spŊġn®.  
 Ryanova praģsk§ cesta proto bude kombinac² soukrom® n§vġtŊvy Kinga a pr§ce. O to je podle 
Vondr§ļka tŊģġ² ji zorganizovat. R§d by Ryana provedl SnŊmovnou, kde bude v ¼terĨ pŚipraveno slavnostn² 
shrom§ģdŊn² na jeho poļest, pŚi kter®m by mŊl pron®st p§r slov.  
 Navġt²vit by mŊl tak® Sen§t a rovnŊģ se sejde s premi®rem Andrejem Babiġem. Vyraz² tak® na 
Univerzitu Karlovu, kde s n²m poŚ§d§ diskusi PolitologickĨ klub fakulty soci§ln²ch vŊd.  
 To vġe bude muset Ryan stihnout bŊhem pondŊl² a ¼terĨ. Zbytek tĨdne si vyhradil pro soukromou 
dovolenou s rodinou. ĂPŚekvapuje mŊ, ģe tu jeġtŊ nikdy nebyl,ñ dod§v§ Vondr§ļek.  
 
Foto autor| Foto: ĻTK 
Foto autor| Foto: Getty 
Foto popis| Republik§ni Paul Ryan se s Donaldem Trumpem nemaj² pŚ²liġ v l§sce. 
 

Jde to i bez fr§z² 
24.3.2018    penize.cz    str. 00    Rozhovor 

    OndŚej TŢma         

ĂSportovci nejsou upocen® stroje na g·ly, kter® nemaj² co Ś²ct,ñ Ś²k§ spoluzakladatel webu Bezfr§z².cz Frantiġek 
Suchan. Rozhovor o ¼rovni ļesk® sportovn² ģurnalistiky, touze rozjet vlastn² projekt na internetu jako 
komunistick®m m®diu. 
 
Sed²me spolu v prosklen® kav§rnŊ a pozorujeme promrzlou Prahu. Bav²me se o zimn² olympi§dŊ, ale taky o 
spolupr§ci sportovcŢ a novin§ŚŢ. Frantiġku Suchanovi se totiģ spolu s dalġ²mi zakladateli projektu Bez fr§z² daŚ² 
boŚit stereotypn² pohled na profesion§ln² sportovce. Od Ś²jna 2016 uģ publikovali v²c neģ stovku pŚ²bŊhŢ ze 
sportovn²ho prostŚed². Nejen o dŚinŊ, kter§ je potŚeba k tomu, dostat se na vrchol, ale i o depres²ch, rozvodech, 
tahanic²ch o dŊti, z§vislostech, ztr§t§ch nejbliģġ²ch a v§ģnĨch zranŊn²ch. 
 
Jak jste se dostal ke sportovn² ģurnalistice? 
 
Odmala jsem byl bl§zen do hokeje. Jako spousta dŊcek jsem mŊl nad postel² plak§t Jardy J§gra a snil, ģe si 
zahraju NHL. Aģ do juniorsk®ho vŊku jsem sice hr§l za P²sek na docela sluġn® ¼rovni, na republikovĨch 
ġampion§tech jsem se dokonce potk§val s klukama, co dnes v§l² v reprezentaci, ale na mnŊ bylo od zaļ§tku 
vidŊt, ģe to nem§ budoucnost. Sp²ġ jsem lepil d²ry v sestavŊ. Kde bylo potŚeba, tam pl§cli Suchana. 
 
V ġestn§cti jsem blbŊ onemocnŊl s mandlemi, dlouho jsem leģel a nemohl sportovat. Tak jsem si Śekl, ģe budu o 
hokeji aspoŔ ps§t. Po vzoru report§ģ², kter® vych§zely na NHL.cz, jsem zaļal ps§t o naġich dorosteneckĨch 
z§pasech. Jednou jsem se vypravil do P²seckĨch postŚehŢ, pl§tku, kterĨ dneska ļtou uģ jenom dŢchodci. Na 
disketŊ jsem mŊl nŊkolikastr§nkovĨ elabor§t a zaj²malo mŊ, jestli to nechtŊj² vydat. 
 
Vydali? 
 
V podstatŊ se mi vysm§li a Śekli, aŠ to zkus²m nŊkde na internetu. To mi ale pomohlo, pŚedt²m jsem nikdy 
neuvaģoval o tom, ģe by se dalo psan²m na web vydŊl§vat. Bylo to nŊkdy v roce 2002, kdy jsme se doma 
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pŚipojovali vyt§ļen²m pŚes pevnou linku. Nakonec jsem zaļal ps§t na str§nky p²seck®ho klubu a postupnŊ se 
zapojoval do dalġ²ch aktivit spoleļnosti eSports.cz. 
 
Pak jste se ale stejnŊ pŚesunul k tiġtŊnĨm novin§mé 
 
Vģdycky jsem miloval den²k Sport. Jako kluk jsem mŊl pŚedplatn®, kaģd® r§no jsem pŚed sn²dan² sebŊhl ke 
schr§nce pro noviny a celĨ den je louskal, nejv²c na hodin§ch matiky a chemie. Pak se v P²sku objevil na 
tr®ninkov®m kempu Dominik Haġek a j§ si s n²m domluvil rozhovor. Tam jsem se potkal s klukama z redakce 
Sportu a tak trochu jim vymluvil d²ru do hlavy. Kdyģ vidŊli, co jsme s Haġkem stvoŚili, l²bilo se jim to a nab²dli mi 
m²sto v redakci. Po maturitŊ jsem k nim rovnou nastoupil. Najednou jsem se pod²lel na nŊļem, co jsem jako 
malĨ kluk obdivoval. 
 
Proļ jste po osmi letech odeġel? 
 
Do Sportu jsem nastoupil v dobŊ, kdy internet jeġtŊ nebyl v takov®m laufu a noviny mŊly mnohem vŊtġ² vĨznam. 
Prvn²ch zhruba ġest let jsem byl nadġenĨ. Pro mlad®ho kluka, kterĨ m§ r§d sport a nem§ rodinu, je to ¼ģasn§ 
pr§ce. Jezdil jsem po svŊtŊ, od roku 2010 jsem byl na vġech mistrovstv²ch svŊta, potk§val jsem lidi, ke kterĨm 
bych se jinak tŊģko dostal. Od zkuġenŊjġ²ch kolegŢ jako Luboġ Brabec, Petr Dias, M²ra Hor§k a Pavel B§rta 
jsem se toho spoustu nauļil, to mi ģ§dn§ ġkola nemohla d§t. Ļasem ale nadġen² vyprchalo. 
 
Jak to? 
 
Zaļal jsem m²t pocit, ģe nikoho nezaj²m§, jestli svoji pr§ci dŊl§me poŚ§dnŊ. Hlavn² bylo, abychom mŊli na webu 
ļl§nek s J§grem a v novin§ch tŚi strany o fotbalov® SpartŊ. PŚiġlo mi, ģe kdyģ tam zŢstanu do dŢchodu, budu 
celĨ ģivot dŊlat to sam®. V lednu si pojedu na extraligu do Litv²nova poslechnout, kdo hraje ġpatnŊ pŚesilovky. 
Po play-off rozeberu, koho tren®r n§roŅ§ku nominoval na mistrovstv² svŊta a tak poŚ§d dokola. Kdyģ nŊkdo 
vyhraje, oslav²me ho, jakej je borec. A kdyģ se mu pak nŊco nepovede, nap²ġeme, co je to za vola. UvŊdomil 
jsem si, ģe sportovn²mu prostŚed² nijak nepom§h§me. 
 
Jde to ve sportovn²ch novin§ch dŊlat jinak? 
 
UrļitŊ. Ch§pu, ģe hlavn² je popt§vka ļten§ŚŢ, takģe podobn® ļl§nky budou vych§zet vģdycky, i kdyģ jsou na 
jedno brdo. Nebylo mi ale pŚ²jemn®, ģe n§s ve Sportu za kaģdou cenu pasovali do role soudcŢ. Spousta z tŊch, 
kdo takhle vystupuj², pŚitom nem§ potŚebn® znalosti ani zkuġenosti. Kdyģ vid²m, jak kluk, co p²ġe p§r mŊs²cŢ na 
web, sestŚeluje zkuġen® tren®ry za taktiku a vĨbŊr sestavy a od stolu rozkrĨv§ fungov§n² klubŢ, mus²m kroutit 
hlavou. Medi§ln² domy tomu jdou jeġtŊ naproti. Stlaļuj² n§klady, nab²raj² mladou a levnou pracovn² s²lu. A 
zdaleka se to netĨk§ jen sportovn²ch redakc². 
 
Jak v§s napadlo zaloģit web Bez fr§z²? 
 
Kdyģ jsem skonļil v novin§ch, pom§hal jsem kamar§dovi se sportovn²m festivalem pro dŊti, ale zjistil jsem, ģe 
mi chyb² prostŚed², ve kter®m jsem se za ty roky uģ vcelku dobŚe orientoval. Pak jsem pŚemĨġlel, co d§l. 
Dokonce jsem uvaģoval, ģe se zase vr§t²m do Sportu. Nakonec zv²tŊzila touha pustit se do nŊļeho vlastn²ho. 
Vġude ļtu o lidech, kteŚ² mŊli odvahu vrhnout se do vlastn²ch projektŢ, tak jsem si Śekl, ģe to zkus²m taky. 
 
V t® dobŊ jsem narazil na web The Playersô Tribune, kterĨ ve SpojenĨch st§tech zaloģil baseballista Derek 
Jeter. Jde o platformu, na kter® vych§z² texty profesion§ln²ch sportovcŢ psan® v prvn² osobŊ. OkamģitŊ jsem 
zaļal hltat vġechny ļl§nky o hokeji, co tam mŊli. ř²kal jsem si, ģe pŚesnŊ tohle je ono. Ģe okolo sebe sice 
slyġ²m, jak lidi neļtou dlouh® texty, a uģ vŢbec ne na internetu, ale pŚitom tenhle form§t skvŊle funguje. 
UvŊdomil jsem si, ģe by mŊ bavilo dŊlat nŊco podobn®ho. Vģdycky mŊ l§kaly sportovn² ģivotopisy a velk® 
rozhovory, ve kterĨch neġlo jen o fr§ze a dojmy ze z§pasu. ChtŊl jsem j²t do hloubky a tady jsem najednou vidŊl, 
ģe existuje forma atraktivn² i pro dneġn² dobu. 
 
Jak dlouho jste projekt pŚipravoval? 
 
Ze zaļ§tku jsem sp²ġ jen dlouho pŚemĨġlel a zjiġŠoval. Bylo jasn®, ģe budu potŚebovat nŊkoho, kdo mi pomŢģe 
projekt zaġt²tit. Zavolal jsem hokejistovi Kubovi Koreisovi, se kterĨm jsme se dobŚe znali z m®ho pŢsoben² ve 
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Sportu. M§ ¼ģasnĨ vġeobecnĨ rozhled a d²ky sv®mu podnik§n² se perfektnŊ orientuje v oblasti financ². N§pad se 
mu l²bil a Śekl, ģe do toho pŢjde se mnou. V l®tŊ 2016 jsme na tom zaļali intenzivnŊ makat. 
 
Pak se k v§m jeġtŊ pŚidal dalġ² hokejista Radim Vrbataé 
 
Kdyģ jsem d§val dohromady prvn² pŚ²bŊhy, zaļ²nal jsem se sportovci, se kterĨmi jsem mŊl nadstandardn² 
vztahy. Kdybych ġel za nŊkĨm ¼plnŊ ciz²m a vysvŊtloval mu, ģe jsem Franta, co psal dŚ²v do Sportu, a byl bych 
r§d, aby se na nezn§m®m webu rozpov²dal o sv®m soukrom², asi by se na to moc netv§Śil. 
 
Radim Vrbata ï se kterĨm byla vģdycky radost spolupracovat, a n§ġ vztah nebyl jen ryze profesn² ï byl jedn²m z 
prvn²ch zpov²danĨch. Kdyģ mu skonļila sez·na v NHL, pŚijel jsem za n²m do Boleslavi. JeġtŊ neģ jsem zapnul 
diktafon, se zaļal zaj²mat o to, jak® m§me pl§ny a jak chceme pŚesnŊ fungovat. Nakonec jsem odj²ģdŊl s t²m, ģe 
by se k n§m r§d pŚipojil a ģe je ochotnĨ d§t na rozjezd projektu nŊjak® pen²ze. Za dalġ² tŚi tĨdny jsme zakl§dali 
spoleļnost. 
 
Ġlo by vŢbec spustit Bez fr§z² bez Jakuba s Radimem? 
 
Asi ano, ale hroznŊ tŊģko. A rozhodnŊ ne takhle profesion§lnŊ. Aģ ve chv²li, kdy jsme si vġichni tŚi pl§cli, jsem 
vŊdŊl, ģe se tomu mŢģu vŊnovat naplno. Do t® doby jsem jeġtŊ psal o hokeji jinam. Byl jsem nadġenĨ, ģe kdyģ 
se v projektu aktivnŊ angaģuj² zn§m§ sportovn² jm®na, bude to br§t veŚejnost jinak, neģ kdybych se do toho 
pustil na vlastn² pŊst. 
 
Jak se vaġi spoleļn²ci zapojuj² do chodu webu? 
 
Texty m§m na starost j§ spolu s dalġ²m editorem Frantou PrachaŚem, kterĨ se mnou dŚ²v dŊlal ve Sportu. S 
Radimem a Jakubem jsme v kontaktu na denn² b§zi. Prob²r§me, na jakĨch pŚ²bŊz²ch zrovna pracujeme, koho 
d§l oslov²me, jak§ je n§vġtŊvnost str§nek. Chod²me spolu na jedn§n² s obchodn²mi partnery. Jsou v§ģnŊ aktivn², 
i kdyģ m§ Kuba svŢj hlavn² byznys jinde a Radim pŚes hokejovou sezonu hraje v Americe. 
 
Bylo v zaļ§tc²ch tŊģk® pŚesvŊdļit sportovce, aby v§m odkryli sv® soukrom²? 
 
VlastnŊ ne. Zaļ²nal jsem se zn§mĨmi, kteŚ² ke mnŊ uģ mŊli dŢvŊru. A postupnŊ se nabalovali dalġ². Radim 
doporuļil fotbalistu Marka MatŊjovsk®ho, Tom§ġ Plekanec zase bĨval®ho stoln²ho tenistu Petra Korbela. Hlavn² 
bylo, ģe prvn² pŚ²bŊhy mŊly velkĨ ohlas u veŚejnosti i u samotnĨch sportovcŢ. Lidi si uvŊdomili, ģe texty ze 
sportovn²ho prostŚed² mŢģou vypadat takhle. Pak uģ jsme vġem mohli Ś²kat, ģe bychom s nimi r§di udŊlali nŊco 
podobn®ho. 
 
Taky je dŢleģit® Ś²ct, ģe Bez fr§z² nen² o mnŊ nebo dalġ²ch lidech, co se pod²lej² na chodu. Je to prostor pro 
sportovce, my jim jen d§v§me moģnost vystoupit a mluvit, jak jim je vlastn². Jejich myġlenky pom§h§me 
zformulovat do souvisl®ho pŚ²bŊhu. A k tomu jim naġe kouzelnice Jana Mensatorov§ udŊl§ jedineļn® fotky. 
 
Sportovci pŚece mohli otevŚenŊ mluvit i do tradiļn²ch m®di². Proļ se v takov® m²Śe zaļali svŊŚovat aģ v§m? 
 
M§ to v²c dŢvodŢ, ale obecnŊ jde asi o to, ģe se dnes v m®di²ch jede v²c na rychlost a kvantitu. Kdyģ nŊkomu 
vol§te po telefonu a on zrovna chv§t§, je jasn®, ģe z toho moc nevytŊģ²te. A kdyģ m§ nŊjakĨ frajer odehr§no pŊt 
set z§pasŢ v NHL, tŊģko bude otevŚenŊ vypr§vŊt o svĨch ģivotn²ch strastech mlad®mu klukovi, se kterĨm mluv² 
prvnŊ. 
 
V jednom rozhovoru jste Śekl, ģe ze sportovcŢ dŊlaj² blbce ġpatn² novin§Śié 
 
Nebylo to moc taktick®, spousta kolegŢ se asi naġtvala. Ale v podstatŊ je to pravda. Nesn§ġ²m ban§ln² ot§zky. 
Kdyģ se nŊkdo zept§ fotbalisty po devades§ti minut§ch bŊh§n² za m²ļem, jestli chtŊl vyhr§t, pŚ²padnŊ jestli 
mŢģe popsat g·l, kterĨ vġichni div§ci vidŊli v mnoha opakov§n²ch, jakou ļek§ odpovŊŅ? My chceme uk§zat, ģe 
sportovci nejsou upocen® stroje na g·ly. Ano, jsou mezi nimi intelektu§lnŊ slabġ² i silnŊjġ², ale to i mezi bank®Śi, 
politiky nebo novin§Śi. RozhodnŊ to neberte tak, ģe h§z²m vġechny sportovn² novin§Śe do jednoho pytle. Je tu 
spousta skvŊlĨch novin§ŚŢ, co odv§dŊj² par§dn² pr§ci. Jen to bohuģel ļasto zanikne v tom balastu kolem. 
 
Jak ļasto se st§v§, ģe s prosbou o zpracov§n² pŚ²bŊhu nepochod²te? 
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NaġtŊst² m§me dost vysok® procento ¼spŊġnosti. Poļ²t§me ale samozŚejmŊ s t²m, ģe se s n§mi nŊkdo nechce 
bavit. NŊkdy je to definitivn², jindy sp²ġ kvŢli tomu, ģe jeġtŊ nepŚiġel spr§vnĨ ļas. Taky se n§m p§rkr§t stalo, ģe 
jsme dali dohromady pŚ²bŊh, ale dotyļnĨ si jeho zveŚejnŊn² na posledn² chv²li rozmyslel. S t²m nic nenadŊl§me, 
nikoho do niļeho netlaļ²me. 
 
Nem§te nŊkdy probl®my s autorizac² fin§ln²ho textu? 
 
P²ġeme o dŢvŊrnĨch vŊcech, takģe plat², ģe sportovci maj² absolutn² kontrolu nad kaģdĨm slovem, kter® vyjde. 
PŚes to nejede vlak. V jinĨch m®di²ch se mŢģe st§t, ģe se nŊjak® vyj§dŚen² z§sahem editora ï tŚeba prac² s 
titulky a perexy ï pŚekrout² nebo vyzn² jinak. To u n§s nepŚipad§ v ¼vahu. 
 
Kdo v§m dal pŚi editov§n² a autorizaci nejv²c zabrat? 
 
Asi Tom§ġ Plekanec, kterĨ je hroznĨ perfekcionista. NŊkolikr§t jsem za n²m jel, prŢbŊģnŊ jsme si volali, sedŊli 
jsme snad nad kaģdou vŊtou. 
 
Takģe novin§Śsk§ noļn² mŢra? 
 
Tahle to neberu. S Tom§ġem jsem uģ dŊlal Śadu vŊtġ²ch rozhovorŢ, takģe jsem vŊdŊl, do ļeho jdu. Je to extr®m, 
ale pŚ²jemnĨ. Pr§ce s n²m mŊ obohacuje. Nelp² na pitomostech, jen se snaģ² vyjadŚovat co nejpreciznŊji. JasnŊ, 
ļlovŊku to sebere spoustu ļasu, ale jsem pŚesvŊdļenĨ, ģe se to vyplatilo. Jeho pŚ²bŊh totiģ pŚesnŊ 
charakterizuje pr§ci, kterou dŊl§me. D§v§ nahl®dnout do hlavy ļlovŊka, kterĨ je maxim§lnŊ ¼spŊġnĨ ve sv®m 
oboru. Ne nadarmo byl jedn²m z nejd®le slouģ²c²ch hr§ļŢ v historii nejslavnŊjġ²ho a nejstarġ²ho klubu NHL. 
VŊŚ²m, ģe kdyģ si tenhle ļl§nek pŚeļtou mal² kluci, co touģ² po kari®Śe hokejisty, mŢģe jim to hodnŊ d§t. 
 
Kter® pŚ²bŊhy mŊly nejvŊtġ² ohlas? 
 
Je zaj²mav®, ģe snad kaģdĨ Śekne, ģe ho zaujal nŊjakĨ jinĨ pŚ²bŊh. V mnohĨch situac²ch vid² ļten§Śi sami sebe. 
Co se tĨk§ absolutn² ļtenosti, na lidi nejv²c zapŢsobily pŚ²bŊhy fotbalisty Daniela Kol§Śe a basketbalistky 
KateŚiny Elhotov®. Oba mŊly z§sadn² pŚesah mimo sportovn² prostŚed². Dan popisoval dobu, kdy mu um²rala 
partnerka a v jeho okol², natoģ mezi sportovn²mi fanouġky, o tom skoro nikdo nevŊdŊl. Katka se zase rozhodla 
vypr§vŊt o dom§c²m n§sil², kter® dŚ²v na vlastn² kŢģi zaģ²vala, aby ostatn²m holk§m uk§zala, ģe se nemaj² 
nechat ml§tit. Oba jsou pro mŊ velc² hrdinov®. Nejen za to, jak se dok§zali se svĨmi ģivotn²mi situacemi poprat, 
ale taky proto, ģe o nich dok§ģou otevŚenŊ mluvit a ukazuj² lidem, kteŚ² proģ²vaj² nŊco podobn®ho, ģe v tom 
nejsou sami. 
 
M§te nŊjakou vysnŊnou osobnost, jej²ģ pŚ²bŊh byste chtŊl odvypr§vŊt? 
 
Ivana Lendla. Pokud by se n§m jednou podaŚilo zpracovat jeho pŚ²bŊh, nebo dokonce ģivotopis, byl by to pro 
n§s vrchol. 
 
DoteŅ jsme se bavili hlavnŊ o obsahu vaġeho webu. Jak je to s finanļn² str§nkou projektu? 
 
Radim a Kuba dali do rozjezdu pen²ze, kter® pokryly fungov§n² aģ doteŅ. Z§roveŔ n§m jejich investice umoģnila 
vytvoŚit podobu Bez fr§z² bez kompromisŢ a neohl²ģet se na prodej reklamy. NedŊlali jsme si ģ§dnĨ byznyspl§n, 
kde by byly term²ny, kdy a kolik n§m to mus² vydŊl§vat. NejdŚ²v jsme chtŊli vyzkouġet, jak§ bude odezva a jestli 
bude o n§ġ obsah dostateļnĨ z§jem. Tuhle f§zi m§me ¼spŊġnŊ za sebou. TeŅ mus²me zajistit, aby to bylo 
dlouhodobŊ udrģiteln® i ekonomicky. 
 
PoŚ§d nem§te ģ§dn® reklamn² bannery. Proļ? 
 
Rozhodli jsme se, ģe touhle cestou nepŢjdeme. I kdyģ je ļtenost naġeho webu pro inzerenty atraktivn². Bez fr§z² 
je vzhledem k publikovan®mu obsahu pŚ²liġ intimn² m²sto, abychom tam nekontrolovanŊ nech§vali vyskakovat 
reklamn² okna. Pro ļl§nky tohohle typu, by to nebylo dŢstojn® prostŚed². 
 
To jste dobrodruzi. Spousta lid² povaģuje webov® str§nky bez reklamn²ch bannerŢ za ekonomickou sebevraģdu. 
Jak chcete vydŊl§vat? 
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Budujeme portfolio dlouhodobĨch partnerŢ, se kterĨmi jsme hodnotovŊ na jedn® vlnŊ. Jejich znaļku pak 
mŢģeme citlivŊ zakomponovat do naġeho webu. MŢģeme jim d§t prostor odvypr§vŊt jejich pŚ²bŊh stejnou 
formou, jakou u n§s vyuģ²vaj² sportovci. 
 
Jak to zhruba bude vypadat, n§m uk§zala zimn² olympi§da, pro kterou se n§m povedlo dot§hnout spolupr§ci s 
Prazdrojem na kampani Kaģd® zlato m§ svŢj pŚ²bŊh. Ta se tĨk§ ļtyŚ pŚ²bŊhŢ ļeskĨch olympionikŢ. Pilsner 
Urquell je dlouhodobŊ spojenĨ se sportem a jeho marketingov§ komunikace m§ vzbuzovat emoce, ukazovat 
pŚ²bŊhy v§ġnŊ a odhodl§n². V tomhle jsme si sedli. 
 
O zpoplatnŊn² webu jste nikdy neuvaģovali? 
 
V²m, ģe se s t²m pere celĨ internet. SamozŚejmŊ jsme o tom ze zaļ§tku pŚemĨġleli, ale kdybychom ļl§nky 
zamkli, popŚeli bychom princip naġ² pr§ce, zprostŚedkov§v§n² inspirativn²ch pŚ²bŊhŢ tŊm, kterĨm mohou pomoci. 
Nav²c bychom nemŊli tak velkou ļten§Śskou z§kladnu. Internet je poŚ§d komunistick® m®dium ï ļlovŊk je 
zvyklĨ, ģe tam dost§v§ vŊci zadarmo. Mysl²m, ģe bude hroznŊ obt²ģn® nauļit lidi za obsah na internetu platit. V 
dohledn® dobŊ se sp²ġ vrhneme do printu. 
 
Vyd§te kn²ģku? 
 
D§v§me dohromady best of naġeho prvn²ho roku. A nebude to jen pŚeklopen² textŢ z webu. PŚ²bŊhy budou 
doplnŊn®, ļten§Ś se dozv², jak se vyv²jely d§l. R§di bychom taky ļasem pod hlaviļkou Bez fr§z² zaļali vyd§vat 
ģivotopisy a pl§nujeme i dalġ² velk® vŊci. VĨzev m§me dost. 
 
Fotografie: Jana Mensatorov§/bezfrazi.cz 
 
============================================ 
Frantiġek Suchan (31) 
-------------------------------------------- 
Jeden ze spoluzakladatelŢ port§lu Bez fr§z². V roce 2016 ho rozj²ģdŊl s hokejisty Radimem Vrbatou a Jakubem 
Koreisem. Jako sportovn² novin§Ś zaļ²nal na stŚedn² ġkole ve spoleļnosti eSports a externŊ spolupracoval s MF 
Dnes ļi Den²kem. Mezi lety 2006 aģ 2015 byl hokejovĨm redaktorem den²ku Sport. Pro nakladatelstv² Jota 
dokonļuje autobiografii vĨznamn® postavy ļesk® sportovn² historie. Vystudoval Fakultu soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy. Na krajsk® ¼rovni hraje ledn² hokej. 
 
============================================ 
 
============================================ 
Natvrdo. Bez fr§z² 
-------------------------------------------- 
V ¼norov®m sportovn²m speci§lu magaz²nu Finmag se Jakub Koreis bez fr§z² rozepsal 
 
* o kari®Śe v NHL, kter§ skonļila pŚ²liġ brzy 
* ohloupĨch n§kupech nemovitost² ï nejdraģġ² podnikatelsk® ġkole, kter§ ale nauļila 
* Bez fr§z² 
 
Pro pŚedplatitele digit§ln² verze Finmagu je speci§l dostupnĨ spolu s celĨm archivem, plnĨm chytr®ho ļten². 
 
Zkratka pro pŚedplatitele rovnou na ļl§nek. 
 
============================================ 
 
============================================ 
Dalġ² ļten² 
-------------------------------------------- 
Sl§va, cestov§n², vĨhry. Pak jejich profesion§ln² dr§ha skonļ² a sportovci se uļ² ģ²t znovu. Ļasto s depres² ï a 
bez penŊz.I pŚ²bŊh ġestatŚicetilet®ho Davida Appela ukazuje, ģe ģivot profi sportovce je tak trochu ģivotem na 
dluh. A dluhy mus² ļlovŊk ļasem zaļ²t platit. 
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StŚ²l²ġ g·ly. Ale co pak? 
 
============================================ 
 
 
URL| https://www.penize.cz/spotrebitel/334779-jde-to-i-bez-frazi 
 

Jde to i bez fr§z² 
24.3.2018    finmag.cz    str. 00    Rozhovor 

    OndŚej TŢma         

ĂSportovci nejsou upocen® stroje na g·ly, kter® nemaj² co Ś²ct,ñ Ś²k§ spoluzakladatel webu Bezfr§z².cz Frantiġek 
Suchan. Rozhovor o ¼rovni ļesk® sportovn² ģurnalistiky, touze rozjet vlastn² projekt na internetu jako 
komunistick®m m®diu. 
 
Sed²me spolu v prosklen® kav§rnŊ a pozorujeme promrzlou Prahu. Bav²me se o zimn² olympi§dŊ, ale taky o 
spolupr§ci sportovcŢ a novin§ŚŢ. Frantiġku Suchanovi se totiģ spolu s dalġ²mi zakladateli projektu Bez fr§z² daŚ² 
boŚit stereotypn² pohled na profesion§ln² sportovce. Od Ś²jna 2016 uģ publikovali v²c neģ stovku pŚ²bŊhŢ ze 
sportovn²ho prostŚed². Nejen o dŚinŊ, kter§ je potŚeba k tomu, dostat se na vrchol, ale i o depres²ch, rozvodech, 
tahanic²ch o dŊti, z§vislostech, ztr§t§ch nejbliģġ²ch a v§ģnĨch zranŊn²ch. 
 
Jak jste se dostal ke sportovn² ģurnalistice? 
 
Odmala jsem byl bl§zen do hokeje. Jako spousta dŊcek jsem mŊl nad postel² plak§t Jardy J§gra a snil, ģe si 
zahraju NHL. Aģ do juniorsk®ho vŊku jsem sice hr§l za P²sek na docela sluġn® ¼rovni, na republikovĨch 
ġampion§tech jsem se dokonce potk§val s klukama, co dnes v§l² v reprezentaci, ale na mnŊ bylo od zaļ§tku 
vidŊt, ģe to nem§ budoucnost. Sp²ġ jsem lepil d²ry v sestavŊ. Kde bylo potŚeba, tam pl§cli Suchana. 
 
V ġestn§cti jsem blbŊ onemocnŊl s mandlemi, dlouho jsem leģel a nemohl sportovat. Tak jsem si Śekl, ģe budu o 
hokeji aspoŔ ps§t. Po vzoru report§ģ², kter® vych§zely na NHL.cz, jsem zaļal ps§t o naġich dorosteneckĨch 
z§pasech. Jednou jsem se vypravil do P²seckĨch postŚehŢ, pl§tku, kterĨ dneska ļtou uģ jenom dŢchodci. Na 
disketŊ jsem mŊl nŊkolikastr§nkovĨ elabor§t a zaj²malo mŊ, jestli to nechtŊj² vydat. 
 
Vydali? 
 
V podstatŊ se mi vysm§li a Śekli, aŠ to zkus²m nŊkde na internetu. To mi ale pomohlo, pŚedt²m jsem nikdy 
neuvaģoval o tom, ģe by se dalo psan²m na web vydŊl§vat. Bylo to nŊkdy v roce 2002, kdy jsme se doma 
pŚipojovali vyt§ļen²m pŚes pevnou linku. Nakonec jsem zaļal ps§t na str§nky p²seck®ho klubu a postupnŊ se 
zapojoval do dalġ²ch aktivit spoleļnosti eSports.cz. 
 
Pak jste se ale stejnŊ pŚesunul k tiġtŊnĨm novin§mé 
 
Vģdycky jsem miloval den²k Sport. Jako kluk jsem mŊl pŚedplatn®, kaģd® r§no jsem pŚed sn²dan² sebŊhl ke 
schr§nce pro noviny a celĨ den je louskal, nejv²c na hodin§ch matiky a chemie. Pak se v P²sku objevil na 
tr®ninkov®m kempu Dominik Haġek a j§ si s n²m domluvil rozhovor. Tam jsem se potkal s klukama z redakce 
Sportu a tak trochu jim vymluvil d²ru do hlavy. Kdyģ vidŊli, co jsme s Haġkem stvoŚili, l²bilo se jim to a nab²dli mi 
m²sto v redakci. Po maturitŊ jsem k nim rovnou nastoupil. Najednou jsem se pod²lel na nŊļem, co jsem jako 
malĨ kluk obdivoval. 
 
Proļ jste po osmi letech odeġel? 
 
Do Sportu jsem nastoupil v dobŊ, kdy internet jeġtŊ nebyl v takov®m laufu a noviny mŊly mnohem vŊtġ² vĨznam. 
Prvn²ch zhruba ġest let jsem byl nadġenĨ. Pro mlad®ho kluka, kterĨ m§ r§d sport a nem§ rodinu, je to ¼ģasn§ 
pr§ce. Jezdil jsem po svŊtŊ, od roku 2010 jsem byl na vġech mistrovstv²ch svŊta, potk§val jsem lidi, ke kterĨm 
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bych se jinak tŊģko dostal. Od zkuġenŊjġ²ch kolegŢ jako Luboġ Brabec, Petr Dias, M²ra Hor§k a Pavel B§rta 
jsem se toho spoustu nauļil, to mi ģ§dn§ ġkola nemohla d§t. Ļasem ale nadġen² vyprchalo. 
 
Jak to? 
 
Zaļal jsem m²t pocit, ģe nikoho nezaj²m§, jestli svoji pr§ci dŊl§me poŚ§dnŊ. Hlavn² bylo, abychom mŊli na webu 
ļl§nek s J§grem a v novin§ch tŚi strany o fotbalov® SpartŊ. PŚiġlo mi, ģe kdyģ tam zŢstanu do dŢchodu, budu 
celĨ ģivot dŊlat to sam®. V lednu si pojedu na extraligu do Litv²nova poslechnout, kdo hraje ġpatnŊ pŚesilovky. 
Po play-off rozeberu, koho tren®r n§roŅ§ku nominoval na mistrovstv² svŊta a tak poŚ§d dokola. Kdyģ nŊkdo 
vyhraje, oslav²me ho, jakej je borec. A kdyģ se mu pak nŊco nepovede, nap²ġeme, co je to za vola. UvŊdomil 
jsem si, ģe sportovn²mu prostŚed² nijak nepom§h§me. 
 
Jde to ve sportovn²ch novin§ch dŊlat jinak? 
 
UrļitŊ. Ch§pu, ģe hlavn² je popt§vka ļten§ŚŢ, takģe podobn® ļl§nky budou vych§zet vģdycky, i kdyģ jsou na 
jedno brdo. Nebylo mi ale pŚ²jemn®, ģe n§s ve Sportu za kaģdou cenu pasovali do role soudcŢ. Spousta z tŊch, 
kdo takhle vystupuj², pŚitom nem§ potŚebn® znalosti ani zkuġenosti. Kdyģ vid²m, jak kluk, co p²ġe p§r mŊs²cŢ na 
web, sestŚeluje zkuġen® tren®ry za taktiku a vĨbŊr sestavy a od stolu rozkrĨv§ fungov§n² klubŢ, mus²m kroutit 
hlavou. Medi§ln² domy tomu jdou jeġtŊ naproti. Stlaļuj² n§klady, nab²raj² mladou a levnou pracovn² s²lu. A 
zdaleka se to netĨk§ jen sportovn²ch redakc². 
 
Jak v§s napadlo zaloģit web Bez fr§z²? 
 
Kdyģ jsem skonļil v novin§ch, pom§hal jsem kamar§dovi se sportovn²m festivalem pro dŊti, ale zjistil jsem, ģe 
mi chyb² prostŚed², ve kter®m jsem se za ty roky uģ vcelku dobŚe orientoval. Pak jsem pŚemĨġlel, co d§l. 
Dokonce jsem uvaģoval, ģe se zase vr§t²m do Sportu. Nakonec zv²tŊzila touha pustit se do nŊļeho vlastn²ho. 
Vġude ļtu o lidech, kteŚ² mŊli odvahu vrhnout se do vlastn²ch projektŢ, tak jsem si Śekl, ģe to zkus²m taky. 
 
V t® dobŊ jsem narazil na web The Playersô Tribune, kterĨ ve SpojenĨch st§tech zaloģil baseballista Derek 
Jeter. Jde o platformu, na kter® vych§z² texty profesion§ln²ch sportovcŢ psan® v prvn² osobŊ. OkamģitŊ jsem 
zaļal hltat vġechny ļl§nky o hokeji, co tam mŊli. ř²kal jsem si, ģe pŚesnŊ tohle je ono. Ģe okolo sebe sice 
slyġ²m, jak lidi neļtou dlouh® texty, a uģ vŢbec ne na internetu, ale pŚitom tenhle form§t skvŊle funguje. 
UvŊdomil jsem si, ģe by mŊ bavilo dŊlat nŊco podobn®ho. Vģdycky mŊ l§kaly sportovn² ģivotopisy a velk® 
rozhovory, ve kterĨch neġlo jen o fr§ze a dojmy ze z§pasu. ChtŊl jsem j²t do hloubky a tady jsem najednou vidŊl, 
ģe existuje forma atraktivn² i pro dneġn² dobu. 
 
Jak dlouho jste projekt pŚipravoval? 
 
Ze zaļ§tku jsem sp²ġ jen dlouho pŚemĨġlel a zjiġŠoval. Bylo jasn®, ģe budu potŚebovat nŊkoho, kdo mi pomŢģe 
projekt zaġt²tit. Zavolal jsem hokejistovi Kubovi Koreisovi, se kterĨm jsme se dobŚe znali z m®ho pŢsoben² ve 
Sportu. M§ ¼ģasnĨ vġeobecnĨ rozhled a d²ky sv®mu podnik§n² se perfektnŊ orientuje v oblasti financ². N§pad se 
mu l²bil a Śekl, ģe do toho pŢjde se mnou. V l®tŊ 2016 jsme na tom zaļali intenzivnŊ makat. 
 
Pak se k v§m jeġtŊ pŚidal dalġ² hokejista Radim Vrbataé 
 
Kdyģ jsem d§val dohromady prvn² pŚ²bŊhy, zaļ²nal jsem se sportovci, se kterĨmi jsem mŊl nadstandardn² 
vztahy. Kdybych ġel za nŊkĨm ¼plnŊ ciz²m a vysvŊtloval mu, ģe jsem Franta, co psal dŚ²v do Sportu, a byl bych 
r§d, aby se na nezn§m®m webu rozpov²dal o sv®m soukrom², asi by se na to moc netv§Śil. 
 
Radim Vrbata ï se kterĨm byla vģdycky radost spolupracovat, a n§ġ vztah nebyl jen ryze profesn² ï byl jedn²m z 
prvn²ch zpov²danĨch. Kdyģ mu skonļila sez·na v NHL, pŚijel jsem za n²m do Boleslavi. JeġtŊ neģ jsem zapnul 
diktafon, se zaļal zaj²mat o to, jak® m§me pl§ny a jak chceme pŚesnŊ fungovat. Nakonec jsem odj²ģdŊl s t²m, ģe 
by se k n§m r§d pŚipojil a ģe je ochotnĨ d§t na rozjezd projektu nŊjak® pen²ze. Za dalġ² tŚi tĨdny jsme zakl§dali 
spoleļnost. 
 
Ġlo by vŢbec spustit Bez fr§z² bez Jakuba s Radimem? 
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Asi ano, ale hroznŊ tŊģko. A rozhodnŊ ne takhle profesion§lnŊ. Aģ ve chv²li, kdy jsme si vġichni tŚi pl§cli, jsem 
vŊdŊl, ģe se tomu mŢģu vŊnovat naplno. Do t® doby jsem jeġtŊ psal o hokeji jinam. Byl jsem nadġenĨ, ģe kdyģ 
se v projektu aktivnŊ angaģuj² zn§m§ sportovn² jm®na, bude to br§t veŚejnost jinak, neģ kdybych se do toho 
pustil na vlastn² pŊst. 
 
Jak se vaġi spoleļn²ci zapojuj² do chodu webu? 
 
Texty m§m na starost j§ spolu s dalġ²m editorem Frantou PrachaŚem, kterĨ se mnou dŚ²v dŊlal ve Sportu. S 
Radimem a Jakubem jsme v kontaktu na denn² b§zi. Prob²r§me, na jakĨch pŚ²bŊz²ch zrovna pracujeme, koho 
d§l oslov²me, jak§ je n§vġtŊvnost str§nek. Chod²me spolu na jedn§n² s obchodn²mi partnery. Jsou v§ģnŊ aktivn², 
i kdyģ m§ Kuba svŢj hlavn² byznys jinde a Radim pŚes hokejovou sezonu hraje v Americe. 
 
Bylo v zaļ§tc²ch tŊģk® pŚesvŊdļit sportovce, aby v§m odkryli sv® soukrom²? 
 
VlastnŊ ne. Zaļ²nal jsem se zn§mĨmi, kteŚ² ke mnŊ uģ mŊli dŢvŊru. A postupnŊ se nabalovali dalġ². Radim 
doporuļil fotbalistu Marka MatŊjovsk®ho, Tom§ġ Plekanec zase bĨval®ho stoln²ho tenistu Petra Korbela. Hlavn² 
bylo, ģe prvn² pŚ²bŊhy mŊly velkĨ ohlas u veŚejnosti i u samotnĨch sportovcŢ. Lidi si uvŊdomili, ģe texty ze 
sportovn²ho prostŚed² mŢģou vypadat takhle. Pak uģ jsme vġem mohli Ś²kat, ģe bychom s nimi r§di udŊlali nŊco 
podobn®ho. 
 
Taky je dŢleģit® Ś²ct, ģe Bez fr§z² nen² o mnŊ nebo dalġ²ch lidech, co se pod²lej² na chodu. Je to prostor pro 
sportovce, my jim jen d§v§me moģnost vystoupit a mluvit, jak jim je vlastn². Jejich myġlenky pom§h§me 
zformulovat do souvisl®ho pŚ²bŊhu. A k tomu jim naġe kouzelnice Jana Mensatorov§ udŊl§ jedineļn® fotky. 
 
Sportovci pŚece mohli otevŚenŊ mluvit i do tradiļn²ch m®di². Proļ se v takov® m²Śe zaļali svŊŚovat aģ v§m? 
 
M§ to v²c dŢvodŢ, ale obecnŊ jde asi o to, ģe se dnes v m®di²ch jede v²c na rychlost a kvantitu. Kdyģ nŊkomu 
vol§te po telefonu a on zrovna chv§t§, je jasn®, ģe z toho moc nevytŊģ²te. A kdyģ m§ nŊjakĨ frajer odehr§no pŊt 
set z§pasŢ v NHL, tŊģko bude otevŚenŊ vypr§vŊt o svĨch ģivotn²ch strastech mlad®mu klukovi, se kterĨm mluv² 
prvnŊ. 
 
V jednom rozhovoru jste Śekl, ģe ze sportovcŢ dŊlaj² blbce ġpatn² novin§Śié 
 
Nebylo to moc taktick®, spousta kolegŢ se asi naġtvala. Ale v podstatŊ je to pravda. Nesn§ġ²m ban§ln² ot§zky. 
Kdyģ se nŊkdo zept§ fotbalisty po devades§ti minut§ch bŊh§n² za m²ļem, jestli chtŊl vyhr§t, pŚ²padnŊ jestli 
mŢģe popsat g·l, kterĨ vġichni div§ci vidŊli v mnoha opakov§n²ch, jakou ļek§ odpovŊŅ? My chceme uk§zat, ģe 
sportovci nejsou upocen® stroje na g·ly. Ano, jsou mezi nimi intelektu§lnŊ slabġ² i silnŊjġ², ale to i mezi bank®Śi, 
politiky nebo novin§Śi. RozhodnŊ to neberte tak, ģe h§z²m vġechny sportovn² novin§Śe do jednoho pytle. Je tu 
spousta skvŊlĨch novin§ŚŢ, co odv§dŊj² par§dn² pr§ci. Jen to bohuģel ļasto zanikne v tom balastu kolem. 
 
Jak ļasto se st§v§, ģe s prosbou o zpracov§n² pŚ²bŊhu nepochod²te? 
 
NaġtŊst² m§me dost vysok® procento ¼spŊġnosti. Poļ²t§me ale samozŚejmŊ s t²m, ģe se s n§mi nŊkdo nechce 
bavit. NŊkdy je to definitivn², jindy sp²ġ kvŢli tomu, ģe jeġtŊ nepŚiġel spr§vnĨ ļas. Taky se n§m p§rkr§t stalo, ģe 
jsme dali dohromady pŚ²bŊh, ale dotyļnĨ si jeho zveŚejnŊn² na posledn² chv²li rozmyslel. S t²m nic nenadŊl§me, 
nikoho do niļeho netlaļ²me. 
 
Nem§te nŊkdy probl®my s autorizac² fin§ln²ho textu? 
 
P²ġeme o dŢvŊrnĨch vŊcech, takģe plat², ģe sportovci maj² absolutn² kontrolu nad kaģdĨm slovem, kter® vyjde. 
PŚes to nejede vlak. V jinĨch m®di²ch se mŢģe st§t, ģe se nŊjak® vyj§dŚen² z§sahem editora ï tŚeba prac² s 
titulky a perexy ï pŚekrout² nebo vyzn² jinak. To u n§s nepŚipad§ v ¼vahu. 
 
Kdo v§m dal pŚi editov§n² a autorizaci nejv²c zabrat? 
 
Asi Tom§ġ Plekanec, kterĨ je hroznĨ perfekcionista. NŊkolikr§t jsem za n²m jel, prŢbŊģnŊ jsme si volali, sedŊli 
jsme snad nad kaģdou vŊtou. 
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Takģe novin§Śsk§ noļn² mŢra? 
 
Tahle to neberu. S Tom§ġem jsem uģ dŊlal Śadu vŊtġ²ch rozhovorŢ, takģe jsem vŊdŊl, do ļeho jdu. Je to extr®m, 
ale pŚ²jemnĨ. Pr§ce s n²m mŊ obohacuje. Nelp² na pitomostech, jen se snaģ² vyjadŚovat co nejpreciznŊji. JasnŊ, 
ļlovŊku to sebere spoustu ļasu, ale jsem pŚesvŊdļenĨ, ģe se to vyplatilo. Jeho pŚ²bŊh totiģ pŚesnŊ 
charakterizuje pr§ci, kterou dŊl§me. D§v§ nahl®dnout do hlavy ļlovŊka, kterĨ je maxim§lnŊ ¼spŊġnĨ ve sv®m 
oboru. Ne nadarmo byl jedn²m z nejd®le slouģ²c²ch hr§ļŢ v historii nejslavnŊjġ²ho a nejstarġ²ho klubu NHL. 
VŊŚ²m, ģe kdyģ si tenhle ļl§nek pŚeļtou mal² kluci, co touģ² po kari®Śe hokejisty, mŢģe jim to hodnŊ d§t. 
 
Kter® pŚ²bŊhy mŊly nejvŊtġ² ohlas? 
 
Je zaj²mav®, ģe snad kaģdĨ Śekne, ģe ho zaujal nŊjakĨ jinĨ pŚ²bŊh. V mnohĨch situac²ch vid² ļten§Śi sami sebe. 
Co se tĨk§ absolutn² ļtenosti, na lidi nejv²c zapŢsobily pŚ²bŊhy fotbalisty Daniela Kol§Śe a basketbalistky 
KateŚiny Elhotov®. Oba mŊly z§sadn² pŚesah mimo sportovn² prostŚed². Dan popisoval dobu, kdy mu um²rala 
partnerka a v jeho okol², natoģ mezi sportovn²mi fanouġky, o tom skoro nikdo nevŊdŊl. Katka se zase rozhodla 
vypr§vŊt o dom§c²m n§sil², kter® dŚ²v na vlastn² kŢģi zaģ²vala, aby ostatn²m holk§m uk§zala, ģe se nemaj² 
nechat ml§tit. Oba jsou pro mŊ velc² hrdinov®. Nejen za to, jak se dok§zali se svĨmi ģivotn²mi situacemi poprat, 
ale taky proto, ģe o nich dok§ģou otevŚenŊ mluvit a ukazuj² lidem, kteŚ² proģ²vaj² nŊco podobn®ho, ģe v tom 
nejsou sami. 
 
M§te nŊjakou vysnŊnou osobnost, jej²ģ pŚ²bŊh byste chtŊl odvypr§vŊt? 
 
Ivana Lendla. Pokud by se n§m jednou podaŚilo zpracovat jeho pŚ²bŊh, nebo dokonce ģivotopis, byl by to pro 
n§s vrchol. 
 
DoteŅ jsme se bavili hlavnŊ o obsahu vaġeho webu. Jak je to s finanļn² str§nkou projektu? 
 
Radim a Kuba dali do rozjezdu pen²ze, kter® pokryly fungov§n² aģ doteŅ. Z§roveŔ n§m jejich investice umoģnila 
vytvoŚit podobu Bez fr§z² bez kompromisŢ a neohl²ģet se na prodej reklamy. NedŊlali jsme si ģ§dnĨ byznyspl§n, 
kde by byly term²ny, kdy a kolik n§m to mus² vydŊl§vat. NejdŚ²v jsme chtŊli vyzkouġet, jak§ bude odezva a jestli 
bude o n§ġ obsah dostateļnĨ z§jem. Tuhle f§zi m§me ¼spŊġnŊ za sebou. TeŅ mus²me zajistit, aby to bylo 
dlouhodobŊ udrģiteln® i ekonomicky. 
 
PoŚ§d nem§te ģ§dn® reklamn² bannery. Proļ? 
 
Rozhodli jsme se, ģe touhle cestou nepŢjdeme. I kdyģ je ļtenost naġeho webu pro inzerenty atraktivn². Bez fr§z² 
je vzhledem k publikovan®mu obsahu pŚ²liġ intimn² m²sto, abychom tam nekontrolovanŊ nech§vali vyskakovat 
reklamn² okna. Pro ļl§nky tohohle typu, by to nebylo dŢstojn® prostŚed². 
 
To jste dobrodruzi. Spousta lid² povaģuje webov® str§nky bez reklamn²ch bannerŢ za ekonomickou sebevraģdu. 
Jak chcete vydŊl§vat? 
 
Budujeme portfolio dlouhodobĨch partnerŢ, se kterĨmi jsme hodnotovŊ na jedn® vlnŊ. Jejich znaļku pak 
mŢģeme citlivŊ zakomponovat do naġeho webu. MŢģeme jim d§t prostor odvypr§vŊt jejich pŚ²bŊh stejnou 
formou, jakou u n§s vyuģ²vaj² sportovci. 
 
Jak to zhruba bude vypadat, n§m uk§zala zimn² olympi§da, pro kterou se n§m povedlo dot§hnout spolupr§ci s 
Prazdrojem na kampani Kaģd® zlato m§ svŢj pŚ²bŊh. Ta se tĨk§ ļtyŚ pŚ²bŊhŢ ļeskĨch olympionikŢ. Pilsner 
Urquell je dlouhodobŊ spojenĨ se sportem a jeho marketingov§ komunikace m§ vzbuzovat emoce, ukazovat 
pŚ²bŊhy v§ġnŊ a odhodl§n². V tomhle jsme si sedli. 
 
O zpoplatnŊn² webu jste nikdy neuvaģovali? 
 
V²m, ģe se s t²m pere celĨ internet. SamozŚejmŊ jsme o tom ze zaļ§tku pŚemĨġleli, ale kdybychom ļl§nky 
zamkli, popŚeli bychom princip naġ² pr§ce, zprostŚedkov§v§n² inspirativn²ch pŚ²bŊhŢ tŊm, kterĨm mohou pomoci. 
Nav²c bychom nemŊli tak velkou ļten§Śskou z§kladnu. Internet je poŚ§d komunistick® m®dium ï ļlovŊk je 
zvyklĨ, ģe tam dost§v§ vŊci zadarmo. Mysl²m, ģe bude hroznŊ obt²ģn® nauļit lidi za obsah na internetu platit. V 
dohledn® dobŊ se sp²ġ vrhneme do printu. 
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Vyd§te kn²ģku? 
 
D§v§me dohromady best of naġeho prvn²ho roku. A nebude to jen pŚeklopen² textŢ z webu. PŚ²bŊhy budou 
doplnŊn®, ļten§Ś se dozv², jak se vyv²jely d§l. R§di bychom taky ļasem pod hlaviļkou Bez fr§z² zaļali vyd§vat 
ģivotopisy a pl§nujeme i dalġ² velk® vŊci. VĨzev m§me dost. 
 
Fotografie: Jana Mensatorov§/bezfrazi.cz 
 
============================================ 
Frantiġek Suchan (31) 
-------------------------------------------- 
Jeden ze spoluzakladatelŢ port§lu Bez fr§z². V roce 2016 ho rozj²ģdŊl s hokejisty Radimem Vrbatou a Jakubem 
Koreisem. Jako sportovn² novin§Ś zaļ²nal na stŚedn² ġkole ve spoleļnosti eSports a externŊ spolupracoval s MF 
Dnes ļi Den²kem. Mezi lety 2006 aģ 2015 byl hokejovĨm redaktorem den²ku Sport. Pro nakladatelstv² Jota 
dokonļuje autobiografii vĨznamn® postavy ļesk® sportovn² historie. Vystudoval Fakultu soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy. Na krajsk® ¼rovni hraje ledn² hokej. 
 
============================================ 
 
============================================ 
Natvrdo. Bez fr§z² 
-------------------------------------------- 
V ¼norov®m sportovn²m speci§lu magaz²nu Finmag se Jakub Koreis bez fr§z² rozepsal 
 
* o kari®Śe v NHL, kter§ skonļila pŚ²liġ brzy 
* ohloupĨch n§kupech nemovitost² ï nejdraģġ² podnikatelsk® ġkole, kter§ ale nauļila 
* Bez fr§z² 
 
Pro pŚedplatitele digit§ln² verze Finmagu je speci§l dostupnĨ spolu s celĨm archivem, plnĨm chytr®ho ļten². 
 
Zkratka pro pŚedplatitele rovnou na ļl§nek. 
 
============================================ 
 
============================================ 
Dalġ² ļten² 
-------------------------------------------- 
Sl§va, cestov§n², vĨhry. Pak jejich profesion§ln² dr§ha skonļ² a sportovci se uļ² ģ²t znovu. Ļasto s depres² ï a 
bez penŊz.I pŚ²bŊh ġestatŚicetilet®ho Davida Appela ukazuje, ģe ģivot profi sportovce je tak trochu ģivotem na 
dluh. A dluhy mus² ļlovŊk ļasem zaļ²t platit. 
 
StŚ²l²ġ g·ly. Ale co pak? 
 
============================================ 
 
 
URL| https://finmag.penize.cz/kaleidoskop/334779-jde-to-i-bez-frazi 
 

Ġ®f SnŊmovny reprezentantŢ Ryan se setk§ s Babiġem. Se Zemanem ne 
23.3.2018    parlamentnilisty.cz    str. 00     

    mp         

PŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ americk®ho Kongresu Paul Ryan se v pondŊl² setk§ s ļeskĨm premi®rem v 
demisi Andrejem Babiġem (ANO). Na dotaz ĻTK to dnes potvrdila mluvļ² vl§dy Barbora Peterov§. Ryanova 
n§vġtŊva v Ļesku je soukrom§, podle informac² ĻTK se v zemi Ryan zdrģ² nŊkolik dn². V ¼terĨ se z¼ļastn² 
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uzavŚen® debaty se studenty a konference v Sen§tu, vystoup² tak® na zvl§ġtn² schŢzi Poslaneck® snŊmovny. S 
prezidentem Miloġem Zemanem se nesetk§. 
 
 Rayn pŚilet² do Prahy v nedŊli i s rodinou. PondŊln² schŢzka s premi®rem bude stejnŊ jako vŊtġina jeho 
programu neveŚejn§. Vġechny akce, na kterĨch se tŚet² nejvyġġ² pŚedstavitel USA objev², jsou pouze pro zvan® 
hosty. V pondŊl² Ryan podle informac² ĻTK zav²t§ na americkou ambas§du a poskytne rozhovor R§diu 
Svobodn§ Evropa. S dalġ²mi ļeskĨmi politiky se Ryan setk§ bŊhem svĨch vystoupen² v Poslaneck® snŊmovnŊ a 
v Sen§tu. V jeho programu nen² n§vġtŊva u prezidenta Miloġe Zemana, sdŊlil ĻTK mluvļ² Hradu JiŚ² Ovļ§ļek. V 
¼terĨ Ryan promluv² na zvl§ġtn² schŢzi Poslaneck® snŊmovny, kter§ zaļne ve 14:00. N§slednŊ, od 15:30, by se 
mŊl pŚesunout do Sen§tu na konferenci s n§zvem Role SpojenĨch st§tŢ americkĨch v evropsk® bezpeļnostn² 
architektuŚe ï 100 let pot®. Dopoledne bude Ryan debatovat se studenty a akademiky. PŢvodnŊ se diskuse, 
kterou organizuje PolitologickĨ klub Fakulty soci§ln²ch vŊd, mŊla konat v Karolinu. Z bezpeļnostn²ch dŢvodŢ 
vġak bude zŚejmŊ v Sen§tu. O n§vġtŊvŊ Ryana mluvil pŚedseda Poslaneck® snŊmovny Radek Vondr§ļek 
(ANO) uģ zaļ§tkem ledna pŚi setk§n² s americkĨm velvyslancem Stephenem Kingem. Ambasador n§vġtŊvu 
pozdŊji potvrdil. Posledn²m ¼stavn²m ļinitelem SpojenĨch st§tŢ, kterĨ ofici§lnŊ navġt²vil Ļeskou republiku, byl 
prezident Barack Obama v roce 2010. V Praze se tehdy konal americkoïruskĨ summit, bŊhem nŊhoģ Obama s 
tehdejġ²m ruskĨm prezidentem Dmitrijem MedvedŊvem podepsali smlouvu o omezen² jadernĨch arzen§lŢ. Oba 
st§tn²ci tehdy bilater§lnŊ jednali i s hlavou ļesk®ho st§tu V§clavem Klausem. 
 
 
URL| http://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Sef-Snemovny-reprezentantu-Ryan-se-setka-s-Babisem-Se-
Zemanem-ne-529232?utm_source=nm&utm_medium=xml 
 

TŚet² nejmocnŊjġ² Ameriļan podebatuje se studenty i politiky 
23.3.2018    tyden.cz    str. 00    Politika 

    ĻTK         

PŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ americk®ho Kongresu Paul Ryan se v pondŊl² setk§ s ļeskĨm premi®rem v 
demisi Andrejem Babiġem (ANO). Na dotaz to potvrdila mluvļ² vl§dy Barbora Peterov§. Ryanova n§vġtŊva v 
Ļesku je soukrom§, podle informac² ĻTK se v zemi Ryan zdrģ² nŊkolik dn². V ¼terĨ se z¼ļastn² uzavŚen® debaty 
se studenty a konference v Sen§tu, vystoup² tak® na zvl§ġtn² schŢzi SnŊmovny. S prezidentem Miloġem 
Zemanem se nesetk§.  
 
Rayn pŚilet² do Prahy v nedŊli i s rodinou. PondŊln² schŢzka s premi®rem bude stejnŊ jako vŊtġina jeho 
programu neveŚejn§. Vġechny akce, na kterĨch se tŚet² nejvyġġ² pŚedstavitel USA objev², jsou pouze pro zvan® 
hosty. V pondŊl² Ryan podle informac² zav²t§ na americkou ambas§du a poskytne rozhovor R§diu Svobodn§ 
Evropa.  
 
S dalġ²mi ļeskĨmi politiky se Ryan setk§ bŊhem svĨch vystoupen² ve SnŊmovnŊ a Sen§tu. V jeho programu 
nen² n§vġtŊva u prezidenta Miloġe Zemana, sdŊlil mluvļ² Hradu JiŚ² Ovļ§ļek.  
 
V ¼terĨ Ryan promluv² na zvl§ġtn² schŢzi Poslaneck® snŊmovny, kter§ zaļne ve 14:00. N§slednŊ, od 15:30, by 
se mŊl pŚesunout do Sen§tu na konferenci s n§zvem Role SpojenĨch st§tŢ americkĨch v evropsk® 
bezpeļnostn² architektuŚe - 100 let pot®.  
 
Dopoledne bude Ryan debatovat se studenty a akademiky. PŢvodnŊ se diskuse, kterou organizuje PolitologickĨ 
klub Fakulty soci§ln²ch vŊd, mŊla konat v Karolinu. Z bezpeļnostn²ch dŢvodŢ vġak bude zŚejmŊ v Sen§tu.  
 
O n§vġtŊvŊ Ryana mluvil pŚedseda snŊmovny Radek Vondr§ļek (ANO) uģ zaļ§tkem ledna pŚi setk§n² s 
americkĨm velvyslancem Stephenem Kingem. Ambasador n§vġtŊvu pozdŊji potvrdil.  
 
Posledn²m ¼stavn²m ļinitelem SpojenĨch st§tŢ, kterĨ ofici§lnŊ navġt²vil Ļeskou republiku, byl prezident Barack 
Obama v roce 2010. V Praze se tehdy konal americko-ruskĨ summit, bŊhem nŊhoģ Obama s tehdejġ²m ruskĨm 
prezidentem Dmitrijem MedvedŊvem podepsali smlouvu o omezen² jadernĨch arzen§lŢ. Oba st§tn²ci tehdy 
bilater§lnŊ jednali i s hlavou ļesk®ho st§tu V§clavem Klausem.  
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URL| https://www.tyden.cz/rubriky/domaci/politika/treti-nejmocnejsi-american-podebatuje-se-studenty-i-
politiky_472787.html 
 

Do Prahy pŚijede ġ®f americkĨch poslancŢ Ryan, se Zemanem se nesetk§ 
23.3.2018    zpravy.iDNES.cz    str. 00    Zpr§vy / Dom§c² 

    iDNES.cz, Michaela Pavlisov§         

Do Prahy pŚijede tŚet² muģ americk® administrativy, pŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ Paul Ryan. BŊhem 
nŊkolikadenn² n§vġtŊvy se setk§ napŚ²klad s premi®rem v demisi Andrejem Babiġem a vystoup² v Poslaneck® 
snŊmovnŊ i Sen§tu. S prezidentem Miloġem Zemanem se nesejde. 
 
V ¼terĨ od dvou hodin odpoledne se Ryan pŚedstav² na zvl§ġtn² schŢzi Poslaneck® snŊmovy a n§slednŊ se 
pŚesune do Sen§tu, kde promluv² na konferenci s n§zvem Role SpojenĨch s§tŢ americkĨch v evropsk® 
bezpeļnostn² architektuŚe ï 100 let pot®.  
 
ĂĻesk§ republika v letoġn²m roce oslav² 100. vĨroļ² zaloģen² novodob®ho ļeskoslovensk®ho st§tu. Spojen® 
st§ty americk® sehr§ly kl²ļovou roli pŚi cestŊ stŚedoevropskĨch n§rodŢ ke svobodŊ a nez§vislosti. VŢdļ² 
schopnosti prezidenta Woodrowa Wilsona a obŊti americkĨch voj§kŢ na evropsk®m bojiġti napomohly ke 
svrģen² habsbursk® monarchie a k ukonļen² 1. svŊtov® v§lky,ñ uvedla pro server  Lidovky.cz  VlaŅka Votavov§, 
Śeditelka Asociace pro mezin§rodn² ot§zky, kter§ konferenci spolu s americkĨm velvyslanectv²m v Praze a 
ministerstvem zahraniļ² organizuje. Z§ġtitu nad akc² pŚevzali pŚedseda Sen§tu Milan ĠtŊch a ministr zahraniļ² 
Martin StropnickĨ.  
 
Dopoledne se pŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ setk§ se studenty a akademiky a spolu s pŚedsedou 
Poslaneck® snŊmovny Radkem Vondr§ļkem a rektorem Univerzity Karlovy Tom§ġem Zimou se z¼ļastn² 
diskuse, kterou poŚ§d§ PolitologickĨ klub Fakulty soci§ln²ch vŊd. S Babiġem se setk§, se Zemanem ne  
 
O den dŚ²ve by se mŊl potkat tak® s premi®rem v demisi Andrejem Babiġem, jak ĻTK potvrdila mluvļ² vl§dy 
Barbora Peterov§. S prezidentem Miloġem Zemanem se vġak Ryan nesejde.  
 
Podle mluvļ²ho JiŚ²ho Ovļ§ļka Zeman klade dŢraz na dodrģen² prezidentsk® tradice v podobŊ prvn² zahraniļn² 
cesty v nov®m funkļn²m obdob² na Slovensko. ĂV pŚ²ġt²ch pŊti letech bude jistŊ cel§ Śada pŚ²leģitost² k diskusi s 
naġim americkĨmi pŚ§teli,ñ dodal Ovļ§ļek pro iDNES.cz.  
 
O RyanovŊ n§vġtŊvŊ Ļesk® republiky mluvil pŚedseda SnŊmovny Radek Vondr§ļek uģ na zaļ§tku ledna po 
setk§n² s americkĨm velvyslancem Stephenem Kingem. Ofici§lnŊ pak informaci potvrdil o mŊs²c pozdŊji (v²ce 
ļtŊte v ļl§nku  Ļesko navġt²v² koncem bŚezna pŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ USA Ryan ).  
 
Ryan od roku 2015 pŚedsed§ doln² komoŚe americk®ho Kongresu a po prezidentovi Donaldu Trumpovi a 
viceprezidentovi Mikeu Penceovi je tŚet²m nejvyġġ²m ¼stavn²m ļinitelem SpojenĨch st§tŢ.  
 
Posledn²m ¼stavn²m ļinitelem SpojenĨch st§tŢ, kterĨ Ļesko ofici§lnŊ navġt²vil, byl v roce 2010 prezident Barack 
Obama. V Praze se tehdy bŊhem americko-rusk®ho summitu setkal s tehdejġ²m ruskĨm prezidentem Dmitrijem 
MedvŊdŊvem a spoleļnŊ podepsali smlouvu o omezen² jadernĨch zbran².  
 
 
URL| https://zpravy.idnes.cz/paul-ryan-usa-navsteva-praha-poslanecka-snemovna-senat-milos-zeman-1fo-
/domaci.aspx?c=A180323_112847_domaci_mpl 
 

Do Prahy m²Ś² nejvĨġe postavenĨ Ameriļan od n§vġtŊvy Obamy. Ryan 
promluv² s Babiġem, o Zemana nem§ z§jem 

23.3.2018    info.cz    str. 00    Ļesko 
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    ĻTK,lup         

PŚedseda SnŊmovny reprezentantŢ americk®ho Kongresu Paul Ryan se v pondŊl² setk§ s ļeskĨm premi®rem v 
demisi Andrejem Babiġem (ANO). Jeho n§vġtŊva v Ļesku je soukrom§, podle informac² ĻTK se v zemi zdrģ² 
nŊkolik dn². V ¼terĨ se z¼ļastn² uzavŚen® debaty se studenty a konference v Sen§tu, vystoup² tak® na zvl§ġtn² 
schŢzi SnŊmovny. S prezidentem Miloġem Zemanem se nesetk§. Jak uvedl den²k Pr§vo, Ryan o to ani nem§ 
z§jem. 
 
Rayn pŚilet² do Prahy v nedŊli i s rodinou. PondŊln² schŢzka s premi®rem bude stejnŊ jako vŊtġina jeho 
programu neveŚejn§. Vġechny akce, na kterĨch se tŚet² nejvyġġ² pŚedstavitel USA objev², jsou pouze pro zvan® 
hosty. V pondŊl² Ryan podle informac² ĻTK zav²t§ na americkou ambas§du a poskytne rozhovor R§diu 
Svobodn§ Evropa. 
 
S dalġ²mi ļeskĨmi politiky se Ryan setk§ bŊhem svĨch vystoupen² ve SnŊmovnŊ a Sen§tu. V jeho programu 
nen² n§vġtŊva u prezidenta Miloġe Zemana, sdŊlil ĻTK mluvļ² Hradu JiŚ² Ovļ§ļek. 
 
Den²k Pr§vo uvedl, ģe Ryan o setk§n² se Zemanem ani nem§ z§jem, do Prahy pŚitom pŚil®t§ v souvislosti s 
pŚipom²nkou americk® role pŚi vzniku Ļeskoslovenska. Jedn§ se o dalġ² n§znak, ģe Zeman a jeho vstŚ²cnĨ 
postoj k Rusku jsou pro Ameriļany nestravitelnou pŚek§ģkou. Pr§vo pŚipom²n§ aktu§ln² kauzu kolem ¼dajn®ho 
hackera Jevgenije Nikulina, za jehoģ vyd§n² do Ruska Zeman aktivnŊ lobbuje, a tak® odloģenĨ miliardovĨ n§kup 
americkĨch vrtuln²kŢ pro arm§du. Zemanova aktivnŊ prorusk§ linie je pro B²lĨ dŢm dlouhodobŊ problematick§. I 
proto se prezident nikdy nedoļkal vysnŊn®ho pŚijet² v B²l®m domŊ, aļkoli o nŊj velmi usiloval. 
 
V ¼terĨ Ryan promluv² na zvl§ġtn² schŢzi Poslaneck® snŊmovny, kter§ zaļne ve 14:00. N§slednŊ, od 15:30, by 
se mŊl pŚesunout do Sen§tu na konferenci s n§zvem Role SpojenĨch st§tŢ americkĨch v evropsk® 
bezpeļnostn² architektuŚe - 100 let pot®. 
 
Dopoledne bude Ryan debatovat se studenty a akademiky. PŢvodnŊ se diskuse, kterou organizuje PolitologickĨ 
klub Fakulty soci§ln²ch vŊd, mŊla konat v Karolinu. Z bezpeļnostn²ch dŢvodŢ vġak bude zŚejmŊ v Sen§tu. 
 
O n§vġtŊvŊ Ryana mluvil pŚedseda SnŊmovny Radek Vondr§ļek (ANO) uģ zaļ§tkem ledna pŚi setk§n² s 
americkĨm velvyslancem Stephenem Kingem. Ambasador n§vġtŊvu pozdŊji potvrdil. 
 
Posledn²m ¼stavn²m ļinitelem SpojenĨch st§tŢ, kterĨ ofici§lnŊ navġt²vil Ļeskou republiku, byl prezident Barack 
Obama v roce 2010. V Praze se tehdy konal americko-ruskĨ summit, bŊhem nŊhoģ Obama s tehdejġ²m ruskĨm 
prezidentem Dmitrijem MedvedŊvem podepsali smlouvu o omezen² jadernĨch arzen§lŢ. Oba st§tn²ci tehdy 
bilater§lnŊ jednali i s hlavou ļesk®ho st§tu V§clavem Klausem. 
 
 
URL| http://www.info.cz/clanek/26597/do-prahy-miri-nejvyse-postaveny-american-od-navstevy-obamy-ryan-
promluvi-s-babisem-o-zemana-nema-zajem 
 

RakeŠ§ci 
22.3.2018    Hal· noviny    str. 14    Humor 

             

Z NOVINĆřSK£HO BLOKU JANA STERNA  
 
Mil² ļten§Śi, v prv® ŚadŊ bych v§s chtŊl poģ§dat, abyste pŚekontrolovali ġupl²ky. A ovŊŚili si tak, zda se v nich 
nenach§z² nŊjak§ ta studie fakulty soci§ln²ch vŊd. V²m, ģe je to nepravdŊpodobn®, ale sichr je sichr. Kdybyste 
n§hodou takovou mrġku vyġtrachali, tak pros²m okamģitŊ kontaktujte z§chrannĨ integrovanĨ syst®m. NeboŠ, 
vŊŚte nevŊŚte, m§te v z§suvce zbraŔ hromadn®ho niļen².  
 AspoŔ tedy k takov®mu objevu dospŊla takŚeļen§ praģsk§ kav§rna, voln® sdruģen² nejvŊtġ²ch duchŢ 
t®to zemŊ (ģe duchov® jsou straġidla, za to j§ nemohu). Objev byl uļinŊn po projevu prezidenta Zemana bŊhem 
inaugurace, bŊhem nŊjģ, jak jistŊ v²te, odp§lil prezident jednu takovou studii FSV UK do tv§Śe demokracie, jiģ 
takto zjizvil.  
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 Jak zjistila elita, pouhou citac² takov® zlotŚil® studie lze podkopat celou jednu miliardovou instituci. 
Minim§lnŊ tedy Ļeskou televizi, tu kŚehkou ®terickou kr§sku.  
 Takov§ citace, to je teroristick§ puma ï aspoŔ pokud je v ¼stech jedince z blacklistu nŊkter® z ènadac²ç 
pana Sorose. A komu leģ² kr§ska na srdci, mus² se ozvat (zvl§ġŠ ten, kdo zmuģnŊl sos§n²m ģivotad§rn®ho 
ml®ka z kyprĨch veŚejnopr§vn²ch prsŢ). Na Lvech, na AndŊlech a vŢbec kdekoli, kde si kav§rna mezi sebou 
rozd§v§ uzn§n².  
Ovġem bŊhem èlegrace se studi²ç to na vrchol hitpar§dy tentokr§t dot§hl 507. rektor Univerzity Karlovy v Praze, 
pan Hampl. Tenhle pan rektor v televizi pov²dal, kdyģ se ho k jeho smŢle na tu studii zeptali, ģe jako teda on tu 
fakultu, kde to sepsali, zn§, a tĨ by teda jako moc nevŊŚil. Coģ je dobr§ zpr§va. Kdyģ n§m bĨvalĨ rektor 
univerzity Ś²k§, ģe jedna z fakult t® jeho univerzity je k niļemu. Je fajn, ģe teŅ v²me od toho nejpovolanŊjġ²ho, 
kam to ti nejpovolanŊjġ² pŚivedli. Ale to nen² vġe. Ta studie totiģ mŊŚila ï mus²m pŚipomenout m®nŊ zasvŊcenĨm 
ï d®lku ļasu promluv pŚedstavitelŢ jednotlivĨch stran na obrazovk§ch Ļesk® televize pŚed volbami. A zjistila, ģe 
reprezentanti TOP 09 dostali dvakr§t tolik prostoru, co reprezentanti tŚebas ODS (mimochodem, to je ta strana, 
z n²ģ poch§z² ona odv§ģn§ knihkupkynŊ, jeģ odeġla ze tŚ²dy bez dovolen² pana uļitele). A pov²dal pan Hampl, 
ģe to je blbost nŊco takov®ho vŢbec mŊŚit, ponŊvadģ nŊkdo mluv² rychle a nŊkdo pomalu, takģe ļas nic 
neznamen§.  
 No, j§ mysl²m, ģe k tomuto argumentu jiģ netŚeba nic dod§vat a zbĨv§ uģ jen apel na politiky netopovĨch 
stran: proboha, vy rakeŠ§ci, zpomalte! Zastavte ty sv® Śeļov® kulomety! A povŊzte to hezky pomalouļku, tak 
jako p§ni z topky. Jinak nev²m, jak to s tou naġ² demokraci² dopadne. 
 

Zemana pŚest§v§ bavit ĂnevdŊļn§ñ SPD. Naġtvaly ho hlasy proti Myn§Śovi 
22.3.2018    zpravy.iDNES.cz    str. 00    Zpr§vy / Dom§c² 

    iDNES.cz, MF DNES, Petr Kol§Ś, MF DNES, Jaroslav Plesl         

U prezidenta Miloġe Zemana opadly sympatie k hnut² SPD Tomia Okamury. Podle nŊj strana nen² dost vdŊļn§. 
On j² projevil ĂnŊkolik gestñ, ale poslanci SPD pŚesto hlasovali pro n§vrh, aby kancl®Ś prezidenta republiky musel 
m²t provŊrku na nejvyġġ² stupeŔ pŚ²snŊ tajn®. Prezident v rozhovoru pro MF DNES uvedl, ģe nyn² m§ u nŊj SPD 
utrum. 
 
ĂI kdyģ jsem aģ dosud vŢļi SPD udŊlal nŊkolik gest, tak mus²m Ś²ci, ģe mŊ to v posledn² dobŊ pŚest§v§ bavit,ñ 
prohl§sil Zeman v exkluzivn²m rozhovoru pro MF DNES.               Exkluzivn² rozhovor     
 
Prvn² povolebn² novinovĨ rozhovor s prezidentem Miloġem Zemanem najdete ve ļtvrteļn² MF DNES.      
 
ĂV²te proļ? No, protoģe tato strana hlasovala pro n§vrh hnut² STAN, aby kancl®Ś prezidenta republiky musel m²t 
nejvyġġ² provŊrku, to znamen§ provŊrku na pŚ²snŊ tajn®. Takhle se nechov§ strana, kter® jsem poskytl svoje ï 
byŠ omezen® ï sympatie. Pan Okamura se tedy nemŢģe divit, ģe do doby, neģ toto stanovisko zmŊn², tyto m® 
sympatie uģ nebudou,ñ vyjasnil prezident zmŊnu sv®ho postoje vŢļi SPD.  
 
PŚesto v rozhovoru pŚipustil, ģe by byl r§d, kdyby se SPD pŚipojila k novŊ vznikaj²c² vl§dŊ Andreje Babiġe. Podle 
jeho pŚedstav by ovġem mŊla vzniknout prim§rnŊ na pŢdorysu ANO, ĻSSD a KSĻM. 
 
St§le vġak plat², ģe ģ§dnĨ term²n, dokdy mus² Babiġ novou vl§du vyjednat, neexistuje. ĂVyj§dŚil jsem subjektivn² 
pocit, ģe si mysl²m, ģe by se toto vġe dalo zvl§dnout do konce ļervna,ñ zopakoval dŚ²vŊjġ² slova Zeman.   
Majdan nepŚipust²m  
 
V rozhovoru se pak Zeman vr§til ke kritice a protestŢm, kter® n§sledovaly po jeho inauguraļn²m projevu. ĂChtŊl 
bych konstatovat, ģe dokud budu prezidentem, nikdy nepŚipust²m Majdan, barevnou revoluci. AŠ demonstranti v 
ulic²ch vyjadŚuj² jak®koli n§zory, vģdy se budu Ś²dit vŊtou, kterou Klementu Gottwaldovi Śekl, ale bohuģel 
nedot§hnul do konce Edvard Beneġ. Nikdy nepŚipust²m, aby o osudu republiky rozhodovala ulice,ñ prohl§sil 
Zeman. 
 
Odm²tl z§roveŔ kritiku Institutu V§clava Klause. ĂTŚeba m§ r§d ZdeŔka Bakalu, to je prvn² varianta. Druhou 
variantou je, ģe m§ r§d ļesk§ m®dia. Protoģe v m®m inauguraļn²m projevu zaznŊly dva ¼toky. Đtok na Bakalu a 
¼tok na ļesk§ m®dia vļetnŊ Ļesk® televize. Nu, a V§clav Klaus m§ svat® pr§vo milovat ZdeŔka Bakalu a svat® 
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pr§vo milovat aŠ uģ Ļeskou televizi, nebo jin§ ļesk§ m®dia,ñ m²n² Zeman (v²ce zde:  Zemana hluboce urazila 
reakce Klausova institutu ).  
 
V pŚ²padŊ kritiky Ļesk® televize Zeman zdŢraznil, ģe mŊl v projevu pouze vŊtu o studii Fakulty soci§ln² vŊd 
Univerzity Karlovy, podle n²ģ ĻT proteģovala TOP 09 v publicistickĨch poŚadech (v²ce v ļl§nku  Zeman za¼toļil 
na ĻT a dalġ² novin§Śe ). 
 
ĂJestliģe tato jedin§ vŊta vyvolala pochodov® cviļen² topkaŚŢ VladislavskĨm s§lem, je to jejich probl®m. MŊ sp²ġ 
zaj²m§, ģe doch§z² pŚi demonstrac²ch ke zneuģ²v§n² mladĨch lid², z nichģ Śada si ani tuto jedinou vŊtu 
nepŚeļetla. Kl²ļovĨm pŚ²kladem je dvan§ctilet§ holļiļka, kter§ vyzĨvala ke svrģen² Babiġe, Zemana a Okamury. 
To pokl§d§m za stejnŊ obludn® zneuģ²v§n² dŊt²,ñ zm²nil Zeman ( o protestech studentŢ jsme psali zde ). 
InsertSingleVideo  
 
 
URL| https://zpravy.idnes.cz/milos-zeman-rozhovor-mf-dnes-tomio-okamura-vyjednavani-o-vlade-vaclav-klaus-
inaugurace-projev-i1x-/domaci.aspx?c=A180321_170906_domaci_fer 
 

Nedovol²m ļeskĨ Majdan 
22.3.2018    Mlad§ fronta DNES    str. 01    Tituln² strana 

    Jaroslav Plesl Petr Kol§Ś         

Exkluzivn² rozhovor s prezidentem Zemanem 
 
Prezident Miloġ Zeman ve vŢbec prvn²m povolebn²m novinov®m rozhovoru mluv² o Ăļ²nskĨch pot²ģ²chñ, 
sestavov§n² vl§dy, opilĨch umŊlc²ch i o tom, ģe Ăo osudu republiky nemŢģe rozhodovat uliceñ. 
 
* V§ġ poradce a ġ®f skupiny CEFC Jie şien-ming je v Ļ²nŊ vyġetŚov§n. V²te pŚesnŊ kvŢli ļemu? 
 
 Nev²m kvŢli ļemu. Je to z§leģitost ļ²nskĨch instituc², nikoli moje. VŢbec se nechci vmŊġovat do 
ļ²nskĨch vnitŚn²ch z§leģitost². Byl jsem informov§n, ģe tento muģ opustil veden² CEFC, a dŢvod, proļ jsem 
poslal do Ļ²ny sv® tŚi emisary, se tĨkal toho, aby zjistili, zda CEFC bude i nad§le vlajkovou lod² ļ²nskĨch investic 
v Ļesk® republice. Dostalo se mi ujiġtŊn², ģe ano. Ale co v²ce, CEFC Europe bude pos²leno ļtyŚiceti dev²ti 
procenty minoritn²ho pod²lu st§tn² firmou CITIC Group. Coģ je jedna z nejvĨraznŊjġ²ch firem na svŊtŊ. Nu, a j§ 
douf§m, ģe to pomŢģe ļ²nsk® expanzi. Mimochodem, jste sl§visti? 
 
* Ne. 
 
 J§ tak® ne. Ale v kaģd®m pŚ²padŊ je Slavia kr§snĨ pŚ²klad, jak fotbalovĨ klub, kterĨ byl dole, se d²ky 
ļ²nskĨm investic²m dostal aģ na mistra ligy. Moje pŚ§n² je dos§hnout toho, aby doġlo k dalġ²m Slavi²m v ļesk® 
ekonomice. 
 
* Nicm®nŊ zrovna Slavia nepŚedstavuje typ investic, kter® maj² Ļ²Ŕan® r§di. RadŊji investuj² do s²ŠovĨch odvŊtv², 
energetiky, telekomunikac². NepromŊn² se vstupem spoleļnosti CITIC do CEFC zpŢsob, jakĨm budou o 
investic²ch uvaģovat? 
 
 Nu, mysl²m, ģe pŚedevġ²m je tŚeba dokonļit rozpracovan® investice. Z nichģ nejdŢleģitŊjġ² je vstup 
CEFC Europe do J&T. Tam mŊla deset procent, aspiruje na pades§t. D²ky probl®mŢm, kvŢli kterĨm jsem poslal 
do Ļ²ny sv® emisary, se to vġechno opozdilo. Ale teŅ mohu doufat, ģe ten proces bude pokraļovat. Mluvil jsem 
o tom s guvern®rem JiŚ²m Rusnokem. Ļesk§ n§rodn² banka naprosto logicky poģ§dala o doplnŊn² ¼dajŢ, pokud 
jde o vlastnickou strukturu CEFC. Ta s t²m souhlasila. Nu, a douf§m, ģe kdyģ se nyn² vyŚeġily tyto probl®my, tak 
CEFC pod§ novou ģ§dost a z§leģ² jen na J&T, zda k dohodŊ dojde, nebo ne. 
Pokr. na str. 2 
 
Nedovol²m... 
ĻeskĨ Majdan za mŊ nebude, Ś²k§ na adresu protestŢ Miloġ Zeman. O pŚedļasn® volby nestoj² a Babiġovi rad² 
spojit se i s SPD. 
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Pokraļov§n² ze str. 1 
 
* Kdy jste se poprv® dozvŊdŊl o probl®mech ġ®fa CEFC? 
 
 Je to tak zhruba mŊs²c zp§tky plus minus. Byl jsem t²m trochu pŚekvapen, protoģe prezident Si şin-
pching byl pŚ²tomen dohodŊ o kapit§lov®m vstupu CEFC do rusk® RosnŊfti. Tato skuteļnost mŊ rozhodnŊ 
nevedla k obav§m. Nicm®nŊ prezident Si vede boj proti korupci, je klidnŊ moģn® -i kdyģ u mŊ plat² v zahraniļ² i 
doma presumpce neviny - ģe tam k nŊļemu doġlo. Ale chtŊl bych upozornit, ģe jak jsme si ovŊŚili v Ġanghaji, 
druhĨ muģ CEFC norm§lnŊ pracuje a norm§lnŊ tuto firmu Ś²d². 
 
* Tresty v Ļ²nŊ jsou velice tvrd®. Pokud je prok§z§no, ģe nŊkdo okradl st§t anebo se z¼ļastnil korupce, hroz² 
mu i trest smrti. Jste pŚipraven na to, ģe by vaġeho poradce mohli v Ļ²nŊ popravit? 
 
 Tak j§ mysl²m, ģe nem§te pŚeh§nŊt. Vyļkejme vĨsledkŢ vyġetŚov§n². Jenom z medi§ln²ch zdrojŢ jsem 
slyġel cosi o tom, ģe ġlo o korupļn² aktivity v Africe, nikoli tedy v Ļesk® republice. A protoģe se nechci vmŊġovat 
do ļ²nskĨch vnitŚn²ch z§leģitost², poļk§m, jak toto vyġetŚov§n² dopadne. 
 
* Bude m²t tato vŊc dopad na povŊst ļ²nskĨch investorŢ v Ļesku? 
 
 Naprosto ne. Kdyģ si vzpomenete, jak jsem ve sv®m inauguraļn²m projevu mluvil o ZdeŔku Bakalovi, 
tak zjist²te, ģe kaģdĨ z potenci§ln²ch investorŢ mŢģe bĨt - aŠ uģ pr§vem, nebo nepr§vem, v BakalovŊ pŚ²padu 
pr§vem - napaden z tunelov§n² nebo z neetick®ho jedn§n². To je bohuģel souļ§st ekonomiky a j§ jsem vdŊļnĨ 
kaģd®mu politikovi, kterĨ proti tŊmto jevŢm bojuje. 
 
* Mysl²te, ģe si ļ²nsk§ st§tn² spoleļnost CITIC ponech§ Jaroslava Tvrd²ka ve funkci sv®ho reprezentanta v 
Ļesku? 
 
 To se zeptejte jich, proboha. Proļ zrovna j§ bych o tom mŊl rozhodovat? 
 
* Mohl byste o tom m²t nŊjak® informace, kdyģ jste poslal Vratislava Myn§Śe, Martina Nejedl®ho a Jaroslava 
Tvrd²ka do Ļ²ny, ne? 
 
 Neposlal jsem je tam kvŢli tomu, aby nominovali prezidenta t®to spoleļnosti, ale kvŢli tomu, aby zjistili, 
zda m§ tato spoleļnost nad§le z§jem investovat v Ļesk® republice. Pokud m§te pocit, ģe bych se mŊl st§t 
prezidentem t®to spoleļnosti, dŊkuji v§m za nab²dku, ale j§ jsem ¼plnŊ spokojen s funkc², kterou zast§v§m. 
 
* Kdo cestu vaġich vyslancŢ do Ļ²ny platil? 
 
 To je tak stupidn² ot§zka, ģe byste se mŊl stydŊt. Tuto ot§zku klade tak® nŊjakĨ poslanec ze 
zahraniļn²ho vĨboru, kterĨ podnik§ Śadu zahraniļn²ch cest. SamozŚejmŊ ģe ġlo o sluģebn² cestu. SamozŚejmŊ 
ģe byla hrazena z rozpoļtu m® kancel§Śe. SamozŚejmŊ ģe byla uskuteļnŊna na mŢj pŚ²kaz, coģ byl 
mimochodem asi druhĨ nebo tŚet² pŚ²kaz za pŊt let, kterĨ jsem dal, pokud jde o sluģebn² cesty. M§m pocit, ģe ta 
trojice udŊlala velkĨ kus pr§ce. SamozŚejmŊ j² to ale nikdo neuzn§, naopak. 
 
* Znamen§ to, ģe prezidentsk§ kancel§Ś platila cestu i ġ®fovi CEFC Europe Jaroslavu Tvrd²kovi? To byl na tuto 
cestu najatĨ do sluģeb st§tu, pŚestoģe se probl®my tĨkaj² hlavnŊ jeho spoleļnosti? 
 
 UpŚ²mnŊ Śeļeno, vŢbec nev²m. V²m, ģe jsme to zcela urļitŊ platili kancl®Śi Myn§Śovi. A pokud jde o ty 
zbĨvaj²c² dva, nem§m tuġen². Pokl§d§m tuto ot§zku za ponŊkud povrchn². Je to, jako kdyģ se zachr§n² tov§rna, 
kter§ hoŚela, ale hasiļovi uhoŚ² uniforma. No a vy byste se chtŊl bavit o n§kladech na tu uniformu. 
 
* PojŅme k tuzemsk® politice. Ned§vno jste Śekl, ģe jste z poļ²n§n² Andreje Babiġe pŚi sestavov§n² vl§dy 
ĂnepatrnŊ nerv·zn²ñ. Od t® doby Babiġ nŊkolikr§t zmŊnil strategii a mluvil o nŊkolika variant§ch. JakĨ je aktu§ln² 
stav vaġ² nervozity? 
 
 DlouhodobŊ jsem vyj§dŚil pŚ§n² - nikoli pŚ²kaz, ale pŚ§n² - aby vznikla vl§da na pŢdorysu ANO, ĻSSD a 
komunistŢ. Jak dobŚe v²te, tento pŢdorys se skuteļnŊ rĨsuje. Budu r§d, kdyģ se k nŊmu pŚipoj² i strana SPD. 
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OstatnŊ i Andrej Babiġ Śekl, ģe to u t®to strany vid² jako takzvan§ zadn² vr§tka. Ale to uģ je vŊc druh§, protoģe i 
kombinace ANO, ĻSSD a komunistŢ by mŊla 108 hlasŢ. Ovġem za pŚedpokladu, ģe zejm®na soci§ln² 
demokrat® a jejich poslanci budou opravdu pro tuto vl§du hlasovat. 
 
* Pr§vŊ. řada z nich naznaļuje, ģe by mohla bĨt proti. NapŚ²klad bĨvalĨ pŚedseda Bohuslav Sobotka. Dok§ģe si 
vedouc² tandem ĻSSD Jan Ham§ļek s JiŚ²m Zimolou situaci srovnat? 
 
 Pokl§d§m za neobyļejnou drzost, jestliģe ļlovŊk, kterĨ ĻSSD dovedl k sedmi procentŢm, dnes rozd§v§ 
kn²ģec² rady. To zaprv®. Zadruh® bych chtŊl vŊŚit, ģe ona dvojice vedouc²ch pŚedstavitelŢ soci§ln² demokracie 
bude natolik siln§, aby toto dok§zala. 
 
* Jak si podle v§s Ham§ļek se Zimolou zat²m poļ²naj²? 
 
 J§ jsem se s nimi na jejich ģ§dost seġel. MŊl jsem z tohoto setk§n² velmi pozitivn² dojem. SamozŚejmŊ 
vych§z²m z toho, ģe jedn§n² o vl§dŊ vede premi®r, jeho partnery jsou tito lid® a prezident m§ pro toto jedn§n² 
vytvoŚit dostateļnĨ ļasovĨ prostor, coģ jsem tak® udŊlal. 
 
* Babiġovi jste dal ļas do zaļ§tku pr§zdnin. Sjezd ĻSSD je na zaļ§tku dubna, Ham§ļek se Zimolou sl²bili 
vnitrostranick® referendum o ¼ļasti ve vl§dŊ. Podle n§lady ŚadovĨch socialistŢ to nebude nic jasn®ho, tak® se 
mŢģe st§t, ģe ¼ļast v kabinetu zam²tnou. Pak by mŊl ġ®f ANO docela m§lo ļasu a do konce pr§zdnin by to 
nemusel stihnout, ne? Jak® byste pak vidŊl Śeġen²? 
 
 Zaprv® jsem nedal ģ§dnĨ limit, vyj§dŚil jsem subjektivn² pocit, ģe si mysl²m, ģe by se toto vġe dalo 
zvl§dnout do konce ļervna. To nen² limit, jen subjektivn² pocit. Nic v²c, nic m®nŊ. No, nechci samozŚejmŊ 
vych§zet z analogi², ale tzv. GroKo neboli Grosse Koalition v NŊmecku je inspirac² i pro n§s. V²te, ģe tam to v 
referendu u SPD dopadlo 66 procent pro. PŚiļemģ tzv. mlad² soci§ln² demokrat® byli ostŚe proti. U n§s jsou dnes 
Mlad² soci§ln² demokrat® -pokud v²m - tak® ostŚe proti. Ale chtŊl bych vŊŚit, ģe pŚevl§dne zdravĨ rozum, a nikoli 
pubert§ln² exhibice. A ģe nakonec v referendu ĻSSD tuto dohodu akceptuje. 
 
* S§m jste pŚed chv²l² zm²nil SPD Tomia Okamury. Ta se ovġem nyn² dostala ¼plnŊ mimo hru. Pokl§d§te to ze 
strany Andreje Babiġe za chybu? 
 
 PŚedevġ²m jsem zaznamenal prohl§ġen² pana Okamury, ģe nebude podporovat Babiġovu vl§du, pokud 
bude zaloģena na spolupr§ci se soci§ln² demokraci². Ale i kdyģ jsem aģ dosud vŢļi SPD udŊlal nŊkolik gest, tak 
mus²m Ś²ci, ģe mŊ to v posledn² dobŊ pŚest§v§ bavit. V²te proļ? No, protoģe tato strana hlasovala pro n§vrh 
hnut² STAN, aby kancl®Ś prezidenta republiky musel m²t nejvyġġ² provŊrku, to znamen§ provŊrku na pŚ²snŊ 
tajn®. Takhle se nechov§ strana, kter® jsem poskytl svoje - byŠ omezen® - sympatie. Pan Okamura se tedy 
nemŢģe divit, ģe do doby, neģ toto stanovisko zmŊn², tyto m® sympatie uģ nebudou. 
 
* Premi®r Babiġ tak® v posledn² dobŊ nŊkolikr§t zm²nil moģnost pŚedļasnĨch voleb. Vy jste je opakovanŊ ostŚe 
odm²tl. Co vġak v pŚ²padŊ, ģe daj² soci§ln² demokrat® Babiġovi v referendu opravdu koġem? 
 
 Kdyģ ty hlasy Andrej Babiġ m²t nebude, tak klidnŊ poļk§me d§l. Jestli se tŚeba nerozhodne pro tu 
kombinaci, kter§ je takŚ²kaj²c z§loģn² a obsahuje 115 hlasŢ ve SnŊmovnŊ (ANO, SPD a KSĻM, pozn. red.). 
JasnŊ jsem Śekl, ģe pŚedļasn® volby nevyp²ġu, protoģe bych to ani ne rok po Ś§dnĨch volb§ch pokl§dal za 
ur§ģku voliļŢ a jejich inteligence. SamozŚejmŊ ģe SnŊmovna m§ moģnost si vynutit pŚedļasn® volby t²m, ģe o 
tom rozhodne alespoŔ 120 a v²ce hlasy. Ale nepŚedpokl§d§m, ģe by se to stalo. Mimo jin® proto, ģe 
pŊtiprocentn² trpasl²ci nebudou riskovat, ģe zmiz² z politick® sc®ny. 
 
* Zaj²malo n§s sp²ġ, zda byste v pŚ²padŊ, ģe by ĻSSD v referendu vstup do vl§dy odm²tla a Babiġ se nedok§zal 
dohodnout s okamurovci, proti nimģ je i Śada politikŢ ANO, vŢbec pŚipustil tŚet² pokus ġ®fa SnŊmovny Radka 
Vondr§ļka. Babiġe jste totiģ premi®rem nejmenoval a klidnŊ byste ve druh®m pokusu jeġtŊ mohl jmenovat 
nŊkoho ¼plnŊ jin®ho. I Śada vlivnĨch soci§ln²ch demokratŢ vykl§d§, ģe m§te v z§loze pŚipravenou ¼Śednickou 
vl§du. 
 
 Nem§m pŚipravenou ģ§dnou ¼Śednickou vl§du. V takov®m pŚ²padŊ bych doporuļil Andreji Babiġovi 
podle bonmotu Jana Wericha ĂKdyģ tu nen² ta, kterou m§m r§d, m§m r§d tu, kter§ tu jeñ, aby uzavŚel onu 
dohodu na 115 hlasech ve SnŊmovnŊ. Pokraļov§n² na protŊjġ² stranŊ Pokraļov§n² z protŊjġ² strany 
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* Nepokl§d§te dosavadn² pŢsoben² Babiġovy menġinov® vl§dy za ponŊkud rozpaļit®? 
 
 Mysl²m si, ģe vl§da funguje norm§ln²m zpŢsobem a nevid²m v jej²m poļ²n§n² nic nenorm§ln²ho. 
 
* HodnŊ se prob²raj² tŚeba jej² person§ln² z§sahy. Jak vn²m§te napŚ²klad urputnou snahu Andreje Babiġe odvolat 
ġ®fa Gener§ln² inspekce bezpeļnostn²ch sborŢ (GIBS) Michala Mur²na? 
 
 Tak zaprv® je to v kompetenci vl§dy, respektive jej²ho pŚedsedy. Zadruh® jsem zaregistroval, ģe se proti 
panu Mur²novi vĨraznŊ postavil i nejvyġġ² st§tn² z§stupce Pavel Zeman. Nu, a j§ nevid²m dŢvod, proļ by vl§da 
nemŊla odvolat pana Mur²na, pokud k tomu m§ dostateļn® dŢvody. 
 
* Ty, kter® uv§d² Babiġ, za dostateļn® pokl§d§te? 
 
 Tak pŚedevġ²m je za dostateļn® uv§d² Pavel Zeman. A mysl²m si, ģe to jsou dŢvody, nad kterĨmi 
minim§lnŊ stoj² za to pŚemĨġlet. 
 
* BezprostŚednŊ po sv®m zvolen² jste tvrdil, ģe chcete bĨt pokornŊjġ² a m®nŊ arogantn². Od t® doby se nŊkolik 
vaġich projevŢ hemģilo tu Ăblbciñ ļi Ăchud§ļkyñ, jindy jste svĨm pŚ²znivcŢm vzk§zal, ģe Ăbudoucnost je na pŊt let 
naġeñ. To pŚece za projevy vŊtġ² pokory a menġ² arogance povaģovat nelze, ne? 
 
 R§d v§m odpov²m, protoģe jsem si pŚipravoval dvŊ varianty inauguraļn²ho projevu. Ta prvn² byla se 
jm®ny, druh§ beze jmen. Nu, a protoģe jsem se rozhodl, ģe budu pokornŊjġ², tak aģ na pana Bakalu jsem uvedl 
pokornŊjġ² variantu beze jmen. Ale v§m na z§vŊr naġeho rozhovoru ta jm®na mohu Ś²ct. Takģe Honzejk nebo 
Tabery jsou placeni ZdeŔkem Bakalou a podle m®ho n§zoru si kaģdĨ, kdo bere pen²ze od ZdeŔka Bakaly, 
zaslouģ² opovrģen². Zadruh®, Mitrofanov, kterĨ rozdŊluje lidi na obļany a obyvatele, si rovnŊģ zasluhuje 
opovrģen². A mŊl by si uvŊdomit, ģe rod§k z Rostova na Donu by nemŊl pŚ²liġ zasahovat do ļeskĨch politickĨch 
struktur. Nu, a zatŚet², jestliģe m§ JiŚ² Pehe pocit, ģe zemŚe pŢl milionu mĨch voliļŢ a situace bude jin§, tak je to 
tak troġku hyenismus. L²bil se mi vĨrok Jana Kellera, kterĨ Śekl, ģe nebude komentovat lejno hyeny. ĐplnŊ na 
z§vŊr v§m Śeknu jeġtŊ jednu vŊc: To Pche, jak Ś²kal Miroslav Ġimek, tak to Pche napsalo dalġ² ļl§nek, kde 
vyjadŚuje n§zor, ģe demonstrace by jeġtŊ mohly zmŊnit politickou strukturu Ļesk® republiky oproti vĨsledkŢm 
demokratickĨch voleb. AŠ uģ prezidentskĨch, nebo parlamentn²ch. ChtŊl bych konstatovat, ģe dokud budu 
prezidentem, nikdy nepŚipust²m Majdan, barevnou revoluci. AŠ demonstranti v ulic²ch vyjadŚuj² jak®koli n§zory, 
vģdy se budu Ś²dit vŊtou, kterou Klementu Gottwaldovi Śekl, ale bohuģel nedot§hnul do konce Edvard Beneġ. 
Nikdy nepŚipust²m, aby o osudu republiky rozhodovala ulice. 
 
* Ironicky Śeļeno, t²m jste tu svoji ĂvŊtġ² pokoru a m®nŊ aroganceñ pr§vŊ podtrhl... 
 
 Byl jsem pokornŊjġ²m pr§vŊ proto, ģe jsem ve sv®m inauguraļn²m projevu tato jm®na neuvedl. 
 
* PŚesto v§s za nŊj velice strhal i institut jednoho z vaġich obvyklĨch nejvŊtġ²ch zast§ncŢ, jakĨm je v§ġ 
pŚedchŢdce V§clav Klaus. Ļ²m jste si to vysvŊtloval? 
 
 TŚeba m§ r§d ZdeŔka Bakalu, to je prvn² varianta. Druhou variantou je, ģe m§ r§d ļesk§ m®dia. Protoģe 
v m®m inauguraļn²m projevu zaznŊly dva ¼toky. Đtok na Bakalu a ¼tok na ļesk§ m®dia vļetnŊ Ļesk® televize. 
Nu, a V§clav Klaus m§ svat® pr§vo milovat ZdeŔka Bakalu a svat® pr§vo milovat aŠ uģ Ļeskou televizi, nebo 
jin§ ļesk§ m®dia. 
 
* Kdyģ uģ jsme u Ļesk® televize, je kolem n² teŅ obrovskĨ povyk. Co podle v§s bude vĨsledkem t®to vŚavy? 
 
 V m®m inauguraļn²m projevu je o ĻT jedna jedin§ vŊta. Ta Ś²k§, ģe existuje studie Fakulty soci§ln²ch 
vŊd UK, podle n²ģ ĻT ve sv® publicistice proteģovala TOP 09. Teļka. Jestliģe tato jedin§ vŊta vyvolala 
pochodov® cviļen² topkaŚŢ VladislavskĨm s§lem, je to jejich probl®m. MŊ sp²ġ zaj²m§ to, ģe doch§z² pŚi 
demonstrac²ch ke zneuģ²v§n² mladĨch lid², z nichģ Śada si ani tuto jedinou vŊtu nepŚeļetla. TypickĨm pŚ²kladem 
je dvan§ctilet§ holļiļka, kter§ vyzĨvala ke svrģen² Babiġe, Zemana a Okamury. To pokl§d§m za obludn® 
zneuģ²v§n² dŊt². StejnŊ jako pokl§d§m za obludn®, ģe podle Blesku tam, kde jakĨsi reģis®r mŊs²c po 
prezidentskĨch volb§ch vyzĨval, aby mŊ lidi nevolili, se po schodech v§leli opil² ¼ļastn²ci naġ² umŊleck® obce. 
Zat²mco ve ĠpanŊlsk®m s§le jsem sedŊl s jinĨmi ļleny umŊleck® obce, vypili jsme skleniļku v²na, dobŚe jsme si 
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popov²dali a ġli sp§t. To je asi ten rozd²l mezi hysteriky praģsk® kav§rny a norm§ln²m chodem prezidentsk® 
kancel§Śe. 
 
* ZŢstaŔme u ĻT a vaġeho tvrzen², ģe nen² objektivn². Co by se podle v§s mŊlo v ĻT zmŊnit? 
 
 Navrhl jsem - ale samozŚejmŊ to nem§m pr§vo s§m uskuteļnit - aby podle minul®ho pŚ²kladu byla 
dvakr§t zam²tnuta zpr§va o hospodaŚen² ĻT. Podle platnĨch z§konŢ pak doch§z² k person§ln²m zmŊn§m. 
Z§leģ² ale nikoli na mnŊ, nĨbrģ na politic²ch, kteŚ² k tomu maj² vztah, aby rozhodli, jak® veden² ĻT si vlastnŊ 
pŚej². 
 
* Vid²te ve SnŊmovnŊ vŢli dostateļn®ho poļtu politikŢ, aby se ta zmŊna odehr§la? 
 
 Mysl²m si, ģe ano. 
 
* Angaģujete se v tom nŊjak? 
 
 J§ se v tom nijak neangaģuji, pouze jsem upozornil, ģe uģ jednou byla dvakr§t zam²tnuta zpr§va o 
hospodaŚen² ĻT a n§sledovala person§ln² zmŊna. To je vġe. 
 
* Jak hodnot²te ud§losti na Slovensku, kde podala demisi vl§da Roberta Fica? Prezident Andrej Kiska ale odm²tl 
jmenovat kabinet Petera Pellegriniho navrģenĨ dosavadn² koalic². Postupuje podle v§s Kiska spr§vnŊ? 
 
 Tak vl§da v demisi vykon§v§ svoji funkci po celou dobu, neģ je jmenov§na vl§da nov§. To je ostatnŊ i u 
n§s, to nen² nic nov®ho. Vl§da v demisi je podle ¼stavy vl§dou plnohodnotnou. Takģe nechŠ tato vl§da vl§dne a 
nechŠ se diskutuje o tom, kdo m§ a kdo nem§ bĨt jej²m ļlenem. J§ bych pokl§dal za neġŠastn®, kdybych se 
jakkoli vmŊġoval do slovenskĨch vnitŚn²ch z§leģitost². Ale teŅ pojedu na Slovensko do Tater, pŚedpokl§d§m, ģe 
se tam setk§m se slovenskĨmi politiky a zept§m se jich, o co jde. 
 
* V tuhle chv²li si netrouf§te Ś²ct, o co na Slovensku jde? 
 
 Mohu se domn²vat, ģe jde o pokus o dalġ² barevnou revoluci. Ale to je zat²m jenom moje domnŊnka a 
r§d si tuto domnŊnku ovŊŚ²m pr§vŊ tŊmito rozhovory. 
 
* Ned§vno zemŚel v§ġ dlouholetĨ pŚ²tel a spolupracovn²k Miroslav Ġlouf, s n²mģ jste se po sv®m prvn²m zvolen² 
prezidentem rozeġel. S jakĨmi pocity jste se s n²m louļil? 
 
 Tak poslal jsem tam kytiļku. TeŅ si mysl²m, ģe nen² dobr® pŚipom²nat i to, co bylo zl®. Vġichni, kdo se o 
to zaj²maj², tak vŊd², ģe mŢj dŢvod pro n§ġ rozchod byla jeho komunikace s Frantiġkem Mr§zkem, ġ®fem 
podsvŊt². Nicm®nŊ to jsem zapomnŊl, udŊlal jsem za t²m tlustou ļ§ru. A budu r§d vzpom²nat na naġe spoleļn® 
cesty v autobusu Zem§k. On to sice byl pŢvodnŊ n§vrh Saġi Kwasniewsk®ho, kterĨ Mirek Ġlouf okop²roval, ale 
to nevad². Okop²roval to skvŊle a fungovalo to. ř²k§ se, ģe ļlovŊk m§ z minulosti vģdycky vzpom²nat na to dobr® 
a zapomenout na to ġpatn®. 
 
*** 
 
O vyġetŚovan®m ļ²nsk®m poradci ĂPrezident Si vede boj proti korupci, je klidnŊ moģn® - i kdyģ u mŊ plat² 
presumpce neviny - ģe tam k nŊļemu doġlo.ñ 
 
O Babiġovi, nepŢjde-li ĻSSD do vl§dy ĂDoporuļil bych mu bonmot Jana Wericha: Kdyģ tu nen² ta, kterou m§m 
r§d, m§m r§d tu, kter§ tu je.ñ 
 
O Bohuslavu Sobotkovi a jeho n§zoru na koalici ĂPokl§d§m za neobyļejnou drzost, jestliģe ļlovŊk, kterĨ ĻSSD 
dovedl k 7 %, dnes rozd§v§ kn²ģec² rady.ñ O V§clavu Klausovi a kritice inauguraļn²ho projevu ĂTŚeba m§ r§d 
ZdeŔka Bakalu, to je prvn² varianta. Druhou variantou je, ģe m§ r§d ļesk§ m®dia.ñ 
 
O zesnul®m Miroslavu Ġloufovi ĂVġichni vŊd², ģe mŢj dŢvod pro n§ġ rozchod byla jeho komunikace s ġ®fem 
podsvŊt².ñ 
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Co Śekl Zeman o.... * Tomio Okamurovi ĂI kdyģ jsem aģ dosud vŢļi SPD udŊlal nŊkolik gest, tak mus²m Ś²ci, ģe 
mŊ to v posledn² dobŊ pŚest§v§ bavit.ñ * Ļesk® televizi ĂNavrhl jsem, aby byla dvakr§t zam²tnuta zpr§va o 
hospodaŚen² ĻT. Pak doch§z² k person§ln²m zmŊn§m.ñ * O demonstrac²ch Ă Doch§z² ke zneuģ²v§n² mladĨch 
lid². PŚ²kladem je dvan§ctilet§ holļiļka, kter§ vyzĨvala ke svrģen² Babiġe, Zemana a Okamury.ñ 
 
Foto autor| Foto: David Neff, MAFRA 
 

ĢIVE: Rusko pŚ²telem, nebo hrozbou? Debatuj² Proch§zkov§, Romancov, 
Sedl§ļek, Baġta a Weigl 

21.3.2018    irozhlas.cz    str. 00     
             

Je Rusko v ļele se znovuzvolenĨm prezidentem Vladimirem Putinem pŚ²tel, nebo sp²ġe hrozba? ĻeskĨ rozhlas 
Plus hled§ ve stŚedeļn² veŚejn® debatŊ odpovŊŅ. Diskuse se kon§ v Olomouci bŊhem rozhlasov®ho festivalu 
Prix Bohemia Radio a pŚij²t mŢģe kaģdĨ. 
 
Kam m²Ś² Rusko po prezidentskĨch volb§ch? Je tato zemŊ svobodn§? Je agresivn² velmoc² vŢļi ostatn²m 
st§tŢm? A rozum²me Rusku vŢbec? 
Debatovat pŚiġli politickĨ geograf Michael Romancov z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, zn§m§ 
novin§Śka Petra Proch§zkov§ a ekonom Tom§ġ Sedl§ļek. Pozv§n² pŚijali tak® bĨvalĨ velvyslanec v Rusku a na 
UkrajinŊ Jaroslav Baġta a ekonom a Śeditel Institutu V§clava Klause JiŚ² Weigl. Moderuje Michael Rozsypal. 
Diskuse se kon§ od 18.30 do 20.00 v UmŊleck®m centru UP (Auditoriu maximu) v Olomouci, kde je souļ§st² 
programu rozhlasov®ho festivalu Prix Bohemia Radio. V²ce informac² na facebookov® str§nce debaty. 
RozhlasovĨ festival Prix Bohemia Radio 
Mezin§rodn² festival rozhlasov® tvorby Prix Bohemia Radio je tradiļn² soutŊģn² pŚehl²dkou toho nejlepġ²ho z 
rozhlasov® tvorby. 
Kon§ se od pondŊl² 19. do ļtvrtka 22. bŚezna, poŚ§d§ ho ĻeskĨ rozhlas. N§vġtŊvn²ky ļekaj² ļtyŚi dny nabit® 
poslechem toho nejlepġ²ho z rozhlasovĨch dokumentŢ, dramat a report§ģ², workshopy, debaty, koncerty i 
divadeln² pŚedstaven². 
Na ļtvrteļn²m slavnostn²m zakonļen² festivalu budou v kaģd® kategorii vyhl§ġeny tŚi v²tŊzn® pŚ²spŊvky. 
Prezident Hereck® asociace OndŚej Kepka pŚed§ Cenu Th§lie za nejlepġ² hereckĨ vĨkon v rozhlasov® hŚe a 
gener§ln² Śeditel Ļesk®ho rozhlasu Ren® Zavoral uvede do S²nŊ sl§vy vybranou rozhlasovou osobnost. 
Ambic² festivalu je rozv²jet a sd²let rozhlasovou tvorbu veŚejnopr§vn²ch m®di² v zem²ch stŚedn² Evropy s 
dŢrazem na ļleny visegr§dsk® ļtyŚky. 
Informace vļetnŊ programu najdete na speci§ln²m webu www.prixbohemia.rozhlas.cz nebo na facebookov® 
str§nce Prix Bohemia Radio. 
URL| https://www.irozhlas.cz/zpravy-domov/rusko-vladimir-putin-debata_1803211829_ako 
 

Vladim²r Pelc: Ļesk§ televize jako n§vŊs TOP 09 
20.3.2018    parlamentnilisty.cz    str. 00     

    PV         

V naġich luz²ch a h§j²ch je ļastĨm zvykem, ģe se souhlas², nebo naopak nesouhlas² s nŊļ²m, co souhlas²c² i ti 
druz² poŚ§dnŊ neznaj². Staļ² jim, ģe se mohou pŚidat ke sv® politick® aj. pŚedloze a uģ kŚiļ² ï tu na n§mŊst², tam 
na p·diu akce, kter§ m§ bĨt ¼dajnŊ akc² kulturn² (ĻeskĨ lev). 
 
 V inauguraļn² Śeļi po sv®m druh®m zvolen² prezidentem ĻR ing. Miloġ Zeman - pŚi kritick®m hodnocen² 
politick®ho pŢsoben² Ļesk® televize - v jedn® vŊtŊ zm²nil vĨsledky studie Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity 
Karlovy. A hned se strhl poprask. Protoģe potrefen§ husa se vģdy, jak zn§mo, ozve. Velmi pochybuji o tom, ģe 
kritici prezidentova vystoupen² zmiŔovanou studii znaj². Je to t®mŊŚ osm des²tek stran A4; pr§ce je peļliv§, 
metodicky pŚesn§, odbornŊ kvalifikovan§. Obsahuje kvantitativn² i kvalitativn² analĨzu politick® publicistiky a 
zpravodajstv² v Ļesk® televizi a Ļesk®m rozhlase. PŚi pouģit² vġech aktu§ln²ch metod hodnocen² autoŚi studie 
dospŊli k z§vŊru, ģe veŚejnopr§vn² sdŊlovac² prostŚedky vyv§ģen®, objektivn², pravdiv® atd. atd. zpravodajstv² a 
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publicistiku nepŚin§ġej²; zejm. u Ļesk® televize je politick® vys²l§n² vĨraznŊ ovlivnŊno, jak to autoŚi mazlivŊ 
nazvali, jej² pŚ²chylnost² ke stranŊ, kter§ se jmenuje TOP 09. Zkr§tka vys²lac² prostor, vŊnovanĨ t®to stranŊ je 
zjevnŊ disproporļn² vŢļi vġem parametrŢm, ke kterĨm lze politickou ļi spoleļenskou relevanci t®to strany 
vztahovat, a ve vĨrazn®m nepomŊru k politickĨch stran§m a hnut²m ostatn²m. PŚitom analĨzu nelze odbĨt 
pŚihlouplĨm argumentem, ģe nŊkdo mluv² rychleji, jinĨ pomaleji. MŢģete si ji celou pŚeļ²st; je to pouļn® - AnalĨza 
pŚedvolebn²ho vys²l§n² Ļesk® televize a Ļesk®ho rozhlasu (Krajsk® a sen§tn² volby 2016). Fakulta soci§ln² 
vŊd Univerzity Karlovy ï CEMES (Centrum pro medi§ln² studia). 2017. Hlavn² Śeġitel: Jan KŚeļek (FSV UK). 
Statistick® zpracov§n² dat: OndŚej DvouletĨ (VĠE). D§le se pod²leli: Jan Jir§k, Petra M²lkov§ a dalġ² pracovn²ci a 
studenti FSV UK: https://www.mediar.cz/wp-content/uploads/2017/12/analyza-ct-cemes-2017.pdf. Ocituji z§vŊry 
analĨzy: ĂV celku vys²lanĨch zpravodajskĨch a politicko-publicistickĨch poŚadŢ Ļesk® televize (viz zejm. str. 
16?31 t®to analĨzy) byla ve sledovan®m obdob² zvĨhodŔov§na politick§ strana TOP 09 t²m, ģe promluv§m jej²ch 
z§stupcŢ bylo trvale a pravidelnŊ pŚidŊlov§no zŚetelnŊ v²ce prostoru, neģ by odpov²dalo re§ln®mu postaven² t®to 
strany v politick®m a spoleļensk®m ģivotŊ. AnalĨza naopak zaznamenala trval® znevĨhodŔov§n² KSĻM, 
nŊkterĨch dalġ²ch nevl§dn²ch parlamentn²ch a vġech neparlamentn²ch stran. Obdobn® z§vŊry lze uļinit i u 
analyzovan® tvorby Ļesk®ho rozhlasu: V celku vys²lanĨch zpravodajskĨch a politicko-publicistickĨch poŚadŢ 
Ļesk®ho rozhlasu (viz zejm. str. 50?60 t®to analĨzy) byla ve sledovan®m obdob² zvĨhodŔov§na politick§ strana 
TOP 09 t²m, ģe promluv§m jej²ch z§stupcŢ bylo trvale a pravidelnŊ pŚidŊlov§no zŚetelnŊ v²ce prostoru, neģ by 
odpov²dalo re§ln®mu postaven² t®to strany v politick®m a spoleļensk®m ģivotŊ. V analyzovan®m celku vys²l§n² 
Ļesk®ho rozhlasu naopak mohlo doj²t ke znevĨhodnŊn² nŊkterĨch parlamentn²ch a nŊkterĨch neparlamentn²ch 
stran. Na podkladŊ t®to analĨzy lze dospŊt k z§vŊru, ģe ze strany Ļesk® televize a ze strany Ļesk®ho rozhlasu 
ve sledovan®m obdob² v celku jimi vys²lanĨch zpravodajskĨch a politickopublicistickĨch poŚadŢ doch§zelo k 
poruġov§n² Ä 31 odst. 3 z§kona ļ. 231/2001 Sb. Lze tedy dospŊt i k opr§vnŊnosti RRTV realizovat sankļn² 
opatŚen² ve smyslu ust. Ä 58 aģ 61 citovan®ho z§kona.ñ Vladim²r Pelc Vyġlo na Vasevec.cz. Publikov§no se 
souhlasem vydavatele. 
 
 
URL| http://www.parlamentnilisty.cz/arena/nazory-a-petice/Vladimir-Pelc-Ceska-televize-jako-naves-TOP-09-
528742?utm_source=nm&utm_medium=xml 
 

ĻernĨ sc®n§Ś: V It§lii se mohou spojit populist®. Hnut² pŊti hvŊzd by 
mohlo vl§dnout s protiimigrantskou Ligou severu 

20.3.2018    iHNed.cz    str. 00     
    OndŚej Houska         

V It§lii by mohly vl§du spoleļnŊ vytvoŚit protestn² strany Hnut² pŊti hvŊzd a Liga severu. 
ChtŊj² napŚ²klad vĨraznŊ zvĨġit schodek italsk®ho rozpoļtu nebo zruġit nŊkter® reformy. 
ObŊ strany ale c²l² na rozd²ln® skupiny voliļŢ, a tak nen² jist®, jestli se domluv². 
 
Protestn² strany v It§lii na sebe vģdy ostŚe ¼toļily. LevicovŊ populistick® Hnut² pŊti hvŊzd a krajnŊ pravicov§ Liga 
severu se vġak v posledn²ch tĨdnech postupnŊ sbliģuj².  
 
Pot® co vĨraznŊ uspŊly v ned§vnĨch volb§ch, zaļ²naj² rozhovory, kter® mohou v®st aģ k vytvoŚen² spoleļn® 
vl§dy. Z hlediska finanļn²ch trhŢ i Evropsk® unie by ġlo asi o nejhorġ² variantu.  
 
Ve volb§ch 4. bŚezna z²skalo zdaleka nejv²c hlasŢ Hnut² pŊti hvŊzd, jeģ chce It§lii Ś²dit pomoc² internetovĨch 
referend. Prosazuje tak® napŚ²klad zaveden² zaruļen®ho pŚ²jmu od st§tu pro chudġ² obļany. A protiimigrantsk§ 
Liga severu se stala nejsilnŊjġ² stranou v r§mci pravicov® koalice, kdyģ pŚekvapivŊ porazila stranu VzhŢru It§lie 
bĨval®ho premi®ra Silvia Berlusconiho.  
 
"Nic nen² nemoģn® nebo neuskuteļniteln®," prohl§sil ġ®f Ligy severu Matteo Salvini ohlednŊ moģn® spolupr§ce 
s Hnut²m pŊti hvŊzd. S jeho l²drem Luigim Di Maiem se uģ zaļal domlouvat na tom, ģe si obŊ strany tento mŊs²c 
rozdŊl² posty pŚedsedŢ Poslaneck® snŊmovny a Sen§tu, coģ by podle koment§torŢ mohlo n§slednŊ v®st i ke 
spolupr§ci na vl§dn² ¼rovni.  
 
Hnut² pŊti hvŊzd a Liga severu maj² spoleļnŊ pohodlnou vŊtġinu hlasŢ.  
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Kdo ovl§dne It§lii 
 
* Hnut² pŊti hvŊzd z²skalo ve volb§ch skoro tŚetinu hlasŢ a je nejsilnŊjġ² samostatnou stranou.  
 
V souļtu mand§tŢ ho ale pŚedstihla pravicov§ koalice, jiģ tvoŚ² nŊkolik stran vļetnŊ Ligy severu a strany VzhŢru 
It§lie expremi®ra Silvia Berlusconiho. Samotn§ Liga z²skala zhruba 17 procent hlasŢ. Berlusconi hroz², ģe pokud 
se Liga severu spoj² s Hnut²m pŊti hvŊzd, pravicov§ koalice konļ².  
 
* Hnut² pŊti hvŊzd dŚ²v odm²talo jakoukoliv koaliļn² spolupr§ci, po volb§ch ale zmŊnilo n§zor.  
 
* Koaliļn² jedn§n² naplno zaļnou koncem bŚezna pot®, co se strany domluv² na veden² obou komor parlamentu.  
 
ObŊ strany kritizuj² Evropskou unii i euroz·nu. PŚed volbami ale svŢj program pozmŊnily, napŚ²klad ustoupily od 
dŚ²vŊjġ²ho poģadavku na vyhl§ġen² referenda o tom, jestli by se It§lie nemŊla vr§tit od eura zpŊt k liŚe.  
 
OhlednŊ moģnosti, ģe by obŊ strany z²skaly pod²l na moci, vyjadŚovaly pŚed volbami obavy ostatn² zemŊ EU i 
finanļn² trhy. Navzdory pŚekvapivŊ velk®mu ¼spŊchu obou formac² vġak zat²m ģ§dn§ negativn² reakce trhŢ 
nepŚiġla. Italsk® st§tn² dluhopisy se tak nedostaly pod tlak. Podle odborn²kŢ je dŢvodem to, ģe o moģnosti 
italsk®ho odchodu z EU nebo z euroz·ny nikdo v§ģnŊ neuvaģuje, coģ plat² i o populistech. "Italov® moc dobŚe 
vŊd², jak je pro nŊ EU dŢleģit§," zdŢrazŔuje Martin MejstŚ²k z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy.  
 
MejstŚ²k z§roveŔ pochybuje o tom, ģe by se Hnut² pŊti hvŊzd a Liga severu nakonec dok§zaly na vytvoŚen² 
spoleļn® vl§dy dohodnout. ObŊ strany se zamŊŚuj² na odliġn® skupiny voliļŢ. Liga severu prosazuje tŚeba 
radik§ln² sn²ģen² dan² a podporuj² ji hlavnŊ drobn² podnikatel® z bohatġ²ch severn²ch regionŢ It§lie. Hnut² pŊti 
hvŊzd naproti tomu dominuje na chudġ²m jihu, kde bodovalo slibem vĨrazn®ho zvĨġen² finanļn² podpory pro lidi 
bez pr§ce.  
 
V ŚadŊ vŊc² se ovġem obŊ strany shoduj², mimo jin® v poģadavku zruġen² dŢchodov® reformy, kter§ pŚed 
nŊkolika lety zvĨġila vŊk odchodu do penze. Odm²taj² taky sniģovat vysokĨ italskĨ st§tn² dluh podle pravidel 
platnĨch v EU. "V italsk® politice je moģn® vġe," pŚipouġt² politolog MejstŚ²k i moģnost, ģe populist® pŚes Śadu 
rozporŢ budou vl§dnout spoleļnŊ.  
 
PŚestoģe obŊ strany utlumily svoji kritiku EU, jejich n§stup k moci by mohl pro unii znamenat nestabilitu. A to 
pŚedevġ²m v tom pŚ²padŊ, ģe by populist® zaļali plnit sv® pŚedvolebn² sliby, jeģ by zvĨġily schodek st§tn²ho 
rozpoļtu o des²tky miliard eur. It§lie by pak pŚekroļila povolenĨ rozpoļtovĨ deficit ve vĨġi tŚ² procent HDP a 
dostala by se do stŚetu s Bruselem. V takov®m pŚ²padŊ nelze vylouļit ani zvĨġenou nervozitu trhŢ ohlednŊ 
udrģitelnosti italsk®ho st§tn²ho dluhu. Ten je se 130 procenty HDP druhĨ nejvyġġ² v EU hned po řecku.  
 
 
URL| http://HN.IHNED.CZ/c1-66084460-cerny-scenar-v-italii-se-mohou-spojit-populiste-hnuti-peti-hvezd-by-
mohlo-vladnout-s-protiimigrantskou-ligou-severu 
 

Drahoġ odhalil svŢj novĨ politickĨ pl§n. A Śekl, kdo mu na nŊj d§ pen²ze 
20.3.2018    blesk.cz    str. 00    Politika 

    Jakub Veinlich         

PoraģenĨ finalista boje o Hrad JiŚ² Drahoġ chce na podzim dobĨt Sen§t. Kandidaturu z pozice nez§visl®ho 
kandid§ta ohl§sil v hotelu na Praze 1, o hlasy ale bude bojovat ve ļtvrt®m praģsk®m obvodu. PodpoŚe 
politickĨch stran se nicm®nŊ nebr§n², pomoc mu nevyluļuj² Starostov®, TOP 09 ani lidovci. O schŢzku podle 
Blesk Zpr§v ģ§dal tak® Pir§ty. JeġtŊ pŚed kampan² se chce Drahoġ vŊnovat pr§ci pro novŊ vzniklĨ spolek 
SpoleļnŊ pro Ļesko. 
 
ĂM§m vizi demokratick®ho svobodn®ho st§tu, kterĨ je schopen postarat se o slabġ², st§tu bezpeļn®ho, st§tu, 
kterĨ je zaloģen na modern² vzdŊlanosti, st§tu, kterĨ se postar§ o naġe okol² ï pŚ²rodn² prostŚed²,ñ Śekl Drahoġ. A 
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to je podle nŊj dŢvod, proļ se chce i po prohranĨch prezidentskĨch volb§ch d§l vŊnovat pŢsoben² ve veŚejn®m 
ģivotŊ. 
 
Po bitvŊ o Hrad Drahoġ avizoval, ģe utlumuje pr§ci sv®ho volebn²ho tĨmu, ale je pŚipraven zaļ²t zase kdykoliv 
do pŚedvolebn²ho maratonu naskoļit. Okolo bĨval®ho pŚedsedy Akademie vŊd bude pŢsobit nad§le jeho prav§ 
ruka Jakub Kleindienst nebo politolog Martin MejstŚ²k z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, kteŚ² s n²m 
pracovali i pŚi volbŊ hlavy st§tu.  
 
Drahoġ chce zjiġŠovat, co lidi tr§p² 
 SpoleļnŊ s MejstŚ²kem a Kleindienstem Drahoġ v tŊchto dnech zakl§d§ spolek SpoleļnŊ pro Ļesko, se kterĨm 
chce cestovat po cel® republice a zjiġŠovat, co lidi tr§p². Z²skan® podnŊty pl§nuje pak pŚetavit do podoby 
z§konŢ. Na jak® konkr®tn² politiky by se chtŊl ve SnŊmovnŊ ļi Sen§tu obracet, ale zat²m neŚekl. Chyst§ se ale 
vyuģ²t svĨch kontaktŢ z prezidentsk® kampanŊ, kter® m§ prĨ v rŢznĨch snŊmovn²ch vĨborech.  
 
ĂJsem pŚesvŊdļen o tom, ģe vŊtġina naġich politikŢ je schopna rozumnou vŊc postavit nad sv® stranick® z§jmy,ñ 
Śekl neurļitŊ. 
 
Spolek chce Drahoġ financovat dary od sponzorŢ a partnerŢ, kter® uģ napŚ²klad vyuģil v prezidentsk® kampani. 
NŊkteŚ² uģ se prĨ hl§s² sami, jin® chce oslovit. Ģe by se uskupen² pŚemŊnilo v budoucnu na politickou stranu, 
Drahoġ na dotaz Blesk Zpr§v zat²m vylouļil.  
 
ĂNem§m takov®to ambice. V tuto chv²li je politickĨch stran na politick®m kolbiġti dostatek. Spolek SpoleļnŊ pro 
Ļesko m§ skuteļnŊ charakter jen spolku,ñ dodal Drahoġ, kterĨ by chtŊl, aby se jednou z tv§Ś² Spolku stala tak® 
jeho ģena Eva. Pr§vŊ ona ho vĨraznŊ podporovala tak® v prezidentsk® volbŊ. 
 
Boj o Sen§t v Praze 
 ĂNaġe spoleļnost je do znaļn® m²ry rozdŊlena. Snaģ² se o to nŊkteŚ² politici, kteŚ² vys²laj² sp²ġe sign§ly strachu 
a dokonce i nen§visti, a jsem pŚesvŊdļen, ģe s t²m je potŚeba nŊco dŊlat,ñ nar§ģel Drahoġ napŚ²klad na 
prezidenta Miloġe Zemana. Jako zvolen®ho prezidenta ho prĨ sice respektuje, ale neztotoģŔuje se s jeho 
n§zory.  
 
Drahoġe prĨ pŚekvapilo, kolik mladĨch lid² v minulĨch dnech vyġlo do ulic a dalo svĨmi protesty najevo, co si o 
souļasn® politick® situaci mysl². ĂTyto n§zory slyġ²m a nemohl jsem o nich v§ģnŊ nepŚemĨġlet,ñ Śekl novin§ŚŢm 
a rovnou zah§jil n§bor. Vġichni nespokojen² lid® se mohou do spolku pŚihl§sit tak®, uvedl. O spolupr§ci uģ mluvil 
tak® s ne¼spŊġnĨmi prezidentskĨmi kandid§ty Pavlem Fischerem a Markem Hilġerem, oba chtŊj² kandidovat do 
Sen§tu tak®.  
 
ĂM§me ambici t®mata spolku prosazovat tak® na politick® sc®nŊ ï logickou souļ§st² je proto m§ zvaģovan§ 
kandidatura do Sen§tu na Praze 4, kde jsem str§vil velkou ļ§st sv®ho ģivota,ñ ozn§mil vstup do dalġ² 
pŚedvolebn² kampanŊ. V Praze Drahoġ bydlel uģ jako student na koleji a ģije tu tak® ļ§st jeho rodiny. 
 
Souboj dvou vŊdcŢ 
 Informace o tom, ģe Drahoġ zvaģuje kandidaturu do Sen§tu v Praze 4, se objevily uģ kr§tce po prezidentsk® 
volbŊ, kterou nad n²m vyhr§l o 154 tis²c hlasŢ Miloġ Zeman. Protikandid§tkou Drahoġe bude souļasn§ 
sen§torka za ĻSSD Eva Sykov§. Bude to tak zaj²mavĨ souboj dvou vŊdcŢ. 
 
Pr§vŊ Sykovou nechal Drahoġ po sporech na Akademii vŊd v roce 2016 vyhodit. ĂNev²m, jestli je silnĨm 
kandid§tem. J§ m§m na Praze 4 velkou podporu, takģe si mysl²m, ģe jsem tak® silnĨ kandid§t,ñ Śekla ned§vno 
sen§torka tĨden²ku Euro. 
 
Volby do tŚetiny Sen§tu by mŊly bĨt na podzim. PravdŊpodobnŊ v Ś²jnu s komun§ln²mi volbami. Strany v tŊchto 
tĨdnech lad² strategii, koho do voleb postav² a v jakĨch koalic²ch budou kandidovat. Sen§toŚi jsou voleni na ġest 
let s t²m, ģe kaģd® dva roky se obmŊŔuje tŚetina ï tedy 27 kŚesel.  
 
 
URL| http://www.blesk.cz/clanek/531412/drahos-odhalil-svuj-novy-politicky-plan-a-rekl-kdo-mu-na-nej-da-penize 
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ĻernĨ sc®n§Ś: v It§lii se mohou spojit populist® 
20.3.2018    Hospod§Śsk® noviny    str. 06    Ud§losti 

    OndŚej Houska         

Protestn² strany v It§lii na sebe vģdy ostŚe ¼toļily. LevicovŊ populistick® Hnut² pŊti hvŊzd a krajnŊ pravicov§ Liga 
severu se vġak v posledn²ch tĨdnech postupnŊ sbliģuj². Pot® co vĨraznŊ uspŊly v ned§vnĨch volb§ch, zaļ²naj² 
rozhovory, kter® mohou v®st aģ k vytvoŚen² spoleļn® vl§dy. Z hlediska finanļn²ch trhŢ i Evropsk® unie by ġlo asi 
o nejhorġ² variantu.  
 Ve volb§ch 4. bŚezna z²skalo zdaleka nejv²c hlasŢ Hnut² pŊti hvŊzd, jeģ chce It§lii Ś²dit pomoc² 
internetovĨch referend. Prosazuje tak® napŚ²klad zaveden² zaruļen®ho pŚ²jmu od st§tu pro chudġ² obļany. A 
protiimigrantsk§ Liga severu se stala nejsilnŊjġ² stranou v r§mci pravicov® koalice, kdyģ pŚekvapivŊ porazila 
stranu VzhŢru It§lie bĨval®ho premi®ra Silvia Berlusconiho.  
 ĂNic nen² nemoģn® nebo neuskuteļniteln®,ñ prohl§sil ġ®f Ligy severu Matteo Salvini ohlednŊ moģn® 
spolupr§ce s Hnut²m pŊti hvŊzd. S jeho l²drem Luigim Di Maiem se uģ zaļal domlouvat na tom, ģe si obŊ strany 
tento mŊs²c rozdŊl² posty pŚedsedŢ Poslaneck® snŊmovny a Sen§tu, coģ by podle koment§torŢ mohlo n§slednŊ 
v®st i ke spolupr§ci na vl§dn² ¼rovni. Hnut² pŊti hvŊzd a Liga severu maj² spoleļnŊ pohodlnou vŊtġinu hlasŢ.  
 ObŊ strany kritizuj² Evropskou unii i euroz·nu. PŚed volbami ale svŢj program pozmŊnily, napŚ²klad 
ustoupily od dŚ²vŊjġ²ho poģadavku na vyhl§ġen² referenda o tom, jestli by se It§lie nemŊla vr§tit od eura zpŊt k 
liŚe.  
 OhlednŊ moģnosti, ģe by obŊ strany z²skaly pod²l na moci, vyjadŚovaly pŚed volbami obavy ostatn² zemŊ 
EU i finanļn² trhy. Navzdory pŚekvapivŊ velk®mu ¼spŊchu obou formac² vġak zat²m ģ§dn§ negativn² reakce trhŢ 
nepŚiġla. Italsk® st§tn² dluhopisy se tak nedostaly pod tlak. Podle odborn²kŢ je dŢvodem to, ģe o moģnosti 
italsk®ho odchodu z EU nebo z euroz·ny nikdo v§ģnŊ neuvaģuje, coģ plat² i o populistech. ĂItalov® moc dobŚe 
vŊd², jak je pro nŊ EU dŢleģit§,ñ zdŢrazŔuje Martin MejstŚ²k z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy.  
 MejstŚ²k z§roveŔ pochybuje o tom, ģe by se Hnut² pŊti hvŊzd a Liga severu nakonec dok§zaly na 
vytvoŚen² spoleļn® vl§dy dohodnout. ObŊ strany se zamŊŚuj² na odliġn® skupiny voliļŢ. Liga severu prosazuje 
napŚ²klad radik§ln² sn²ģen² dan² a podporuj² ji hlavnŊ drobn² podnikatel® z bohatġ²ch severn²ch regionŢ It§lie. 
Hnut² pŊti hvŊzd naproti tomu dominuje na chudġ²m jihu, kde bodovalo slibem vĨrazn®ho zvĨġen² finanļn² 
podpory pro lidi bez pr§ce.  
 V ŚadŊ vŊc² se ovġem obŊ strany shoduj², mimo jin® v poģadavku zruġen² dŢchodov® reformy, kter§ 
pŚed nŊkolika lety zvĨġila vŊk odchodu do penze. Odm²taj² taky sniģovat vysokĨ italskĨ st§tn² dluh podle pravidel 
platnĨch v EU. ĂV italsk® politice je moģn® vġe,ñ pŚipouġt² politolog MejstŚ²k i moģnost, ģe populist® pŚes Śadu 
rozporŢ budou vl§dnout spoleļnŊ.  
 PŚestoģe obŊ strany utlumily svoji kritiku EU, jejich n§stup k moci by mohl pro unii znamenat nestabilitu. 
A to pŚedevġ²m v tom pŚ²padŊ, ģe by populist® zaļali plnit sv® pŚedvolebn² sliby, jeģ by zvĨġily schodek st§tn²ho 
rozpoļtu o des²tky miliard eur. It§lie by pak pŚekroļila povolenĨ rozpoļtovĨ deficit ve vĨġi tŚ² procent HDP a 
dostala by se do stŚetu s Bruselem. V takov®m pŚ²padŊ nelze vylouļit ani zvĨġenou nervozitu trhŢ ohlednŊ 
udrģitelnosti italsk®ho st§tn²ho dluhu. Ten je se 130 procenty HDP druhĨ nejvyġġ² v EU hned po řecku.  
 
*** 
 
NŊkter® programov® body m§me spoleļn®. Nic nen² nemoģn®. Matteo Salvini l²dr Ligy severu o moģn® koalici s 
Hnut²m pŊti hvŊzd  
 
KDO OVLĆDNE ITĆLII  
 
 Hnut² pŊti hvŊzd z²skalo ve volb§ch skoro tŚetinu hlasŢ a je nejsilnŊjġ² samostatnou stranou. V souļtu mand§tŢ 
ho ale pŚedstihla pravicov§ koalice, jiģ tvoŚ² nŊkolik stran vļetnŊ Ligy severu a strany VzhŢru It§lie expremi®ra 
Silvia Berlusconiho. Samotn§ Liga z²skala zhruba 17 procent hlasŢ. Berlusconi hroz², ģe pokud se Liga severu 
spoj² s Hnut²m pŊti hvŊzd, pravicov§ koalice konļ².  
 
 Hnut² pŊti hvŊzd dŚ²v odm²talo jakoukoliv koaliļn² spolupr§ci, po volb§ch ale zmŊnilo n§zor.  
 
 Koaliļn² jedn§n² naplno zaļnou koncem bŚezna pot®, co se strany domluv² na veden² obou komor parlamentu.  
 
O autorovi| OndŚej Houska, ondrej.houska@economia.cz 
Foto autor| Foto: ĻTK/AP 
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Foto popis| Konec spojenectv²? Ġ®f Ligy severu Matteo Salvini by spoluprac² s Hnut²m pŊti hvŊzd vyġachoval z 
boje o moc Berlusconiho stranu VzhŢru It§lie. 
 

Petra Proch§zkov§: Volby v Rusku byly pŚedem rozhodnut®. Lid® 
nevyslyġeli vĨzvy k bojkotu. Petr Kol§Ś: Rusov® nezvl§dli demokracii 90. 

let a vin² z to 
20.3.2018    parlamentnilisty.cz    str. 00     

    Jan RychetskĨ         

REPORTĆĢ V²tŊzstv² Vladimira Putina v ruskĨch prezidentskĨch volb§ch nikoho nepŚekvapilo. Opozice je 
rozh§dan§, m²stn² se demokracie ob§vaj² ï za Jelcina j² Ś²kali lejnokracie, a nav²c s t²m prezident jako bĨvalĨ 
agent KGB um² pracovat. Takov§ je situace v Rusku, alespoŔ se na tom shodli novin§Śka Petra Proch§zkov§ a 
bĨvalĨ diplomat Petr Kol§Ś v Malostransk® besedŊ v Praze. 
 
 ĂNeġŠastn²k, co je tady prezidentem, Putinovi slouģ² jako uģiteļnĨ idiot pro dom§c² publikum. Rusov® si 
uvŊdom², ģe jsou tady dobŚ² hokejist®, dobr® pivo, Karlovy Vary, taky prezident, takģe je Ļeġi maj² r§di, maj² v 
EvropŊ spojence. Ten mrav je nemravem. Zavl®kat sem tyhle nemravy prostŚednistv²m Zemana je 
nebezpeļn®,ñ prohl§sil nŊkdejġ² velvyslanec v USA a Rusku Petr Kol§Ś s t²m, ģe si s vĨroky Ăpopleten®ho 
ļesk®ho prezidenta obļas ani Putin uģ nev² radyñ, napŚ²klad, kdyģ pŚi n§vġtŊvŊ Ļ²ny mluvil o likvidaci novin§ŚŢ. 
Na debatŊ v Malostransk® besedŊ v Praze promlouvali i novin§Śka Petra Proch§zkov§ a historiļka Daniela 
Kolenovsk§. A tady jsou nŊkter® postŚehy z akce...      NevyslyġenĨ bojkot Navaln®ho    Debata se 
jmenovala S Putinem na vŊļn® ļasy? ZnovuzvolenĨ ruskĨ prezident Vladimir Putin totiģ z²skal ve volb§ch t®mŊŚ 
sedmasedmdes§t procent hlasŢ. A pŚekvapilo ¼ļastn²ky debaty v Malostransk® besedŊ vŢbec nŊco? ĂVolby byly 
pŚedem rozhodnut®. Trochu mŊ pŚekvapil ne¼spŊch akce Alexeje Navaln®ho, jenģ vyzĨval k ne¼ļasti ve 
volb§ch. Bojkot ale skoro nikdo nevyslyġel,ñ Śekla Proch§zkov§.    Volebn² ¼ļast pŚes§hla 
sedmaġedes§t procent. ĂOd ruskĨch pŚ§tel jsem slyġel, ģe kdyby byla vŊtġ² ¼ļast vypadalo by to nevŊrohodnŊ. 
PŚi fejkov§n² demokracie si vl§dnouc² garnitura mus² d§vat pozor, aby to vypadalo navenek vŊrohodnŊ,ñ doplnil 
exdiplomat Kol§Ś. ĂVŊtġina vol²c²ch se shodla na uzavŚen² st§tu ostatn²mu svŊtu, coģ nen² moc pozitivn² zpr§va 
pro partnery,ñ podotkla Kolenovsk§ z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, kter§ se specializuje na 
studenou v§lku.    Jak zm²nila novin§Śka LidovĨch novin Proch§zkov§, tak volebn² podvody nemŊly 
aģ takovĨ vliv na vĨsledek. ĂMnŊ vadilo, jak znevŊrohodŔovala volby jiģ pŚedvolebn² kampaŔ,ñ a hovoŚila tŚeba o 
kr§snĨch polonahĨch ģen§ch, kter® mŊly na rŢznĨch m²stech portr®t Putina ļi obrovsk®m mnoģstv² filmŢ, 
projevŢ a poŚadŢ o st§tn²kovi v ruskĨch m®di²ch. PrĨ ġlo sp²ġe o plebiscit o dŢvŊŚe Putinovi.    Rusko 
versus Sojuz    Diskutovalo se i o urļitĨch paralel§ch s bĨvalĨ SovŊtskĨm svazem. ĂSyst®m ztr§c² 
schopnost vnitŚn² obnovy. Kdyby se Putin st§hl v roce 2008, odeġel by podle nŊkterĨch na vrcholu a vŊtġina 
expertŢ by jej hodnotila jako ¼spŊġn®ho st§tn²ka. Paralelou mŢģe bĨt to, jak se vyhrocuje vztah Ruska k 
ostatn²mu svŊtu. Rusko se st§hlo z dohod, kter® podepsalo,ñ Śekla historiļka Kolenovsk§.    ĂBŊhem 
studen® v§lky v bipol§rn²m svŊtŊ byly proti sobŊ postaveny liber§ln² demokracie a komunistickĨ svŊt. Jakousi 
sjednocuj²c² ideologii tam dnes vytv§Ś² mix komunismu, pravoslav² a nacionalismu v rusk®m pojet². ř²kaj² tomu 
Ś²zen§ demokracie. Volby, opozice a m®dia, nŊkter§ i s vlastn²mi n§zory, jako tŚeba televizn² stanice DoģŅ. 
Alternativn² sc®na nab²z² takov® hry jako tŚeba BerlusPutin v pod§n² TEATRu.DOC,ñ vysvŊtlil Kol§Ś s t²m, ģe 
souļasn® Rusko je pŚeci jen jin® neģ SSSR. Ve zm²nŊn® hŚe jde kr§tce o to, ģe m§ Putin v§ģn® zranŊn² hlavy a 
pro z§chranu ģivota mu neurochirurgov® implantuj² polovinu zdrav®ho mozku Silvia Berlusconiho.    
 Podle bĨval®ho diplomata vymezov§n² se Rusk® federace proti vnŊjġ²mu svŊtu a vol§n² po jednotŊ ale 
pŚipom²n§ doby SovŊtsk®ho svazu. Nav²c: ĂBŊģn² Rusov® maj² nejvŊtġ² noļn² mŢry z jelcinovsk®ho obdob². 
Tehdy se zaļalo Ś²kat demokracii dŊrmokracija, sluġnŊ to lze pŚeloģit jako lejnokracie. Kdyģ vidŊli reklamy na 
¼ģasn® vĨrobky, chtŊli se m²t dobŚe, ale moc to nevyġlo, takģe si vytvoŚili legendu, ģe je Z§pad pŚiġel okr§st. 
NechtŊj² si pŚipustit, ģe sami nezvl§dli transformaci.ñ    Rozdroben§ opozice    OhlednŊ slab® 
opozice v Rusku Proch§zkov§ reagovala: ĂJe tam nŊkolik druhŢ opozice. Ta, jen naoko, v Parlamentu. TŚeba 
ĢirinovskĨ. Je vyġinutĨ a v prezidentskĨch volb§ch z²skal ġest procent, takģe si voliļi mohli Ś²ct, ģe je dobŚe, ģe 
maj² Putina. Tou mimoparlamentn² jsou NavalnĨ, kter®mu bylo znemoģnŊno kandidovat, a Xenija Sobļakov§, 
kter§ kandidovala. Rusk§ opozice ale od devades§tĨch let trp² t²m, ģe vġichni chtŊj² bĨt t²m hlavn²m a nikdo 
nechce dŊlat tĨm. Na demonstrac²ch jsem byla svŊdkem, jak se mezi sebou h§dali, kdo bude prvn² hovoŚit. 
Ned§vn§ h§dka Sobļakov® s NavalnĨm je symbolick§.ñ    Kol§Ś t®ma shrnul tak, ģe liber§ln² 
opozice trp² nedostatkem discipl²ny. ĂOpozice v Rusku se stala uzavŚenou, je sama pro sebe a hled§ obt²ģnŊ 
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sv§ t®mata,ñ dodala Kolenovsk§. ĂRusov® nejsou zvykl² na parlamentn² demokracii. Maj² r§di vŢdce, co m§ 
pevnou ruku a mŢģe zav®st poŚ§dek. Chaos devades§tĨch let si ztotoģnili s demokraci² a semknut² vyplĨv§ i ze 
strachu, ģe pŚijdou i o to m§lo, co si zat²m nasyslili. Maj² se raletivnŊ nejl²p, neģ se kdy mŊli, a chtŊj², aby to tak 
radŊji zŢstalo,ñ nav§zala Proch§zkov§. O trojskĨch kon²ch    ĂPro celou Evropu je vytv§Śen dojem, ģe 
je Rusko posledn² pojistkou kŚesŠanskĨch hodnot pŚed t²m Z§padem, kterĨ je zm²t§n homosexu§ly, devianty, 
Sorosem a tak. Bakalu v MoskvŊ jeġtŊ neidentifikovali. Jde o strach v n§s a Putin s n²m um² pracovat. Nav²c m§ 
mezi n§mi trojsk® konŊ, co mu pom§haj². SvĨm angaģm§ v SĨrii prodluģuje migraļn² krizi, odv§d² pozornost od 
Ukrajiny, udrģuje chaos v EvropŊ, ale tak® podporuje zdejġ² extremistick® s²ly a tak d§le. Kdybychom byli 
sebejistŊjġ², tak bude m²t menġ² vliv,ñ sdŊlil s ironi² a postesknut²m Kol§Ś.    Novin§Śka Proch§zkov§ 
tak® zm²nila hybridn² konflikt s Ruskou federac². ĂInternet je podle hesla: dobrĨ sluha, ġpatnĨ p§n. Vyhled§v§me 
to, co se n§m hod² do kr§mu, coģ pro kritick® myġlen² nen² moc dobr®. Aeronet a Parlamentn² listy prov§dŊj² 
propagandu m®nŊ ļi v²ce ġikovnŊ. Vytrhnou pravdu a zasad² ji do jin®ho kontextu. Nen² proti tomu moc obrana. 
Asi jen nevŊŚit zpr§v§m, co jsou podepsan® Broukem Pytl²kem,ñ podotkla s t²m, ģe publikum v Malostransk® 
besedŊ z nedostatku kritick®ho myġlen² nepodezŚ²v§. Diskuse S Putinem na vŊļn® ļasy? tak vlastnŊ skonļila 
nezpochybnitelnĨm faktem, ģe pŚinejmenġ²m na ġest let urļitŊ.       
 
 
URL| http://www.parlamentnilisty.cz/zpravy/kauzy/Petra-Prochazkova-Volby-v-Rusku-byly-predem-rozhodnute-
Lide-nevyslyseli-vyzvy-k-bojkotu-Petr-Kolar-Rusove-nezvladli-demokracii-90-let-a-vini-z-toho-Zapad-
528780?utm_source=nm&utm_medium=xml 
 

Rusko povede Putin 
19.3.2018    ĻRo Plus    str. 01    21:10 Den v 60 minutach 

             

Martin KARLĉK, moder§tor 
-------------------- 
Rusov® maj² jasno v tom, ģe dalġ²ch 6 let je povede dosavadn² prezident Vladimir Vladimiroviļ Putin. Toho 
podle ofici§ln²ch vĨsledkŢ dostal rekordn²ch t®mŊŚ 77% hlasŢ. Ale ani to vl§dci Kremlu nestaļ². Putin ve sv®m 
projevu pŚed pŚ²znivci vyzval k tomu, aby se podaŚil, podaŚilo pŚesvŊdļit i ty voliļe, kteŚ² hlasovali pro jeho 
protikandid§ty. Putinova vl§da se proto soustŚed² na zvĨġen² ģivotn² ¼rovnŊ obyvatel, zlepġen² zdravotn² p®ļe a 
ġkolstv². Rusko se bude snaģit o urovn§n² sporŢ se svĨmi partnery a nebude z§vodit ve zbrojen². Volby ale 
prov§z² pochybnosti. Mezin§rodn² pozorovatel® z OBSE kritizuj² omezov§n² z§kladn²ch svobod pŚi ruskĨch 
prezidentskĨch volb§ch, pŚedevġ²m omezov§n² svobody shromaģŅov§n² slova nebo tak® na nesrovnalosti pŚi 
registraci jednotlivĨch kandid§tŢ. Podle koordin§tora OBSE Michael Georg Linka vedlo potlaļen² konkurence k 
mal®mu vĨbŊru mezi prezidentskĨmi kandid§ty. 
 
Michael Georg LINK, koordin§tor OBSE 
-------------------- 
VĨbŊr bez skuteļn® konkurence, tak jak jsme to vidŊli v tŊchto volb§ch, bohuģel nen² skuteļnĨm vĨbŊrem. V 
okamģiku, kdy pr§vn² struktura omezuje z§kladn² svobody a koneļnĨ vĨsledek nen² nejasnĨ, volby v podstatŊ 
postr§daj² svŢj smysl. Tedy ġanci, aby si lid® mohli zvolit sv® l²dry. 
 
Martin KARLĉK, moder§tor 
-------------------- 
OBSE tak® upozornila na nekritickĨ pŚ²stup ruskĨch m®di² k dosavadn²mu prezidentovi Vladimiru Putinovi. 
SdŊlovac² prostŚedky mu prĨ poskytly v²ce prostoru neģ jinĨm kandid§tŢm. Evropsk§ z§padn² m®dia 
pŚedpokl§daj², ģe znovuzvolenĨ ruskĨ prezident Vladimir Putin bude nyn² vŢļi Z§padu suver®nnŊjġ². A na lince 
m§me Michaela Romancova, politick®ho geografa z katedry politologie Institutu politickĨch studi² Fakulty 
soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. HezkĨ veļer. 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, katedra politologie, Institut politickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy 
-------------------- 
DobrĨ veļer. 
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Martin KARLĉK, moder§tor 
-------------------- 
Je i pŚes ty pochybnosti nad regul®rnost² voleb ten PutinŢv vĨsledek vzkaz na Z§pad, ģe Rusko se nŊjak 
nezmŊn²? 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, katedra politologie, Institut politickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy 
-------------------- 
PŚedevġ²m oni to nebyly volby. To je koneckoncŢ to, co zaznŊlo tedy i z ¼st, byŠ to tak neŚekl, nebo z t® zpr§vy, 
kterou jste citovali, OBSE. A vzkaz to v podstatŊ je jen jeden jedinĨ. Rusko i nad§le bude takov®, jakĨm bylo 
dosud. A to ne takov®, jak® bylo, protoģe Putin vl§dne nepŚetrģitŊ od roku 2000. Tak ne jakĨm bylo do roku 
2007, ale jakĨm bylo po roce 2007. 
 
Martin KARLĉK, moder§tor 
-------------------- 
A jak se tedy podle v§s zmŊn² zahraniļn² politika Ruska? Bude podle v§s Putin k Evropsk® unii jeġtŊ 
suver®nnŊjġ² nebo se bude snaģit hledat nŊjakĨ konsensus? 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, katedra politologie, Institut politickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy 
-------------------- 
UpŚ²mnŊ Śeļeno j§ netuġ²m, proļ by se mŊl Putin snaģit mŊnit zahraniļn² politiku. Pokud se domn²v§, ģe jeho 
zahraniļn² politika je ¼spŊġn§, pokud je evidentn², ģe jeho zahraniļnŊpolitickou linii podporuj² v Rusku v z§sadŊ 
¼plnŊ vġichni vļetnŊ napŚ²klad komunistŢ, jejichģ kandid§t se takzvanŊ um²stil na druh®m, na druh®m m²stŊ, 
takģe tam nen² dŢvod, aby on mŊnil svou zahraniļn² politiku. Jin§ vŊc je, ģe on se bude snaģit, aby se Evropsk§ 
unie, potaģmo dalġ² akt®Śi, snaģili akceptovat, nebo aby, on se bude snaģit dostat je do situace, aby tito 
akceptovali jeho politiku a navrhli mu vlastnŊ pokraļov§n² spolupr§ce za tŊchto zmŊnŊnĨch, zmŊnŊnĨch 
podm²nek. 
 
Martin KARLĉK, moder§tor 
-------------------- 
A co vlastnŊ ten silnĨ mand§t umoģŔuje Putinovi na dom§c² sc®nŊ? SkuteļnŊ se ten stav bl²ģ² ®Śe SovŊtsk®ho 
svazu, jak o tom p²ġe dneġn² nŊmeckĨ Handelsblatt? 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, katedra politologie, Institut politickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Ono se to bl²ģ² ®Śe SovŊtsk®ho svazu z hlediska toho, jakĨm zpŢsobem funguje ruskĨ reģim dneġn². Tehdy tam 
samozŚejmŊ mŊla absolutn² mocenskĨ monopol Komunistick§ strana SovŊtsk®ho svazu, dneska m§ t®mŊŚ 
monopol Jednotn® Rusko a ty ostatn² politick® strany tomu dŊlaj² takovou staf§ģ, kter® v z§sadŊ nikdo nevŊŚ², ģe 
by to mohlo fungovat jinak. Rozhodnut² nevznikaj² a nejsou kontrolovan§. řeknŊme jejich vykon§v§n² na 
z§kladŊ toho, jakĨm zpŢsobem je moc rozdŊlena v ¼stavŊ nebo jakĨm zpŢsobem je to v ¼stavŊ deklarov§no. 
Ale v z§sadŊ podle toho, co si Putin, anebo v nŊkterĨch regionech, typicky v Ļeļensku, pŚeje nebo nepŚeje ten 
m²stn² silnĨ vl§dce. Ļili v tomto ohledu to samozŚejmŊ tu sovŊtskou realitu pŚipom²n§, a to ļ²m d§l t²m v²c. 
PodobnŊ to pŚipom²n§ tu sovŊtskou realitu t²m, jakĨm zpŢsobem se neust§le mobilizuje veŚejnost proti 
zahraniļn²mu nepŚ²teli a jakĨm zpŢsobem se mluv² o ruskĨch probl®mech, jakĨm zpŢsobem se hovoŚ² o 
reform§ch, ale ty reformy se nedŊlaj². 
 
Martin KARLĉK, moder§tor 
-------------------- 
Rusko, rusko-evropskĨm vztahŢm aktu§lnŊ dominuj² britsk§ obvinŊn² vŢļi MoskvŊ v kauze Sergeje Skripala, 
kterĨ byl v Brit§nii otr§ven ruskĨm bojovĨm plynem. Je to z§sadn² t®ma, kter® naznaļ² budouc² vztahy mezi Uni² 
a Ruskem? 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, katedra politologie, Institut politickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy 
-------------------- 
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V tento okamģik samozŚejmŊ ano, ale nesm²me zapomenout, ģe takovĨhle probl®mŢ ve vztahu k Rusku uģ bylo 
v²cero. Je tady ten zn§mĨ pŚ²pad otravy pana LitvinŊnka, je tady podle m®ho n§zoru jeġtŊ horġ² pŚ²pad, a to je 
sestŚelen² malajsijsk®ho letadla nad ¼zem²m Ukrajiny, do kter®ho je Kreml namoļen. J§ bych v tento okamģik si 
netroufal Ś²ct, jak se to bude vyv²jet d§l, ale bude zaj²mav®, jestli bude v EvropŊ vŢle politicky nŊjakĨm 
zpŢsobem to sestŚelen® malajsijsk® letadlo a teŅka tuhlec tu novou kauzu prostŊ br§t jako uk§zku nebo jako 
dŢkaz rusk®ho chov§n² vŢļi zem²m Evropsk® unie. Pokud ano, pak to bude Rusko m²t velice tŊģk®. Pokud ne, 
tak to bude jeho vĨhra. 
 
Martin KARLĉK, moder§tor 
-------------------- 
ř²k§ Michael Romancov, politolog a politickĨ geograf z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. D²ky za v§ġ 
ļas a hezkĨ veļer. 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, katedra politologie, Institut politickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy 
-------------------- 
HezkĨ veļer i v§m, na shledanou. 
 

SvŊt bude komentovat opŊtovn® zvolen² Putina, Britov® podaj² informace 
o otravŊ exġpiona 

19.3.2018    lidovky.cz    str. 00    Zpr§vy / Briefing 
    Lidovky.cz         

Vladimir Putin se na dalġ²ch 6 let stal prezidentem Ruska. Dnes by mŊly bĨt zn§m® ofici§ln² vĨsledky ruskĨch 
voleb, stejnŊ jako reakce st§tn²kŢ z cel®ho svŊta. 
 
Vladimir Putin z²skal v prezidentskĨch volb§ch podle odhadŢ kolem pŚes 70 procent hlasŢ  a byl zvolen v prvn²m 
kole. Putin si tak podle vġeho zajistil mand§t do roku 2024, kdy mu bude 71 let. Politickou sc®nu nejvŊtġ² zemŊ 
svŊta ovl§d§ uģ 18 let - ļtrn§ct let byl prezidentem a ļtyŚi roky pŚedsedou rusk® vl§dy. Jeho popularita se 
udrģovala na stabilnŊ vysok® ¼rovni, Rusov® oceŔovali stabilitu zemŊ, pŚipojen² ukrajinsk®ho Krymu k Rusku a 
operace rusk® arm§dy v SĨrii.  
 
V pondŊl² by mŊly bĨt zn§m® koneļn® vĨsledky voleb, ļekaj² se gratulace a koment§Śe z cel®ho svŊta.  
 
V Praze v Malostransk® besedŊ se od 19:00 kon§ beseda na t®ma S Putinem na vŊļn® ļasy? Z¼ļastn² se 
historiļka Daniela Kolenovsk§ z Fakulty soci§ln²ch vŊd UK, novin§Śka Petra Proch§zkov§ z LidovĨch novin a 
bĨvalĨ velvyslanec v Rusku Petr Kol§Ś. 
 
V Bruselu probŊhne jedn§n² ministrŢ zahraniļ² zem² EU.  BritskĨ ministr Boris Johnson sezn§m² sv® kolegy z 
unijn²ch zem² se situac² kolem ned§vn®ho ¼toku nervovou l§tkou v Salisbury, ze kter®ho LondĨn vin² Rusko. 
ZabĨvat se budou i vĨvojem na UkrajinŊ a dŊn²m v SĨrii a na Korejsk®m poloostrovŊ.  
 
Organiz§toŚi ļtvrteļn² vĨstraģn® st§vky studentŢ pŚedaj² do kancel§Śe Sen§tu  sebran® podpisy pod iniciativou 
*VyjdiVen i shrom§ģdŊn® fotografie ļi videa z protestŢ. 
 
V 10:00 probŊhne oslava 25 let Hospod§Śsk® komory.  PŚedstavitel® komory, podnikatel® a z§stupci st§tn²ch 
org§nŢ se ohl®dnou za ļtvrtstolet²m svobodn®ho podnik§n² v Ļesku. Prezident komory Vladim²r DlouhĨ 
pŚedstav² vize pro podnikatelsk® prostŚed², nov® logo i knihu o historii komorov®ho hnut². Akce se z¼ļastn² mimo 
jin® i premi®r Andrej Babiġ a ministr prŢmyslu a obchodu Tom§ġ H¿ner. Na programu je tak® audiozdravice 
prezidenta Miloġ Zemana. 
 
Soud bude pokraļovat v projedn§v§n² ģaloby bĨval®ho hejtmana Davida Ratha , kterĨ chce po st§tu 30 tis²c 
korun za to, ģe byl k soudu kvŢli ¼dajn® korupci podle svĨch slov Ăvleļen v poutechñ. 
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URL| https://www.lidovky.cz/svet-bude-komentovat-opetovne-zvoleni-putina-britove-podaji-informace-o-otrave-
exspiona-gve-/briefing.aspx?c=A180318_193056_ln_briefing_mpr 
 

Jak se p²ġe historie reklamy? Jedn²m slovem? TŊģko! 
19.3.2018    Brands & Stories    str. 46    PŚ²loha - Stories - Odborn® knihy 

    Duġan PavlŢ         

Uģ jako studenta ģurnalistiky na FakultŊ soci§ln²ch vŊd a publicistiky Univerzity Karlovy mne pomŊrnŊ hodnŊ 
rozļiloval fakt, kdyģ se o nŊjakĨch jevech pŚedn§ġelo, aniģ by bylo zŚejm®, jak® je jejich z§kladn² ukotven² v 
ġirġ²ch soci§lnŊ ekonomickĨch, politickĨch, kulturn²ch, komunikaļn²ch a dalġ²ch souvislostech. S vŊkem ale 
tento irituj²c² moment kupodivu nemizel, ale prohluboval se. Proto jsem se ve sv® prvn² monografick® publikaci 
Propagace ï specifick§ forma soci§ln² komunikace (Praha Novin§Ś é.) tak® snaģil o zaŚazen² propagace do 
ġirġ²ch spoleļenskĨch souvislost², jakkoliv to bylo v dan® dobŊ pomŊrnŊ obt²ģn®.  
 
Ale ve sv® pedagogick® ļinnosti jsem st§le nar§ģel na fakt, ģe n§m chyb² skuteļnŊ vŊdeck® zpracov§n² 
vlastn²ch dŊjin propagace (reklamy), aļkoliv prvn² teoretick§ publikace o reklamŊ vych§z² na naġem ¼zem² jiģ 
roku 1906, kdy jeden z prvn²ch majitelŢ reklamn² agentury, Zdenko Ġindler, vyd§v§ jiģ v roce 1906 svou 
publikaci Modern² reklama a za tŚi roky vych§z² jeġtŊ obs§hlejġ² a komplexnŊjġ² kniha o reklamŊ z pera Vojty 
Holmana ï 1909 ï Reklama a ģivot. Pr§vŊ Holman se snaģil o hlubġ² a syst®mov®, logick® zapojen² reklamy do 
kulturn²ch, ekonomickĨch, soci§ln²ch a dalġ²ch vazeb tehdejġ² spoleļnosti.  
 Kdyģ jsem spolu s Bohuġem Hªcklem, ZdeŔkem ĻervenĨm a Alfonsem Kachl²kem zaloģil obor 
propagace na novŊ vznikl® FakultŊ ģurnalistiky UK v roce 1971, bylo jasn®, ģe novĨ vysokoġkolskĨ obor bude 
nezbytnŊ vyģadovat tak® zpracov§n² vlastn²ch dŊjin, alespoŔ n§rodn²ch, protoģe k zahraniļn² literatuŚe byl 
pŚ²stup velmi omezenĨ. Na vŊtġ² a ġirġ² historickĨ z§bŊr nebyly v t® dobŊ s²ly, prostŚedky, ļasov® kapacity.  
 Nicm®nŊ st§le jsem hledal a archivoval informace k dŊjin§m ļesk® a ļeskoslovensk® reklamy, zpov²dal 
pamŊtn²ky a aktivn² funkcion§Śe nejslavnŊjġ² pŚedv§leļn® etapy ļesk® reklamy ï etapy existence Reklubu ï 
Reklamn²ho klubu ļeskoslovensk®ho, ale i soudobĨch reklamn²ch aktivit, ļinnosti instituc² (Rapid, Merkur, Made 
in publicity, Sportpropag, atd.) s c²lem, nŊkdy jednou ï aģ bude ļas ï takov® dŊjiny reklamy napsat. MŊl jsem 
ġtŊst², ģe tŚebas pr§vŊ doc. B. Hªckl ï tehdy mŢj kolega na katedŚe, byl dlouholetĨm funkcion§Śem Reklubu a 
jedno funkļn² obdob² jeho pŚedsedou a ģe n§ġ extern² spolupracovn²k z Rapidu Josef Pol§ļek byl tak® starĨm 
Reklub§kem. PodaŚilo se mi z²skat dr. ĻeŔka Adamce pro vĨuku z§kladŢ vĨzkumŢ veŚejn®ho m²nŊn² (prvn² 
Śeditel odboļky Gallupova ¼stavu po v§lce v ĻSR), mohl jsem dŊlat pro ļasopis Typografia velkĨ rozhovor s 
JiŚ²m Solarem o jeho reklamn² ģivotn² dr§ze apod. V antikvari§tech jsem kupoval knihy o reklamŊ z 
meziv§leļn®ho obdob², sledoval inzer§ty nab²dek knih a ļasopisŢ, takģe se mi podaŚilo z²skat t®mŊŚ celĨ 
ļasopis TYP, nŊkolik roļn²kŢ ļasopisŢ jako byl ORO ï Organisace, reklama, obchod, PrŢkopn²k modern²ho 
podnik§n², atd.  
 AlespoŔ ļ§steļnŊ jsem se tedy dlouhodobŊ pŚipravoval na ¼kol, kterĨ jsem si s§m vytĨļil ï napsat 
dŊjiny Reklubu, protoģe Reklamn² klub ļeskoslovenskĨ byl hlavn²m hybatelem maloobchodn² reklamy v 
meziv§leļn®m a pov§leļn®m Ļeskoslovensku do roku 1948. Ļ§steļnŊ se tak® zabĨval trhem B2B, vĨvojem 
novĨch m®di² a jejich nasazen²m do reklamn² komunikace (foto, film, televize, rozhlas, OOH atd.). Hledal jsem 
zdroje i v N§rodn²m arch²vu ĻR, v ļ²t§rnŊ ļasopisŢ N§rodn²ho muzea, v N§rodn² knihovnŊ, atd.  
 Po 3 letech pr§ce jsem dokonļil rukopis publikace, kter§ obsahuje objektivn² a ovŊŚiteln® ¼daje o 
vĨznamn® a skuteļnŊ unik§tn² etapŊ vĨvoje ļesk® reklamy.  
 PodaŚilo objevit skuteļn® poklady, informace, kter® dosud nikdo nepublikoval. Popsal jsem akce, kter® 
Reklub jako unik§tn² zorganizoval a kter® potvrzuj² pr§vŊ ono ġirġ² kulturnŊ politick® a ekonomick® propojen² 
reklamy se ģivotem prvorepublikov® spoleļnosti: snaha pomoci republice v oblasti aktivn² zahraniļn² propagace 
v roce 1938, iniciativy po roce 1945, kdy Reklub organizuje vĨznamnou st§tnŊ propagaļn² akci Startujeme do 
dvouletky, Śadu z§konod§rnĨch aktivit a pod§n², snahy o etick® principy reklamn² pr§ce, objektivizaci ¼dajŢ o 
n§kladech periodick®ho tisku jako pŚedpokladu efektivn² reklamy, vzdŊl§vac² a uvŊdomovac² ï osvŊtov® aktivity 
Reklubu v dobŊ nacistick® okupace apod.  
 Obzvl§ġtŊ pyġnĨ jsem to, ģe se mi ve spolupr§ci se SlovenskĨm n§rodn²m arch²vem podaŚilo objevit 
dokumentaci o Slovensk®m reklamn²m klubu (1946-1949), pŚi jehoģ zaloģen² bratrsky pom§hal Reklub.  
 J§ osobnŊ si velice v§ģ²m toho, co naġi pŚedchŢdci ï market®Śi 1. republiky ï dok§zali ve sv®m 
stavovsk®m spolku, kolik knih a odbornĨch ļl§nkŢ dok§zali napsat. Velmi vĨznamnŊ ovlivnili kulturu prodeje, 
z§sadn²m zpŢsobem pŚispŊli k uvŊdomŊn² si vĨznamu znaļky v cel®m reklamn²m procesu a pos²len² postaven² 
znaļky nejen v komerļn²m komunikaļn²m projevu, ale i v praktick®m uplatŔov§n² znaļky a tvorbŊ brandu.  
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 UrļitŊ si zaslouģili, aby jejich celoģivotn² ¼sil² nebylo nikdy zapomenuto, a proto tak® vznikla tato kniha.  
 
Foto popis| 
 

ĻtvrtĨ PutinŢv mand§t: operace n§sledn²k, nebo Putin navģdy? 
19.3.2018    ct24.cz    str. 00    SvŊt 

    hosenseidlovap         

Vladimir Putin bude st§t v ļele Ruska i nad§le. V nedŊln²ch volb§ch z²skal dokonce v²ce, neģ j²m oļek§vanĨch 
70 procent hlasŢ. O PutinovŊ v²tŊzstv² nikdo nepochyboval, a analytici se proto uģ pŚed volbami zaob²rali sp²ġe 
t²m, jak by mohl jeho dalġ² ġestiletĨ mand§t vypadat. A hlavnŊ ï co by mohlo n§sledovat po nŊm. 
 
Pr§vŊ to je totiģ patrnŊ nejpalļivŊjġ² ot§zka, kterou si pozorovatel® Ruska kladou. Podle rusk® ¼stavy nesm² 
prezident vykon§vat funkci d®le neģ dvŊ funkļn² obdob² po sobŊ, a je proto nasnadŊ se pt§t, co nastane pot®, 
aģ mu ġestiletĨ mand§t vyprġ². 
 
Analytici se shoduj², ģe se Putin ani po skonļen² mand§tu nebude cht²t moci vzd§t. OstatnŊ nic jin®mu mu ani 
nezbĨv§. 
 
ĂS ohledem na to, ģe ze z§konŢ uļinil n§stroj st§tn² politiky a soukrom® vendety, ģe pŚemŊnil legislativu na 
karikaturu bez s²ly nez§vislosti a ģe povzbuzoval masoģravou kulturu sledov§n² vlastn²ho prospŊchu a 
sebeobohacov§n² ï mŢģe si Putin dovolit st§t se exprezidentem? VġeobecnŊ se m§ za to, ģe nemŢģe; bez toho, 
aby byl na vrcholu syst®mu, je v nejlepġ²m pŚ²padŊ zranitelnĨ, v nejhorġ²m mrtvĨ, a on to v².ñ 
 
 Mark Galeotti 
 analytik z praģsk®ho Đstavu mezin§rodn²ch vztahŢ pro New Eastern Europe 
 
   Dalġ² Ăroġ§dañ asi nebude  
 
RŢzn² se ale n§zory na to, jakĨm zpŢsobem si Putin svŢj vliv uchov§. Podobn® Śeġen² jako v roce 2008, kter® 
veġlo ve zn§most jako Ăroġ§da,ñ je povaģov§no za nepravdŊpodobn®. 
 
Tehdy Putin po dvou ļtyŚletĨch prezidentskĨch mand§tech pŚepustil funkci hlavy st§tu dosavadn²mu premi®rovi 
Dmitriji MedvedŊvovi a s§m se pŚesunul do ļela vl§dy, aby se po MedvedŊvovŊ ļtyŚlet®m funkļn²m obdob² do 
Kremlu zase vr§til. A to za novĨch podm²nek, kter® prodlouģily prezidentskĨ mand§t na ġest let. 
 
ĂV roce 2008 vŊdŊl, ģe se vr§t², ale v roce 2024 bude starĨm muģem. V², ģe pokud by k roġ§dŊ znovu s§hl, 
mohli by mu (pŚedstavitel® rusk® politick® elity ï pozn. red.) br§nit, pokud by se pokouġel v mezidob² vmŊġovat,ñ 
Śekla listu Financial Times TaŠ§na Stanovaja z think-thanku Centrum politickĨch technologi². 
 
 
 
  
 
 
      Odkaz 
 
      Zpravodaj ĻT Karas: V oļ²ch bŊģnĨch RusŢ je Putin modern² ļlovŊk, kterĨ postavil zemi na nohy 
 
Bude Putin hledat n§sledn²ka? 
 
NŊkteŚ² analytici pŚedpokl§daj², ģe Putin odejde, pokud se mu podaŚ² pŚesunout moc na jemu loaj§ln² lidi. 
 
Podle koment§tora nez§visl® televize DoģŅ Konstantina Eggerta by Putin mohl z funkce odej²t uģ pŚed koncem 
mand§tu, napŚ²klad v roce 2022, kdy mu bude 70 let (maxim§ln² vŊkov§ hranice pro odchod do dŢchodu pro 
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seniorn² ¼Śedn²ky). Stalo by se tak ale samozŚejmŊ za pŚedpokladu, ģe by si do t® doby vybral loaj§ln²ho a 
spolehliv®ho n§stupce. 
 
 
 
 
 
  
 
 
      Odkaz 
 
      Ġkatulata v Rusku: Putin vymŊŔuje vysoce postaven® ¼Śedn²ky 
 
Ivan Krastev z European Council on Foreign Relations a bĨvalĨ kremelskĨ poradce Gleb Pavlovskij se zase 
domn²vaj², ģe Putin s§m nevn²m§ n§sleduj²c² roky jako ®ru hled§n² n§sledovn²ka, ale jako ®ru pŚesunu moci ze 
sv® generace na generaci mladġ²ch politikŢ, kteŚ² uģ byli formov§ni j²m vedenĨm syst®mem. 
 
Neznamen§ to, ģe by se Putin chtŊl zbavit svĨch starĨch pŚ§tel, jimiģ se po n§stupu do ļela Ruska obklopil. 
Sp²ġe chce syst®m otevŚ²t mladġ²m pŚ²buznĨm ļlenŢ vl§dnouc² elity a mladĨm technokratŢm, kteŚ² jsou k nŊmu 
loaj§ln², a zvĨġit tak ġance na pŚeģit² syst®mu, dod§vaj² Krastev a Pavlovskij. O pŚesunu moci na celou generaci 
mluv² i Galeotti.  
 
Podle nŊkterĨch by si Putin mohl zachovat vliv a z²skat tak urļit® bezpeļnostn² garance pŚesunem do jin® 
dŢleģit® funkce. Zdroj bl²zkĨ Kremlu Śekl listu Guardian, ģe pot®, co do ¼Śadu prezidenta instaluje nŊkoho z 
okruhu jemu nejbliģġ²ch lid², by Putin mohl vykon§vat urļitou ceremoni§ln² roli, kter§ by mu ale umoģnila udrģet 
si kontrolu nad politickou situac² v zemi. Zdroj Guardianu mluvil konkr®tnŊ o funkci pŚedsedy St§tn² dumy. Putin 
navģdy? 
 
Mnohem ļastŊji se ale mezi analytiky objevuj² n§zory, ģe Putin zŢstane v tak® ļi on® podobŊ pŚ²mo na ġpici 
mocensk® pyramidy. Jan Ġ²r, odborn²k na postsovŊtskĨ prostor z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, 
pro web ĻT24 uvedl, ģe neoļek§v§ odchod Putina z funkce po vyprġen² mand§tu. 
 
ĂTipoval bych, ģe Putin ve funkci zŢstane aģ do konce ģivota nebo do rozpadu Ruska, podle toho, co nastane 
dŚ²v. Moģnost dobrovoln®ho odchodu z funkce v jak®koli podobŊ pokl§d§m za nepravdŊpodobnou.ñ 
 
 Jan Ġ²r 
 odborn²k na postsovŊtskĨ prostor z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
 
Ġ²r ale z§roveŔ dodal, ģe v tomto ohledu nepodceŔuje kreativitu Putinova nejbliģġ²ho okol². 
 
Pr§vŊ urļit§ kreativn² pr§ce s politickĨm syst®mem zemŊ by mohla hr§t kl²ļovou roli. NapŚ²klad Vladimir 
Inozemcev z moskevsk®ho Centra pro postindustri§ln² studia mluv² o moģn® ¼stavn² zmŊnŊ, kter§ by z rusk®ho 
prezidentsk®ho syst®mu udŊlala parlamentn² a Putin by zŢstal nejdŢleģitŊjġ²m politickĨm pŚedstavitelem coby 
premi®r. 
 
Analytici ale ļastŊji zmiŔuj² jinou variantu ¼stavn² zmŊny, kter§ by pro Putina vytvoŚila ¼plnŊ novou funkci s 
vĨraznĨmi pravomocemi. V t®to souvislosti uv§dŊj², ģe by mohl vzniknout novĨ post pŚedsedy St§tn² rady, 
pŚiļemģ rada by z§roveŔ byla z dosavadn²ho prezidentova poradn²ho tŊlesa pŚemŊnŊna v mnohem vlivnŊjġ² 
instituci. 
 
Podle nŊkterĨch by se St§tn² rada mohla dokonce st§t nejsilnŊjġ²m vl§dn²m tŊlesem podobnĨm centr§ln² ļ²nsk® 
vl§dŊ. A Putin v ļele takov® rady by nebyl omezen poļtem mand§tŢ. ĂPrezidenstv² by d§l existovalo jako 
ceremoni§ln² post, nebo by bylo ¼plnŊ zruġeno. MŢģete to tak® nazvat model Putin navģdy,ñ Śekl podle listu 
Financial Times zdroj obezn§menĨ s diskuz² ohlednŊ t®to varianty. 
 
   pŚehr§t 
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         video 
                    SestŚih poselstv² rusk®ho prezidenta Putina o stavu zemŊ (1. bŚezna 2018) 
 
    
 
    Otec n§roda na cestŊ k faġismu? 
 
Pr§vŊ moģnost, ģe se Putin bude cht²t pŚevtŊlit v jak®hosi doģivotn²ho Ăotce n§rodañ (analytik a konzultant 
Jevgenij Minļenko nazval  tuto prezidentovu moģnou budouc² pozici ĂruskĨm ajatoll§hemñ), je tak® ļasto 
skloŔovanou variantou dalġ²ho vĨvoje Putinovy politick® dr§hy. 
 
NŊkteŚ² analytici si mysl², ģe pŚesun Putina do takov® pozice, kter§ je typick§ mimo jin® pro asijsk® zemŊ jako je 
Ļ²na nebo Singapur, by mohl bĨt riskantn². ĂZkuġenosti tŊchto asijskĨch zem² nemohou bĨt zcela aplikov§ny v 
Rusku, kde se moudrosti a z§sluh§m starġ² generace neprokazuje ¼cta v takov® m²Śe, jako je tomu v asijskĨch 
konfuci§nskĨch kultur§ch,ñ mysl² si Eggert. 
 
ĂMoģn§ budou snahy o to, aby si (Putin) zachoval urļitĨ vliv i po form§ln²m odchodu do dŢchodu, coģ je ale tak® 
riskantn². NeboŠ Rusko, na rozd²l od Ļ²ny, nem§ zkuġenost s neform§ln²m vŢdcovstv²m,ñ Śekl listu Financial 
Times bĨvalĨ analytik moskevsk®ho Carnegie Centra Nikolaj Petrov. 
 
Naopak nez§vislĨ analytik Jurij Fjodorov se domn²v§, ģe Putin Ăpo sv® kvŊtnov® inauguraci uļin² Śadu krokŢ, 
kter® vy¼st² v plnokrevnĨ faġistickĨ reģimñ vļetnŊ toho, ģe Ăzah§j² svoji promŊnu v doģivotn²ho vŢdce zemŊ,ñ Śekl 
webu iRozhlas v rozhovoru, kde rovnŊģ zm²nil moģnou zmŊnu ¼stavy legalizuj²c² totalitn² reģim s ofici§ln² st§tn² 
ideologi². 
 
S Fjodorovem se shoduje i Ġ²r, kterĨ rovnŊģ oļek§v§ postupuj²c² faġizaci reģimu. 
 
 Fakta 
 PrŢvodn² znaky faġizace Putinova reģimu podle Jana Ġ²ra 
 
Militarizace veŚejn®ho ģivota, rostouc² opora o represivn² apar§t, posilov§n² role st§tu v ekonomice na pozad² 
vlekl® hospod§Śsk® stagnace a prohlubuj²c²ho se technologick®ho zaost§v§n², demografick§ krize, mobilizace 
obyvatel proti vnŊjġ²mu nepŚ²teli jako posledn² zdroj legitimity reģimu, ideologizace veŚejn®ho diskursu, 
hodnotov® vymezov§n² vŢļi Z§padu, balancov§n² na hranŊ otevŚen® konfrontace se Z§padem, avanturismus na 
mezin§rodn² sc®nŊ a akceptace zvĨġenĨch n§kladŢ s t²m spojenĨch; to se tĨk§ i zapojen² do ozbrojenĨch 
konfliktŢ za hranicemi vlastn²ho st§tu. 
 
   Ztr§c² Putin kontrolu? 
 
Podle Andreje Kolesnikova z rusk®ho Carnegie Centra nemŢģe Putin pro sv® dalġ² funkļn² obdob² nab²dnout nic 
lepġ²ho, neģ Ăstatus quo bez zhorġen²ñ a pr§vŊ o to se podle nŊj bude snaģit. Kolesnikov se ale z§roveŔ 
domn²v§, ģe n§sleduj²c² obdob² bude m²rnŊ horġ², protoģe ĂPutin bude postupnŊ ztr§cet pŚ²mou kontrolu nad 
ud§lostmi, myġlenkami a jedn§n²mñ. 
 
 
 
 
 
  
 
 
      Odkaz 
 
      RuskĨ exministr dostal osm let za korupci. Tvrd², ģe je obŊt² provokace 
 
Analytici si totiģ vġ²maj², ģe Putin uģ nedrģ² tak pevnŊ v rukou otŊģe dom§c²ho dŊn² jako dŚ²v, coģ dovoluje 
nŊkterĨm ļlenŢm elity prosazovat sv® z§jmy bez ohledu na jeho n§zor. 
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Dokl§d§ to tŚeba pŚ²pad  bĨval®ho ministra hospod§Śstv² Alexeje Uljukajeva. Jeho zatļen² si podle analytikŢ 
prosadil bez Putinova souhlasu Igor Seļin, ġ®f st§tn² ropn® spoleļnosti RosnŊfŠ, proti jej²muģ pl§nu na koupi 
menġ² konkurenļn² firmy se Uljukajev stavŊl. Pr§vŊ UljukajevŢv pŚ²pad svŊdļ² podle analytikŢ o rozbroj²ch uvnitŚ 
elity. 
 
ĂSkuteļnost, ģe Uljukajev byl st²h§n v syst®mu, jehoģ insideŚi zŚ²dka ļel² spravedlnosti, svŊdļ² o rozġtŊpen² 
kremelsk® mocensk® struktury na z§kladŊ konkurenļn²ch z§jmŢ. Putina to nut², aby zredukoval elitu, kter§ ho 
drģela u moci ï jde o nebezpeļnou hru, kter§ mŢģe nakonec oslabit celĨ syst®m a Putinovu moc,ñ mysl² si 
Ğukasz Kondraciuk z Mezin§rodn²ho republik§nsk®ho institutu. 
 
Naopak Ġ²r si nemysl², ģe by pnut² uvnitŚ elity pŚedstavovalo pro prezidenta z§sadn² nebezpeļ². ĂĢe to povede k 
fat§ln²mu oslaben² Putina, bych si jist nebyl. Ale mŢģe to pŚispŊt k n§rŢstu kritick® hmoty, kter§ se projev² v 
momentŊ nŊjak®ho vĨbuchu nebo krize,ñ pŚipustil. 
 
Podle Eggerta souvisej² vnitŚn² rozbroje s t²m, ģe vlivem ekonomick® situace Ăse ztenļuj² pŚ²jmy st§tu a pro ļleny 
mocensk® elity tak ubĨv§ pŚ²leģitost² si ze st§tn²ho nŊco uzmout. Za tŊchto podm²nek je komplikovanŊjġ² udrģet 
zpŢsob vl§dnut² zaloģenĨ na principu beztrestnosti za loajalitu,ñ p²ġe Eggert. 
 
 Fakta 
 Vladimir Putin 
 
 Vladimir Putin 
 
Vladimir Putin zcela ovl§d§ ruskou politickou sc®nu jiģ t®mŊŚ dvac§tĨm rokem. Do ļela Ruska nastoupil jako ne 
pŚ²liġ zn§mĨ politik v prosinci 1999, kdy si ho jako sv®ho n§stupce vybral Boris Jelcin. Jiģ nedlouho pot® ale bylo 
tŊģk® nal®zt ve svŊtŊ hlavu st§tu, kter§ m§ takovĨ vliv a popularitu jako on. PŊtaġedes§tiletĨ Putin postupnŊ 
ovl§dl dom§c² politiku a pro Rusy se stal ide§ln²m vŢdcem, protoģe podle nich dok§ģe tvrdŊ h§jit z§jmy sv® 
zemŊ v zahraniļ² a z Ruska uļinil po letech chaosu a ¼padku opŊt stabilizovanou velmoc. 
 
Putin poprv® zv²tŊzil v prezidentskĨch volb§ch v bŚeznu 2000 a o ļtyŚi roky pozdŊji v²tŊzstv² s pŚehledem 
zopakoval. S ohledem na ¼stavu se pot® nemohl uch§zet o tŚet² mand§t v ŚadŊ, stal se premi®rem a jako sv®ho 
n§stupce v prezidentsk®m kŚesle si vybral Dmitrije MedvedŊva. A i ve funkci premi®ra byl Putin st§le vn²m§n 
jako skuteļnĨ vŢdce. V roce 2012 si s MedvedŊvem sv® funkce vymŊnili: Putin opŊt vyhr§l prezidentsk® volby a 
znovu se ocitl v ļele st§tu. 
 
Putin si po n§stupu do ļela st§tu z²skal popularitu nejprve rozhodnĨm postupem ve druh® rusko-ļeļensk® 
v§lce. NejvĨraznŊjġ² zmŊny, kter® upevnily Putinovu moc, pŚinesly z§kony, kter® prosadil v r§mci boje proti 
terorismu po pŚepaden²m ġkoly v severoosetsk®m mŊsteļku Beslan, kde v roce 2004 pŚi teroristick®m ¼toku 
zahynulo pŚes 330 lid². Jednalo se napŚ²klad o nov® volebn² z§kony, kter® zvĨhodŔuj² velk® strany. Putin tak® 
zpŚ²snil restrikce vŢļi nevl§dn²m organizac²m a zmŊnil pravidla voleb gubern§torŢ, kteŚ² zaļali podl®hat 
doporuļen² prezidenta. V letech 2008 aģ 2012 byl Putin tak® ġ®fem hlavn² politick® strany v zemi Jednotn® 
Rusko, kter§ ovl§d§ St§tn² dumu. Centralizace ¼stŚedn² moci v ļele s Putinem se prom²t§ i do ekonomiky. 
 
Putinovi odpŢrci kritizuj² stav demokracie v Rusku, rostouc² koncentraci moci a budov§n² kultu osobnosti, 
zvyġuj²c² se vliv st§tu na m®dia a ekonomiku nebo nevysvŊtlen® vraģdy novin§ŚŢ. Kritick® hlasy se ozĨvaly ļi 
ozĨvaj² i ze zahraniļ², hlavnŊ pŚi taģen² Kremlu proti opozici, bŊhem rusko-gruz²nsk® v§lky v Osetii v roce 2008 
a nejnovŊji kvŢli postoji Ruska ke konfliktu na UkrajinŊ a kvŢli rusk® anexi Krymu. SouļasnŊ ale mnoz² 
zahraniļn² vŢdci Putina oznaļuj² za sv®ho pŚ²tele. Dobr® vztahy m§ tak® s ļeskĨm prezidentem Miloġem 
Zemanem, se kterĨm se nŊkolikr§t setkal. 
 
Ġ®f Kremlu dŢraznŊ odm²t§, ģe by vracel Rusko do ®ry sovŊtsk®ho dikt§tora Josifa Stalina, coģ mu pŚedhazuje 
opozice, a popŚel jak®koli politick® motivy procesŢ s oponenty. Podle kritikŢ ale kult vlastn² osobnosti s§m 
podporuje, napŚ²klad svĨmi dobrodruģnĨmi kousky. PŚedstavil se jako automobilovĨ z§vodn²k, vġestrannĨ 
sportovec, byl tak® zachr§ncem tygrŢ a levhartŢ a na deltapl§nu v roli ĂvŢdce hejnañ tr®noval mlad® jeŚ§by k 
pŚeletu do teplejġ²ch konļin. Putin sice pŚiznal, ģe nŊkter® kousky jsou zinscenovan®, maj² prĨ Rusy povzbudit 
ke sportov§n² a ochranŊ pŚ²rody. Do t®to kategorie zaŚadil napŚ²klad pot§pŊļskĨ vĨkon, pŚi nŊmģ ze dna 
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Ļern®ho moŚe Ăn§hodouñ vyzdvihl dvŊ antick® amfory. ĂBylo to samozŚejmŊ nahran®, ale mŊlo to lidi pŚiv®st ke 
studiu dŊjin,ñ prohl§sil. 
 
Putin se narodil 7. Ś²jna 1952 v PetrohradŊ. Jeho otec bojoval na frontŊ u n§moŚnictva a matka byla dŊlnic² v 
tov§rnŊ. Putin mŊl dva bratry, kteŚ² zahynuli jeġtŊ pŚed jeho narozen²m bŊhem blok§dy Leningradu. 
 
V roce 1991 opustil kdysi ob§vanou sovŊtskou tajnou sluģbu KGB, do kter® vstoupil hned po studi²ch pr§v v 
roce 1975. V KGB mŊl povŊst zast§nce tvrd® linie a svĨmi kolegy z tajnĨch sluģeb se obklopuje v politice. Po 
dr§ze ġpiona v NŊmecku, d²ky n²ģ perfektnŊ ovl§d§ nŊmļinu, se stal asistentem prorektora Leningradsk® st§tn² 
univerzity. Na poļ§tku 90. let se jeho nŊkdejġ² profesor Anatolij Sobļak stal prim§torem Petrohradu a Putina 
jmenoval svĨm z§stupcem. 
 
V bl²zkosti bĨval®ho prezidenta Jelcina se objevil poprv® v ļervnu 1996 jako z§stupce ġ®fa spr§vy kremelsk®ho 
majetku. V bŚeznu 1997 byl jmenov§n z§stupcem ġ®fa prezidentsk® kancel§Śe a v ļervnu 1998 nastoupil do 
ļela n§stupkynŊ KGB - Feder§ln² bezpeļnostn² sluģby (FSB). O rok pozdŊji zaļal vl§dnout Rusku. 
 
Putin je zn§mĨm a zan²cenĨm judistou, r§d se tak® ukazuje na lyģ²ch. S manģelkou Ljudmilou, se kterou se 
seznkŃŃv roce 1980 bŊhem jej²ch studi² v LeningradŊ, m§ Putin dvŊ dcery - M§ġu a K§Šu, je jiģ dvojn§sobnĨm 
dŊdeļkem. V roce 2013 se Putinovo manģelstv² ofici§lnŊ rozpadlo. V roce 2007 americkĨ ļasopis Time 
jmenoval Putina osobnost² roku za to, ģe stabilizoval Rusko. 
 
Zdroj: ĻTK 
 
   V§lļ² ledniļka s televiz²? 
 
Pr§vŊ ġpatn§ ekonomick§ situace je dalġ²m faktorem, kterĨ by podle nŊkterĨch analytikŢ mohl reģim oslabit. 
Podle Eggerta Ănem§ Kreml ruskĨm obļanŢm co nab²dnout, kromŊ stability bez ekonomick®ho rŢstu a jasn® 
perspektivyñ. 
 
PŚedj²m§ proto, ģe Putinovo posledn² funkļn² obdob² by mohlo kvŢli vyļerpan® autoritŊ reģimu a nespokojenosti 
aktivn² menġiny spoleļnosti skonļit politickou kriz², kter§ by mohla reģim ohrozit. Aby se tomu Putinovi 
n§sledovn²ci (kteŚ² ale nebudou poch§zet z opozice, protoģe ta je zat²m pŚ²liġ slab§) vyhnuli, budou podle 
Eggerta muset Ăodhalit Putinovy mĨty a nab²dnout atraktivn² a realistickĨ obraz budoucnostiñ. 
 
Naopak Krastev a Pavlovskij se domn²vaj², ģe pŚ²padn§ post-putinsk§ ®ra rozhodnŊ nebude anti-putinsk§. 
Rusko se podle nich sice nach§z² v hlubok® soci§ln², politick® a ekonomick® krizi, ve spoleļnosti ale nen² 
dostateļn§ popt§vka po radik§ln² zmŊnŊ. 
 
 
 
 
 
  
 
 
      Odkaz 
 
      Autor biografie o rusk®m prezidentovi: Putin je podmanivĨ Śeļn²k, kterĨ dok§ģe kalkulovat 
 
Z§padn² analytici podle nich vŊŚ², ģe pokud ledniļka zv²tŊz² nad televiz², tedy pokud zhorġuj²c² se ģivotn² 
podm²nky pŚebij² vl§dn² propagandu, vŊtġina obyvatel se proti reģimu obr§t². Nech§pou ale, ģe pro vŊtġinu RusŢ 
nen² Putin pouhĨm prezidentem, ale historickou osobnost², o kter® se nediskutuje, dod§vaj² Krastev a 
Pavlovskij.PŚijde podnŊt ke zmŊnŊ zvenļ², nebo zevnitŚ?  
 
Podle Ġ²ra nelze v tuto chv²li odhadnout, jak bude ruskĨ reģim po Putinovi vypadat. Z§leģet bude na tom, kdy 
konec Putinova vl§dnut² nastane a jakĨm zpŢsobem. Nast²nil ale, za jakĨch okolnost² by k pŚ²padn®mu konci 
reģimu mohlo doj²t.  
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ĂSpouġtŊļem zmŊny v reģimech tohoto typu bĨv§ ļasto nŊjak§ zahraniļnŊpolitick§ por§ģka. Z dom§c²ch 
probl®mŢ, kter® jsou zpŢsobil® usp²ġit budouc² zmŊnu, bych se soustŚedil pŚedevġ²m na vztahy mezi centrem a 
periferi²; s ohledem na rozlohu Ruska, rŢznorodost jeho ¼zem² a rozsah pŚerozdŊlov§n² znamen§ jak®koli 
naruġen² finanļn²ch tokŢ souļasnŊ naruġen² vazeb, kter® drģ² st§t pohromadŊ. Kdyby se to tam s PutinovĨm 
koncem rozpadlo, byl bych asi ten posledn², kdo by byl pŚekvapen,ñ uzavŚel. 
 
 
URL| http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/2420509-ctvrty-putinuv-mandat-operace-naslednik-nebo-putin-
navzdy 
 

ĂStaļ² intonace nebo zpŢsob, jak poloģ² ot§zku, a uģ to c²t²te.ñ Sen§tor 
Chaloupek, kterĨ pracoval pro ĻT, nab²z² sv® vlastn² zkuġenosti. K 

hospodaŚen 
18.3.2018    parlamentnilisty.cz    str. 00     

    JiŚ² Hron²k         

Obļan® by mŊli vŊdŊt, jak se zach§z² s penŊzi z jejich koncesion§ŚskĨch poplatkŢ. Podle sen§tora V§clava 
Chaloupka by bylo naprosto v poŚ§dku zveŚejnit informace, kolik stoj² urļitĨ poŚad, inscenace, publicistika i 
zpravodajstv². Jako autor obl²benĨch veļern²ļkŢ vzpom²n§, ģe za prodej seri§lu M®Ņov® do NŊmecka dostala 
Ļesk§ televize prakticky tu samou ļ§stku, kterou mu vyplatila jako autorovi, takģe na spolupr§ci s n²m rozhodnŊ 
netratila. Ve zpravodajstv² veŚejnopr§vn² televize ġest let pŢsobil a ģ§dnĨ n§tlak pŚi nat§ļen² report§ģ² nezaģil, 
ale je pŚesvŊdļen, ģe do vys²l§n² se politickĨ n§zor redaktorŢ prom²t§. 
 
 DŊn² kolem Ļesk® televize lze ch§pat jako boj o pen²ze, kter® do jej² kasiļky pŚibĨvaj² po miliard§ch z 
koncesion§ŚskĨch poplatkŢ, ale tak® jako boj o politickĨ vliv, coģ ilustrovala dlouho utajovan§ analĨza Centra 
medi§ln²ch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd UK, kter§ potvrdila pŚ²chylnost veŚejnopr§vn²ho m®dia k TOP 09. 
Vedle toho se hraje tak® o transparentnost vġemi dom§cnostmi dotovan®ho m®dia, aŠ uģ jde o poģadavek na 
kontrolu Nejvyġġ²m kontroln²m ¼Śadem nebo povinnost respektovat pr§vo na informace o tŊch, kteŚ² pob²raj² 
veŚejn® prostŚedky. S t²m posledn²m m§ evidentnŊ probl®m gener§ln² Śeditel Petr DvoŚ§k, jenģ v pondŊln²m 
vyd§n² poŚadu 90Ë ĻT24 s t®matem ĂĐlohy pro veŚejnopr§vn² mediañ na ģ§dost div§ka o zveŚejnŊn² honor§ŚŢ 
pro moder§tory zareagoval takto: ĂJ§ si nejsem jist, ģe ļesk§ spoleļnost je na takovou situaci pŚipravena.ñ 
Sen§tor V§clav Chaloupek, kterĨ byl zvolen za hnut² Obļan® a Patrioti (OPAT) a je ļlenem St§l® komise Sen§tu 
pro sdŊlovac² prostŚedky, by vŊtġ² transparentnost veŚejnopr§vn²ho m®dia uv²tal. ĂDomn²v§m se, ģe by obļan® 
mŊli vŊdŊt, jak se zach§z² s penŊzi, kter® vydali. Je ale dobr® zm²nit, ģe kromŊ koncesion§ŚskĨch poplatkŢ plat² 
danŊ, kter® jsou jejich t®mŊŚ pŢlroļn² vĨdŊlek, a tak® nevŊd², jak se s nimi nakl§d§. PŚesto by to, jak Ļesk§ 
televize hospodaŚ² s penŊzi, mŊla bĨt veŚejnŊ pŚ²stupn§ informace, ale s urļitĨmi mantinely, kter® by 
nezahrnovaly osobn² ¼daje. MŊli bychom se dozvŊdŊt, kolik stoj² urļitĨ poŚad, inscenace, publicistika, 
zpravodajstv², to zveŚejnit je v poŚ§dku. Ale jestli konkr®tn² ļlovŊk bere hodnŊ, nebo m§lo, to si mysl²m, ģe by se 
zveŚejŔovat nemŊlo, protoģe to nikdo nedok§ģe posoudit,ñ uv§d² pro Parlamentn²Listy.cz sen§tor V§clav 
Chaloupek.   Sen§tor V§clav Chaloupek, autor popul§rn²ch veļern²ļkŢ jako M®Ņov® ļi VydrĨsek. Moder§tor, 
kterĨ nen² za to, jakou pr§ci odv§d², urļitŊ ani zaplacenĨ S Ļeskou televiz² m§ zkuġenosti nejen jako div§k, ale 
tak® jako zamŊstnanec zpravodajstv² a pŚedevġ²m proslul jako reģis®r a sc®n§rista televizn²ch seri§lŢ pro dŊti, v 
nichģ nejļastŊji pŚibliģuje osudy zv²Śec²ch ml§Ņat. ĂDŊlal jsem nejen pro Ļeskou televizi, ale tak® pro nŊmeckou. 
A kdyģ to pŚepoļtu na stejnĨ ļas, tak v nŊmeck® televizi, pro kterou na tom bylo o hodnŊ m®nŊ pr§ce, jsem 
dost§val pŊtkr§t aģ desetkr§t v²ce neģ v Ļesk® televizi. Nemysl²m si tedy, ģe by Ļesk§ televize ï alespoŔ v 
dŊtsk®m vys²l§n² ï rozhazovala,ñ Ś²k§ autor nejen nezapomenutelnĨch veļern²ļkŢ jako M®Ņov® ļi VydrĨsek, ale 
i dokument§rn²ch filmŢ. ĂAle pokud se televizn² div§k domn²v§, ģe plat² za veŚejnopr§vn² Ļeskou televizi, ale 
neplat² za ty komerļn², tak je na omylu. Protoģe ty ģij² z reklam a v tŊch vĨrobc²ch je zapoļ²tan§ i cena t® 
reklamy. Ļili televizn² div§k v podstatŊ plat² ¼plnŊ vġechno,ñ podotĨk§ V§clav Chaloupek.     V koncesion§ŚskĨch 
poplatc²ch plat² div§k i V§clava Moravce, kterĨ zpŢsobem veden² nedŊln²ch Ot§zek pŢsob² na mnoh® z nich 
jako ļervenĨ hadr na bĨka. ĂTak j§ vŢbec ani netuġ²m, kolik mŢģe br§t V§clav Moravec. Nebo Daniel Stach, 
kter®ho povaģuji za ¼plnou ġpiļku. Za to, jakou pr§ci odv§d², urļitŊ nen² v Ļesk® televizi ani zaplacenĨ,ñ 
vyzdvihuje sen§tor vĨkony moder§tora poŚadŢ Hyde Park Civilizace a VŊda 24. ĂNiļ²m jinĨm neģ platem nelze 
kvalitu diferencovat. NŊco jin®ho asi je, kdyģ poŚad moderuje Marek Eben, nŊco jin®ho je, kdyģ si najmou 
nŊjak®ho herce. Onehdy jsem se dozvŊdŊl, kdyģ jsem o tom mluvil s jedn²m kolegou, ģe veġker® st§tn² podniky 
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budou muset sdŊlovat vġechny platy vļetnŊ zlatĨch pad§kŢ. Ale zase urļit§ hranice, co by se mŊlo sdŊlovat a 
co ne, existuje,ñ domn²v§ se V§clav Chaloupek. Ļesk§ televize zaplatila za seri§l tolik, kolik pak dostala z 
NŊmecka PŚipom²n§ tak®, ģe jeho spolupr§ce s ĻT byla pro veŚejnopr§vn² televizi naprosto vĨhodn§. ĂJ§ jsem j² 
dodal 176 d²lŢ veļern²ļkŢ ve 12 seri§lech. A Ļesk§ televize na nich rozhodnŊ netratila. Kdyģ jsem natoļil seri§l 
M®Ņov®, dŊlal jsem ho v²cem®nŊ na kl²ļ, tak jsem za nŊj dostal v podstatŊ tu samou ļ§stku, za kterou ho 
tenkr§t Ļesk§ televize prodala do NŊmecka jako hotovĨ vĨrobek,ñ poukazuje reģis®r a sc®n§rista na to, jak se 
veŚejnopr§vn²mu m®diu jako autor vyplatil. Vzato do dŢsledku z²skala takto Ļesk§ televize Ăproduktñ zdarma a 
nav²c na nŊm d§le vydŊl§vala, protoģe Chaloupkovy veļern²ļky se l²bily i v zahraniļ², a tak je Ļesk§ televize s 
¼spŊchem prodala do pŊtadvaceti zem².     Proto podle svĨch zkuġenost² soud², ģe ze strany veŚejnopr§vn² 
televize nejde vzhledem k autorŢm o rozhazov§n² penŊz. ĂJ§ jsem se nikdy nezaj²mal, kolik bere ten nebo onen 
za urļitĨ poŚad, ale i tak nem§m pocit, ģe by Ļesk§ televize prachama nŊjak mrhala, ģe by autory zbyteļnŊ 
pŚepl§cela, to rozhodnŊ ne. Ale jeġtŊ se vr§t²m k tŊm platŢm. Kdyģ bude moder§tor v NŊmecku dost§vat za 
poŚad 50 tis²c eur, tak se s t²m bude chlubit, protoģe vĨġka platu je na Z§padŊ urļitĨm dokladem kvality. Kdeģto 
u n§s, kdyģ to kdokoli zveŚejn², tak mu to budou lid® z§vidŊt a otloukat mu to o hubu, protoģe se jim bude zd§t, 
ģe jenom otv²r§ pusu a dost§v§ za to prachy,ñ poznamen§v§ sen§tor. Ve zpravodajstv² n§tlak nezaģil, ale 
politickĨ n§zor redaktora pozn§ K ļastĨm steskŢm na ovlivŔov§n² ļi stranŊn² nŊkterĨm politickĨm subjektŢm 
mŢģe hovoŚit z vlastn² zkuġenosti. ĂVe zpravodajstv² Ļesk® televize jsem pracoval od bŚezna 1990 do roku 
1996, tedy ġest let. Za celou tu dobu, co jsem tam dŊlal a pŚipravil stovky pŚ²spŊvkŢ, co se odvys²laly, mi nikdy 
nikdo neŚekl, ģe z politickĨch dŢvodŢ se to a to vys²lat nebude. Nebo aby po mnŊ nŊkdo chtŊl, abych natoļil 
nŊco proti nŊkomu nebo proti nŊjak® partaji. Mysl²m, ģe hodnŊ z§leģ² na ¼rovni redaktorŢ. Nikdy nemŢģete 
zaruļit zpravodajstv², kter® bude naprosto vyrovnan®, protoģe do kaģd®ho pŚ²spŊvku se v§m chtŊj nechtŊj 
prom²t§ politickĨ n§zor, po pŚ²padŊ n§zor toho redaktora. Tak to prostŊ je. Staļ² intonace nebo jakĨm zpŢsobem 
poloģ² ot§zku a uģ to z toho c²t²te. Ale, bohuģel, s t²mhle nikdy nikdo nehne,ñ dod§v§ pro Parlamentn²Listy.cz 
sen§tor V§clav Chaloupek. 
 
 
URL| http://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/-Staci-intonace-nebo-zpusob-jak-polozi-otazku-a-uz-to-citite-
Senator-Chaloupek-ktery-pracoval-pro-CT-nabizi-sve-vlastni-zkusenosti-K-hospodareni-platum-politickym-
nazorum-redaktoru-528062?utm_source=nm&utm_medium=xml 
 

Pak vstali topkaŚi a udŊlali pochodov® cviļen² VladislavskĨm s§lem 
18.3.2018    prvnizpravy.cz    str. 00    politika 

             

"Jestliģe nŊkdo Śekne, ģe mŊ nemaj² volit mŊs²c po prezidentsk® volbŊ, tak je blbec, jak Ś²kal Jan Werich," 
konstatoval prezident Miloġ Zeman tŚet² bŚeznovĨ ļtvrtek v pravideln®m rozhovoru pro TV Barrandov. 
 
"J§ snad neprozrad²m nic tajn®ho, kdyģ Śeknu, ģe jsem ho nŊkolikr§t upozorŔoval, ģe politik se nem§ b§t 
demonstrac². Za moji politickou kari®ru jsem pŚeģil Śadu demonstrac², o kterĨch uģ jsme si spolu pov²dali. A jak 
vid²te, ģiju, jsem relativnŊ zdravĨ, aģ na bolav® nohy, a vġechno je v poŚ§dku. Takģe oļek§vat, ģe demonstrace 
proti vĨsledku demokratickĨch voleb mohou na tŊchto volb§ch nŊco zmŊnit, je naivn². TeŅ jsme slavili, tedy 
nŊkdo slavil, vĨroļ² ¼nora, v²tŊzn®ho ¼nora, a j§ si vzpom²n§m, jak jsem ļetl, ģe Beneġ Ś²kal Gottwaldovi, nikdy 
nepodlehnu tlaku ulice, kter§ tehdy demonstrovala. Bohuģel podlehl. Ļili kdyģ ulice demonstruje, j§ nev²m, za 
zruġen² protikuŚ§ck®ho z§kona, za levnŊjġ² pivo nebo za cokoliv jin®ho, m§ na to svat® pr§vo. Ale kdyģ 
demonstruje proti vĨsledkŢm svobodnĨch voleb, tak ti, kdo demonstruj², jenom dokazuj², ģe sami nejsou 
demokrat®," konstatoval prezident Miloġ Zeman tŚet² bŚeznovĨ ļtvrtek v pravideln®m rozhovoru pro TV 
Barrandov.  
  
StejnŊ, jako tŚeba urļitŊ maj² pr§vo umŊlci v pŚ²m®m pŚenosu Ļesk® televize vyj§dŚit svŢj n§zor?  
  
"J§ ani v prvn²m, ani ve druh®m pŚ²padŊ jim toto pr§vo neberu. Pouze bych chtŊl Ś²ci, a teŅ budu citovat 
Norberta Wienera, zakladatele kybernetiky, kterĨ napsal, aktivnŊ ģ²t znamen§ ģ²t s pŚimŊŚenĨmi informacemi," 
Śekl ļeskĨ prezident a zm²nil se o demonstrac§ch za svobodu slova.  
  
"V²te, za co ti demonstranti demonstrovali? Za svobodu televize vŢbec ne. Demonstrovali za Kalouskovu 
televizi. Pozor na to. Kalouskovu televizi, a j§ V§m to mohu naprosto jasnŊ dok§zat. J§ jsem ve sv®m 
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inauguraļn²m projevu totiģ vŊnoval Ļesk® televizi jednu jedinou vŊtu. Mimochodem ona za to v²c nestoj². A v 
t®to jedin® vŊtŊ jsem Śekl, existuje studie Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, kter§ Ś²k§, ģe Ļesk§ 
televize m§ zpravodajstv² a publicistiku obecnŊ vychĨlenou ve prospŊch TOP 09, a j§ vŊŚ²m, ģe po posledn²ch 
volb§ch toto vychĨlen² zmiz². To je vġe. Naprosto ch§pu, ģe pak vstali topkaŚi a udŊlali pochodov® cviļen² 
VladislavskĨm s§lem. Ale uvŊdomte si, ģe ti, kdo demonstrovali na z§kladŊ t®to jedn® jedin® vŊty, svat§ 
prostoto, tak demonstrovali ve prospŊch Kalouskovy televize a niļeho jin®ho."  
  
J§ jsem ve Vladislavsk®m s§le byl a n§slednŊ mŊ pomŊrnŊ pŚekvapilo, ģe m®dia ten inauguraļn² projev 
neotiskla celĨ. Nebo pracovala pouze s dojmy, kter® pr§vŊ byly mnohdy ovlivnŊny t²m, tŊmi vyj§dŚen²mi tŊch lid², 
kteŚ² tam odtud odeġli. Jedno z m§la m®di², kter® ten projev otisklo, byly Lidov® noviny. Nejsem si jist, jestli, jestli 
Lidov® noviny ļetli ti demonstranti nebo lid®, protoģe tam by skuteļnŊ bylo vidŊt, ģe Ļesk® televizi jste vŊnoval 
opravdu pouze dvŊ vŊty, a byly z m®ho pohledu pomŊrnŊ nevinn®. Ano, byly kritick® vŢļi Ļesk® televizi. 
SamozŚejmŊ, ģe lid® jsou jaksi citliv² na kritiku novin§ŚŢ zvl§ġtŊ v dneġn² dobŊ. Nicm®nŊ podle m®ho n§zoru 
skuteļnŊ ta kritika Ļesk® televize pokud si tu vŊtu pŚeļtu, byla pomŊrnŊ nevinn§. Domn²v§te se tedy, ģe to bylo 
politicky zneuģito pr§vŊ tŚeba TOP 09, pan² NŊmcovou a lid® tedy demonstrovali v dobr® v²Śe.  
  
"Vzhledem k tomu, ģe to je skuteļnŊ st§le jeġtŊ Kalouskova televize, i kdyģ TOP 09 se s odŚenĨma uġima 
dostala do Parlamentu, tak si mysl²m, ģe tŊmto demonstrantŢm mus²me jasnŊ Ś²ci, nikdo neohroģuje Ļeskou 
televizi. Kritizujeme to, ģe byla a dosud je ve vlaku jedn® mini strany veden® st§le jeġtŊ de facto Miroslavem 
Kalouskem, velmi obl²benĨm politikem, nen²-liģ pravda."  
  
Podle prŢzkumu Miroslav Kalousek skuteļnŊ pŚ²liġ obl²benĨ nen². Nicm®nŊ ta taktika se mu pomŊrnŊ povedla. 
Zvedl velkĨ z§jem veŚejnosti. Dnes dokonce se k protestŢm pŚidaly ġkoly, studenti. Ty protesty jsou tedy trochu 
jinak zamŊŚen® neģ vļerejġ² protesty za Ļeskou televizi. Ale m§te pravdu v tom, ģe boj za svobodu slova je v 
poŚ§dku, a j§ ho podepisuji. DŢvod, pro kterĨ ta svoboda m§ bĨt ohroģen§, de facto neexistuje. Protoģe tŊch 
nŊkolik vŊt, kter® jste Ļesk® televizi vŊnoval, nebylo tedy pŚ²liġ agresivn²ch. 
  
"U tŊch demonstrantŢ, kteŚ² vyjadŚovali sv® sympatie KalouskovŊ televizi, jsem jenom Śekl, svat§ prostoto, a t²m 
to pro mŊ skonļilo. Nicm®nŊ pokud jde o Ļesk®ho lva a o naġi umŊleckou frontu obecnŊ, tak pane Soukupe, 
tady mus²m bĨt ponŊkud drsnŊjġ². Tam byl totiģ jakĨsi reģis®r, kterĨ vyzval div§ky na Ļesk®m lvu, aby mŊ 
nevolili. Zhruba mŊs²c po volb§ch. A j§ si, a teŅ pŚijde to drsn® vyj§dŚen², vģdycky vzpomenu na kr§snĨ cit§t 
Jana Wericha, kde blbec, tam nebezpeļno. Tento ļlovŊk je blbec, a teŅ oļek§v§m, ģe se zase na mŊ sesype 
kritika, ģe pouģ²v§m ostr® aģ nespr§vn® vĨrazy."  
  
"ChtŊl bych Ś²ci, ģe svoboda slova zahrnuje i svobodu kritizovat novin§Śe, ģe novin§Śi zdaleka nejsou jakousi 
kastou, kter§ m§ vĨsadn² pr§vo. KromŊ toho zrovna dnes byl uveŚejnŊn vĨzkum, kde napŚ²klad na ot§zku, zda 
jsou pro zruġen² koncesion§ŚskĨch poplatkŢ, osmdes§t tŚi procent lid² odpovŊdŊlo, ģe ano. Takģe Ļesk§ televize 
z kaģd®ho z n§s vym§h§, kolik to je? Sto tŚicet?"  
  
Sto tŚicet pŊt korun mŊs²ļnŊ. 
  
"Sto tŚicet pŊt mŊs²ļnŊ. Podle m®ho n§zoru za to nab²z² drek. Omlouv§m se za tento vĨraz, ale hodnot²m jako 
div§k kvalitu jej²ho vys²l§n². D²ky bohu si mohu pŚepnout na jin® stanice, a toho si taky v§ģ²m. Ale tyto jin® 
stanice ode mŊ nevyģaduj² koncesion§Śsk® poplatky."  
  
V²te, jsou velmi zaj²mav® ty hysterick® a agresivn² reakce Ļesk® televize. ředitel Ļesk® televize se nechal 
slyġet, ģe na mŊ pod§ trestn² ozn§men² a takov® vŊci. J§ tedy upŚ²mnŊ Śeļeno nev²m, za co. Vġechny tvrzen² 
kritizuj²c² jejich hospodaŚen² m§me podloģen®, tak aŠ jej pod§v§. Nicm®nŊ, j§ jsem s V§mi chtŊl polemizovat o 
tŊch umŊlc²ch, pane prezidente. J§ si skuteļnŊ mysl²m, ģe to pr§vo se vyj§dŚit mŊli, a na tom si stoj²m. Proti 
tomu, ģe vystoupili veŚejnŊ byŠ, i proti V§m, do urļit® m²ry proti n§m, to je v poŚ§dku. 
  
"Pane Soukupe, nezlobte se na mŊ, ale jestliģe celĨ n§rod ģil prezidentskou volbou, a jestliģe v²ce neģ pŊt 
milionŢ volilo a vġichni ostatn² o tom vŊdŊli, tak jestliģe nŊkdo Śekne, ģe mŊ nemaj² volit mŊs²c po prezidentsk® 
volbŊ, tak je blbec, jak Ś²kal Jan Werich. To nen² kritika umŊleck® obce. To je kritika jednoho m²rnŊ Śeļeno 
neinformovan®ho ļlovŊka."  
  
V tom je ta svoboda. V²te, j§ jsem si tady jeġtŊ pŚinesl cit§t z dneġn²ho den²ku Blesk, kterĨ vļerejġ² demonstrace 
kr§snŊ popisuje, a v tom je tedy skryt§ ot§zka. Tady je naps§no, ten redaktor, j§ v²m, ģe byste ho asi tituloval ne 
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pŚ²liġ vl²dnĨm slovem. Napsal, ļtyŚi tis²ce lid² protestovaly proti vĨrokŢm prezidenta a za zachov§n² svobody 
slova. No, nem§ tedy i prezident republiky svobodu slova? 
  
"Douf§m, ģe ano, ale pŚedevġ²m ty ļtyŚi tis²ce lid² protestovaly proti dvŊma vŊt§m, kter® jsme si teŅ opŊt oģivili. 
BuŅ je neznaj² a je to jejich chyba, anebo dokonce tam jdou se zlou vŢl² a to je jeġtŊ horġ². JinĨmi slovy, pane 
Soukupe, uzavŚeme tohle t®ma, protoģe za blbost se mus² platit a mŊ je tŊch chud§ļkŢ l²to. Jdou tam 
demonstrovat, opakuji to po tŚet², za Kalouskovu televizi. J§ ne¼toļ²m na svobodu slova. Nikdy jsem proti n² 
neŚekl ani jednu jedinou vŊtu. Moje kritika Ļesk® televize je podl®h§n² Kalouskovi a jeho stranŊ, coģ 
mimochodem odchod tŊch topkaŚŢ z Vladislavsk®ho s§lu dokonale prok§zal.  
  
Na to mohu d§t repliku tu, ģe moje kritika Ļesk® televize nem§ nic spoleļn®ho s obsahem jejich zpravodajstv², 
ale s jejich hospodaŚen²m. Tak v tom se asi shodujeme. Mimo jin® z Ļesk® televize odteļe takŚka miliarda korun 
extern²m produkc²m roļnŊ a ty smlouvy zveŚejŔov§ny nejsou. J§ nev²m, co bych tedy jeġtŊ mŊl m²t za podnŊt, 
abychom takovou vŊc, na n² upozornili. 
  
"Ale j§ jsem zaģil tot®ģ v televizn² krizi v roce 2001, a to uģ jsme si Ś²kali. Tam byly desetimilionov® smlouvy s 
autory rŢznĨch sc®n§ŚŢ, ale protoģe jim hrozilo Śeditelem Ļesk® televize Hodaļem, ģe ty smlouvy budou 
zruġeny, tak oni zorganizovali boj za svobodu slova. A to byly ty spac§ky na Kavļ²ch hor§ch a tak d§l. To uģ si 
skoro nikdo nepamatuje, protoģe kdyby V§m nŊkdo Śekl, j§ chci, aby se zpŚehlednilo vypl§cen² honor§ŚŢ, tak 
V§m Śeknu, dobŚe, je to v poŚ§dku. Kdyģ V§m nŊkdo Śekne, bojuji za svobodu slova, tak jdete do ulic."  
  
[BANNER]  
  
"J§ se d²v§m obļas na zpr§vy a pŚed zpr§vami je nŊjakĨ publicistickĨ poŚad. A teŅ jsem tam vidŊl nŊjak®ho 
moudŚe pokyvuj²c²ho muģe, kterĨ mŊl k dispozici asi patn§ct, dvacet minut v tomto poŚadu, proļ ne. Ale j§ ho 
zn§m, a to byl ļlovŊk, kterĨ byl poslanec, kterĨ byl nasazen teŅ v posledn²ch volb§ch jako jedniļka ve 
StŚedoļesk®m kraji. A propadl, protoģe mu voliļi nedali dŢvŊru. A j§ si Ś²k§m, ve SnŊmovnŊ je dvŊ stŊ poslancŢ, 
kterĨm voliļi dŢvŊru dali, proļ Ļesk§, objektivn², nez§visl§, nestrann§ televize ned§v§ rozhovory s lidmi, kteŚ² 
maj² dŢvŊru obļanŢ? Proļ tam st§le ze setrvaļnosti uchov§v§ lidi, kteŚ² tu dŢvŊru nez²skali."  
  
"SamozŚejmŊ, ģe v m®m projevu si prakticky nikdo nevġiml m® vize, a to je vize aktivn²ho obļanstv². Prezident 
by mŊl propagovat tuto vizi, aby se alespoŔ ļ§steļnŊ zacelila mezera mezi, chcete-li to tak nazvat, ovl§daj²c²mi 
a ovl§danĨmi. Mezi zamŊstnanci a zamŊstnavateli. Mezi politiky a obļany a tak d§le a tak d§le. Tak na tohle 
vŢbec nikdo nereagoval. Institut V§clava Klause reagoval na Bakalu. J§ nev²m, jestli je tento institut spojen se 
ZdeŔkem Bakalou. Nicm®nŊ vŊta, ģe o tom se m§ mluvit v OstravŊ a nikoliv v Praze, mŊ hluboce urazila, 
protoģe Bakala je celost§tn² probl®m, nikoliv pouze ostravskĨ probl®m."  
  
 
(ps, Hrad.cz, Prvnizpravy.cz, foto: ps)  
  
 
 
URL| http://www.prvnizpravy.cz/zpravy/politika/pak-vstali-topkari-a-udelali-pochodove-cviceni-vladislavskym-
salem/ 
 

Zahn²v§n² pod Putinem 
17.3.2018    Mlad§ fronta DNES    str. 08    N§zory 

    Karel Svoboda         

Z²tra se v Rusku uskuteļn² prezidentsk® volby. Nikdo nepochybuje, ģe opŊt vyhraje Vladimir Putin. Zemi vġak 
dostal do stavu, kterĨ se bl²ģ² stagnaci SovŊtsk®ho svazu.  
 
Nejprve je dobr® si zrekapitulovat, v jak®m stavu se dnes Rusko nach§z². A v t® souvislosti mus²me m²t st§le na 
pamŊti, ģe jestli prezident Vladimir Putin a jeho okol² nŊco doopravdy um², tak je to PR. Od poļ§tku stav² svŢj 
obraz do kontrastu s Borisem Jelcinem. Putinovy s²ly, zdrav², schopnost zajistit bezpeļnost a silnou pozici 
Ruska ve svŊtŊ, odhodlanost bojovat s oligarchy a korupc² proti JelcinovŊ slabosti, nemocem, alkoholismu, 
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slab® arm§dŊ i neschopnosti oponovat Z§padu a vnitŚn²mu rozvratu zkorumpovateln® zemŊ. Jenģe realita nen² 
tak ļernob²l§ a vĨsledky pŢsob² pŚece jen ponŊkud rozporuplnŊ.  
 Staļ² se pod²vat na ruskou ekonomiku.  
Za posledn² rok oslavila zemŊ rŢst hrub®ho dom§c²ho produktu o 1,4 procenta. To je velmi slabĨ vĨsledek, 
zvl§ġtŊ ve srovn§n² s celosvŊtovĨmi 3,5 procenta a dvŊma procenty vyspŊlĨch ekonomik. Nejde pŚitom o 
ojedinŊlĨ vĨkyv, od roku 2008 rusk§ ekonomika prakticky nevzrostla. ZemŊ tak jiģ nŊkdy od roku 2012, kdy se 
Putin vr§til do prezidentsk® funkce, stagnuje.  
 A pŚitom kaģdĨm rokem Rusov® slĨchaj², ģe bude l®pe, ģe rŢst jiģ klepe na dveŚe.  
Vġe se ned§ sv§dŊt na sankce ļi na n²zk® ceny ropy. Oboj² sice mŊlo svŢj vliv na konci roku 2014, ale teŅ je 
jejich efekt pro rŢst ekonomiky jen omezenĨ. PotŊġit tak mŢģe jen inflace, kterou se, alespoŔ podle ofici§ln²ch 
¼dajŢ, podaŚilo dostat pod kontrolu. Naproti tomu ohl§ġen® zvĨġen² re§lnĨch pŚ²jmŢ bylo jen statistickĨm trikem, 
kdy nezapoļten² jednor§zovĨch vĨplat dŢchodŢ na zaļ§tku roku 2016 sn²ģilo z§klad, a tedy vyrobilo rŢst pro rok 
2017.  
 JeġtŊ vŊtġ² probl®m tkv² ve struktuŚe ekonomiky. Rusko dlouhodobŊ nen² schopn® se vymanit ze 
z§vislosti na ropŊ a zemn²m plynu. Skolkovo, tedy rusk® Silicon Valley, nelze oznaļit zrovna za ¼spŊch a ani 
dalġ² projekty smŊŚovan® k modernizaci ekonomiky nezaznamenaly vĨraznŊ lepġ² vĨsledky. O vĨvozu hotovĨch 
vĨrobkŢ s vysokou pŚidanou hodnotou nemluvŊ. A i kdyģ je Rusko po USA druhĨm nejvŊtġ²m svŊtovĨm 
export®rem zbran², situaci to nezachr§n².  
VŊtġinu produkce obrann®ho prŢmyslu spotŚebuje rusk§ arm§da.  
 Zemi se tak st§le nedaŚ² modernizovat.  
Rusko drģ² krok s ostatn²m svŊtem prakticky jen ve vĨvozu zbran². Ze stability, kterou tak r§d prezident 
zdŢrazŔuje, se st§v§ sp²ġe stagnace. I proto nen² Putinovo Rusko srovn§v§no s jelcinovskĨm, ale se SSSR. 
St§le v²ce se totiģ zaļ²n§ podobat SovŊtsk®mu svazu, kterĨ sice mŊl vģdy dost na propagandistick® akce typu 
letŢ do vesm²ru ļi rozġiŚov§n² okruhu pŚ§tel z Śad soudruhŢ tŚet²ho svŊta, ale obil² musel dov§ģet a jeho 
ekonomika byla zoufale nefunkļn².  
 Ļasem se vġak i propagandistick® ¼spŊchy a geopolitick§ v²tŊzstv² ponŊkud zaj²dala.  
Lid® nehladovŊli a zemŊ nekrachovala, jen tak nŊjak zahn²vala. Ne nadarmo se dnes v Rusku rozġ²Śil obr§zek 
pozdn²ho SovŊtsk®ho svazu jako relativnŊ ¼spŊġn®ho st§tu, kterĨ, nebĨt Gorbaļova a Jelcina, mohl svoje 
doļasn® probl®my v klidu pŚeģ²t.  
 O v²kendu se oļek§v§ v²tŊzstv² Vladimira Putina v prezidentsk®m kl§n². M§ tak pŚed sebou posledn² 
volebn² obdob², tedy pokud neprosad² zmŊnu ¼stavy ļi se nevr§t² ke sc®n§Śi loutkov®ho prezidenta, jehoģ by 
Ś²dil z pozice premi®ra. To mu d§v§ moģnost vŊnovat se reform§m, kter® zemŊ nezbytnŊ potŚebuje. Nemus² se 
ohl²ģet na voliļsk® preference a mŢģe s§hnout i k nepopul§rn²m opatŚen²m. Ļ§st jich uģ ruġt² ¼Śedn²ci naznaļili, 
byŠ jen velmi opatrnŊ. O zvĨġen² vŊku odchodu do dŢchodu jako nezbytn®m prostŚedku boje se st§rnut²m 
obyvatelstva se mluv² uģ delġ² dobu, i kdyģ pŚed volbami je snaha se tomu vyhnout.  
 HlavnŊ se vġak ļek§, co udŊl§ Vladimir Putin s hlavn²m probl®mem, kterĨ tr§p² nejen ruskou 
ekonomiku, ale i ostatn² odvŊtv² ï s vġeobecnou korupc² a neefektivitou st§tn² spr§vy, kter§ nevytv§Ś² 
pŚedv²dateln® a srozumiteln® podm²nky. Vz§jemnŊ koliduj²c² pŚedpisy jen ztŊģuj² orientaci pro podnikatele.  
 Ļast® kontroly, nejist® vlastnick® pr§vo a dalġ² obt²ģe pŚedstavuj² prostŚed², ve kter®m se tŊģko mŢģe 
daŚit soukrom®mu podnik§n². A nav²c, d²ky modern²m technologi²m se st§le v²ce dost§vaj² na povrch korupļn² 
kauzy. Staļ² si jen pŚipomenout pojmy jako prostitutka NasŠa Rybka ļi MedvedŊvŢv domek pro kachny z filmŢ 
opoziļn²ka Alexeje Navaln®ho. JistŊ, ten kandidovat nemŢģe a ani Putina svĨmi filmy nesvrhne, ale to, ģe 
nalept§v§ obraz ¼spŊġn®ho boje proti korupci, je v²ce neģ zjevn®.  
 Putin v t® ļi on® podobŊ vl§dne Rusku uģ t®mŊŚ dvacet let. Syst®m, kterĨ nyn² v zemi existuje, je 
dŢsledkem vertik§ly, kterou s§m vystavŊl. A v tom je pro nŊj nebezpeļn§ i Navaln®ho kritika. Filmy o PutinovĨch 
bl²zkĨch nalept§v§ ono peļlivŊ budovan® PR. Boj proti korupci vypad§ nedŢvŊryhodnŊ, pokud m§ v§ġ premi®r 
chaty za miliardy a pokud se zak§zky aģ podezŚele ļasto dost§vaj² k lidem z vaġeho nejbliģġ²ho okol². Jen tŊģko 
pak mŢģete mluvit o likvidaci oligarchie. A jak dlouho bude obyvatelstvo ochotn® poslouchat o dalġ²ch 
geopolitickĨch ¼spŊġ²ch, pokud se jeho materi§ln² situace nebude zlepġovat?  
 Putina ļek§ hora probl®mŢ. Jak se zd§, st§le se mŢģe opŚ²t o vykreslov§n² Ruska jako zemŊ 
ohroģovan® ze Z§padu. Nicm®nŊ to nic nemŊn² na tom, ģe bude muset, nechce-li zŢstat doģivotn²m vŢdcem 
jako jeho ļ²nskĨ kolega, hledat sv®ho n§stupce. On s§m pŚitom douf§, ģe si nevybere jako Jurij Andropov 
nov®ho Michaila Gorbaļova. A snad jeġtŊ obt²ģnŊjġ² bude, zvl§ġtŊ s ohledem na bezm§la dvacet let pokusŢ, 
zemi znovu nastartovat.  
 
*** 
 
Putin douf§, ģe si jako Jurij Andropov nevybere za n§stupce nov®ho Michaila Gorbaļova.  
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Beseda s Miroslavem Donutilem 
17.3.2018    polar.cz    str. 00    Ostrava/Ostrava-Centrum/Ostrava-Jih/Ostrava-Mari§nsk® hory 

    PR ļl§nek         

PondŊl² 16. dubna v 14-15 hodin ï Miroslav Donutil a Petr Ļerm§k: Pan Herec Miroslav Donutil. Beseda a 
autogrami§da jednoho z nejuzn§vanŊjġ²ch a nejpopul§rnŊjġ²ch hercŢ u n§s. Doslova legend§rn² jsou jeho role 
napŚ. ve filmech Pel²ġky, TankovĨ prapor, Ļern² baroni a dalġ². Autor knihy Petr Ļerm§k se zaj²mal, co si o t®to 
osobnosti mysl² a co tak® Śeknou dalġ² slavn². Vznikla tak jedineļn§ biografie, kter§ nab²z² novĨ pohled na 
tohoto vĨjimeļn®ho umŊlce. 
 
Co Śekli o Miroslavu Donutilovi nejen slavn²? 
 
Podle svĨch slov ġel Miroslav Donutil studovat herectv² na brnŊnskou JAMU hlavnŊ proto, ģe tam nemusel 
studovat matematiku. Daleko sp²ġe v nŊm vġak zv²tŊzily rodinn® geny. Jeho rodiļe byli ochotn²ky, dŊdeļek pak 
vynikaj²c²m a nadġenĨm vypravŊļem. Jiģ na studi²ch hr§l Donutil v divadle Husa na prov§zku, kde pak v letech 
1973-1990 odehr§l nŊkolik skvŊlĨch rol² (Balada pro banditu, BratŚi Karamazovi, T·tovci, é). Pot® se stal 
ļlenem ļinohry N§rodn²ho divadla, kde pŢsobil aģ do roku 2013, a stal se hvŊzdou prvn² sc®ny. 
 
OceŔov§n je rovnŊģ jako vynikaj²c² vypravŊļ a dab®r. Je napŚ. hlavn²m dab®rem G®rarda Depardieua, Kevina 
Costnera ļi Philippa Noireta. Za sebou m§ bezpoļet rol² i jako televizn² ļi rozhlasovĨ herec.  
 
Uģ ļtyŚi desetilet² ģije s manģelkou Zuzanou, maj² dva syny. Tom§ġ pracuje jako informatik, mladġ² Martin je 
herec.  
 
Petr Ļerm§k 
 
Autor je absolventem Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. SpoleļnŊ s novin§Śskou i vydavatelskou 
ļinnost² na sebe upozornil recenzemi a eseji zejm®na v oblasti literatury a vĨtvarn®ho umŊn². V posledn²m 
obdob² se vŊnuje tvorbŊ portr®tŢ vĨznamnĨch osobnost² a ĻechŢ, kteŚ² svou zemi proslavili ve svŊtŊ, a 
glob§ln²ch sportovn²ch hvŊzd. 
 
V²ce na www.kniha-mesice.cz 
 
URL| https://polar.cz/zpravy/ostravsko/ostrava/11000012081/beseda-s-miroslavem-donutilem 
 

Rusko se prĨ st§le v²ce zaļ²n§ podobat SovŊtsk®mu svazu. Toto mus² 
Putin udŊlat po volb§ch 

17.3.2018    parlamentnilisty.cz    str. 00     
    vef         

Karel Svoboda z Institutu mezin§rodn²ch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd UK se ve sv®m koment§Śi pro MF Dnes 
zamyslel nad z²tŚejġ²mi prezidentskĨmi volbami v Rusku. ĂNikdo nepochybuje, ģe opŊt vyhraje Vladimir Putin. 
Zemi vġak dostal do stavu, kterĨ se bl²ģ² stagnaci SovŊtsk®ho svazu,ñ poznamenal Svoboda. 
 
 Putin podle Svobody stav² svŢj obraz do kontrastu s Borisem Jelcinem. ĂPutinovy s²ly, zdrav², schopnost 
zajistit bezpeļnost a silnou pozici Ruska ve svŊtŊ, odhodlanost bojovat s oligarchy a korupc² proti JelcinovŊ 
slabosti, nemocem, alkoholismu, slab® arm§dŊ i neschopnosti oponovat Z§padu a vnitŚn²mu rozvratu 
zkorumpovateln® zemŊ. Jenģe realita nen² tak ļernob²l§ a vĨsledky pŢsob² pŚece jen ponŊkud rozporuplnŊ,ñ 
poznamen§v§ Svoboda a nab²z² pohled na ruskou ekonomiku.  RŢst HDP je pomalĨ, za posledn² rok pouze o 
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1,4 procenta. CelosvŊtovŊ je totiģ rŢst 3,5procentn², 2 procenta pak maj² vyspŊl® ekonomiky. ĂZemŊ tak jiģ 
nŊkdy od roku 2012, kdy se Putin vr§til do prezidentsk® funkce, stagnuje,ñ poznamen§v§ Svoboda. Podle nŊj se 
rozhodnŊ vġe ned§ sv§dŊt na sankce ļi na n²zk® ceny ropy.  VelkĨ probl®m pak Svoboda vn²m§ ve struktuŚe 
ekonomiky, kdy Rusko dlouhodobŊ nen² schopn® se vymanit ze z§vislosti na ropŊ a zemn²m plynu.  ĂZemi se 
tak st§le nedaŚ² modernizovat. Rusko drģ² krok s ostatn²m svŊtem prakticky jen ve vĨvozu zbran². Ze stability, 
kterou tak r§d prezident zdŢrazŔuje, se st§v§ sp²ġe stagnace. I proto nen² Putinovo Rusko srovn§v§no s 
jelcinovskĨm, ale se SSSR. St§le v²ce se totiģ zaļ²n§ podobat SovŊtsk®mu svazu, kterĨ sice mŊl vģdy dost na 
propagandistick® akce typu letŢ do vesm²ru ļi rozġiŚov§n² okruhu pŚ§tel z Śad soudruhŢ tŚet²ho svŊta, ale obil² 
musel dov§ģet a jeho ekonomika byla zoufale nefunkļn²,ñ dodal Svoboda.   Po prezidentskĨch volb§ch se tak 
podle Svobody ļek§, co udŊl§ Vladimir Putin s hlavn²m probl®mem, jenģ tr§p² nejen ruskou ekonomiku, ale i 
ostatn² odvŊtv². ĂS vġeobecnou korupc² a neefektivitou st§tn² spr§vy, kter§ nevytv§Ś² pŚedv²dateln® a 
srozumiteln® podm²nky. Vz§jemnŊ koliduj²c² pŚedpisy jen ztŊģuj² orientaci pro podnikatele,ñ m²n² Svoboda.  
Z§vŊrem pak dodal, ģe Putina tedy ļek§ hora probl®mŢ. ĂJak se zd§, st§le se mŢģe opŚ²t o vykreslov§n² Ruska 
jako zemŊ ohroģovan® ze Z§padu. Nicm®nŊ to nic nemŊn² na tom, ģe bude muset, nechce-li zŢstat doģivotn²m 
vŢdcem jako jeho ļ²nskĨ kolega, hledat sv®ho n§stupce. On s§m pŚitom douf§, ģe si nevybere jako Jurij 
Andropov nov®ho Michaila Gorbaļova. A snad jeġtŊ obt²ģnŊjġ² bude, zvl§ġtŊ s ohledem na bezm§la dvacet let 
pokusŢ, zemi znovu nastartovat,ñ uzavŚel. 
 
URL| http://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Rusko-se-pry-stale-vice-zacina-podobat-Sovetskemu-svazu-
Toto-musi-Putin-udelat-po-volbach-528420?utm_source=nm&utm_medium=xml 
 

Pak vstali topkaŚi a udŊlali pochodov® cviļen² VladislavskĨm s§lem 
17.3.2018    prvnizpravy.cz    str. 00    politika 

             

"Jestliģe nŊkdo Śekne, ģe mŊ nemaj² volit mŊs²c po prezidentsk® volbŊ, tak je blbec, jak Ś²kal Jan Werich," 
konstatoval prezident Miloġ Zeman tŚet² bŚeznovĨ ļtvrtek v pravideln®m rozhovoru pro TV Barrandov. 
 
"J§ snad neprozrad²m nic tajn®ho, kdyģ Śeknu, ģe jsem ho nŊkolikr§t upozorŔoval, ģe politik se nem§ b§t 
demonstrac². Za moji politickou kari®ru jsem pŚeģil Śadu demonstrac², o kterĨch uģ jsme si spolu pov²dali. A jak 
vid²te, ģiju, jsem relativnŊ zdravĨ, aģ na bolav® nohy, a vġechno je v poŚ§dku. Takģe oļek§vat, ģe demonstrace 
proti vĨsledku demokratickĨch voleb mohou na tŊchto volb§ch nŊco zmŊnit, je naivn². TeŅ jsme slavili, tedy 
nŊkdo slavil, vĨroļ² ¼nora, v²tŊzn®ho ¼nora, a j§ si vzpom²n§m, jak jsem ļetl, ģe Beneġ Ś²kal Gottwaldovi, nikdy 
nepodlehnu tlaku ulice, kter§ tehdy demonstrovala. Bohuģel podlehl. Ļili kdyģ ulice demonstruje, j§ nev²m, za 
zruġen² protikuŚ§ck®ho z§kona, za levnŊjġ² pivo nebo za cokoliv jin®ho, m§ na to svat® pr§vo. Ale kdyģ 
demonstruje proti vĨsledkŢm svobodnĨch voleb, tak ti, kdo demonstruj², jenom dokazuj², ģe sami nejsou 
demokrat®," konstatoval prezident Miloġ Zeman tŚet² bŚeznovĨ ļtvrtek v pravideln®m rozhovoru pro TV 
Barrandov.  
  
StejnŊ, jako tŚeba urļitŊ maj² pr§vo umŊlci v pŚ²m®m pŚenosu Ļesk® televize vyj§dŚit svŢj n§zor?  
  
"J§ ani v prvn²m, ani ve druh®m pŚ²padŊ jim toto pr§vo neberu. Pouze bych chtŊl Ś²ci, a teŅ budu citovat 
Norberta Wienera, zakladatele kybernetiky, kterĨ napsal, aktivnŊ ģ²t znamen§ ģ²t s pŚimŊŚenĨmi informacemi," 
Śekl ļeskĨ prezident a zm²nil se o demonstrac§ch za svobodu slova.  
  
"V²te, za co ti demonstranti demonstrovali? Za svobodu televize vŢbec ne. Demonstrovali za Kalouskovu 
televizi. Pozor na to. Kalouskovu televizi, a j§ V§m to mohu naprosto jasnŊ dok§zat. J§ jsem ve sv®m 
inauguraļn²m projevu totiģ vŊnoval Ļesk® televizi jednu jedinou vŊtu. Mimochodem ona za to v²c nestoj². A v 
t®to jedin® vŊtŊ jsem Śekl, existuje studie Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, kter§ Ś²k§, ģe Ļesk§ 
televize m§ zpravodajstv² a publicistiku obecnŊ vychĨlenou ve prospŊch TOP 09, a j§ vŊŚ²m, ģe po posledn²ch 
volb§ch toto vychĨlen² zmiz². To je vġe. Naprosto ch§pu, ģe pak vstali topkaŚi a udŊlali pochodov® cviļen² 
VladislavskĨm s§lem. Ale uvŊdomte si, ģe ti, kdo demonstrovali na z§kladŊ t®to jedn® jedin® vŊty, svat§ 
prostoto, tak demonstrovali ve prospŊch Kalouskovy televize a niļeho jin®ho."  
  
J§ jsem ve Vladislavsk®m s§le byl a n§slednŊ mŊ pomŊrnŊ pŚekvapilo, ģe m®dia ten inauguraļn² projev 
neotiskla celĨ. Nebo pracovala pouze s dojmy, kter® pr§vŊ byly mnohdy ovlivnŊny t²m, tŊmi vyj§dŚen²mi tŊch lid², 
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kteŚ² tam odtud odeġli. Jedno z m§la m®di², kter® ten projev otisklo, byly Lidov® noviny. Nejsem si jist, jestli, jestli 
Lidov® noviny ļetli ti demonstranti nebo lid®, protoģe tam by skuteļnŊ bylo vidŊt, ģe Ļesk® televizi jste vŊnoval 
opravdu pouze dvŊ vŊty, a byly z m®ho pohledu pomŊrnŊ nevinn®. Ano, byly kritick® vŢļi Ļesk® televizi. 
SamozŚejmŊ, ģe lid® jsou jaksi citliv² na kritiku novin§ŚŢ zvl§ġtŊ v dneġn² dobŊ. Nicm®nŊ podle m®ho n§zoru 
skuteļnŊ ta kritika Ļesk® televize pokud si tu vŊtu pŚeļtu, byla pomŊrnŊ nevinn§. Domn²v§te se tedy, ģe to bylo 
politicky zneuģito pr§vŊ tŚeba TOP 09, pan² NŊmcovou a lid® tedy demonstrovali v dobr® v²Śe.  
  
"Vzhledem k tomu, ģe to je skuteļnŊ st§le jeġtŊ Kalouskova televize, i kdyģ TOP 09 se s odŚenĨma uġima 
dostala do Parlamentu, tak si mysl²m, ģe tŊmto demonstrantŢm mus²me jasnŊ Ś²ci, nikdo neohroģuje Ļeskou 
televizi. Kritizujeme to, ģe byla a dosud je ve vlaku jedn® mini strany veden® st§le jeġtŊ de facto Miroslavem 
Kalouskem, velmi obl²benĨm politikem, nen²-liģ pravda."  
  
Podle prŢzkumu Miroslav Kalousek skuteļnŊ pŚ²liġ obl²benĨ nen². Nicm®nŊ ta taktika se mu pomŊrnŊ povedla. 
Zvedl velkĨ z§jem veŚejnosti. Dnes dokonce se k protestŢm pŚidaly ġkoly, studenti. Ty protesty jsou tedy trochu 
jinak zamŊŚen® neģ vļerejġ² protesty za Ļeskou televizi. Ale m§te pravdu v tom, ģe boj za svobodu slova je v 
poŚ§dku, a j§ ho podepisuji. DŢvod, pro kterĨ ta svoboda m§ bĨt ohroģen§, de facto neexistuje. Protoģe tŊch 
nŊkolik vŊt, kter® jste Ļesk® televizi vŊnoval, nebylo tedy pŚ²liġ agresivn²ch. 
  
"U tŊch demonstrantŢ, kteŚ² vyjadŚovali sv® sympatie KalouskovŊ televizi, jsem jenom Śekl, svat§ prostoto, a t²m 
to pro mŊ skonļilo. Nicm®nŊ pokud jde o Ļesk®ho lva a o naġi umŊleckou frontu obecnŊ, tak pane Soukupe, 
tady mus²m bĨt ponŊkud drsnŊjġ². Tam byl totiģ jakĨsi reģis®r, kterĨ vyzval div§ky na Ļesk®m lvu, aby mŊ 
nevolili. Zhruba mŊs²c po volb§ch. A j§ si, a teŅ pŚijde to drsn® vyj§dŚen², vģdycky vzpomenu na kr§snĨ cit§t 
Jana Wericha, kde blbec, tam nebezpeļno. Tento ļlovŊk je blbec, a teŅ oļek§v§m, ģe se zase na mŊ sesype 
kritika, ģe pouģ²v§m ostr® aģ nespr§vn® vĨrazy."  
  
"ChtŊl bych Ś²ci, ģe svoboda slova zahrnuje i svobodu kritizovat novin§Śe, ģe novin§Śi zdaleka nejsou jakousi 
kastou, kter§ m§ vĨsadn² pr§vo. KromŊ toho zrovna dnes byl uveŚejnŊn vĨzkum, kde napŚ²klad na ot§zku, zda 
jsou pro zruġen² koncesion§ŚskĨch poplatkŢ, osmdes§t tŚi procent lid² odpovŊdŊlo, ģe ano. Takģe Ļesk§ televize 
z kaģd®ho z n§s vym§h§, kolik to je? Sto tŚicet?"  
  
Sto tŚicet pŊt korun mŊs²ļnŊ. 
  
"Sto tŚicet pŊt mŊs²ļnŊ. Podle m®ho n§zoru za to nab²z² drek. Omlouv§m se za tento vĨraz, ale hodnot²m jako 
div§k kvalitu jej²ho vys²l§n². D²ky bohu si mohu pŚepnout na jin® stanice, a toho si taky v§ģ²m. Ale tyto jin® 
stanice ode mŊ nevyģaduj² koncesion§Śsk® poplatky."  
  
V²te, jsou velmi zaj²mav® ty hysterick® a agresivn² reakce Ļesk® televize. ředitel Ļesk® televize se nechal 
slyġet, ģe na mŊ pod§ trestn² ozn§men² a takov® vŊci. J§ tedy upŚ²mnŊ Śeļeno nev²m, za co. Vġechny tvrzen² 
kritizuj²c² jejich hospodaŚen² m§me podloģen®, tak aŠ jej pod§v§. Nicm®nŊ, j§ jsem s V§mi chtŊl polemizovat o 
tŊch umŊlc²ch, pane prezidente. J§ si skuteļnŊ mysl²m, ģe to pr§vo se vyj§dŚit mŊli, a na tom si stoj²m. Proti 
tomu, ģe vystoupili veŚejnŊ byŠ, i proti V§m, do urļit® m²ry proti n§m, to je v poŚ§dku. 
  
"Pane Soukupe, nezlobte se na mŊ, ale jestliģe celĨ n§rod ģil prezidentskou volbou, a jestliģe v²ce neģ pŊt 
milionŢ volilo a vġichni ostatn² o tom vŊdŊli, tak jestliģe nŊkdo Śekne, ģe mŊ nemaj² volit mŊs²c po prezidentsk® 
volbŊ, tak je blbec, jak Ś²kal Jan Werich. To nen² kritika umŊleck® obce. To je kritika jednoho m²rnŊ Śeļeno 
neinformovan®ho ļlovŊka."  
  
V tom je ta svoboda. V²te, j§ jsem si tady jeġtŊ pŚinesl cit§t z dneġn²ho den²ku Blesk, kterĨ vļerejġ² demonstrace 
kr§snŊ popisuje, a v tom je tedy skryt§ ot§zka. Tady je naps§no, ten redaktor, j§ v²m, ģe byste ho asi tituloval ne 
pŚ²liġ vl²dnĨm slovem. Napsal, ļtyŚi tis²ce lid² protestovaly proti vĨrokŢm prezidenta a za zachov§n² svobody 
slova. No, nem§ tedy i prezident republiky svobodu slova? 
  
"Douf§m, ģe ano, ale pŚedevġ²m ty ļtyŚi tis²ce lid² protestovaly proti dvŊma vŊt§m, kter® jsme si teŅ opŊt oģivili. 
BuŅ je neznaj² a je to jejich chyba, anebo dokonce tam jdou se zlou vŢl² a to je jeġtŊ horġ². JinĨmi slovy, pane 
Soukupe, uzavŚeme tohle t®ma, protoģe za blbost se mus² platit a mŊ je tŊch chud§ļkŢ l²to. Jdou tam 
demonstrovat, opakuji to po tŚet², za Kalouskovu televizi. J§ ne¼toļ²m na svobodu slova. Nikdy jsem proti n² 
neŚekl ani jednu jedinou vŊtu. Moje kritika Ļesk® televize je podl®h§n² Kalouskovi a jeho stranŊ, coģ 
mimochodem odchod tŊch topkaŚŢ z Vladislavsk®ho s§lu dokonale prok§zal.  
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Na to mohu d§t repliku tu, ģe moje kritika Ļesk® televize nem§ nic spoleļn®ho s obsahem jejich zpravodajstv², 
ale s jejich hospodaŚen²m. Tak v tom se asi shodujeme. Mimo jin® z Ļesk® televize odteļe takŚka miliarda korun 
extern²m produkc²m roļnŊ a ty smlouvy zveŚejŔov§ny nejsou. J§ nev²m, co bych tedy jeġtŊ mŊl m²t za podnŊt, 
abychom takovou vŊc, na n² upozornili. 
  
"Ale j§ jsem zaģil tot®ģ v televizn² krizi v roce 2001, a to uģ jsme si Ś²kali. Tam byly desetimilionov® smlouvy s 
autory rŢznĨch sc®n§ŚŢ, ale protoģe jim hrozilo Śeditelem Ļesk® televize Hodaļem, ģe ty smlouvy budou 
zruġeny, tak oni zorganizovali boj za svobodu slova. A to byly ty spac§ky na Kavļ²ch hor§ch a tak d§l. To uģ si 
skoro nikdo nepamatuje, protoģe kdyby V§m nŊkdo Śekl, j§ chci, aby se zpŚehlednilo vypl§cen² honor§ŚŢ, tak 
V§m Śeknu, dobŚe, je to v poŚ§dku. Kdyģ V§m nŊkdo Śekne, bojuji za svobodu slova, tak jdete do ulic."  
  
[BANNER]  
  
"J§ se d²v§m obļas na zpr§vy a pŚed zpr§vami je nŊjakĨ publicistickĨ poŚad. A teŅ jsem tam vidŊl nŊjak®ho 
moudŚe pokyvuj²c²ho muģe, kterĨ mŊl k dispozici asi patn§ct, dvacet minut v tomto poŚadu, proļ ne. Ale j§ ho 
zn§m, a to byl ļlovŊk, kterĨ byl poslanec, kterĨ byl nasazen teŅ v posledn²ch volb§ch jako jedniļka ve 
StŚedoļesk®m kraji. A propadl, protoģe mu voliļi nedali dŢvŊru. A j§ si Ś²k§m, ve SnŊmovnŊ je dvŊ stŊ poslancŢ, 
kterĨm voliļi dŢvŊru dali, proļ Ļesk§, objektivn², nez§visl§, nestrann§ televize ned§v§ rozhovory s lidmi, kteŚ² 
maj² dŢvŊru obļanŢ? Proļ tam st§le ze setrvaļnosti uchov§v§ lidi, kteŚ² tu dŢvŊru nez²skali."  
  
"SamozŚejmŊ, ģe v m®m projevu si prakticky nikdo nevġiml m® vize, a to je vize aktivn²ho obļanstv². Prezident 
by mŊl propagovat tuto vizi, aby se alespoŔ ļ§steļnŊ zacelila mezera mezi, chcete-li to tak nazvat, ovl§daj²c²mi 
a ovl§danĨmi. Mezi zamŊstnanci a zamŊstnavateli. Mezi politiky a obļany a tak d§le a tak d§le. Tak na tohle 
vŢbec nikdo nereagoval. Institut V§clava Klause reagoval na Bakalu. J§ nev²m, jestli je tento institut spojen se 
ZdeŔkem Bakalou. Nicm®nŊ vŊta, ģe o tom se m§ mluvit v OstravŊ a nikoliv v Praze, mŊ hluboce urazila, 
protoģe Bakala je celost§tn² probl®m, nikoliv pouze ostravskĨ probl®m."  
  
 
(ps, Hrad.cz, Prvnizpravy.cz, foto: ps)  
  
 
URL| http://www.prvnizpravy.cz/zpravy/politika/pak-vstali-topkari-a-udelali-pochodove-cviceni-vladislavskym-
salem/ 
 

Z vraģdy Skripala a jeho dcery se st§v§ hlavn² t®ma napŊt² mezi Moskvou 
a Z§padem 
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Lucie VOPĆLENSKĆ, moder§torka 
-------------------- 
St§v§ se z vraģdy bĨval®ho dvojit®ho agenta Skripala a jeho dcery hlavn² t®ma souļasn®ho napŊt² mezi 
Moskvou a Z§padem? Je budouc² koalice hnut² ANO a ĻSSD podpoŚen§ komunisty prakticky hotovou vŊc²? Jak 
prŢkazn® je obvinŊn² soudce praģsk®ho vrchn²ho soudu Ivana Elischera, kterĨ mŊl ovlivnit tŚi pŚ²pady 
projedn§van® jeho sen§tem? Jsou studenti chud§ļkov®, kteŚ² st§vkuj² za Kalouskovu televizi, jak pravil 
prezident Miloġ Zeman? Co d§l chtŊj² "chud§ļci" na Slovensku, kde pod tlakem demonstrac² podal demisi 
premi®r Fico? A zahr§vaj² si astronaut® se svou genetickou vĨbavou? Podle NASA rok ve vesm²ru zmŊn² DNA. 
J§ v§m DNA, ani nic jin®ho nezmŊn²m, ale chci vŊŚit, ģe se v n§sleduj²c²ch 50 minut§ch nebudete nudit. PŚeji 
pŚ²jemnĨ poslech. 
Otr§ven² bĨval®ho dvojit®ho agenta Sergeje Skripala nervovŊ paralytickou l§tkou Noviļok naŚ²dil podle britsk®ho 
ministra zahraniļ² Borise Johnsona s nejvŊtġ² pravdŊpodobnost² osobnŊ ruskĨ prezident Vladimir Putin. Kreml 
prohl§ġen² vz§pŊt² ¼sty Dmitrije PŊskova oznaļil za ġokuj²c² a neodpustiteln® poruġen² diplomatick® sluġnosti. 
Ġ®f britsk® diplomacie zdŢraznil, ģe Brit§nie nen² ve sporu s obyļejnĨmi lidmi, ale s PutinovĨm Kremlem. 
Moskva pak reagovala, ģe zah§j² trestn² st²h§n² a bude s LondĨnem spolupracovat. Tak® vyhost² britsk® 


















































































































